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Αθήνα, σήµερα στις 25 Απριλίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.16’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν µπούµε στην ηµερήσια διάταξη, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθη-
τές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο
Καλλιθέας. 

Καλώς ορίσατε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης: «Σύσταση Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία “Εθνικό Σύστηµα
Διαπίστευσης” και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτείνω η συζήτηση του νο-
µοσχεδίου να είναι ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών, όπως αποφάσισε και η αρµόδια Κοινοβουλευτική
Επιτροπή. Το Σώµα εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας προτείνω το εξής: Υπάρ-

χουν τέσσερις τροπολογίες. Στην ουσία είναι τρεις τροπολογίες,
γιατί η µια συζητήθηκε στην επιτροπή και έχει ήδη ενσωµατωθεί.
Για τις υπόλοιπες τρεις τροπολογίες, λοιπόν, αρµόδιοι Υπουργοί
είναι η κ. Αχτσιόγλου και ο κ. Πετρόπουλος. Ειδοποιηθήκαµε ότι
θα έρθουν γύρω στις 11.00’. Συνεπώς, για να µη χάνουµε χρόνο,
θα ξεκινήσουν οι δυο γενικοί εισηγητές και όταν έρθει η κ.
Αχτσιόγλου, θα της δώσω τον λόγο για να παρουσιάσει τις τρεις
τροπολογίες, ώστε όλοι οι υπόλοιποι αγορητές και οµιλητές συ-
νάδελφοι να έχουν εικόνα επί των τριών τροπολογιών. Αφού τε-
λειώσουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές, µετά θα πάρει τον
λόγο ο κύριος Υπουργός και θα συνεχίσουµε µε όσους συναδέλ-
φους έχουν εγγραφεί. Η εγγραφή είναι ελεύθερη. Ανοίγει το ηλε-
κτρονικό σύστηµα µε τον πρώτο γενικό εισηγητή τον κ. Τζαµακλή

από το ΣΥΡΙΖΑ και θα κλείσει µόλις κατέβει από το Βήµα ο κ. Χρί-
στος Δήµας που είναι ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. Το
Σώµα εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα

ενέκρινε την προαναφερθείσα πρόταση.
Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαρίλαος Τζαµακλής έχει τον

λόγο.
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ την εισήγηση µε µία ανα-

φορά στο ιστορικό του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης.
Με το άρθρο 8 του ν.2231/1994 ορίστηκε ότι το Εθνικό Σύ-

στηµα Διαπίστευσης υλοποιείται και εφαρµόζεται από την ανώ-
νυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης
Α.Ε.», το έργο της οποίας υποβοηθείται από τις τεχνικές επιτρο-
πές, τους αξιολογητές και τους εµπειρογνώµονες. Εν συνεχεία,
µε το άρθρο 11 του ν.3066/2002, συστήθηκε η ανωτέρω προβλε-
πόµενη ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Δια-
πίστευσης Α.Ε.» και τον διακριτικό τίτλο ΕΣΥΔ. Τα άρθρα 11 έως
17 του ίδιου νόµου αποτέλεσαν το καταστατικό της. Ως σκοπός
της εταιρείας είχε οριστεί η υλοποίηση, η εφαρµογή και η δια-
χείριση του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης, που προβλέπε-
ται στις διατάξεις του ν.2231/1994.

Με το άρθρο 6, παράγραφος 2, περίπτωση β’ του ν.4109/2013
η ανώνυµη εταιρεία «ΕΣΥΔ Α.Ε.» µετασχηµατίστηκε και εντάχ-
θηκε ως αυτοτελής λειτουργική µονάδα µε διαχειριστική, οικο-
νοµική και λογιστική αυτοτέλεια στο µε τον ίδιο νόµο συσταθέν
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Σύ-
στηµα Υποδοµών Ποιότητας», συγχωνευθείσα µε τον ΕΛΟΤ και
το ΕΙΜ. Η συγχώνευση αυτή προχώρησε από την τότε κυβέρ-
νηση εντελώς πρόχειρα, χωρίς καµµία µελέτη και παρά τις σο-
βαρές ενστάσεις και αντιρρήσεις περί ασυµβιβάστου των τριών
οργανισµών που προέβαλε ο Ευρωπαϊκός Φορέας Διαπίστευσης,
δεδοµένου ότι παραβιάστηκε ευθέως η κοινοτική νοµοθεσία για
τον καθορισµό των απαιτήσεων διαπίστευσης και εποπτείας της
αγοράς. 

Πράγµατι, η σχετική κοινοτική νοµοθεσία που ισχύει από την
1η Ιανουαρίου 2010 περιέχεται στον υπ’ αριθµόν 765/2008 Κα-
νονισµό του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
9ης Ιουλίου 2008 για τον καθορισµό των απαιτήσεων διαπίστευ-
σης και εποπτείας της αγοράς όσον αφορά την εµπορία των προ-
ϊόντων και για την κατάργηση του Κανονισµού αριθµός 339/1993
του Συµβουλίου. Σύµφωνα µε τον Κανονισµό, προβλέπεται για
τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης η υποχρέωση σύστασης Εθνι-
κού Οργανισµού Διαπίστευσης ως µόνου οργανισµού που εκτε-
λεί τη διαπίστευση επί τη βάσει εξουσίας που του παρέχει το

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’

Τρίτη 25 Απριλίου 2017



κράτος. Σε περίπτωση που αυτό δεν είναι οικονοµικά σκόπιµο ή
εφικτό, το κράτος-µέλος θα πρέπει να έχει πρόσβαση στις υπη-
ρεσίες του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης άλλου κράτους-
µέλους.

Στο άρθρο 4 του Κανονισµού ορίζεται ότι ο Εθνικός Οργανι-
σµός Διαπίστευσης λειτουργεί σε µη κερδοσκοπική βάση και δεν
µπορεί να προσφέρει ή να παρέχει δραστηριότητες ή υπηρεσίες,
τις οποίες παρέχουν οι οργανισµοί αξιολόγησης συµµόρφωσης,
ούτε µπορεί να παρέχει συµβουλευτικές υπηρεσίες, να κατέχει
µετοχές ή να έχει άλλου είδους οικονοµικό ή διαχειριστικό συµ-
φέρον σε Οργανισµό Αξιολόγησης Συµµόρφωσης, όπως είναι το
ΕΙΜ.

Στον Κανονισµό προβλέπεται, επίσης, η αναγνώριση της Ευ-
ρωπαϊκής Υποδοµής Διαπίστευσης, µε την επωνυµία «European
co-operation for Accreditation (E.A.)», που έχει αναγνωριστεί ως
Περιφερειακός Ευρωπαϊκός Οργανισµός των Εθνικών Οργανι-
σµών Διαπίστευσης και ασκεί εποπτεία στη λειτουργία της δια-
πίστευσης σε ευρωπαϊκό επίπεδο, δυνάµει συµφωνίας-πλαισίου
εταιρικής σχέσης που έχει συναφθεί µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. 

Είναι προφανές ότι µε τη συγχώνευση του έτους 2013 των
τριών οργανισµών και την υπαγωγή τους στον ίδιο φορέα δεν
πληρούνται οι προϋποθέσεις του Κανονισµού 765/2008 πρώτον,
ως προς την απαγόρευση ύπαρξης οικονοµικού ή διαχειριστικού
συµφέροντος του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης σε Οργα-
νισµό Αξιολόγησης Συµµόρφωσης, όπως είναι το ΕΙΜ και δεύτε-
ρον, ως προς τον περιορισµό χρησιµοποίησης τυχόν πλεονα-
ζόντων εσόδων του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης αποκλει-
στικά σε επενδύσεις για την περαιτέρω ανάπτυξη των δραστη-
ριοτήτων και όχι για την κάλυψη λειτουργικών δαπανών των άλ-
λων δύο φορέων, δηλαδή του ΕΛΟΤ και του ΕΙΜ. Ήδη από το
έτος 2014 και νωρίτερα ο Ευρωπαϊκός Φορέας Διαπίστευσης ζη-
τούσε την άρση της προφανούς ασυµβατότητας, την απρόσκο-
πτη λειτουργία του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης και τη
διασφάλιση της αυτοτέλειας του ΕΣΥΔ.

Με το άρθρο 1 του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου συνιστάται νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα,
µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης», το οποίο απο-
τελεί τον Εθνικό Οργανισµό Διαπίστευσης, ανήκει στον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα, διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια και
εποπτεύεται από τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης.

Όπως διευκρίνισε ο Αναπληρωτής Υπουργός, επιλέχθηκε η νο-
µική µορφή του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου και όχι της
ανώνυµης εταιρείας κατόπιν σχετικής γνωµοδότησης του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους. Στο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου που συνιστάται, εντάσσεται η αυτοτελής λειτουργική
µονάδα µε την επωνυµία «ΕΣΥΔ ΑΕ», που αποσπάται από το νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Σύ-
στηµα Υποδοµών Ποιότητας». 

Συνεπώς, µε τη σύσταση του νοµικού προσώπου εξασφαλίζε-
ται η υποχρέωση συµµόρφωσης της εθνικής νοµοθεσίας µε την
Κοινοτική και συγκεκριµένα µε τον προαναφερθέντα Κανονισµό
υπ’ αριθµ. 765/2008.

Περαιτέρω, εξασφαλίζεται η απαιτούµενη αµεροληψία και ανε-
ξαρτησία των υπηρεσιών διαπίστευσης και η χρησιµοποίηση των
πλεοναζόντων εσόδων του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ίδιου Κανονισµού.

Στο άρθρο 2 αναφέρεται ο σκοπός και οι αρµοδιότητες του
νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου που συνιστάται. Στο ΕΣΥΔ
ανατίθεται η υλοποίηση, εφαρµογή και διαχείριση του Εθνικού
Συστήµατος Διαπίστευσης. Το ΕΣΥΔ αποτελεί τον επίσηµο τε-
χνικό σύµβουλο της πολιτείας σε θέµατα διαπίστευσης και εκ-
προσωπεί την χώρα σε αρµόδιους διεθνείς οργανισµούς, ανα-
λαµβάνει εκπαιδευτικές δραστηριότητες σχετικές µε το αντικεί-
µενο της διαπίστευσης, χορηγεί πιστοποιητικά διαπίστευσης σε
φορείς πιστοποίησης, σε φορείς επιθεώρησης και ελέγχου, σε
περιβαλλοντικούς επαληθευτές και σε εργαστήρια δοκιµών και
εργαστήρια µετρολογίας. Επίσης, αποφασίζει για την απόρριψη,
την ανάκληση ή την αναστολή της διαπίστευσης. Μπορεί να συµ-
µετέχει σε συµφωνίες αµοιβαίας αναγνώρισης, οι οποίες συνά-
πτονται µεταξύ εθνικών φορέων διαπίστευσης. 

Το άρθρο 3 αναφέρεται στην υποβοήθηση λειτουργίας του
ΕΣΥΔ από –πρώτον- το Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης, το οποίο
συγκροτείται από δεκατρία µέλη, που ορίζονται για τριετή θητεία
µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης µετά από
πρόταση των φορέων που εκπροσωπούνται. Το Εθνικό Συµβού-
λιο Διαπίστευσης γνωµοδοτεί στο διοικητικό συµβούλιο του
ΕΣΥΔ για θέµατα χορήγησης ή ανάκλησης της διαπίστευσης, για
την καθιέρωση των κριτηρίων των κανονισµών, των διαδικασιών
διαπίστευσης, καθώς και για τις οικονοµικές υποχρεώσεις αυτών
που διαπιστεύονται ή επιτηρούνται. Δεύτερον, υποβοηθείται από
τους αξιολογητές και τους εµπειρογνώµονες. 

Με ευθύνη του ΕΣΥΔ δηµιουργείται µητρώο εξειδικευµένων
στελεχών προερχόµενων από τον δηµόσιο, ευρύτερο δηµόσιο
και ιδιωτικό τοµέα, προκειµένου να υποβοηθούν το ΕΣΥΔ στη λει-
τουργία του. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης ορίζονται οι λεπτοµέρειες για τη δηµιουργία και την
τήρηση του µητρώου, οι όροι και οι προϋποθέσεις ένταξης σε
αυτό καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Το άρθρο 4 αναφέρεται στα όργανα διοίκησης του ΕΣΥΔ. Το
ΔΣ είναι επταµελές και αποτελείται πρώτον, από τον Πρόεδρο,
δεύτερον, από τον Διευθύνοντα Σύµβουλο, τρίτον, από έναν εκ-
πρόσωπο του τοµέα Βιοµηχανίας του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, τέταρτον, από έναν καθηγητή ΑΕΙ ή ΤΕΙ µε γνωστικό
αντικείµενο σχετικό µε τα θεµατικά πεδία του φορέα, πέµπτον,
από έναν εκπρόσωπο του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµη-
χανιών µε εµπειρία στα θέµατα του ΕΣΥΔ, ο οποίος υποδεικνύε-
ται από τον ΣΕΒ, έκτον, από ένα εκπρόσωπο του Συνδέσµου
Βιοµηχανιών Βορείου Ελλάδος µε εµπειρία στα θέµατα του
ΕΣΥΔ, που υποδεικνύεται από τον Σύνδεσµο Βιοµηχανιών Βο-
ρείου Ελλάδος και έβδοµον, από έναν εκπρόσωπο των εργαζο-
µένων στο ΕΣΥΔ, ο οποίος υποδεικνύεται από τους εργαζόµε-
νους αυτού. 

Ο Πρόεδρος και ο Διευθύνων Σύµβουλος είναι πρόσωπα εγνω-
σµένου κύρους και επιστηµονικής κατάρτισης ή επαγγελµατικής
εµπειρίας στα θεµατικά πεδία του φορέα. Διασαφηνίζεται ότι η
θέση του Διευθύνοντος Συµβούλου είναι πλήρους και αποκλει-
στικής απασχόλησης και ότι οι ιδιότητες του Προέδρου και του
Διευθύνοντος Συµβούλου µπορεί να συµπίπτουν στο ίδιο πρό-
σωπο. 

Οι αµοιβές των µελών του διοικητικού συµβουλίου καθορίζον-
ται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης. Η θητεία των µελών του ΔΣ προβλέπεται
τριετής µε δυνατότητα ανανέωσης µία φορά για ίσο χρονικό διά-
στηµα. Σηµειωτέον ότι οι ιδιότητες του Προέδρου και του Διευ-
θύνοντος Συµβούλου, όπως προείπα, µπορεί να συµπίπτουν στο
ίδιο πρόσωπο. 

Το ζήτηµα της εκπροσώπησης του νοµικού προσώπου που συ-
νιστάται ορίζεται στο άρθρο 5. Το ΕΣΥΔ εκπροσωπείται δικαστι-
κώς και εξωδίκως από τον Πρόεδρο του διοικητικού συµβουλίου
ή από ειδικώς εξουσιοδοτηµένο για συγκεκριµένη περίπτωση
πρόσωπο, στο οποίο το συµβούλιο αναθέτει την εκπροσώπησή
του. 

Στο άρθρο 6 αναφέρονται οι οικονοµικοί πόροι του υπό σύ-
σταση φορέα, οι οποίοι διακρίνονται σε τακτικούς και έκτακτους.

Στο άρθρο 7 καθορίζονται και αναλύονται οι κανόνες λειτουρ-
γίας και οι αρµοδιότητες του ΔΣ, η οργάνωση και η διοικητική
διάρθρωση των υπηρεσιών του ΕΣΥΔ, ο αριθµός των θέσεων
προσωπικού και η κατανοµή τους στις υπηρεσίες του ΕΣΥΔ, τα
προσόντα και οι όροι πρόσληψης, εργασίας και εξέλιξης του
κάθε φύσης προσωπικού, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις και
το πειθαρχικό δίκαιο του προσωπικού. 

Ο κανονισµός οργάνωσης και λειτουργίας του ΕΣΥΔ τροπο-
ποιείται και συµπληρώνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµίας και Ανάπτυξης ύστε-
ρα από εισήγηση του διοικητικού συµβουλίου του ΕΣΥΔ.

Στο άρθρο 8 ορίζεται ότι µε κοινή υπουργική απόφαση καταρ-
τίζεται κανονισµός οικονοµικής διαχείρισης και προµηθειών του
ΕΣΥΔ για τη ρύθµιση θεµάτων διαχείρισης και προµηθειών, όπως
ιδίως κατάρτισης και δηµοσίευσης του προϋπολογισµού, του
ισολογισµού και του απολογισµού, θέµατα που αφορούν τις πε-
ριπτώσεις και τη διαδικασία καταβολής τελών, είσπραξης εσό-
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δων και απόδοσης δαπανών καθώς και θέµατα προµηθειών του
φορέα.

Με τις µεταβατικές διατάξεις του άρθρου 9 ρυθµίζονται διά-
φορα ζητήµατα: Η απόσπαση από το ΕΣΥΠ, η καθολική διαδοχή,
η συνέχιση εκκρεµών δικών, η αυτοδίκαιη περιέλευση εµπραγ-
µάτων δικαιωµάτων, η συνέχιση εκτέλεσης υπογραφεισών συµ-
βάσεων, η συγκρότηση τριµελούς επιτροπής για τη διενέργεια
απογραφής, η ισχύς των εκδοθέντων πιστοποιητικών κλπ.. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις τοποθετήσεις των φο-
ρέων κατά την ακρόασή τους προέκυψε µε σαφήνεια ότι θεω-
ρούν την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία απολύτως αναγκαία
και επιβεβληµένη. Οι φορείς χαρακτήρισαν την ισχύουσα σήµερα
κατάσταση, τη συγχώνευση των τριών φορέων, δηλαδή του
ΕΣΥΔ, του ΕΛΟΤ και του ΕΙΜ, ως απαράδεκτη. Δεν εξηγήθηκε α-
πό κανέναν Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ή του ΠΑΣΟΚ για
ποιο λόγο έγινε η συγχώνευση το 2013, που µόνο αναστάτωση
και προβλήµατα προκάλεσε στην αγορά, στους παραγωγούς,
στους επιχειρηµατίες µε τον κίνδυνο αποποµπής από το ευρω-
παϊκό σύστηµα. Δηλαδή, δεν εξηγήθηκε ότι ήταν πολιτική επι-
λογή επειδή είχε προηγηθεί µια διαδικασία διάσπασης και απα-
ξίωσης του ΕΛΟΤ µε δηµιουργία ελλειµµάτων στον οργανισµό
και ότι µε τη συγχώνευση επιχειρήθηκε να καλυφθούν µέσω του
ΕΣΥΔ αυτά τα ελλείµµατα. 

Αντί να κάνουν αυτοκριτική για την επικίνδυνα πρόχειρη επι-
λογή τους, αρκέστηκαν µόνο σε µια ακατανόητα οξεία κριτική
για τον επείγοντα χαρακτήρα του νοµοσχεδίου, µη παραλείπον-
τας, βεβαίως, κατά την προσφιλή τους τακτική, να κινδυνολογή-
σουν για ενδεχόµενο αποβολής του ΕΣΥΔ από το ευρωπαϊκό
σύστηµα, δηλαδή για ζήτηµα που οι ίδιοι δηµιούργησαν. 

Το Υπουργείο, όπως όλοι οι φορείς ανέφεραν, έχει ανοιχτό δί-
αυλο επικοινωνίας µαζί τους και είναι ανοιχτό σε προτάσεις για
τη βελτίωση του συστήµατος διαπίστευσης και τυποποίησης. 

Στο πλαίσιο αυτό, το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα το
Υπουργείο θα προχωρήσει στη σύσταση οµάδας εργασίας, στην
οποία, εκτός από στελέχη του, θα συµµετέχουν και οι τρεις εµ-
πλεκόµενοι φορείς, δηλαδή ο ΕΛΟΤ, το ΕΙΜ και το ΕΣΥΔ. 

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο είναι απαραίτητο για την ελλη-
νική οικονοµία, δεδοµένου ότι αφ’ ενός αίρεται η προκληθείσα
στην αγορά αναστάτωση από τη συγχώνευση του 2013 και αφ’
ετέρου οι ρυθµίσεις του θα έχουν ευεργετική επίδραση στις δρα-
στηριότητες των εξαγωγικών επιχειρήσεων και των επιχειρήσεων
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της αξιολόγησης - συµµόρ-
φωση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο συνάδελ-
φος κ. Χρίστος Δήµας.

Κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι απ’ αυτούς που όταν είχε πρωτοεκλεγεί η Κυβέρνηση

ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων τον Ιανουάριο του 2015, είχα πει
στην οµιλία µου στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης
πως εύχοµαι η Κυβέρνηση να τα πάει καλά -παρά το γεγονός
πως δεν είχα καµµία πίστη στα λεγόµενά της- διότι εάν τα πάει
καλά, λογικά θα τα πάει καλά και η χώρα. 

Πραγµατικά, πιστεύω πως έχει φθάσει η στιγµή που πρέπει να
δούµε όλα τα πολιτικά κόµµατα πώς θα εργαστούµε µαζί, ώστε
να ορθοποδήσει η χώρα. 

Θα ήθελα συνεπώς να σας υπενθυµίσω, τώρα που βρίσκεστε
στη διακυβέρνηση της χώρας δυόµιση χρόνια, πως εµείς στη
Νέα Δηµοκρατία δεν ασκούµε ανεύθυνη, στείρα αντιπολίτευση
του «όχι» σε όλα, τάζοντας τα πάντα σε όλες τις κοινωνικές οµά-
δες, όπως κάνατε εσείς στο ΣΥΡΙΖΑ και στους Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες. Εµείς αποφασίζουµε εάν θα υπερψηφίσουµε ένα νοµο-
σχέδιο ή όχι µε γνώµονα τι θεωρούµε πιο ωφέλιµο για τη χώρα,
ακόµα και εάν αυτό έχει πολιτικό κόστος. 

Αντιθέτως, εσείς πρώτα τάξατε τα πάντα στους πάντες, στη
συνέχεια εις βάρος του εθνικού συµφέροντος, παίξατε το θέατρο
του παραλόγου µε την υποτιθέµενη «περήφανη και σκληρή δια-

πραγµάτευση», φορτώνοντας πολίτες και επιχειρήσεις µε 9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ µέτρα µέχρι στιγµής -και υπογραµµίζω το
«µέχρι στιγµής»- και πλέον οδεύετε να γίνετε σύντοµα η µακρο-
βιότερη µνηµονιακή κυβέρνηση, δηλαδή οι πιο µνηµονιακοί από
όλους µας. 

Δυστυχώς όµως, η ανευθυνότητα µε την οποία κυβερνάτε,
αλλά και η ανεπάρκειά σας να αντιµετωπίσετε επαρκώς τα ζητή-
µατα, οδηγούν σε διόγκωση των προβληµάτων. Και ενώ θα έπρε-
πε να λύνετε ένα-ένα τα προβλήµατα, µε την πολιτική σας γεν-
νάτε προβλήµατα ακόµα και εκεί που δεν υπήρχαν πιο πριν. 

Αν έπρεπε να περιγράψω µε µία λέξη τη σηµερινή νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, η λέξη αυτή θα ήταν «τσαπα-
τσουλιά».

Συζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης υπό τον τίτλο «Σύσταση Ν.Π.Ι.Δ. µε την επω-
νυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης» και άλλες διατάξεις».
Όµως, την ίδια στιγµή σ’ αυτό το σχέδιο νόµου έχουµε µια τρο-
πολογία του Υπουργείου Παιδείας που αλλάζει διατάξεις για τη
διεξαγωγή των πανελλαδικών εξετάσεων και τρεις τροπολογίες
του Υπουργείου Εργασίας. Η µία είναι για χορήγηση έντοκου δα-
νείου συνολικού ύψους 10 εκατοµµυρίων ευρώ από τον Ενιαίο
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης -από τον περίφηµο ΕΦΚΑ- σε ορ-
γανισµό επικουρικής ασφάλισης. Η δεύτερη τροπολογία έχει να
κάνει µε καθιέρωση µε νόµο, αντί µε υπουργική απόφαση που
ισχύει σήµερα, της 1ης Μαΐου ως υποχρεωτικής αργίας και η τρί-
τη για σύσταση τµήµατος αντιµετώπισης αδήλωτης εργασίας
στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας. 

Το πιο εντυπωσιακό, όµως, απ’ όλα αυτά, είναι το γεγονός πως
αυτά τα συζητάµε σε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο έχει εισαχθεί
µε τη διαδικασία του επείγοντος. Δηλαδή, έχει εισαχθεί µε ειδική
διαδικασία, ώστε να συζητηθεί και να ψηφισθεί πολύ γρήγορα,
χωρίς ουσιαστική διαβούλευση και εκτεταµένη συζήτηση, όπως
απαιτούν όλα τα θέµατα.

Έρχοµαι στο θέµα µας όµως. Άκουσα τον κύριο Υπουργό να
απορεί γιατί τονίσαµε πως εκθέτετε τη χώρα σε κινδύνους. Επι-
βεβαιώνεται το γεγονός, κύριε Υπουργέ, πως η χώρα λαµβάνει
προειδοποιητικές επιστολές αποβολής από τον Ευρωπαϊκό Ορ-
γανισµό Διαπίστευσης από το 2015. Τι έκανε, λοιπόν, η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων αυτά τα δυόµισι χρόνια, για
να αντιµετωπίσει τώρα το ενδεχόµενο αποβολής του ΕΣΥΔ. από
τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Διαπίστευσης; Στην πραγµατικότητα
απολύτως τίποτα. Γι’ αυτό και έρχεστε άρον-άρον στη Βουλή,
την τελευταία ηµέρα της προθεσµίας, µε το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου, που στην πραγµατικότητα είναι σε µεγάλο βαθµό -µε µι-
κρές µόνο διαφορές- αντιγραφή του νόµου του 2002.

Όταν έχετε τις προειδοποιητικές επιστολές εδώ και δυόµισι
χρόνια, η διαδικασία του επείγοντος δεν δικαιολογείται µε κανέ-
ναν τρόπο. Διότι την προθεσµία της 25ης Απριλίου, τη σηµερινή
ηµέρα δηλαδή, τη γνωρίζατε εδώ και πολύ καιρό, κύριε Υπουργέ.
Συνεπώς, αδιαφορήσατε και δεν υπάρχει δικαιολογία. Με αυτόν
τον τρόπο λοιπόν, χωρίς καµµία αµφιβολία, έχετε εκθέσει τη
χώρα σε κίνδυνο αποβολής και όχι µόνο. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, έχετε το θράσος να λέτε πως
µετά την ψήφιση του σχεδίου νόµου θα φτιάξετε οµάδα εργα-
σίας µε τους τρεις φορείς, τον ΕΣΥΔ., τον ΕΛΟΤ. και τον ΕΙΜ.,
ώστε να συζητήσετε την πορεία τους. Συγγνώµη, αλλά αυτό δεν
θα έπρεπε να έχει γίνει τα δυόµισι χρόνια και πριν να φέρετε το
νοµοσχέδιο εδώ πέρα;

Το αποτέλεσµα είναι πως το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου δεν
βοηθά, όπως θα έπρεπε την ελληνική οικονοµία. Κανονικά ο στό-
χος θα έπρεπε να ήταν η επιδίωξη χάραξης αναπτυξιακής πολι-
τικής και να συζητούσαµε τους τρόπους µε τους οποίους θα
βελτιωθεί η ποιότητα υπηρεσιών διαπίστευσης, τυποποίησης και
µετρολογίας. Δυστυχώς, για όλους µας δεν διαθέτετε ούτε σχέ-
διο για τη χώρα, αλλά το κυριότερο, δεν έχετε την ικανότητα να
βγάλετε τη χώρα από την κρίση. 

Το σηµερινό νοµοθέτηµα είναι ακόµα ένα δείγµα πως είστε και
ανήµποροι, αλλά και ανίκανοι να διαχειριστείτε τη διακυβέρνηση
της χώρας, ακόµα και σε ζητήµατα που θα µπορούσατε να συ-
ζητήσετε µε τους εµπλεκόµενους φορείς µε την άνεση του χρό-
νου, ώστε να βρεθούν βέλτιστες και αποτελεσµατικές λύσεις.
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Δεν το πράξατε και στην πραγµατικότητα συζητάµε µόνο το πώς
θα γλιτώσουµε την αποβολή από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Δια-
πίστευσης, αδιαφορώντας για την βελτίωση των υπηρεσιών.

Δεν µπορώ όµως και να µην αναφερθώ στην τροπολογία του
Υπουργείου Παιδείας για τις πανελλαδικές εξετάσεις, ζήτηµα
που απασχολεί χιλιάδες µαθητές, γονείς και καθηγητές. 

Χαρακτηριστικό δείγµα της ανευθυνότητας και της τσαπα-
τσουλιάς που σας διακρίνει, είναι το γεγονός πως ενώ αποµέ-
νουν µόλις σαράντα δυο ηµέρες για την έναρξη των πανελλα-
δικών εξετάσεων, εσείς τώρα αλλάζετε τους όρους της διαδικα-
σίας, δηµιουργώντας τροµερή αναστάτωση. Αντί η εκπαίδευση
να είναι ένας τοµέας αιχµής και πεδίο συναίνεσης και µακροπρό-
θεσµου σχεδιασµού, εσείς ακόµη και σήµερα κάνετε αλλαγές
που θα ισχύσουν σε λίγες εβδοµάδες. Θεσµοθετείτε διεξαγωγή
επαναληπτικών εξετάσεων κάθε Σεπτέµβριο, στις οποίες έχουν
δικαίωµα να συµµετάσχουν οι υποψήφιοι Γενικού ή Επαγγελµα-
τικού Λυκείου, εφόσον δεν έλαβαν µέρος στην εξέταση ενός ή
περισσοτέρων µαθηµάτων κατά τη διάρκεια των τακτικών πανελ-
λαδικών εξετάσεων.

Οι λόγοι είναι: «Είτε λόγω σοβαρού λόγου υγείας είτε λόγω
ψυχικής οδύνης, συνεπεία θανάτου συγγενούς πρώτου βαθµού
εξ αίµατος σε ευθεία γραµµή ή δευτέρου βαθµού εξ αίµατος σε
πλάγια γραµµή, ο οποίος επήλθε εντός του µήνα που προηγείται
του µήνα έναρξης των εξετάσεων και µέχρι τη λήξη αυτών». 

Άρα, δικαίωµα στις επαναληπτικές εξετάσεις έχει κάποιος ή
κάποια για δύο λόγους: Είτε λόγω σοβαρού λόγου υγείας είτε
λόγω ψυχικής οδύνης λόγω θανάτου. Και αν για τη δεύτερη πε-
ρίπτωση η τροπολογία είναι ξεκάθαρη, η περίπτωση «είτε σοβα-
ρού λόγου υγείας» έχει αρκετές ασάφειες, αφήνοντας περιθώρια
για διασταλτικές ερµηνείες κατά περίπτωση. 

Πάµε τώρα σε µια σειρά ερωτηµάτων που πρέπει να απαντη-
θούν από το Υπουργείο Παιδείας άµεσα. Πρώτον, τι λογίζεται ως
σοβαρός λόγος υγείας; Αυτό είναι, κατά τη γνώµη µου, ένα εξαι-
ρετικά σοβαρό ζήτηµα που οφείλει το Υπουργείο Παιδείας να το
αποσαφηνίσει σήµερα κιόλας. Σπάσιµο χεριού, µηνιγγίτιδα, γα-
στρεντερίτιδα; Τι είναι, συνεπώς, σοβαρός λόγος υγείας και πού
µπαίνει το όριο; 

Δεύτερον, ποιος πιστοποιεί τον σοβαρό λόγο υγείας; Εάν, πα-
ραδείγµατος χάριν, κάποιος δεν γράψει καλά στα δυο πρώτα µα-
θήµατα και στη συνέχεια παρουσιάσει χαρτί από δηµόσιο νοσο-
κοµείο για κάποιου είδους σοβαρή ασθένεια ή σοβαρό τραυµα-
τισµό, δικαιούται να δώσει πάλι όλα τα µαθήµατα στις επαναλη-
πτικές πανελλαδικές εξετάσεις; 

Τρίτον, γιατί η τροπολογία δεν το ξεκαθαρίζει και αφήνει πε-
ριθώριο για να καταλήξει η διάταξη σε είσοδο εξεταζόµενων από
το παράθυρο; 

Τέταρτον, δεν συνιστά χειραγώγηση των τελικών αποτελεσµά-
των το γεγονός ότι ένας υποψήφιος θα γνωρίζει εκ των προτέ-
ρων σε ποιες σχολές οι βάσεις είναι χαµηλά, ώστε να στοχεύει
εκεί την ώρα που χιλιάδες άλλοι θα έχουν κάνει το µηχανογρα-
φικό τους στα τυφλά δύο µήνες πριν; 

Προφανώς, κανείς µας δεν είναι κοινωνικά ανάλγητος, ώστε
να µην αναγνωρίζει πώς υπάρχουν περιπτώσεις που χρήζουν
µιας δεύτερης ευκαιρίας εξέτασης, προκειµένου να µην χάσουν
οι µαθητές µια ολόκληρη χρονιά λόγω ανωτέρας βίας. Αυτό,
όµως, που προκαλεί είναι η ανευθυνότητα µε την οποία η Κυβέρ-
νηση νοµοθετεί για ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα παραµονές των εξε-
τάσεων, προκαλώντας σοβαρό πλήγµα στο κύρος της ίσως πιο
αδιάβλητης διαδικασίας που διαθέτουµε τις τελευταίες δεκαε-
τίες στη χώρα. 

Είναι κάτι παραπάνω από προκλητική η ολιγωρία της Κυβέρ-
νησης, η οποία είχε τόσους µήνες στη διάθεσή της να νοµοθε-
τήσει, αλλά επέλεξε αυτή τη χρονική περίοδο, λίγες µόλις εβδο-
µάδες πριν οι µαθητές κληθούν να διεκδικήσουν µια θέση στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση της χώρας. Τέτοια ζητήµατα οφείλουν
να ρυθµίζονται στην αρχή της σχολικής χρονιάς και όχι µέσα από
επείγουσες διαδικασίες στο παραπέντε, που σε κάθε περίπτωση
δεν τιµούν τη δηµοκρατική κοινοβουλευτική παράδοση. 

Προχειρότητα, όµως, και στις τροπολογίες του Υπουργείου
Εργασίας. Με τροπολογία σε άσχετο νοµοσχέδιο, όπως το ση-
µερινό, χωρίς καµµία συζήτηση, χορηγείται δάνειο από τον ΕΦΚΑ

σε οργανισµό επικουρικής ασφάλισης. Θα θέλαµε να γνωρίζαµε
αρχικά σε τι κατάσταση βρίσκεται ο ΕΔΟΕΑΠ και εάν θα ακολου-
θηθεί αυτή η πρακτική και για άλλους οργανισµούς. Είµαι σίγου-
ρος ότι όταν έρθει η κυρία Υπουργός, θα µας εξηγήσει. 

Επίσης, µε τροπολογία σε άσχετο νοµοσχέδιο συστήνεται τµή-
µα αντιµετώπισης αδήλωτης εργασίας. Είναι µια εντελώς απο-
σπασµατική νοµοθετική πρωτοβουλία. Η αδήλωτη εργασία δεν
αντιµετωπίζεται µε τη δηµιουργία επιπλέον δοµών, αλλά µε ου-
σιαστικές πολιτικές. Και εσείς, για να αντιµετωπίσετε την αδή-
λωτη εργασία, δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτα. 

Τρίτη τροπολογία. Είναι η τροπολογία για την υποχρεωτική
αργία της Πρωτοµαγιάς. Εγώ γνώριζα πως η Εργατική Πρωτο-
µαγιά ήταν απεργία και όχι υποχρεωτική αργία. Και αυτό, µάλι-
στα, ήταν το χαρακτηριστικό το οποίο την διέκρινε και την δια-
φοροποιούσε από τις υπόλοιπες υποχρεωτικές αργίες. Αυτό,
όµως, είναι το πνεύµα της δικής σας Κυβέρνησης και του τρόπου
µε τον οποίο νοµοθετείτε. Τσαπατσουλιές, ανικανότητα και έλ-
λειψη σχεδιασµού. 

Αυτό το µείγµα, όµως, δυστυχώς έχει πολύ σηµαντικές συνέ-
πειες στην εθνική οικονοµία και στην καθηµερινότητα όλων µας.
Η χώρα χρειάζεται µια αξιόπιστη κυβέρνηση µε σχέδιο και ικα-
νότητα να διαχειριστεί την κατάσταση, µια κυβέρνηση η οποία
δεν θα έχει υποσχεθεί τα πάντα στους πάντες, αλλά θα λειτουρ-
γεί µε αποκλειστικό γνώµονα το συµφέρον του συνόλου της χώ-
ρας και όχι µόνο κάποιων συντεχνιακών οµάδων, που ενδεχοµέ-
νως εκπροσωπούνται περισσότερο ή απλώς κάνουν περισσό-
τερο θόρυβο. 

Απαιτείται µια επανάσταση λογικής και υπευθυνότητας, που
εσείς αποδεδειγµένα πλέον δεν µπορείτε ούτε καν να είστε µέ-
ρος της. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η οµάδα πετάει.
Πάµε πολύ γρήγορα. Μπράβο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Γαλατσίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε µε τον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης, τον συνάδελφο κ. Μιχαήλ Τζελέπη. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ η χώρα βρίσκεται µπροστά

σε πολλαπλά αδιέξοδα, βλέπουµε ότι επί µήνες συνεχίζεται µια
ατέρµονη διαπραγµάτευση, την οποία παρακολουθεί µε αγωνία
όλος ο ελληνικός λαός. Κάθε πρωί ξυπνάµε µε συµφωνία και το
βράδυ πάλι κοιµόµαστε µε ατέρµονες και αδιέξοδες διαπραγµα-
τεύσεις. 

Από την άλλη πλευρά, έχουµε την Κυβέρνηση, η οποία επαί-
ρεται ότι έχει πετύχει ένα πλεόνασµα της τάξεως των 6,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. Και εγώ ρωτάω: Είναι µατωµένο αυτό ή όχι;
Όταν το 2014 υπήρχε πλεόνασµα 0,5% του ΑΕΠ, τότε ήταν µα-
τωµένο. Τώρα το 3,5% τι είναι; Θα σας πω εγώ τι είναι. Είναι η
ανικανότητά σας, που έχετε γδάρει τον ελληνικό λαό µε τις φο-
ροεισπρακτικές και τις εισφοροληστρικές πολιτικές σας. 

Όσο για τη διαπραγµάτευση, πρέπει να έχετε επίγνωση ότι ο
χρόνος στην οικονοµία δεν είναι ουδέτερος. Οδηγείτε, δυστυ-
χώς, τη χώρα και την οικονοµία σε γύψο µε προβλήµατα τα οποία
θα προκύψουν στην πορεία, όπως προκύπτουν καθηµερινά. 

Από την άλλη µεριά, ερχόµαστε σήµερα εδώ και συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο για ένα σοβαρό θέµα εθνικό για τη χώρα, για την τυ-
ποποίηση και τη διαπίστευση από τους εθνικούς οργανισµούς
που πρέπει να έχει η χώρα. Μάλιστα, το συζητάµε στην Ολοµέ-
λεια µε τη µορφή του επείγοντος, που µόνον επείγον δεν είναι. 

Όµως, όλα αυτά είναι στη φιλοσοφία της επικοινωνιακής στρα-
τηγικής της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ, που κάνει το µαύρο
άσπρο, το ναι όχι και τα µη επείγοντα επείγοντα. Και αυτό, γιατί
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για το παρόν σχέδιο νόµου ήσασταν ενήµεροι από την αρχή της
διακυβέρνησης. Γνωρίζατε ότι υπήρχαν εκκρεµότητες µε το
Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας –ονοµαζόµενο ΕΣΥΠ– της
χώρας.

Ακούσαµε στην αρµόδια επιτροπή τον Υπουργό να µας λέει
ότι καταληκτική ηµεροµηνία για να µην µείνουµε χωρίς εθνικούς
οργανισµούς διαπίστευσης είναι η 25η Απριλίου, δηλαδή σήµερα.
Το ερώτηµα είναι µήπως αυτό έγινε τον Απρίλιο του 2015; Και
επί δύο χρόνια τι κάνατε εσείς; Αδρανήσατε; Το τόνισα και στην
επιτροπή αυτό: Το κάνετε από σκοπιµότητα ή άγνοια; 

Ερχόµαστε σήµερα εδώ στο άρπα-κόλλα να ψηφίσουµε, χωρίς
να έχει προηγηθεί διαβούλευση. Μέσα σε τρεις ώρες ακούσαµε
τους φορείς και µάλιστα πολλοί δεν µπόρεσαν να έρθουν, γιατί
τους ειδοποιήσαµε το πρωί για να έρθουν να τους ακούσουµε το
απόγευµα. Αναγκαζόµαστε µε µερική αποσπασµατική επεξεργα-
σία να αποφασίζουµε σήµερα για ένα θέµα, το οποίο χρήζει ιδι-
αίτερης πολιτικής προσοχής. 

Τίθενται δε σοβαρά ερωτήµατα, γιατί έως τον Ιανουάριο του
2015 δεν είχε δηµιουργηθεί κανένα θέµα από τη λειτουργία του
ΕΣΥΠ, που ξεκίνησε το 2013, και ενώ ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός
Διαπίστευσης ήταν ενήµερος για όλες τις αλλαγές που είχαν γί-
νει. 

Γιατί η διοίκηση που όρισε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ από
την αρχή απαξίωσε τον ενιαίο οργανισµό; Δεν είχε καµµιά διεθνή
συµµετοχή και ευρωπαϊκές συναντήσεις και δεν διεκδίκησε την
αποδοχή του ενιαίου οργανισµού από τις αντίστοιχες ευρωπαϊ-
κές οργανώσεις. Γιατί η Κυβέρνηση δεν προσπάθησε καθόλου
να στηρίξει το ΕΣΥΠ, όταν µάλιστα η χώρα έχει ανάγκη από εξοι-
κονόµηση πόρων και βελτίωση της κρατικής διοίκησης; 

Μήπως σκοπός της Κυβέρνησης είναι η δηµιουργία ενός
ακόµη φορέα για να τοποθετήσει ένα ακόµη κοµµατικό στέλεχος,
τη στιγµή που δεν απαντά πώς θα αντιµετωπίσει το οικονοµικό
πρόβληµα των οργανισµών που παραµένουν στο ΕΣΥΠ, οι οποίοι
δεν καταργούνται, τον ΕΛΟΤ και τον ΕΙΜ; Πώς αντιµετωπίζετε
όλες αυτές τις ανάγκες τους ΕΣΥΠ; 

Όπως περιγράφετε στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου,
για την αρµοδιότητα διαπίστευσης του αντίστοιχου φορέα, έχει
η Κυβέρνηση τη βούληση να ενισχύσει το ΕΣΥΔ µε τη συγκέν-
τρωση όλων των διαδικασιών διαπίστευσης σε αυτό, µιας και σή-
µερα είναι πολυδιασπασµένες και γίνονται από διάφορες
υπηρεσίες και διάφορα Υπουργεία; Πώς θα στηρίξετε επίσης το
ΕΣΥΔ, που χρειάζεται προσωπικό, το οποίο µάλιστα µπορεί το ί-
διο να χρηµατοδοτήσει; Γιατί δεν το κάνατε έως τώρα; 

Αυτά είναι βασικά ερωτήµατα στα οποία πρέπει να απαντή-
σετε. Σας τα έθεσα και στην επιτροπή και δεν έλαβα καµία απάν-
τηση. 

Με αυτό που κάνετε σήµερα ως συγκυβέρνηση και επικαλείστε
τον ευρωπαϊκό κανονισµό 768/2008 δεν παρουσιάζετε, κύριε
Υπουργέ, σωστά όλες τις διεργασίες που είχαν γίνει τότε µεταξύ
του ΕΣΥΠ και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Διαπίστευσης, όπως
επανειληµµένα έχω αναφέρει. Για όλα ήταν ενήµερη η ευρω-
παϊκή αρχή, και για τα δοµικά εσωτερικά προβλήµατα που είχαν
προκύψει από τη σύσταση του ΕΙΜ. Ας πάρουµε όµως τα πράγ-
µατα µε τη σειρά. 

Το ΕΣΥΠ δηµιουργήθηκε το 2013 µε τη συγχώνευση τριών αυ-
τοτελών οργανισµών του Υπουργείου Ανάπτυξης, οι οποίοι απο-
τελούσαν τους φορείς διασφάλισης των υποδοµών ποιότητας
στη χώρα µας: το ΕΣΥΔ, αρµόδιο για την διαπίστευση, τον ΕΛΟΤ
αρµόδιο για την τυποποίηση και το ΕΙΜ αρµόδιο για τη µετρολο-
γία.  

Από την πρώτη στιγµή της συγχώνευσης, είχαν τεθεί στην πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης τότε όλα τα πιθανά
προβλήµατα αµεροληψίας και αυτονοµίας, που θα µπορούσαν
να δηµιουργήσουν προβλήµατα σε σχέση µε τη λειτουργία, την
ευρωπαϊκή και διεθνή αναγνώριση των τριών πρώην οργανισµών
και κυρίως του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης, για το οποίο
υπάρχουν οι περισσότερες απαιτήσεις, αµεροληψίες οικονοµι-
κής και διοικητικής αυτοτέλειας. 

Υπήρχαν λοιπόν, δύο µεγάλα προβλήµατα για τον νεοσύστατο
τότε οργανισµό. Πρώτον, το οικονοµικό, καθώς οι κρατικές επι-
χορηγήσεις είχαν µειωθεί σε υπερβολικό βαθµό και ήταν πολύ

κατώτερες από τα έξοδα. Δεύτερον, τα ζητήµατα θεσµικής λει-
τουργίας και εναρµόνισης µε τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις. Άµεση
προτεραιότητα ήταν η σύνταξη του κανονισµού λειτουργίας και
του οικονοµικού κανονισµού, όπως ο ιδρυτικός νόµος του ΕΣΥΠ. 

Τότε, προέκυψε και ο προβληµατισµός σχετικά µε τις ασυµβα-
τότητες συγχώνευσης που θα αφορούσαν την ανώτερη διοίκηση
του ΕΔΥΔ, που όφειλε να είναι χωριστή, την απαίτηση για οικο-
νοµική και διοικητική αυτοτέλεια του, τη χωριστή νοµική εγγραφή
του και την ασυµβατότητα λειτουργίας ως έναν οργανισµό µε τη
µετρολογία. 

Έγινε προσπάθεια να επιλυθούν όλα τα παραπάνω θέµατα
µέσω της σύνταξης του κανονισµού λειτουργίας, όπου προβλέ-
πεται θέση προϊσταµένου σε κάθε λειτουργική µονάδα και ιδιαί-
τερα του ΕΣΥΠ µε αυξηµένες αρµοδιότητες, ώστε να εξασφαλί-
ζεται απαίτηση για ένα ξεχωριστό µάνατζµεντ στο ΕΣΥΔ. Συστή-
θηκε ξεχωριστό λογιστήριο για κάθε λειτουργική µονάδα και συν-
τάσσονταν τρεις ξεχωριστοί ισολογισµοί, ένας για κάθε λειτουρ-
γική µονάδα. Παράλληλα, από την πρώτη στιγµή ενηµερώθηκε
η Ευρωπαϊκή Αρχή Διαπίστευσης, που αποτελεί και τον οργανι-
σµό από τον οποίο ελέγχονται οι φορείς διαπίστευσης στην Ευ-
ρώπη για όλες τις σχεδιαζόµενες αλλαγές. 

Με τους άλλους δύο πρώην οργανισµούς ΕΙΜ και ΕΛΟΤ δεν
υπήρξαν ανάλογα προβλήµατα και η αποδοχή τους από τις ευ-
ρωπαϊκές και διεθνείς οργανώσεις έγιναν χωρίς ιδιαίτερα προ-
βλήµατα έως ότου ακολούθησαν οι εκλογές του 2015. 

Αξίζει να αναφέρουµε ότι η Ευρωπαϊκή Αρχή Διαπίστευσης
αξιολογεί περιοδικά όλους τους εθνικούς φορείς διαπίστευσης,
άρα και το ΕΣΥΔ. Στις 14 Οκτωβρίου 2014 η Ευρωπαϊκή Αρχή
Διαπίστευσης απέστειλε τις παρατηρήσεις της για τη συγχώ-
νευση και όλες απαντήθηκαν από την τότε διοίκηση του ΕΣΥΠ.
Μια ακόµη ευρωπαϊκή απαίτηση δε για τον φορέα διαπίστευσης
ήταν να µην χρησιµοποιούνται τα έσοδά του για να καλύπτουν
άλλες ανάγκες και λειτουργίες, που δεν έχουν να κάνουν µε τη
διαπίστευση. 

Για τους παραπάνω λόγους, µε την ανάληψη των καθηκόντων
του ο τότε Υπουργός κ. Κωνσταντινόπουλος αναγνώρισε την πα-
ραπάνω απαίτηση και το καλοκαίρι του 2014 είχε διασφαλίσει τη
διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια του οργανισµού µε επι-
πλέον χρηµατοδότηση και είχε εγκρίνει τη συµµετοχή του στο
ανταγωνιστικό πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων µε επενδύ-
σεις, που θα έλυναν πολλαπλά προβλήµατα και θα αύξαναν την
παραγωγικότητα και ανταγωνιστικότητα του οργανισµού. 

Από την ίδρυσή του το ΕΣΥΠ περιόρισε σηµαντικά τα έξοδά
του, από 8.154.000 το 2012 σε 5.284.000 το 2013 και σε 5.250.000
το 2014. Επιπλέον, έγινε ο πρώτος δηµόσιος οργανισµός, που
αναζήτησε αγορές εκτός Ελλάδος και εξήγαγε υπηρεσίες σε Κίνα
και Ρωσία, δηµιουργώντας νέες αγορές σε κέρδη. 

Ποτέ δεν δηµιουργήθηκε πρόβληµα και η λειτουργία του ΕΣΥΠ
δεν είχε συναντήσει απειλή έως και τον Ιανουάριο του 2015,
όπου συντελέστηκε τότε η αλλαγή της Κυβέρνησης. Από τότε,
λοιπόν, διαβάζουµε και ακούµε απειλές έξωσης από τους διε-
θνείς ευρωπαϊκούς οργανισµούς, δυσλειτουργία του ΕΣΥΠ, πλη-
ρωµές προσωπικού αντίθετες στην αυτονοµία των τριών πρώην
οργανισµών, που αποδεικνύουν την απαξίωση, την αναιµική χρη-
µατοδότηση, την έλλειψη πολιτικής βούλησης για τη στήριξη της
ποιότητας και έναν γενικότερο µαρασµό και έλλειψη οποιασδή-
ποτε δηµιουργικής πνοής και εξωστρέφειας. 

Έρχεστε, λοιπόν, µετά από δύο χρόνια λέγοντας ότι δεν
έχουµε πλέον περιθώρια χρόνου και πρέπει να διαλύσουµε αυτό
το οποίο έγινε και να πάµε στο προηγούµενο καθεστώς του 2002,
στον ν.3066.

Το µόνο που εκκρεµούσε δε για το ΕΣΥΠ ήταν να εκδώσετε
εσείς τον κανονισµό λειτουργίας και να προσπαθήσετε να πεί-
σετε σε ευρωπαϊκό επίπεδο γι’ αυτήν τη συγχώνευση. Είχαν λη-
φθεί, όπως τόνισα, όλα τα απαραίτητα µέτρα και είχε προγραµ-
µατιστεί η δοµή του οργανισµού. Εσείς, όµως, είτε από άγνοια
είτε από ανικανότητα, όπως προανέφερα, είτε από υστεροβουλία
και µικροκοµµατικά οφέλη, αντί να στηρίξετε το ΕΣΥΠ, επιλέγετε
την εύκολη λύση.

Επίσης, το νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό δεν λύνει το πρόβληµα
ούτε φέρνετε κάτι καινούριο. Στην ουσία πάλι µε αυτό το νοµο-
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σχέδιο παίρνετε παράταση για να µη µας πετάξει έξω η Ευρω-
παϊκή Αρχή Διαπίστευσης. Ιδρύεται έναν νέον οργανισµό, ο ο-
ποίος δεν έχει καµµιά διαφορά µε τον προηγούµενο, τον ν.3066/
2002. Αντιγραφή του κάνετε αλλάζοντας απλώς τη νοµική µορφή
από ανώνυµη εταιρεία σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.

Όµως και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχουν ζητήµατα συµµορ-
φώσεως, στα οποία θα αναφερθώ εκτενώς στην κατ’ άρθρον συ-
ζήτηση, γιατί και πάλι δεν  λύνονται µ’ αυτό το νοµοσχέδιο σοβα-
ρά ζητήµατα σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Αρχή Διαπίστευσης.

Απλώς, θα ήθελα να τονίσω ότι µου κάνει εντύπωση ότι µέλη
του διοικητικού συµβουλίου από τους κοινωνικούς φορείς, όπου
συµµετείχαν στο ΕΣΥΠ και υπερθεµάτιζαν τότε για τη λειτουργία
του ΕΣΥΠ ως ενιαίο οργανισµό διαπίστευσης στη χώρα, έρχονται
σήµερα, γιατί µάλλον τους τάξατε ξανά θέση στα διοικητικά συµ-
βούλια, αναιρούν τις προηγούµενες θέσεις τους και συµφωνούν
τώρα να διαλύσουν αυτόν τον οργανισµό και να κάνουν έναν και-
νούριο. Ράβε-ξήλωνε, δηλαδή. 

Έρχεστε, λοιπόν, στο και πέντε, εκβιάζοντας το Κοινοβούλιο
για να µη µείνει χωρίς εθνικό οργανισµό διαπίστευσης η χώρα
και φέρνετε προς ψήφιση το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Συνεπώς, γίνεται άµεσα αντιληπτό ότι το παρόν σχέδιο νόµου
αποτελεί µια ξεκάθαρη, σαφή και απτή απόδειξη της προχειρό-
τητάς σας, της µη εφαρµογής στο σύνολό του των ρυθµιστικών
διατάξεων του ν.4109/2012 και της καθυστέρησης έγκαιρης αν-
ταπόκρισης επί διετίας και, επίσης, την προσαρµογή προς τις
απαιτήσεις του νόµου.

Φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο αγνοώντας πλήρως τις τεχνικές,
διοικητικές, εσωτερικές και οικονοµικές δυσλειτουργίες του ορ-
γανισµού για να πάρετε ακόµα µια παράταση στην ουσία από την
Ευρωπαϊκή Αρχή Διαπίστευσης. Με τις παρατάσεις κερδίζετε
µόνο λίγο από τον ήδη χαµένο χρόνο σας, αλλά δεν δίνετε καµ-
µιά λύση. Απεναντίας, διογκώνετε το πρόβληµα και θα το βρούµε
µπροστά µας.

Συνεπώς, το σχέδιο νόµου χρήζει ριζικής και πάλι επανεξέτα-
σης και βελτίωσης προκειµένου να αποφευχθούν νέα προβλή-
µατα και τροποποιήσεις στο µέλλον, όπως και πάλι θα ζητήσει η
Ευρωπαϊκή Αρχή Διαπίστευσης.

Το θέµα ήταν σήµερα να είχαµε ξεπεράσει τις δυσλειτουργίες
και να είχατε επινοήσει ένα πιο εξωστρεφές αναπτυξιακό νοµο-
σχέδιο για τη διαπίστευση, την τυποποίηση, τη µετεωρολογία και
τον έλεγχο της αγοράς, το οποίο να ανταποκρίνεται στις απαι-
τήσεις των διεθνών προτύπων διαπίστευσης, να προσδίδει ευε-
λιξία στο σύστηµα αξιολόγησης κατανοµής της διαπίστευσης, να
συµβάλλει στην αναπτυξιακή δυνατότητα του ΕΣΥΠ, να επιτρέπει
µια πιο επιθετική πολιτική της ελληνικής διαπίστευσης στον ευ-
ρωπαϊκό και διεθνή χώρο και να συµβάλλει στη βιωσιµότητα του
ΕΣΥΠ ως κρατικού φορέα.

Με όλα αυτά, θα ήθελα να πω ότι η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, ως παράταξη ευθύνης, δεν µπορεί να έρθει απέναντι σε
ένα νοµοσχέδιο, έστω και όπως το φέρνετε εσείς, πρόχειρο, στο
και πέντε, ως επανάληψη ενός νοµοσχεδίου του 2002, όπου και
πάλι θα προκύψουν θέµατα ασυµβατότητας µε την ευρωπαϊκή
αρχή, αλλά πρέπει να έχουµε Εθνικό Οργανισµό Διαπίστευσης,
από τη στιγµή που αποτελεί απαίτηση των ευρωπαϊκών αρχών
και θεσµών.

Ωστόσο, διαφωνούµε κάθετα µε τις δικές σας πρόχειρες, επι-
δερµικές και στο παρά πέντε πρακτικές ως προς το νοµοθετείν. 

Ως προς τις τροπολογίες και την ασυµβατότητα σε σχέση µε
τις ευρωπαϊκές αρχές και αυτού του νέου νοµοσχεδίου, όπως το
φέρατε, θα τοποθετηθώ στην κατ’ άρθρον συζήτηση που θα ακο-
λουθήσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να διευκρινίσω στον
κ. Τζελέπη ότι δεν θα γίνει κατ’ άρθρον συζήτηση. Όµως, οι ει-
σηγητές θα έχετε λίγο χρόνο να κάνετε τη δευτερολογία σας για
τις τροπολογίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για

την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Καλλιθέας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε µε τη συνάδελφο κ. Ελένη Ζαρούλια από τη Χρυ-
σή Αυγή. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ευχαριστώ. 
Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, οι διατάξεις του οποίου

µετά την προσθήκη της τροπολογίας µε αριθµό 1019/7 της 20-
4-2017 και µε τίτλο: «Επαναληπτικές εξετάσεις εισαγωγής στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση και συµπλήρωση του άρθρου 13 του ν.
4452/2017» των Υπουργείων Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων και τη σχετική αναρίθµηση εκτείνονται σε δε-
κατρία άρθρα, ουσιαστικώς επιχειρείται από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο η εναρµόνιση της εγχώριας νοµοθεσίας, η οποία ρυθµίζει
το λειτουργικό πλαίσιο του Εθνικού Φορέα Διαπίστευσης µε την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία και τις σχετικές οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Η ανώνυµη εταιρεία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης», εφεξής
ΕΣΥΔ, ιδρύθηκε µε τον ν.3066/2002 επί Κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ και
Σηµίτη, µε σκοπό την υλοποίηση, εφαρµογή και διαχείριση του
Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης, το οποίο προβλέπεται στις
διατάξεις του ν.2231/1994 ως «Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης»
και αυτό επί Κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ και Ανδρέα Παπανδρέου,
όπως αυτό τροποποιήθηκε µε τον ν.2642/1999 επί Κυβερνήσεως
ΠΑΣΟΚ και Σηµίτη, µετασχηµατίστηκε και εντάχθηκε ως αυτοτε-
λής λειτουργική µονάδα διαπίστευσης στο Εθνικό Σύστηµα Υπο-
δοµών Ποιότητος, εφεξής ΕΣΥΠ, το οποίο ιδρύθηκε µε τον επί-
µαχο ν. 4109/2013 επί συγκυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑ-
ΣΟΚ και ΔΗΜΑΡ, ο οποίος σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση
προκάλεσε τα προβλήµατα, ένεκα των οποίων κατέστη υποχρε-
ωτική από τον αρµόδιο ευρωπαϊκό εποπτικό φορέα η προτεινό-
µενη νοµοθετική πράξη. 

Αυτό συνέβη διότι ο νόµος αυτός υπήγαγε το ανεξάρτητο έως
τότε Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης στο Εθνικό Σύστηµα Υπηρε-
σιών Ποιότητας, το οποίο συστήθηκε µε τον εν λόγω ν. 4190/
2013 της συγκυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και ΔΗ-
ΜΑΡ. 

Η απορρόφηση του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης από
το Εθνικό Σύστηµα Υπηρεσιών Πιστοποίησης, όπως έγινε και µε
τον Ελληνικό Οργανισµό Τυποποίησης, εφεξής ΕΛΟΤ, και το Ελ-
ληνικό Ινστιτούτο Μετεωρολογίας, το ΕΙΜ, σύµφωνα µε την αι-
τιολογική έκθεση έρχεται σε αντίθεση µε το Κοινοτικό Δίκαιο και
πιο συγκεκριµένα µε το καταστατικό του αρµόδιου ευρωπαϊκού
εποπτικού φορέα «European Cooperation for Accreditation EA»,
που ορίζει ότι οι δραστηριότητες της διαπίστευσης πρέπει να
είναι πλήρως διακριτές, όπως προβλέπει και ο ευρωπαϊκός κα-
νονισµός 765/2008 και πλήρως ανεξάρτητες. 

Αυτή η νοµοθετική πράξη της συγκυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ έρχεται κυριολεκτικώς την τελευταία ακριβώς χρονική
στιγµή κατά την οποία εκπνέει η σχετική διετής διορία, την οποία
είχε θέσει ο αρµόδιος ευρωπαϊκός εποπτικός φορέας. 

Ειδικότερα στις 28 Φεβρουαρίου του έτους 2017 εξέπνευσε η
διετής προθεσµία, την οποία είχε δώσει η ευρωπαϊκή συνεργασία
για τη διαπίστευση, προκειµένου το αρµόδιο Υπουργείο Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης να προχωρήσει σε νοµοθετική ρύθµιση για
τη συµµόρφωση του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης µε την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία και τα πρότυπα της Ευρωπαϊκής Συνερ-
γασίας για τη Διαπίστευση. 

Ως εκ τούτου, η Ευρωπαϊκή Συνεργασία για τη Διαπίστευση
συνέταξε εισήγηση προς την επικείµενη συνεδρίαση της MLA
Committee –Επιτροπή Αµοιβαίας Αναγνώρισης- στις 27 Απριλίου
2017 για την αναστολή της αναγνώρισης όλων των διαπιστεύ-
σεων που παρέχει το Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης. 

Επισηµαίνεται ότι το Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης αποτελεί
τον Εθνικό Οργανισµό Διαπίστευσης. Οι συνέπειες από την πι-
θανή αποτυχία συµµόρφωσής του στις υποδείξεις της Ευρωπαϊ-
κής Συνεργασίας για τη Διαπίστευση θα αναστείλουν την ανα-
γνώρισή του και τη συµµετοχή του σε πολυµερείς παγκόσµιες
συµφωνίες. 
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Από τη µια, παρατηρούµε την εµφανή και αυταπόδεικτη εκ του
αποτελέσµατος ανεπάρκεια των στελεχών του πολιτικού µορφώ-
µατος «Νέα Δηµοκρατία-ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ», αναφορικά µε την
πιστή και ακριβή υλοποίηση των οδηγιών της πολυλατρεµένης
τους Ευρωπαϊκής Ενώσεως της γερµανικής οικονοµικής ολιγαρ-
χίας. 

Ο ν.4190/2013, τον οποίο υπέγραψαν ο Στουρνάρας, ο Μανι-
τάκης, ο Αρβανιτόπουλος, ο Βρούτσης, η Κεφαλογιάννη, ο Πα-
ναγιωτόπουλος, ο Χατζηδάκης, ο Λιβιεράτος, ο Ρουπακιώτης, ο
Καράογλου και ο Σταµάτης επί προεδρίας Παπούλια, είναι αυτός
ο οποίος οδήγησε στην επέµβαση του ευρωπαϊκού εποπτικού
φορέα και τη θέση διετούς προθεσµίας αλλαγής του νοµικού
πλαισίου και, συνεπώς, από αυτούς πρέπει αρχικώς να αναζητη-
θούν οι όποιες ευθύνες. 

Από την άλλη, παρατηρούµε την πλήρη ανικανότητα του χρο-
νικά επόµενου πολιτικού µορφώµατος των κοµµουνιστών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, στον οποίο ενθυλακώθηκε σχεδόν το σύνολο του «κλεφτο
ΠΑΣΟΚ» και των δήθεν πατριωτών του Καµµένου επί δυο ολό-
κληρα έτη, από το 2015 µέχρι το 2017, να µην ενεργούν αυτά τα
οποία τους υπέδειξαν οι Ευρωπαίοι εντολείς τους. Και τους βλέ-
πουµε να σπεύδουν την τελευταία κυριολεκτικώς στιγµή να φέρ-
νουν προς ψήφιση στο Κοινοβούλιο µε τη µορφή του επείγοντος
ένα σχέδιο νόµου για το οποίο είχαν χρόνο επί δυο έτη να µερι-
µνήσουν. 

Ως δικαιολογητικός λόγος για την προτεινόµενη νοµοθετική
πράξη σε νοµικό επίπεδο και στην αιτιολογική έκθεση, η οποία
συνοδεύει το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, προβάλλεται η µη
συµµόρφωση του νοµικού πλαισίου, το οποίο θέσπισε ο ν.4190/
2013 της συγκυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ µε τη
ΔΗΜΑΡ, στην οδηγία 765/2008 της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και,
βεβαίως, η απειλή της αυτόµατης κατάργησης της διεθνούς ανα-
γνώρισης όλων των φορέων πιστοποίησης στη χώρα µας, καθώς
και των διαπιστευµένων εργαστηρίων. Είναι µια εξέλιξη η οποία
θα επιφέρει ανάσχεση των εξαγωγών και συνολικά των συναλ-
λαγών για µια σειρά από προϊόντα και υπηρεσίες από και προς
το εξωτερικό. 

Η υλοποίηση ενός τέτοιου ενδεχοµένου θα επηρεάσει άµεσα
ή έµµεσα χιλιάδες επιχειρήσεις, παραδείγµατος χάριν, αγροδια-
τροφής, δοµικών υλικών, τουριστικών καταλυµάτων, ηλεκτρολο-
γικού εξοπλισµού, βιοµηχανικού εξοπλισµού, µηχανηµάτων και
άλλων, οι οποίες θα βρεθούν αντιµέτωπες µε τον κίνδυνο να µην
µπορούν να εκπληρώσουν σχετικές υποχρεώσεις τους, να τε-
θούν προσωρινά εκτός αγοράς και να χάσουν διεθνείς συµφω-
νίες και παραγγελίες. Επιπλέον, θα υποστούν εκ νέου το σχετικό
κόστος επαναπιστοποίησης, αναζητώντας πιστοποίηση από κά-
ποιον άλλο διαπιστευµένο φορέα του εξωτερικού. 

Στο σηµείο αυτό οφείλουµε να θέσουµε ως προβληµατισµό τις
αιτιάσεις ορισµένων εκ των φορέων, σχετικά µε το περιεχόµενο
του σχεδίου νόµου. Ο εκπρόσωπος του Ελληνικού Οργανισµού
Τυποποίησης έθεσε υπ’ όψιν της επιτροπής ότι ο προηγούµενος
νόµος, ο ν.4190/2013, δυνάµει του οποίου συγχωνευθήκαν στον
ΕΣΥΠ το ΕΣΥΔ, το ΕΙΜ και ο ΕΛΟΤ, δηµιούργησε προβλήµατα
λειτουργίας και ειδικά στον ΕΛΟΤ, καθώς, πρώτον, αφαιρέθηκαν
αρµοδιότητες και δεύτερον, µειώθηκαν τα έσοδα του µοναδικού
Εθνικού Οργανισµού Τυποποίησης. 

Συγκεκριµένα, εξαιτίας της µειώσεως των εσόδων υπάρχει ο
κίνδυνος να αποµακρυνθεί ο Ελληνικός Οργανισµός Τυποποί-
ησης από τους διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανισµούς τυποποί-
ησης. Το γεγονός αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα την αναγκαστική
αξιολόγησή του από τους αντίστοιχους εθνικούς οργανισµούς
τυποποίησης γειτονικών χωρών, όπως η Αλβανία και τα Σκόπια. 

Ο νόµος αυτός, κατά τη γνώµη µας, αποτέλεσε δείγµα κακο-
διαχείρισης του εν λόγω οργανισµού και έγινε προκειµένου να
εξυπηρετήσει προχείρως τις σπασµωδικές δήθεν βελτιωτικές κι-
νήσεις της τότε κυβερνήσεως.

Ήταν η εποχή που οι λεγόµενοι «θεσµοί» επέβαλαν τις µνηµο-
νιακές ρυθµίσεις, εδραιώνοντας έτσι την οικονοµική τους κυριαρ-
χία στο υπό διάλυση ελληνικό κράτος. Η πλέον πρόσφορη
εξήγηση για την ένταξη του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης
στο καθεστώς του ν.4109/2013 είναι µάλλον η επιβαλλόµενη,
ελέω µνηµονίων, δηµοσιονοµική εξυγίανση υπό τον µανδύα της

µεταρρυθµιστικής πολιτικής.
Εδώ προκύπτει το εύλογο ερώτηµα: Για ποιες εξαγωγές µι-

λάµε; Για ποια οικονοµική δραστηριότητα; Η ελληνική οικονοµία
έχει πλήρως ισοπεδωθεί και καταστραφεί από τις µνηµονιακές
επιλογές των συγκυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ, της ΔΗΜΑΡ, του Καρατζαφέρη, του ΣΥΡΙΖΑ, του Καµ-
µένου. 

Το εµπορικό ισοζύγιο της πατρίδος µας την τελευταία δεκαε-
τία, από το έτος 2007 µέχρι και σήµερα, εµφανίζει µονίµως και
σταθερά αρνητικό πρόσηµο. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ελλη-
νικής Στατιστικής Αρχής και µε πηγή την Τράπεζα της Ελλάδος,
το εµπορικό ισοζύγιο αγαθών για το έτος 2016 παρουσιάζει αρ-
νητικό πρόσηµο κατά 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από το 2000
µέχρι και το 2015 το εµπορικό έλλειµµα της Ελλάδος ανήλθε στα
348 δισεκατοµµύρια ευρώ, την ίδια στιγµή κατά την οποία το δη-
µόσιο χρέος ανήλθε στα 338 δισεκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε
τα στοιχεία του Κέντρου Εξαγωγικών Ερευνών και Μελετών. Η
µείωση της τάξεως του 9% στις εισαγωγές, η οποία σηµειώθηκε
από το 2000 έως το 2015, οφείλεται στη µειωµένη ζήτηση και όχι
στην υποκατάσταση των εισαγοµένων µε ελληνικά αγαθά. Αυτή
η αρνητική κατάσταση παρατηρείται επί µακρόν, συνεχόµενα και
εξακολουθητικώς.

Πόση περισσότερη ζηµιά µπορεί να επέλθει σε µια ήδη νεκρή
εθνική οικονοµία; Ο ελληνικός λαός πένεται. Η λαµπρή νεολαία
µας υποχρεώνεται σε οικονοµική µετανάστευση. Χιλιάδες συµ-
πολίτες µας αυτοκτονούν λόγω οικονοµικών προβληµάτων. Η µε-
σαία οικονοµική τάξη έχει εξολοθρευθεί προς όφελος των
εγχώριων και των αλλοδαπών µεγάλων οικονοµικών συµφερόν-
των. Ο δηµόσιος τοµέας γιγαντώνεται ακόµη και σήµερα, προ-
κειµένου να αυξηθεί ο κοµµατικός ψηφοφορικός στρατός των
αστικών κυβερνήσεων και µέσω των ΜΚΟ, στις οποίες πολλοί
Βουλευτές εδώ µέσα, πλην της Χρυσής Αυγής, συµµετέχετε είτε
ανήκουν σε εσάς. Η πατρίδα µας έχει υποστεί εισβολή από εκα-
τοµµύρια λαθροµετανάστες, οι οποίοι προορίζονται για να απο-
τελέσουν το νέο εργατικό δυναµικό και το νέο εκλογικό σώµα.

Πόση ζηµιά µπορεί να επέλθει άραγε, αν υλοποιηθεί η απειλή
της Ευρωπαϊκής Συνεργασίας για τη Διαπίστευση, από τη στιγµή
που τη διακυβέρνηση της Ελλάδος µας κατέχουν αστικές καπι-
ταλιστικές, νεοφιλελεύθερες και εσχάτως και κοµµουνιστικές
συγκυβερνήσεις, οι οποίες σε καµµία περίπτωση δεν ενδιαφέ-
ρονται για τη σωτηρία, κατ’ αρχάς, του ελληνικού έθνους και την
ανάτασή του, ενώ µέσω της µοναδικής σωτήριας και ενδεδειγ-
µένης πολιτικής µιας εθνικής οικονοµίας µε προστατευτικά γνω-
ρίσµατα, µε την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα ως προεξάρ-
χοντος στόχου και µε την εκµετάλλευση του τεράστιου εθνικού
πλούτου της ελληνικής γης προς µοναδικό όφελος του έθνους,
οι συνέπειες των κυρώσεων τις οποίες απειλεί η Ευρωπαϊκή Συ-
νεργασία για τη Διαπίστευση φαντάζουν αµελητέες.

Στις διατάξεις του κανονισµού µε αριθµό 765/2008 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του συµβουλίου της 9ης Ιουλίου 2008
για τον καθορισµό των απαιτήσεων διαπίστευσης και εποπτείας
της αγοράς, όσον αφορά την εµπορία των προϊόντων και την κα-
τάργηση του κανονισµού µε αριθµό 339/93 του συµβουλίου, προ-
βλέπεται για τα κράτη – µέλη της Ευρωπαϊκής Ενώσεως η υπο-
χρέωση σύστασης Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης ως µόνου
οργανισµού, που εκτελεί τη διαπίστευση επί τη βάσει εξουσίας
που του παρέχει το κράτος και σε περίπτωση που αυτό δεν είναι
οικονοµικά σκόπιµο ή εφικτό το κράτος – µέλος θα πρέπει να έχει
πρόσβαση στις υπηρεσίες του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευ-
σης άλλου κράτους – µέλους. 

Αφού, λοιπόν, οι εγχώριοι κυβερνώντες αποδείχτηκαν ανεπαρ-
κείς -κατά το επιεικέστερον- θα µπορούσαν να απευθυνθούν
προς τον Κυπριακό Οργανισµό Προώθησης Πιστοποίησης, ώστε
να έχουν πρόσβαση στις υπηρεσίες του Εθνικού Οργανισµού
Διαπίστευσης άλλου κράτους – µέλους, προκειµένου να αποφύ-
γουν τις όποιες κυρώσεις και αρνητικές συνέπειες των πράξεων
και των παραλείψεών τους στην εθνική οικονοµία, οι οποίες βε-
βαίως οφείλονται στη διαπιστωµένη ανικανότητά τους ή στο
πλαίσιο της συµφωνίας τους µε τα αλλοδαπά κέντρα εξουσίας,
που έχει ως στόχο την πλήρη αποσύνθεση της ελληνικής οικο-
νοµίας και του κοινωνικού ιστού της πατρίδος µας.
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Η Χρυσή Αυγή θα ψηφίσει «κατά» επί της αρχής, καθώς πρό-
κειται για µια ακόµη επιταγή της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, η οποία
µε τη σηµερινή µορφή που έχει προσλάβει και η οποία κινείται
πλέον σε ακραιφνείς νεοφιλελεύθερες οικονοµικές πολιτικές,
στο πλαίσιο της προωθούµενης παγκοσµιοποίησης, σε καµµία
περίπτωση δεν υπερασπίζεται και δεν προάγει, τουλάχιστον, τα
ελληνικά οικονοµικά συµφέροντα.

Είναι προφανές ότι η Χρυσή Αυγή διαφωνεί µε τέτοια είδους
πολιτικές και πρακτικές. Σκοπός µας είναι η ρύθµιση ενός νοµο-
θετικού πλαισίου, δυνάµει του οποίου το Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης θα αποτελεί κρατικό φορέα, µε αντίστοιχη νοµική
προσωπικότητα και όχι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.

Πρόταση των Ελλήνων εθνικιστών αποτελεί η δηµιουργία ενός
και µόνο ανάλογου φορέα κρατικής υπόστασης, ο οποίος όχι
µόνο θα εποπτεύει και θα επιβλέπει τις εταιρείες ιδιωτικού δι-
καίου οι οποίες θα δραστηριοποιούνται στο αντικείµενο της δια-
πίστευσης και πιστοποίησης, αλλά ο κρατικός αυτός φορέας θα
αναλάβει εξ ολοκλήρου τις υπηρεσίες αυτές, ώστε να διαχειρί-
ζεται πλήρως το κοµµάτι των διαπιστεύσεων και πιστοποιήσεων,
κυρίως προς όφελος του κράτους και του έθνους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως είπα από την
αρχή, ήρθε η κυρία Υπουργός και νοµίζω ότι θα είναι χρήσιµο,
για τους υπόλοιπους αγορητές και τους συναδέλφους, που θα
πάρουν τον λόγο, να κάνουµε µια διακοπή σε ό,τι αφορά τη σειρά
των συναδέλφων.

Θα µιλήσετε και για τις τρεις τροπολογίες, κ. Αχτσιόγλου, ή
για τις δύο και για την άλλη ο κ. Πετρόπουλος;

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, παίρνετε
εσείς τον λόγο για τις δύο τροπολογίες, τις δύο τελευταίες δη-
λαδή, πέντε λεπτά για την καθεµία, και µετά ο κ. Πετρόπουλος
για την άλλη τροπολογία για πέντε λεπτά. Μείνετε και για λίγο
στην Αίθουσα, αν θέλει κάποιος συνάδελφος να κάνει κάποια δι-
ευκρινιστική ερώτηση, αν δεν έχει καλυφθεί, και µετά θα είστε
ελεύθερη να αποχωρήσετε ή να µας κάνετε παρέα και να συνε-
χίσετε.

Εποµένως, σας βάζω δέκα λεπτά για τις δύο τροπολογίες. Ορί-
στε, έχετε τον λόγο.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ωραία, ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Η πρώτη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1023 και ειδικό 11
αφορά την καθιέρωση της πρώτης του Μάη ως υποχρεωτικής
αργίας µε νόµο και όχι µε απόφαση του εκάστοτε ή της εκάστοτε
Υπουργού Εργασίας, όπως ισχύει µέχρι σήµερα.

Στην πρώτη του Μάη κάθε έτους συµπυκνώνονται οι αγώνες
της εργατικής τάξης που δόθηκαν από το Σικάγο το 1886 µέχρι
την πρώτη ελληνική απεργιακή κινητοποίηση για οκτάωρη εργα-
σία, οκτάωρη αναψυχή, οκτάωρη ανάπαυλα, για την καθιέρωση
της Κυριακής ως αργίας, για τη βελτίωση των συνθηκών εργα-
σίας στους χώρους δουλειάς, αγώνες που συνεχίζονται από τότε
µέχρι σήµερα ενάντια στην εργασιακή εκµετάλλευση για ένα κα-
λύτερο µέλλον του κόσµου της εργασίας.

Η ηµέρα αυτή συνδέει τους εργαζόµενους όλων των χωρών,
όλων των φυλών, ανεξαρτήτως εθνικότητας. Είναι ηµέρα παγκό-
σµιας διεκδίκησης από το εργατικό κίνηµα καλύτερων όρων ερ-
γασίας και περισσότερων εργασιακών και κοινωνικών δικαιω-
µάτων. Ως ελάχιστος φόρος τιµής, η πρώτη του Μάη καθιερώ-
νεται ως ηµέρα υποχρεωτικής αργίας, για να µην βρίσκεται στη
διακριτική ευχέρεια του εκάστοτε Υπουργού.

Η τροπολογία αυτή έχει συµβολικό χαρακτήρα, έχει όµως και
ουσιαστικό χαρακτήρα. Τιµούµε, προφανώς, τους χιλιάδες ερ-
γάτες και τις εργάτριες που έδωσαν τη ζωή τους και το αίµα τους
για το δικαίωµα στην εργασία, για τη ζωή µε οκτάωρο, για την
αξιοπρέπεια στους χώρους δουλειάς. 

Έχει, όµως, και ουσιαστικό περιεχόµενο σήµερα που στην Ευ-
ρώπη, αλλά και τον κόσµο, κυριαρχεί, δυστυχώς, η αντίληψη ότι
η ανάπτυξη περνάει µέσα από την καταπάτηση των δικαιωµάτων

του κόσµου της εργασίας, µέσα από τη συµπίεση των εργασια-
κών και κοινωνικών δικαιωµάτων, µέσα από την απόλυτη ελευθε-
ρία των εργοδοτών να ορίζουν αυτοί τους όρους δουλειάς, να
καρπώνονται τα αποτελέσµατα της µισθωτής εργασίας.

Η Κυβέρνησή µας προσπαθεί, µέσα σε έναν ιδιαίτερα δυσµενή
συσχετισµό δυνάµεων καθηµερινά, εντός και εκτός χώρας, να
αντιστρέψει αυτό το σκηνικό της πλήρους απορρύθµισης των ερ-
γασιακών σχέσεων που παραλάβαµε. Αυτό, όµως, είναι πρώτα
και κύρια δουλειά των ίδιων των εργαζοµένων, των συλλογικών
διεκδικήσεων τους, αλλά και ενός υγιούς συνδικαλιστικού κινή-
µατος που θα τους εκπροσωπεί όλους και θα παλεύει για όλους.

Την πρώτη του Μάη απαγορεύεται κάθε βιοτεχνική, βιοµηχα-
νική και εµπορική εργασία, καθώς, βέβαια, και η απασχόληση
των µισθωτών. Η πρώτη του Μάη ως ηµέρα υποχρεωτικής αρ-
γίας διέπεται από το νοµικό καθεστώς που διέπει την Κυριακή
αργία. Αυτά σε σχέση µε την πρώτη τροπολογία.

Με τη δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1024 και ειδικό
12 ιδρύεται στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας, το οποίο λειτουρ-
γεί στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, Τµήµα Καταπολέµησης της Αδήλωτης
Εργασίας.

Η ίδρυση του τµήµατος επιβεβαιώνει, κατ’ αρχάς, την κυβερ-
νητική προτεραιότητά µας για την αντιµετώπιση του φαινοµένου
της αδήλωτης εργασίας και την επιβολή της νοµιµότητας στην
αγορά εργασίας.

Το τµήµα του Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας για την αδή-
λωτη εργασία θα συστηµατοποιήσει και θα διευρύνει τις προσπά-
θειες που γίνονται για την καταπολέµηση του φαινοµένου της
αδήλωτης εργασίας, ενισχύοντας τον συντονισµό και την κοινω-
νική λογοδοσία των ελεγκτικών µηχανισµών. Η θεσµοθέτηση του
τµήµατος µάς επιτρέπει πλέον µία ολοκληρωµένη στρατηγική για
την καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας σε τρεις άξονες,
πρώτον, την αξιοποίηση της εµπειρίας των ελεγκτικών µηχανι-
σµών, δεύτερον, την αναβάθµιση της διαλειτουργικότητας των
πληροφοριακών συστηµάτων και, τρίτον και κυριότερον, την εµ-
πλοκή των κοινωνικών εταίρων, των εκπροσώπων των παραγω-
γικών φορέων της χώρας και των επιστηµονικών φορέων στη
διαδικασία αυτή της καταπολέµησης της αδήλωτης εργασίας.

Θεωρούµε πως οι κοινωνικοί εταίροι µέσα από αυτό το τµήµα,
µέσα αυτό το Σώµα, ήρθε η ώρα πια να εµπλακούν ενεργά και
να επιβεβαιώσουν τις δεδηλωµένες προθέσεις τους για την κα-
ταπολέµηση του φαινοµένου της αδήλωτης εργασίας, να αναλά-
βουν και τις ευθύνες τους για το ζήτηµα.

Στην ίδια κατεύθυνση, αυτή της ολιστικής προσέγγισης του
φαινοµένου της καταπολέµησης της αδήλωτης εργασίας, έχου-
µε ήδη εκπονήσει έναν οδικό χάρτη µε τη βοήθεια της Διεθνούς
Οργάνωσης Εργασίας. Περιλαµβάνει εικοσιπέντε δράσεις ο χάρ-
της αυτός, που θα ξεδιπλώνονται ως το 2019.

Μια πολύ σηµαντική δράση, για την οποία θα ήθελα να ενηµε-
ρώσω και τους Βουλευτές, είναι ότι θα ξεκινήσει από τον επό-
µενο µήνα ένα πιλοτικό πρόγραµµα µικτών ελέγχων από το Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας, το Σώµα Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµα-
τος, το αντίστοιχο Σώµα του ΕΦΚΑ και την Οικονοµική Αστυνο-
µία. Αυτά τα τέσσερα, λοιπόν, σώµατα ελέγχου θα δρουν µαζί
στην Περιφέρεια Αττικής για να συλλάβουµε τα φαινόµενα της
αδήλωτης εργασίας και να τα αντιµετωπίσουµε.

Πιστεύουµε πως αυτή η συνέργεια των τεσσάρων ελεγκτικών
µηχανισµών θα παράξει πάρα πολύ σηµαντικά αποτελέσµατα.
Έχουµε πλήρη επίγνωση της κατάστασης που επικρατεί στην
αγορά εργασίας, της εκτεταµένης απορρύθµισης. Είναι ακριβώς
λόγω της θεσµικής απορρύθµισης που βρήκαν και τον χώρο να
καλλιεργηθούν τα φαινόµενα της εργοδοτικής αυθαιρεσίας και
να αναπτυχθούν και να «ανθίσει» -εντός εισαγωγικών η λέξη- η
αδήλωτη εργασία, να ευδοκιµήσει.

Στην προσπάθειά µας να ενισχύσουµε τον ρόλο του Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας και να αντιστρέψουµε αυτή την κατά-
σταση, στήνουµε ξανά δοµές που η αλλαγή του οργανογράµµα-
τος του 2014 είχε καταργήσει, όπως η νοµική υπηρεσία του
Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, αλλά και η νέα Περιφερειακή
Διεύθυνση στο Αιγαίο, που θα είναι ειδικά προσανατολισµένη
στην παραβατικότητα που αναπτύσσεται εκεί, στη νησιωτική Ελ-
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λάδα.
Είναι κρίσιµο, τέλος, να ενηµερώσω πως το επόµενο διάστηµα

θα διευρύνουµε το µητρώο παραβατικότητας των επιχειρήσεων,
ώστε επιχειρήσεις που έχουν σοβαρές παραβάσεις της εργατι-
κής νοµοθεσίας να µην έχουν πλέον πρόσβαση σε δηµόσιο
χρήµα ή σε ευρωπαϊκά προγράµµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πετρόπουλε,
έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά για τη δική σας τοποθέτηση.

Πέραν των όσων έχετε σκεφτεί να πείτε, επειδή διατυπώθηκε
ένα ερώτηµα, σας το µεταφέρω εγώ από τον κ. Δήµα, αν προτί-
θεται η Κυβέρνηση, αν υπάρχουν και άλλα επικουρικά µε το πρό-
βληµα που έχει ο ΕΔΟΕΑΠ, να κάνει παρόµοια ενέργεια.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ο ΕΔΟΕΑΠ είναι ο µόνος φορέας επικουρικής ασφάλισης που
είναι σωµατείο και διέπεται από το καταστατικό του. Επιτελεί,
όµως, δηµόσια λειτουργία ως προς τη χορήγηση επικουρικής
σύνταξης. Σχετική απόφαση έχει εκδώσει το Ανώτατο Ειδικό Δι-
καστήριο για αυτόν τον ρόλο που επιτελεί ο ΕΔΟΕΑΠ και, επο-
µένως, επειδή επιτελεί και δηµόσιο σκοπό ως προς το σκέλος
αυτό, έχουµε την υποχρέωση να ρυθµίσουµε νοµοθετικά, ώστε
να βρούµε λύσεις της διευκόλυνσης της ρευστότητας που πρέ-
πει να έχει ο ΕΔΟΕΑΠ σε αναµονή της επιτυχούς κατάληξης, που
πιστεύω ότι θα έχουµε, των διαπραγµατεύσεων που διεξάγονται
µεταξύ των ενώσεων των εργοδοτών στα µέσα ενηµέρωσης και
των ηλεκτρονικών µέσων και των ενώσεων συντακτών της
ΠΟΕΣΥ, της ΕΣΗΕΑ και των άλλων ενώσεων.

Σας ενηµερώνω ότι αύριο υπάρχει µία –ελπίζω- τελική και κα-
ταληκτική συνάντηση µεταξύ των φορέων, για να συµφωνήσουν
µία λύση χρηµατοδότησης εκ µέρους των εργοδοτών, οι οποίοι
επωφελούνται, προφανώς και από τη µη παρακράτηση ποσο-
στών επί των εσόδων από τις διαφηµίσεις. Όπως προηγουµένως
παρακρατούνταν, πλέον δεν παρακρατούνται εισφορές και έ-
χουν κάθε λόγο και συµφέρον οι εργοδότες που έχουν δηλώσει
τη βούλησή τους να συµβάλουν στη διατήρηση του ΕΔΟΕΑΠ.
Περιµένω κατ’ αντιστοιχία των δεσµεύσεών τους να εκφράσουν
αντίστοιχες θέσεις και στην αυριανή συνάντηση.

Να θυµίσω ότι στην τελευταία συζήτηση που είχε γίνει τον Δε-
κέµβριο –αν δεν κάνω λάθος, στα Πρακτικά της 14ης Δεκεµβρίου-
έχει καταγραφεί η έκκλησή µου προς όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής να απευθύνουν την ίδια πολιτική θέση και στήριξη για την αν-
τιµετώπιση της χρηµατοδοτικής ανάγκης του ΕΔΟΕΑΠ, προκει-
µένου να εξακολουθεί να χορηγεί τις επικουρικές συντάξεις, το
εφάπαξ και τις παροχές υγείας.

Εποµένως, δεν υπάρχει χώρος για άλλο επικουρικό ταµείο.
Αυτό είναι που λειτουργεί υπό τον τρόπο αυτόν που ανέφερα.
Μας παρέχει τη δυνατότητα της δανειακής διευκόλυνσης ο
ν.3586/2007, ο οποίος προβλέπει τη δυνατότητα να χορηγείται
δάνειο µε το επιτόκιο που διαµορφώνεται κατά το αντίστοιχο
ποσό αξιοποίησης του αµοιβαίου κεφαλαίου στην Τράπεζα της
Ελλάδας. 

Η σχετική Έκθεση έχει εγκριθεί και από το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους. Έχει κριθεί ότι αυτή η ρύθµιση δεν επιβαρύνει τον
Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης. Περιµένουµε ως δυνατό-
τητα αντιµετώπισης των προβληµάτων ρευστότητας του ΕΔΟ-
ΕΑΠ να αξιοποιηθεί θετικά αυτή η ρύθµιση, προκειµένου να µην
παραταθεί το πρόβληµα. Γι’ αυτό είναι και σε τέσσερις µηνιαίες
δόσεις, δηλαδή 2,5 εκατοµµύρια ευρώ τη φορά κάθε µήνα, ώστε
οι συµβαλλόµενοι να συµφωνήσουν. 

Κάνω ξανά την ίδια έκκληση προς όλες τις πολιτικές πτέρυγες
που δεν το έχουν κάνει µέχρι τώρα. Καµµία πολιτική πλευρά,
πλην της Κυβέρνησης, δεν έχει υποστηρίξει αυτήν την άποψη,
την πολιτική θέση ότι πρέπει οι εργοδότες να συµβάλουν µε αύ-
ξηση των εισφορών τους λόγω του ότι έχουν διευκολυνθεί από
τη µη καταβολή αγγελιοσήµου κατά τη διαδικασία της είσπραξης
κεφαλαίων από τις διαφηµίσεις.

Αυτή είναι η απάντησή µου και περιµένω τη θετική σας θέση

και στην ψήφιση της σχετικής τροπολογίας. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο ει-

σηγητής ή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θα ήθελε να κάνει
κάποια διευκρινιστική ερώτηση µόνο και όχι τοποθέτηση; Ενηµε-
ρώνω ότι θα τοποθετηθείτε όταν µιλήσετε.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από τη Νέα Δηµοκρα-

τία, έχετε να κάνετε, κύριε Δήµα, κάποια διευκρινιστική ερώτηση
–και όχι τοποθέτηση- για ένα λεπτό;

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα να κά-
νω µία διευκρινιστική ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, λοιπόν, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Υπουργέ, πόσο σίγουρος είστε ότι
θα µπορέσει ο Οργανισµός να αποπληρώσει το δάνειό του;

Επίσης, έχετε λάβει ή σκέφτεστε να λάβετε κάποια πρωτοβου-
λία, για να µπορέσει όντως να µαζέψει τις οφειλές που του οφεί-
λουν;

Επίσης, στην Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
στην οποία αναφερθήκατε, είπατε ότι δεν υπάρχει καµία ζηµία.
Όντως, είναι παροχή εντόκου δανείου. Κανονικά, υπό κανονικές
προϋποθέσεις, θα έπρεπε να υπήρχε και όφελος για το κράτος.
Θα ήθελα να ήξερα τη γνώµη σας, δηλαδή για ποιον λόγο θεω-
ρείτε ότι αυτό δεν προβλέπεται στην Έκθεση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, συγ-

κεντρώστε όλες τις ερωτήσεις και θα σας δώσω µετά τον λόγο.
Από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη θα θέλατε, κύριε Τζελέπη,

να υποβάλετε ερώτηση;
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από τη Χρυσή Αυγή,

κυρία Ζαρούλια, έχετε κάποια ερώτηση;
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη, θέ-

λετε να υποβάλετε κάποια διευκρινιστική ερώτηση;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Λαζαρίδης από

τους Ανεξάρτητους Έλληνες έχει κάποια ερώτηση;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Σαρίδης που βρί-

σκεται στην Αίθουσα από την Ένωση Κεντρώων θα ήθελε να υπο-
βάλει ερώτηση;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Δανέλλης από το

Ποτάµι θα ήθελε να ρωτήσει κάτι;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, υπάρχει

µόνο µία ερώτηση, αυτή του κ. Δήµα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να

απαντήσετε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε

δι’ ολίγον τον λόγο για να κάνω µία ερώτηση επί της διαδικασίας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπα τώρα ότι θα µι-

λήσουν µόνο οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Η ερώτηση αφορά τον κύριο

Υπουργό και είναι διευκρινιστική. Μπορεί να µας απαντήσει σε
όλα µαζί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε.

Ορίστε, κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Υπουργέ, αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα µία διευκρίνιση.

Αναφερθήκατε στον νόµο του 2007, ο οποίος έχει τροποποιηθεί,
όπως γνωρίζετε, µε τον ν.4111/2013.

Ο νόµος αυτός απαιτεί την υπογραφή του Υπουργού Οικονο-
µικών για µία τέτοια δανειοδοτική πράξη. Η τροπολογία αυτή θα
φέρει την υπογραφή του Υπουργού Οικονοµικών; Θα το διορθώ-
σετε αυτό;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσαµε µε τις δι-
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ευκρινιστικές ερωτήσεις. 
Ο κ. Πετρόπουλος έχει τον λόγο για τρία λεπτά και θα συνεχί-

σουµε κανονικά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Παρέχεται
η δυνατότητα χορήγησης του δανείου, κύριε Μηταράκη. Δεν χο-
ρηγείται µε την τροπολογία το ίδιο το δάνειο. Συνεπώς, κατά την
εκτέλεση της σχετικής πράξης και εφόσον ζητηθεί, θα υπάρξει
η σύµπραξη των συναρµοδίων Υπουργών.

Δεύτερον, θα απαντήσω στην ερώτηση του κ. Δήµα. Κύριε
Δήµα, εξήγησα ότι η επικουρική σύνταξη παρέχεται από τον
ΕΔΟΕΑΠ -καθώς και το εφάπαξ, αλλά κυρίως η επικουρική- ως
υποχρεωτική παροχή προς τους ασφαλισµένους, στο πλαίσιο
της κοινωνικής ασφάλισης, καθ’ υποκατάσταση της υποχρέωσης
που έχει ο ενιαίος φορέας της κοινωνικής ασφάλισης και το ΕΤΕ-
ΑΕΠ αντιστοίχως. 

Υπάρχει και η ιδιοτυπία ότι παρέχει και υπηρεσίες υγείας ο
ΕΔΟΕΑΠ και όχι ο ΕΟΠΥΥ, σε ένα τµήµα των δηµοσιογράφων
και των εργαζόµενων στα ηλεκτρονικά και έντυπα µέσα, όχι ό-
λων. Υπάρχει µία ιδιοµορφία, ένα υπόλειµµα της πολυδιάσπασης
που υπήρχε στους φορείς αυτούς, που διατηρήθηκε όλα αυτά
τα χρόνια και για εσωτερικούς λόγους. Όµως, και για ουσιαστι-
κούς νοµικούς λόγους δεν ήταν δυνατόν η Κυβέρνηση να απο-
φασίσει µονοµερώς να παρέµβει νωρίτερα και να εντάξει τους
κλάδους αυτούς στους ήδη υπάρχοντες του ΕΤΕΑΕΠ και του
ΕΟΠΥΥ.

Προφανώς, επειδή υπάρχει σχετική διάταξη νόµου, η πολιτεία
δεν αφίσταται των υποχρεώσεών της να εξασφαλίσει αυτές τις
παροχές. Στο πλαίσιο αυτό, υπάρχει και αυτή η διάταξη εδώ,
στον νόµο που προανέφερα, του 2007, που δίνει τη δυνατότητα
χορήγησης δανείων και για τέτοιους σκοπούς.

Συνεπώς, εδώ δεν υφίσταται θέµα ζηµίας ή µη ζηµίας. Υπάρχει
µία υποχρέωση χορήγησης επικουρικής σύνταξης. Είναι υποχρε-
ωτική. Προβλέπεται η πάγια νοµική υποχρέωση της πολιτείας να
εξασφαλίζει την απόλαυση αυτής της παροχής. Συνεπώς, το ζή-
τηµα δεν προσφέρεται για να εκτιµήσουµε αν προκύπτει ή δεν
προκύπτει ζηµιά. 

Αντικειµενικά, λοιπόν, αν δεν την κατέβαλλε αυτή την παροχή
ο ΕΔΟΕΑΠ, θα την κατέβαλλε το ΕΤΕΑΕΠ. Συνεπώς, δεν τίθεται
ζήτηµα πρόκλησης ζηµίας και δεν θα υπάρξει άλλωστε ζηµία,
υπό την έννοια της υποχρέωσης, το ότι υποχρεώνει ο νόµος την
πολιτεία για να εξασφαλίζει αυτή την παροχή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχει άλλη συζή-

τηση. Κλείσαµε, κύριε Μηταράκη. Στην τοποθέτησή σας να βά-
λετε τα ερωτήµατα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Απλώς το λέω για να µην κρατή-
σουµε τον κ. Πετρόπουλο τέσσερις ώρες εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν γίνεται τώρα.
Κατά παρέκκλιση έκανα και αυτό που έκανα τώρα. Ρωτήστε τον
Υπουργό κατ’ ιδίαν και τοποθετήστε µετά στην οµιλία σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Γενικό Λύκειο Πε-
τρούπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Β’ Αθήνας έχει την τιµητική της σήµερα!
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου, να το-

ποθετηθώ σε σχέση µε τη µία από τις τρεις τροπολογίες που
αναλυτικά παρουσιάστηκαν από τους Υπουργούς, και κυρίως την
τροπολογία που αφορά την καθιέρωση της 1ης Μάη ως ηµέρα
υποχρεωτικής αργίας. 

Εδώ η υποκρισία από την πλευρά της Κυβέρνησης πραγµατικά
περισσεύει. Είναι πραγµατική πρόκληση από την πλευρά της

συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µία εβδοµάδα πριν από τον εορ-
τασµό της Εργατικής Πρωτοµαγιάς και ενώ διατηρεί όλο το αν-
τεργατικό οπλοστάσιο -και όχι µόνο το διατηρεί αυτό το αντερ-
γατικό οπλοστάσιο που οικοδόµησαν οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αλλά το συνεχίζει
και ετοιµάζει νέα µέτρα αντεργατικά, σε βάρος του συνόλου της
εργατικής τάξης και του λαού µας- να έρχεται, κολακεύοντας
κατά κάποιο τρόπο την εργατική τάξη, να πει ότι «εγώ σας κα-
θιερώνω αυτή την ηµέρα ως υποχρεωτική αργία».

Ο αγώνας της εργατικής τάξης είναι ανειρήνευτος και δεν
χρειάζονται κολακείες ούτε από την πλευρά της Κυβέρνησης
ούτε από την πλευρά της αστικής τάξης. Δεν τιµώνται οι αγώνες
της εργατικής τάξης, των νεκρών εργατών του Σικάγο, των δια-
κοσίων της Καισαριανής, των καπνεργατών του ’36 στη Θεσσα-
λονίκη µε επικοινωνιακού τύπου κινήσεις, όπως µε αυτήν την
τροπολογία και µάλιστα όταν έχετε τσακίσει στην κυριολεξία τον
λαό. 

Μπαίνοντας στην ουσία τώρα του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να
πω ότι το σχέδιο νόµου που συζητάµε, κυρίες και κύριοι, είναι
ένας ακόµα κρίκος σε µια αλυσίδα νοµοθετηµάτων που στόχο
έχουν τη πλήρη ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών οδηγιών και κα-
τευθύνσεων για το σύστηµα διαπίστευσης και πιστοποίησης. 

Ο βασικός στόχος του παρόντος σχεδίου νόµου είναι ο πλή-
ρης λειτουργικός διαχωρισµός του Εθνικού Συστήµατος Διαπί-
στευσης από το Ελληνικό Ινστιτούτο Μετρολογίας και τον Ελλη-
νικό Οργανισµό Τυποποίησης, ώστε να υλοποιηθούν όλες οι τυ-
πικές δεσµεύσεις της ευρωπαϊκής οδηγίας 765/2008. 

Μάλιστα, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, οι βιοµήχανοι, η Ευρω-
παϊκή Ένωση µιλούν για βεβιασµένη και κακοσχεδιασµένη συγ-
χώνευση του ΕΣΥΔ µε τον Ελληνικό Οργανισµό Τυποποίησης και
το Ελληνικό Ινστιτούτο Μετρολογίας σε έναν ενιαίο Οργανισµό,
τον ΕΣΥΠ, από την Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ το
2013. 

Για εµάς το ζήτηµα δεν είναι ο κακός σχεδιασµός, αλλά τι
πραγµατικά εννοούν µε τον διαχωρισµό των πιο πάνω φορέων,
που αποτελεί και την ουσία της ευρωπαϊκής οδηγίας, ότι δηλαδή
στο πλαίσιο της κρατικοµονοπωλιακής ρύθµισης του προστατευ-
τισµού για την εξασφάλιση του στόχου της ανταγωνιστικότητας
παραγωγής προϊόντων και παροχής υπηρεσιών των ευρωπαϊκών
επιχειρηµατικών οµίλων, εξυπηρετούνται καλύτερα από τον δια-
χωρισµό των δραστηριοτήτων της διαπίστευσης φορέων, από
την πιστοποίηση και συµµόρφωση σε ορισµένα πρότυπα, αναθέ-
τοντας την πρώτη δραστηριότητα, αυτή της διαπίστευσης δη-
λαδή, σε φορείς αποκλειστικά ελεγχόµενους από τα κράτη-µέλη. 

Στην πράξη, δηλαδή, εκφράζεται µε την απόσπαση της υπη-
ρεσίας του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης -που είχε µορφή
ανώνυµης εταιρείας- από το Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότη-
τας, τον ΕΣΥΠ. Έτσι, ιδρύεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου
του δηµοσίου όχι µε τη µορφή ανώνυµης εταιρείας, αλλά ελεγ-
χόµενο πλήρως από την ελληνική Κυβέρνηση, µε την επωνυµία
«Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης», ως φορέας διαπίστευσης φο-
ρέων ή ατόµων στον τοµέα κυρίως των προϊόντων, αλλά και των
υπηρεσιών. 

Όµως, αυτό που µπορεί κανείς να συµπεράνει είναι ότι βασι-
κός άξονας των ευρωενωσιακού συστήµατος και των εν λόγω
αλλαγών που προωθούνται µε το σχέδιο νόµου είναι η ιδιωτικο-
ποιηµένη πιστοποίηση προϊόντων και διαδικασιών µε το κράτος
να διατηρεί τον επιτελικό ρόλο του διαπιστευτή των φορέων πι-
στοποίησης, εν προκειµένω του ΕΣΥΔ, καθώς µε αυτόν τον τρό-
πο θα υπηρετεί προσφορότερα στις σύγχρονες συνθήκες τις
ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων. 

Το ερώτηµα που προκύπτει είναι το εξής: Με την ιδιωτικοποί-
ηση της πιστοποίησης και αναθέτοντας στην αγορά να λύσει τα
προβλήµατα που η ίδια δηµιουργεί, µπορούν να αντιµετωπιστούν
µε φιλολαϊκό τρόπο τα προβλήµατα ποιότητας, που αντικειµενικά
εµφανίζονται στη σύγχρονη παραγωγική διαδικασία, αφού οι φο-
ρείς πιστοποίησης κινούνται µε γνώµονα το κέρδος; 

Το ΚΚΕ λέει κατηγορηµατικά «όχι». Η πολιτική της πιστοποί-
ησης σε ένα σύστηµα όπου κριτήριο της παραγωγής είναι το πο-
σοστό κέρδους και µε το κράτος να υπηρετεί αυτήν την κερδο-
φορία δεν οδηγεί σε φιλολαϊκά αποτελέσµατα. Η πιστοποίηση
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από µέσο διασφάλισης της ποιότητας µετατρέπεται αντικειµε-
νικά σε µηχανισµό κερδοφορίας τόσο για τους φορείς πιστοποί-
ησης όσο και κυρίως για τα τµήµατα του κεφαλαίου, που πιστο-
ποιούνται σε βάρος των υπολοίπων. 

Ουσιαστικά η πιστοποίηση λειτουργεί αντικειµενικά και ως µη-
χανισµός επιτάχυνσης της συγκέντρωσης και της συγκεντροποί-
ησης κεφαλαίου. Γι’ αυτό και εµείς απορρίπτουµε συνολικά το
ευρωενωσιακό πλαίσιο της πιστοποίησης µε ιδιωτικοοικονοµικά
κριτήρια και τη νοµοθεσία που το προωθεί, όπως το παρόν σχέ-
διο νόµου. 

Θα πει κάποιος: Μα, δεν θέλει το ΚΚΕ να υπάρχουν κανόνες
και προδιαγραφές στην αγορά, στην πιστοποίηση και διαπί-
στευση εµπορευµάτων; 

Το ΚΚΕ ξεκαθαρίζει ότι οι κοινοί κανόνες πιστοποίησης και δια-
πίστευσης εµπορευµάτων είναι απαραίτητοι για τη διασφάλιση
και τη λειτουργία των ελευθεριών της κοινής αγοράς της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Οι ευρωπαϊκές οδηγίες, όπως και το παρόν σχέ-
διο νόµου, έχουν έναν διττό στόχο: από τη µία, τη θωράκιση και
την ενίσχυση της εσωτερικής αγοράς εµπορευµάτων και υπηρε-
σιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από την άλλη, µέσα από την
πιστοποίηση να λειτουργήσουν ως άτυποι µηχανισµοί προστα-
τευτισµού. 

Τόσο η θεωρία της πολιτικής οικονοµίας του καπιταλισµού όσο
και η ίδια η πείρα των εργαζοµένων αποδεικνύουν ένα πράγµα:
Πως η κοινή αγορά δεν λειτούργησε και δεν θα µπορούσε να λει-
τουργήσει προς όφελος των εργαζοµένων και των λαϊκών στρω-
µάτων. Αντίθετα, κερδισµένοι από την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
οι µονοπωλιακοί όµιλοι, που κερδίζουν από την διευρυµένη εσω-
τερική αγορά και από τα µέτρα φθηνότερης εργατικής δύναµης.
Έτσι, νοµοσχέδια όπως αυτό που συζητάµε, που στοχεύουν στην
διασφάλιση της κοινής αγοράς, δεν έχουν φιλολαϊκό αλλά φιλο-
µονοπωλιακό χαρακτήρα και περιεχόµενο, γι’ αυτό άλλωστε το
ψηφίζει και η Νέα Δηµοκρατία επικαλούµενη το καλό της χώρας,
όπως και τα υπόλοιπα κόµµατα, µε τις όποιες επιµέρους επιφυ-
λάξεις. Θα ήταν βέβαια αστείο να ψηφίζει κάποιος σχεδόν όλα
τα άρθρα και να καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. 

Εµάς όµως δεν µας κάνει εντύπωση, αυτό το έχουµε ξαναπεί.
Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει την ίδια στρατηγική µε τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, αφού αυτό που φέρνει είναι δικό τους
έργο, είναι εξυπηρέτηση του κεφαλαίου σε βάρος των λαϊκών
αναγκών. Ταυτόχρονα, τα µέτρα προστατευτισµού που οικοδοµεί
η Ευρωπαϊκή Ένωση αξιώνοντας την πιστοποίηση δεν στοχεύουν
στην πραγµατικότητα σε ποιοτικότερα προϊόντα για τον λαό,
αλλά σε ένα σχετικό κλείσιµο της εσωτερικής αγοράς, θωρακί-
ζοντας τους εγχώριους οµίλους από τον διεθνή ανταγωνισµό και
τονώνοντας την κερδοφορία τους.

Τώρα, σε σχέση µε το νέο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου
που πραγµατεύεται το παρόν σχέδιο νόµου, έχει κάποιες ειδικές
πλευρές και διαφοροποιήσεις σε σχέση µε το προηγούµενο κα-
θεστώς: 

Πρώτον, δεν έχει την µορφή ανώνυµης εταιρίας µε µετοχές,
γι’ αυτό και δεν προβλέπεται ως όργανο του φορέα η γενική συ-
νέλευση, αλλά µόνο διοικητικό συµβούλιο. Είναι νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου του δηµοσίου, που όµως θα λειτουργεί µε ιδιω-
τικοοικονοµικά κριτήρια.

Δεύτερον, υπάρχει διαφοροποίηση ως προς τον αριθµό των
µελών του διοικητικού συµβουλίου, που αυξάνονται από 5 σε 7,
ενώ µειώνεται η θητεία του και από πενταετής γίνεται τριετής και
µε µία µόνο δυνατότητα ανανέωσης. Εξακολουθεί ο διορισµός
των µελών του διοικητικού συµβουλίου να γίνεται από την Κυ-
βέρνηση, µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, απλώς προστίθεται και ότι ο διορισµός αυτός γίνεται
µετά από πρόταση των φορέων που εκπροσωπούνται στο διοι-
κητικό συµβούλιο. Επίσης, δεν απαιτούνται επιπλέον προσόντα
πέραν εκείνων των γενικόλογων περί εγνωσµένου κύρους, επι-
στηµονικής κατάρτισης ή επαγγελµατικής εµπειρίας στα θεµα-
τικά πεδία του φορέα. Αφορά τα µέλη του διοικητικού συµβου-
λίου, όπως προέβλεπε ο ν.3066/2002 και αφορούσαν σε πτυχίο
του ΑΕΙ και σε πολύ καλή γνώση της αγγλικής, της γαλλικής ή
της γερµανικής γλώσσας. 

Τρίτον, ενισχύεται ο ρόλος του αρµόδιου Υπουργού στη λει-

τουργία του φορέα. Τούτο γιατί οι µεν κανόνες λειτουργίας του
διοικητικού συµβουλίου θα καθορίζονται µε κοινή υπουργική
απόφαση, η δε οργάνωση και διοικητική διάρθρωση των υπηρε-
σιών του φορέα, ο αριθµός των θέσεων του προσωπικού και η
κατανοµή του στον φορέα και τα προσόντα και οι όροι πρόσλη-
ψης εργασίας και εξέλιξης θα ορίζονται επίσης µε κοινή υπουρ-
γική απόφαση που θα εισάγει κανονισµό οργάνωσης και λειτουρ-
γίας του φορέα. 

Τέταρτον, καταργούνται ως βοηθητικό όργανο του φορέα οι
τεχνικές επιτροπές που προέβλεπε ο παλαιότερος νόµος και ενι-
σχύεται ο ρόλος των αξιολογητών και εµπειρογνωµόνων, για
τους οποίους δηµιουργείται µητρώο εξειδικευµένων στελεχών,
που µπορεί να προέρχονται εκτός από τον δηµόσιο και από τον
ιδιωτικό τοµέα. 

Πέµπτον, υπάρχει διαφοροποίηση ως προς τους τακτικούς πό-
ρους του φορέα: Από την κύρια πηγή που ήταν η επιχορήγηση
από τον κρατικό προϋπολογισµό πλέον η κρατική επιχορήγηση
θα δίνεται εάν το επιτρέπουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες και η
κύρια πηγή εσόδων θα προέρχεται από την εµπορική του δρα-
στηριότητα, δηλαδή οι πρόσοδοι θα είναι από την παροχή υπη-
ρεσιών του φορέα προς τρίτους και από τα έσοδα για τα δι-
καιώµατα χορήγησης και διατήρησης των πιστοποιητικών διαπί-
στευσης, µε προφανή αποτελέσµατα που αφορούν τόσο την οι-
κονοµική πίεση προς τον φορέα και τον έλεγχο που θα του ασκεί
η αγορά όσο και µε τον έµµεσο έλεγχο στους φορείς πιστοποί-
ησης, αφού η διαπίστευσή τους θα έχει σηµαντικά µεγαλύτερο
κόστος. 

Τελικό αποτέλεσµα θα είναι η αδυναµία διαπίστευσης για τις
µικρές επιχειρήσεις και η συγκέντρωση της πιστοποίησης σε µε-
γάλες πιστοποιηµένες επιχειρήσεις. 

Είναι τουλάχιστον αστείο να χαρακτηρίζεται τακτικός πόρος η
χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό στο άρθρο 6,
λέγοντας µάλιστα ότι θα δίνεται όταν και στον βαθµό που το επι-
τρέψουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες, η ανάκαµψη δηλαδή της
οικονοµίας, όπως λέει η Κυβέρνηση. Η πολυπόθητη για τους κα-
πιταλιστές και το κράτος τους ανάκαµψη θα είναι αυτή που επι-
καλούνται; Μία ανάκαµψη για τα κέρδη των λίγων, των µονοπω-
λίων, του κεφαλαίου. Η ένταση της εκµετάλλευσης και η λιτότητα
για τον λαό όχι µόνο δεν θα σταµατήσουν, αλλά θα κλιµακωθούν
µε νέα επίθεση σε εργατικά δικαιώµατα, νέα φοροληστεία, νέες
περικοπές στις συντάξεις, σε ό,τι έχει αποµείνει από κοινωνικές
υπηρεσίες. 

Επόµενα δύο ζητήµατα που εισάγονται στο σχέδιο νόµου και
είναι ίσως και τα πιο σηµαντικά, που καθρεφτίζουν τις επιδιώξεις
της Κυβέρνησης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του µονοπωλια-
κού κεφαλαίου είναι: Πρώτον, η ισχυρή παρουσία εκπροσώπων
των βιοµηχάνων στα όργανα του φορέα, ενώ προβλέπεται και η
υποχρεωτική συµµετοχή αιρετού εκπροσώπου των εργαζοµένων
στον φορέα. Στο διοικητικό συµβούλιο του φορέα που δηµιουρ-
γείται, εκτός από εκπρόσωπος του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµη-
χάνων θα υπάρχει και εκπρόσωπος του Συνδέσµου Βιοµηχάνων
Βορείου Ελλάδας, ενώ και στο βοηθητικό όργανο του φορέα, το
Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης, εξακολουθεί να προβλέπεται η
συµµετοχή εκπροσώπου του ΣΕΒ. Η συµµετοχή των βιοµηχάνων
στο διοικητικό συµβούλιο του φορέα διαπίστευσης µε εκπρό-
σωπο υποδεικνυόµενο από τους φορείς δείχνει πως το µεγάλο
κεφάλαιο θέλει, εκτός από τον άµεσο έλεγχό του, και άµεση συµ-
µετοχή και εποπτεία στη λειτουργία του φορέα. Είναι, όµως,
σαφές πως ο φορέας σε τελική ανάλυση ελέγχει τα µέλη του
ΣΕΒ.

Το άρθρο 4 είναι απαράδεκτο και µε την τυπική λογική που
θέλει έναν ουσιαστικό διαχωρισµό ελέγχοντος και ελεγχόµενου. 

Δεύτερο ζήτηµα είναι η µεταφορά του προσωπικού από το
Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας στον δηµιουργούµενο µε
το νοµοσχέδιο φορέα µε την ίδια εργασιακή σχέση, η οποία,
όµως, δεν είναι µία και ενιαία. Έχει ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου, έχει µε σύµβαση έργου, έχει και µε έµµισθη εντολή.

Τι προβλέπει το σχέδιο νόµου και τι ζητήµατα αναδείχθηκαν
κατά την ακρόαση των φορέων; Πρώτον, αναδείχθηκε ο κίνδυνος
να µετατραπούν σε συντρίµµια οι φορείς, όπως το Ελληνικό Ιν-
στιτούτο Μετρολογίας και ο ΕΛΟΤ. Στην  ουσία απαξιώνονται.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 25 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2017 7219



Συρρικνώνεται η λειτουργία τους και οδηγούν σε οικονοµική επι-
βάρυνση του δηµοσίου µε την εξυπηρέτηση µονοπωλιακών συµ-
φερόντων στην αγορά. Δεύτερον, προβλέπεται σύντοµο χρονικό
διάστηµα µόλις δεκαπέντε ηµερών, προκειµένου το µεταφερό-
µενο προσωπικό να παρουσιαστεί στον νέο φορέα. Άλλως, προ-
βλέπεται απόλυση µε καταβολή αποζηµίωσης, αποκλειοµένης
κάθε άλλης καταβολής για την αποχώρηση από την υπηρεσία.
Τρίτον, οι υπάρχοντες εργαζόµενοι στο ΕΣΥΔ µεταφέρονται στον
νέο φορέα στον βαθµό που εξυπηρετούν τις ανάγκες αυτής,
αφήνοντας ένα «παραθυράκι» για αξιολόγηση του προσωπικού
που ενδέχεται να µην εντάσσεται σε αυτή την κατηγορία. Θα
υπάρξει δραµατική υποστελέχωση του Εθνικού Συστήµατος Δια-
πίστευσης, αφού µεγάλο τµήµα της λειτουργίας του ανατίθεται
σε εξωτερικούς συνεργάτες. 

Κατά συνέπεια και µε βάση όλα τα παραπάνω, το ΚΚΕ κατα-
ψηφίζει το σχέδιο νόµου και επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Επιτρέψτε µου -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ένα σχόλιο
σε σχέση µε την τροπολογία που κατατέθηκε χθες και αφορά τη
χορήγηση δανείου από τον ΕΦΚΑ στον Ενιαίο Δηµοσιογραφικό
Οργανισµό Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλψης για την κά-
λυψη ταµειακών αναγκών. Δεν θα την ψηφίσουµε. Το ΚΚΕ είναι
της άποψης ότι όχι µόνο δεν πρέπει να κλείσει ο Ενιαίος Δηµο-
σιογραφικός Οργανισµός Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλ-
ψης, αλλά αντιθέτως να σταθεί στα πόδια του και να διασφαλι-
στούν όλα τα ασφαλιστικά, συνταξιοδοτικά δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων. Την ευθύνη την έχει αποκλειστικά η Κυβέρνηση.

Με την τροπολογία αυτή η Κυβέρνηση παρατείνει την εκκρε-
µότητα, πιέζει ακόµα περισσότερο τους εργαζόµενους στη λο-
γική «ας κλείσει τώρα προσωρινά το ταµειακό έλλειµµα, µην
φωνάζετε, µην κινητοποιείστε». 

Είναι γνωστό ότι από τον Σεπτέµβρη έχει τελειώσει το αγγε-
λιόσηµα, ενώ, επίσης, γνωστό είναι ότι οι εργοδότες δεν το κα-
τέβαλλαν ποτέ. Το ΕΤΑΠ όλα αυτά τα χρόνια καταληστεύθηκε
από το πέρασµά του στον ΕΦΚΑ. Και η καταλήστευση αυτή
έφτασε στα 900 εκατοµµύρια ευρώ, λόγω της συγχώνευσης, συν
120 εκατοµµύρια ευρώ από το κούρεµα του PSI. Ακόµα και σή-
µερα το 3%, που κατέβαλλαν οι εργαζόµενοι, το παρακρατούν.

Το ΚΚΕ αντιδρά σθεναρά στην απεµπόληση του κοινωνικού
χαρακτήρα της ασφάλισης και ζητάει να λυθεί άπαξ δια παντός
το πρόβληµα µε αποκλειστική ευθύνη του κράτους, όχι, όµως,
µε δανεισµό και µάλιστα κάτω από την πίεση της αποπληρωµής
του δανείου µέχρι 31-12-2017. Αν ήθελε η Κυβέρνηση να δεσµεύ-
σει τα ποσά από τα χρωστούµενα της εργοδοσίας, τα οποία δεν
απέδωσε ποτέ, θα µπορούσε πραγµατικά να λυθεί ένα σηµαντικό
µέρος του ταµειακού ελλείµµατος. Σε τελική ανάλυση και σε
κάθε περίπτωση πρέπει να επιστραφεί πίσω το ένα δισεκατοµ-
µύριο περίπου από τα κλεµµένα αυτού του ταµείου και όχι µε τη
µορφή του δανεισµού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

κ. Γεώργιο Λαζαρίδη εκ µέρους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.
Ορίστε, κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να κυρώσουµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο -ουσιαστικά την ευρωπαϊκή οδηγία του
2008- σηµαντικό για την εύρυθµη λειτουργία των εξαγωγικών
επιχειρήσεων καθώς το εν λόγω νοµοσχέδιο προβλέπει την ανε-
ξαρτητοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης, ΕΣΥΔ. 

Στόχος της ρύθµισης η συµµόρφωση του Εθνικού Συστήµατος
Διαπίστευσης µε την κοινοτική νοµοθεσία και συγκεκριµένα µε
τον κοινοτικό κανονισµό 765/2008 ειδικά σε ό,τι αφορά την αµε-
ροληψία και ανεξαρτησία των Υπηρεσιών Διαπίστευσης και τη
διαχείριση των εσόδων του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης. 

Το ως άνω σχέδιο νόµου συµπεριλαµβάνει αναγκαίες και επεί-
γουσες ρυθµίσεις για τη σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης», ΕΣΥΔ,
ώστε να εξασφαλιστεί η άρση της ως άνω ασυµβατότητας και η
απρόσκοπτη λειτουργία του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης
στο πλαίσιο των κανόνων της εποπτείας της αγοράς. 

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο, αλλά και οι ρυθµίσεις του, κρί-
νεται απαραίτητο για την ελληνική οικονοµία και για τις επιχειρή-

σεις που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της αξιολόγησης
καθώς και τις επιχειρήσεις που εξάγουν προϊόντα, ενώ µε τη σύ-
σταση του ΕΣΥΔ εξασφαλίζεται η υποχρέωση συµµόρφωσης της
εθνικής νοµοθεσίας µε την κοινοτική. 

Η ανακούφιση που επέφερε στους εξαγωγείς η κατάθεσή του
είναι µεγάλη µιας και δεν θα αναγνωρίζονταν τα ελληνικά πιστο-
ποιητικά ποιότητας, που εξασφαλίζουν τα προς εξαγωγή προ-
ϊόντα και οι υπηρεσίες από τις ελληνικές εταιρείες πιστοποίησης
και ουσιαστικά δεν θα µπορούσαµε να πραγµατοποιήσουµε εξα-
γωγές εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με την ψήφισή του, λοιπόν, το ΕΣΥΔ δεν θα υπάγεται στο
Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας, ΕΣΥΠ, κάτι που απαγο-
ρεύεται από την κοινοτική νοµοθεσία, και αποτρέπεται οριστικά
ο κίνδυνος να παγώσει η εξαγωγική δραστηριότητα της χώρας
καθώς από τις 27 Απριλίου δεν θα αναγνωριζόταν το ΕΣΥΔ ως
ευρωπαϊκός οργανισµός διαπίστευσης. 

Όπως αναφέρθηκε και στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επι-
τροπής, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης καλύπτει τις προϋποθέσεις που θέτει η EA, Ευρωπαϊκή
Συνεργασία για τη Διαπίστευση, και ως εκ τούτου δεν αναµένεται
να ληφθεί κάποια αρνητική απόφαση για την Ελλάδα. 

Η διευκόλυνση και ενίσχυση των εξαγωγών είναι ο στόχος του
νοµοσχεδίου, που εναρµονίζει το σύστηµα πιστοποίησης των ελ-
ληνικών προϊόντων στα ευρωπαϊκά δεδοµένα και οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες το ψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε και

εµείς. Ήσασταν γρήγορος και περιεκτικός.
Ο κ. Μάριος Γεωργιάδης έχει τον λόγο. Απουσιάζει αυτή τη

στιγµή, οπότε προχωρώ στον κ. Δανέλλη και θα λάβει τον λόγο
αργότερα ο κ. Γεωργιάδης.  

Ορίστε, κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επα-

νασυστήνουµε σήµερα έναν άκρως χρήσιµο για την ελληνική οι-
κονοµία και πρωτίστως για τις εξαγωγές της οργανισµό, που
εµείς οι ίδιοι είχαµε, υποτίθεται, µεταρρυθµίσει συγχωνεύοντάς
τον µε άλλους οργανισµούς και δοµές που εντέλει αποδείχτηκαν
ασύµβατοι. 

Η ιστορία έχει ως εξής: Το 2011, υπό την πίεση της άµεσης
αναδιοργάνωσης της κρατικής µηχανής κατόπιν της συµφωνίας
µας µε τους εταίρους, ιδιωτική εταιρεία µε κονδύλια του ΕΣΠΑ
µετά από σχετική µελέτη είχε καταρτίσει µια πρώτη λίστα διακο-
σίων πενήντα πέντε οργανισµών που θα έπρεπε να συγχωνευ-
θούν ή να καταργηθούν, η περίφηµη «λίστα Πάγκαλου». Στόχος,
η µείωση του ξεχειλωµένου από την πενταετία Καραµανλή δη-
µοσίου και ο περιορισµός των λειτουργικών εξόδων του. 

Ακολούθως, το 2013 η κυβέρνηση Σαµαρά, θέλοντας να στεί-
λει µήνυµα προς αυτήν την κατεύθυνση στους δανειστές, συνέ-
χισε βιαστικά -δυστυχώς- και χωρίς ίχνος επανασχεδιασµού και
επανεξέτασης των πραγµατικών αναγκών, το προϋπάρχον πρό-
γραµµα καταργήσεων και συγχωνεύσεων δηµοσίων οργανισµών.
Αποτέλεσµα, µαζί µε τα ξερά καίγονται και κάποια χλωρά. 

Έτσι, στο πλαίσιο των παραπάνω συγχωνεύσεων δηµιουργή-
θηκε το Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας, το ΕΣΥΠ, στο
οποίο εντάχθηκαν το ΕΣΥΔ, ο Ελληνικός Οργανισµός Τυποποί-
ησης, ο ΕΛΟΤ και το Εθνικό Ινστιτούτο Μετρολογίας, το ΕΙΜ. 

Η συγχώνευση πραγµατοποιήθηκε παρ’ ότι ο Ευρωπαϊκός Φο-
ρέας Διαπίστευσης είχε σοβαρές αντιρρήσεις και ενστάσεις περί
του ασυµβιβάστου των τριών Οργανισµών. Συγκεκριµένα, η Ευ-
ρωπαϊκή Συνεργασία για τη Διαπίστευση, η ΕΑ, είχε επισηµάνει
πως µε βάση τον κανονισµό 765/2008 ο ΕΣΥΔ πρέπει να έχει
πλήρη διάκριση και ανεξαρτησία των δραστηριοτήτων διαπίστευ-
σης που παρείχε. 

Με απλά λόγια, το 2013 η ελληνική Βουλή νοµοθέτησε µεταρ-
ρυθµιστικά, µη µεταρρυθµίζοντας ωστόσο, αφού παραβίασε ευ-
θέως την κοινοτική νοµοθεσία και τον καθορισµό των απαιτή-
σεων διαπίστευσης και εποπτείας της αγοράς. 

Φυσικό αποτέλεσµα των παραπάνω ήταν η Ευρωπαϊκή Υπηρε-
σία Διαπίστευσης να ζητήσει ακόµα πιο έντονα τη διασφάλιση
της αυτοτέλειας του ΕΣΥΔ, προκειµένου να συµβαδίζει µε τα ευ-
ρωπαϊκά πρότυπα.

7220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το περιθώριο που είχαµε για συµµόρφωση προς την κοινοτική
οδηγία ήταν ως τις 28 Φεβρουαρίου 2017, δηλαδή ένα µήνα πριν
περίπου, και αναµένεται να αποφασιστεί η αναστολή αναγνώρι-
σης όλων των διαπιστεύσεων που παρέχει το ΕΣΥΔ αν δεν υπάρ-
ξει συµµόρφωση. 

Και εδώ ακριβώς είναι το σηµείο στο οποίο έγκειται η ευθύνη
της σηµερινής Κυβέρνησης. Διότι, για να είµαστε δίκαιοι, πρέπει
να επισηµάνουµε ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ευθύνεται για
τα δύο τελευταία χρόνια της δικής της διακυβέρνησης. 

Όµως, το πρόβληµα δεν διαπιστώθηκε τα δύο τελευταία χρό-
νια, αλλά, αντίθετα, µας ακολουθεί από παλιά. 

Η περιπέτεια του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης, που
έφτασε στο σηµείο να επαπειλείται η ίδια η ύπαρξή του, µας προ-
σφέρει µια ευκαιρία. 

Να επισηµάνω εδώ ότι σήµερα, 25 του µήνα, µέχρι και µεθαύ-
ριο 27 Απριλίου, αναµένεται να αποφασιστεί η αναστολή της ανα-
γνώρισης όλων των διαπιστεύσεων που παρέχει το ΕΣΥΔ, αν δεν
συµµορφωθούµε, όπως λέµε, δηλαδή αν δεν ολοκληρωθεί µε την
υπερψήφισή της η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία.

Η περιπέτεια αυτή, στην οποία έχει µπει ένας τόσο κρίσιµος
για την εθνική µας οικονοµία οργανισµός, µάς παρέχει µια ευκαι-
ρία αυτοπαρατήρησης της λειτουργίας του πολιτικού συστήµα-
τος στο σύνολό του, µια αυτοπαρατήρηση που, δυστυχώς, πεισ-
µατικά αρνιόµαστε. Νοµίζω, όµως, ότι πλέον είναι επιτακτική,
διότι πρέπει να ξαναδούµε γιατί µας συµβαίνουν όλα αυτά, από
τα µικρά µέχρι τα µεγάλα. Είναι µια ευκαιρία αναζήτησης των
λόγων της κακοδαιµονίας και των χρόνιων παθογενειών, του
σπασµωδικού τρόπου µε τον οποίο νοµοθετούµε χάριν της κατά
περίπτωση συγκυρίας, πίεσης ή ρητορικής, µια ευκαιρία να αν-
τιληφθούµε το πώς αντιµετωπίζουµε τις υποχρεώσεις µας σε
σχέση µε την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα, σε σχέση µε το κοινό
µας ευρωπαϊκό σπίτι και µε τους κανόνες που συνδιαµορφώ-
νουµε ή οφείλουµε να συνδιαµορφώνουµε µε τους εταίρους µας. 

Και τα αναφέρω όλα αυτά, γιατί το ζήτηµα του ΕΣΥΔ δεν µας
ήρθε ουρανοκατέβατο. Αντίθετα, το γνωρίζαµε ήδη από το 2008
και το 2013 επιλέξαµε να το αγνοήσουµε, παρ’ ότι ήταν φανερό
ότι υπήρχε πρόβληµα συµβατότητας µε τις ευρωπαϊκές µας υπο-
χρεώσεις. 

Όµως, ποιες θα είναι οι ακριβείς συνέπειες, αν αποσύρει η ευ-
ρωπαϊκή συνεργασία για τη διαπίστευση την αναγνώρισή της
στον αντίστοιχο ελληνικό οργανισµό; Τι διακυβεύεται για την ελ-
ληνική οικονοµία και κυρίως για τις ήδη προβληµατικές ελληνικές
εξαγωγές; Αυτό που ουσιαστικά διακυβεύεται είναι ένα Grexit
των ελληνικών προϊόντων και υπηρεσιών από το ευρωπαϊκό σύ-
στηµα διαπίστευσης. Κι αυτό, εµείς στο Ποτάµι το είχαµε εγκαί-
ρως επισηµάνει µε σχετική ερώτηση προς τον Υπουργό Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης, γιατί δεν ξέρω εάν έχει γίνει κατανοητό
απ’ όλους το εύρος των υπηρεσιών και των προϊόντων που εξαρ-
τώνται από την ύπαρξη ή όχι και την ίδια τη λειτουργία του Εθνι-
κού Συστήµατος Διαπίστευσης. 

Συγκεκριµένα και εντελώς επιλεκτικά, στην απευκταία περί-
πτωση αναστολής της αναγνώρισης του ΕΣΥΔ. από τον αντί-
στοιχο ευρωπαϊκό οργανισµό όλοι οι φορείς και τα εργαστήρια
που έχουν λάβει πιστοποίηση απ’ αυτόν θα πρέπει να στραφούν
προς άλλους αντίστοιχους φορείς ευρωπαϊκών χωρών, προκει-
µένου να συνεχίσουν να λειτουργούν απρόσκοπτα και χωρίς αµ-
φισβήτηση για την ποιότητα και την ασφάλεια των υπηρεσιών
που παρέχουν, επωµιζόµενοι βεβαίως και το πρόσθετο κόστος. 

Κατά δεύτερον, δηµιουργούνται παράπλευρες και σοβαρές
απώλειες, όχι µόνο στον τοµέα των εξαγωγών, όπως προανέ-
φερα, αλλά και στην παροχή υπηρεσιών στην υγεία, αλλά και
στον τουρισµό. Κι αυτό, επειδή καταργείται η διεθνής αναγνώ-
ριση των κάθε λογής εργαστηρίων, από τον ΕΟΦ και το Γενικό
Χηµείο του Κράτους έως και τα εργαστήρια των Υπουργείων
Αγροτικής Ανάπτυξης και Υγείας, των νοσοκοµείων, των πανεπι-
στηµίων, αλλά και των ιδιωτών. Τίθεται, δηλαδή, εν αµφιβόλω η
ασφάλεια όλων των εργαστηρίων στον τοµέα της υγείας και αυτό
για το ευρύ κοινό σηµαίνει πως πρόβληµα θα αντιµετωπίσουν σε
διαπιστευµένα εργαστήρια νοσοκοµείων, όπως ο «Ευαγγελι-
σµός», ο «Άγιος Σάββας» κ.λπ..

Σε σχέση µε τον τουρισµό, πρόβληµα δηµιουργείται, καθώς

δεν θα υπάρχει αξιόπιστη κατάταξη των ξενοδοχειακών µονάδων
και των υπηρεσιών τους στις διεθνώς αναγνωρισµένες κατηγο-
ρίες, στις γνωστές σηµάνσεις µε τα κλειδιά ή µε τα αστέρια.

Τρίτον, θα έχουµε επιπτώσεις και σε έναν άλλο κλάδο, από τον
οποίο προσδοκούµε πολλά. Αναφέροµαι σ’ αυτόν του αγροτο-
διατροφικού τοµέα, καθώς οι εξαγωγές αγροτικών προϊόντων
δεν θα µπορούν να έχουν αξιόπιστα πιστοποιητικά. Ενδεικτικά,
θα δηµιουργηθούν προβλήµατα στους εξαγωγείς, παραδείγµα-
τος χάριν, του ελαιολάδου από τη στιγµή που δεν θα µπορούν
να πιστοποιήσουν την ποιότητα των προϊόντων τους και αυτό
επεκτείνεται, εκτός των άλλων, και στους παραγωγούς - εξαγω-
γείς λαχανικών, που δεν θα µπορούν να «συνοδεύσουν» τα προ-
ϊόντα τους µε αναγνωρισµένα πιστοποιητικά για την ύπαρξη ή µη
υπολειµµάτων φυτοφαρµάκων. Επιπλέον, δεν θα είναι δυνατή η
πιστοποίηση της ασφάλειας των προϊόντων µε το σήµα CE από
τους ελληνικούς φορείς. Παραδείγµατος χάριν, οι Έλληνες βιο-
τέχνες παιχνιδιών δεν θα µπορούν να εξασφαλίσουν τα πιστο-
ποιητικά CE για την ασφάλεια του εµπορεύµατός τους εκτός
Ελλάδας, αφού το σχετικό σήµα από τις ελληνικές αρµόδιες αρ-
χές δεν θα τυγχάνει αναγνώρισης εκτός των ελληνικών συνόρων.
Ακόµη, η ελληνική βιοµηχανία χωρίς τα αναγκαία πιστοποιητικά
δεν θα έχει πρόσβαση στις διεθνείς αγορές και συµβάσεις, όπως
η αγορά αερίων ρύπων για τη ΔΕΗ, τα διυλιστήρια κ.λπ..

Πρόβληµα θα έχουµε και στο σύστηµα πιστοποίησης γνώσεων
πληροφορικής και δεξιοτήτων χρήσης ηλεκτρονικών υπολογι-
στών, αλλά και σε άλλα δεδοµένα για εµάς προϊόντα και υπηρε-
σίες, τα οποία έχουν να κάνουν µε τον έλεγχο των παιδικών χα-
ρών, την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάρκων κ.ο.κ.. 

Βλέπετε, είναι µία ευρύτατη γκάµα υπηρεσιών και προϊόντων
που επηρεάζονται. Και αναφέροµαι σ’ αυτές τις υποπεριπτώσεις,
γιατί είναι χαρακτηριστικές, νοµίζοντας ότι η περιπέτεια του
ΕΣΥΔ και των συνδεδεµένων µε αυτόν λειτουργιών προσφέρεται
κατ’ εξοχήν για να µας προβληµατίσει σε σχέση µε την αντιµε-
τώπιση ζωτικών ζητηµάτων που απασχολούν και κυρίως προσφέ-
ρεται για ένα µάθηµα αυτογνωσίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, την τελευταία κυριο-
λεκτικά στιγµή, ερχόµαστε να θεσµοθετήσουµε την εκ νέου από-
σχιση του Εθνικού Οργανισµού Διαπίστευσης από το Εθνικό
Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας ως αυτόνοµου πλέον φορέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δανέλλη, θα
σας διακόψω για µισό λεπτό, για να κάνω µία ανακοίνωση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σα-
ράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Γενικό λύκειο Καλλιθέας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Δανέλλη, ευχαριστώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που σή-

µερα συζητούµε συνίσταται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου
µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης», το οποίο ανή-
κει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και εποπτεύεται από τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης.

Στον φορέα πλέον εντάσσεται η αυτοτελής λειτουργία της
οµάδας µε επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης», η οποία
θα αποσπαστεί από το Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας, το
ΕΣΥΠ, στο οποίο έχει ενταχθεί µε τον ν.4109/2013. 

Το ΕΣΥΔ θα διοικείται από επταµελές συµβούλιο, ενώ το προ-
σωπικό που σήµερα ανήκει οργανικά στην αυτοτελή λειτουργική
οµάδα στο πλαίσιο του ΕΣΥΔ θα µεταφερθεί στο νέο νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου. 

Συνοψίζοντας και κλείνοντας την τοποθέτησή µου, θέλω να πω
ότι θα πρέπει επιτέλους να αφήσουµε στην άκρη τις υποκριτικές
προσεγγίσεις, τις µεταθέσεις ευθυνών µεταξύ διαδοχικών κυβερ-
νήσεων και όλων αυτών των επιφανειακών µικροπολιτικών τακτι-
κών στις οποίες αρέσκεται να επιδίδεται και να αναλώνεται το
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πολιτικό µας σύστηµα δυστυχώς διαχρονικά.
Ας εστιάσουµε στο σηµερινό απλό παράδειγµα του ΕΣΥΔ Γιατί

έπρεπε να περιµένουµε εννέα ολόκληρα χρόνια και έξι διαδοχι-
κές κυβερνήσεις, ώστε να αντιληφθούµε ότι βρεθήκαµε για µια
ακόµη φορά µε την πλάτη στον τοίχο, χωρίς να έχουµε αντιλη-
φθεί την ασυµβατότητα των µέχρι εδώ κινήσεών µας; Γιατί ακόµη
και σήµερα νοµοθετούµε χωρίς ορατά χρονοδιαγράµµατα εφαρ-
µογής των διατάξεων, όπως είχα αναφέρει και στην επί των άρ-
θρων συνεδρίαση της επιτροπής; Για πόσο καιρό θα ανεχόµαστε
τις χρόνιες παθογένειές µας, αντί να τις κοιτάξουµε κατάµατα,
αντί να τις αντιµετωπίζουµε πρακτικά;

Η ιστορία αποδεικνύει πως για το ΕΣΥΔ οι ευθύνες δεν βαρύ-
νουν µόνο τη σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά και πολλές από τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Αποδεικνύει, επίσης, πως η όποια µε-
ταρρύθµιση δεν µπορεί να συµβαίνει ερήµην των ευρωπαϊκών
κανονισµών και κανόνων. Όµως, κυρίως αποδεικνύει πως η µεί-
ωση του δηµοσίου και η µεταρρύθµιση του κράτους, που βρί-
σκονται στο κέντρο της δηµόσιας συζήτησης σε όλη τη διάρκεια
των χρόνων των µνηµονίων, δεν µπορεί να γίνεται µε σπασµωδι-
κές κινήσεις, αλλά αντίθετα µε σοβαρότητα, σχεδιασµό και ου-
σιαστική υιοθέτησή τους από πλευράς µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστώ.
Κλείνουµε τον κύκλο των εισηγητών και των ειδικών αγορητών

µε τον κ. Μάριο Γεωργιάδη από την Ένωση Κεντρώων. Αµέσως
µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Χαρίτσης και κατ’ εξαίρεση στη συ-
νέχεια θα δώσω τον λόγο στον κ. Λοβέρδο, γιατί έχει συνεδρίαση
η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.
Μετά, θα ακολουθήσουν µε τη σειρά Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι και οµιλητές εναλλάξ, δηλαδή ένας Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος και δυο συνάδελφοι. Νοµίζω ότι γύρω στις 16.00’
λογικά θα έχουµε τελειώσει.

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Χρόνια πολλά σε όλους, γιατί είναι η

πρώτη συνεδρίαση νοµοθετικού έργου της Ολοµέλειας µετά το
Πάσχα και ιδιαίτερα σε όσους δεν έχω καταφέρει να ευχηθώ.

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, οφείλω να εξοµολογηθώ ότι
στην Ένωση Κεντρώων αναµέναµε ότι στο Κοινοβούλιο θα υπήρ-
χαν µεθοδικότητα και τάξη στην κατάρτιση και ψήφιση των
νόµων. Πιστεύαµε ότι το επείγον ή το κατεπείγον θα ήταν η εξαί-
ρεση και όχι ο κανόνας, δεδοµένου µάλιστα ότι κάθε φορά απο-
δεικνύεται ότι η κυβέρνηση γνώριζε µήνες, αν όχι χρόνια πριν,
τις νοµοθετικές ανάγκες, απλώς κάποιοι προφανώς αδιαφορού-
σαν είτε από την τωρινή Κυβέρνηση είτε από τις προηγούµενες,
για να είµαστε δίκαιοι µε όλους. 

Ήταν αδιανόητο για εµάς ότι µπορεί να κατατεθεί οτιδήποτε
άσχετο σαν τροπολογία σε ένα σχέδιο νόµου. Όλα αυτά εδώ τα
µάθαµε, µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αυτή τη στιγµή, γιατί
δεν είχαµε την εµπειρία από τις προηγούµενες κυβερνήσεις.
Γνωρίζουµε, βέβαια, ότι µεταπολιτευτικά ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία ήταν οι πρώτοι διδάξαντες, αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ έχει αναβαθ-
µίσει αυτή τη µέθοδο σε µεταπτυχιακού επιπέδου, µιας και πλέον
τη συναντάµε καθηµερινά στην ηµερήσια διάταξη.

Συγκεκριµένα, το σχέδιο νόµου είναι δέκα σελίδες και έχουµε
τέσσερις τροπολογίες. Η πρώτη είναι για την Πρωτοµαγιά. Ξαφ-
νικά, η Πρωτοµαγιά ενώ κάποτε ήταν απεργία, τώρα είναι επί-
σηµη αργία και όλοι γνωρίζουµε ότι κανείς δεν πηγαίνει στην
εργασία του και είναι στη διακριτική ευχέρεια τουλάχιστον του
ιδιωτικού τοµέα. Η τροπολογία για την Πρωτοµαγιά είναι πέντε
σελίδες. Η τροπολογία για τη χορήγηση του δανείου ΕΦΚΑ προς
το ταµείο των δηµοσιογράφων είναι άλλες πέντε σελίδες. Η τρο-
πολογία του Υπουργείου Παιδείας είναι δεκαπέντε σελίδες και η
τροπολογία για την επιτροπή της αδήλωτης εργασίας άλλες δε-
καπέντε σελίδες. Σύνολο; Είναι σαράντα σελίδες οι τροπολογίες
για ένα σχέδιο νόµου δέκα σελίδων. Άρα, τέσσερις φορές πλέον
του σχεδίου νόµου είναι οι τροπολογίες. Εάν δεν θεωρείται απα-
ράδεκτη αυτή η διαδικασία νοµοθέτησης, δεν ξέρω τι άλλο θεω-
ρείται! Λυπάµαι, αλλά εµάς δεν µας βρίσκει σύµφωνους.

Ωστόσο, η στοιχειώδης πολιτική παιδεία αλλά και η σεµνότητα
που πρέπει να συµβαδίζει µε την ισχνή κοινοβουλευτική πλειοψη-

φία –γιατί, κακά τα ψέµατα, αυτή τη στιγµή η συγκυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ εκπροσωπεί µόλις το 15% του λαού- επιβάλλουν την
αναθεώρηση του τρόπου άσκησης του κοινοβουλευτικού έργου. 

Και για να αποδείξω τα όσα µόλις υποστήριξα, δεν θα εύρισκα
πιο κατάλληλο παράδειγµα από το σηµερινό σχέδιο νόµου και ει-
δικά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1019 και ειδικό 7 του
Υπουργείου Παιδείας, η οποία υπονοµεύει το εξεταστικό σύ-
στηµα και παρασέρνει µαθητές και γονείς σε παρατυπίες και πε-
ρίεργες συναλλαγές. Μάλιστα -και αναφέρθηκε και από τον συ-
νάδελφο, τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Χρίστο
Δήµα- το φέρνετε µόλις σαράντα δύο ηµέρες πριν από την εξε-
ταστική περίοδο και το µόνο που µπορείτε να δηµιουργήσετε
είναι σύγχυση.

Αρχικά, πρέπει να δηλώσω ότι σαφώς είµαστε υπέρ της δια-
τήρησης της διευκόλυνσης όσων µαθητών έχουν την ατυχία να
ασθενήσουν την περίοδο των πανελλαδικών εξετάσεων του Ιου-
νίου. Άλλο, όµως, η διευκόλυνση σε κάτι ανθρώπινο και έκτακτο
και άλλο η κρατική, βιοµηχανική και ευρείας κλίµακας αναπαρα-
γωγή της. 

Αναλυτικότερα, η παρεχόµενη δυνατότητα για λόγους υγείας
ή ψυχικής οδύνης επαναληπτικής συµµετοχής τον Σεπτέµβριο
στις πανελλαδικές εξετάσεις για την τριτοβάθµια εκπαίδευση
είναι απαράδεκτη για τους εξής λόγους:  

Δεν διευκρινίζεται ο όρος «σοβαρός λόγος υγείας». Τι σηµαίνει
«σοβαρός λόγος υγείας»; Ποιος κρίνει ότι ένας λόγος είναι σο-
βαρός λόγος υγείας; Είναι κάτι τελείως υποκειµενικό και δεν έχει
κανένα στοιχείο αντικειµενικότητας. 

Στη δε αιτιολογική έκθεση γίνεται λόγος για «κάποιο πρόβληµα
υγείας», και για «πρόβληµα υγείας» γενικότερα, αφήνοντας τε-
ράστια περιθώρια για ερµηνείες.

Επίσης, υποχρεώνει ανεξήγητα τους µαθητές να εξεταστούν
εκ νέου σε όλα τα µαθήµατα, ακόµη και σε όσα εξετάστηκαν αρ-
χικά, πριν προκύψει το εν λόγω πρόβληµα υγείας. Αυτό έχει σαν
αποτέλεσµα τη δηµιουργία υποψηφίων δύο ταχυτήτων, διότι δεν
είναι δυνατό και στα τέσσερα µαθήµατα να ευρίσκονται τον Σε-
πτέµβριο ιδίας δυσκολίας θέµατα µε αυτά του Ιουνίου. 

Ακόµα, παρέχει κίνητρο εικονικών δηλώσεων ασθενείας, κάνο-
ντας την εξαίρεση - κανόνα, παρά το ότι µόνο το 0,5% των θέ-
σεων ανά σχολή αντιστοιχεί σε αυτή την κατηγορία, που θα δη-
µιουργήσει εν τέλει χιλιάδες «ασθενείς», µε µόνη κερδισµένη την
παραπαιδεία, που θα οργιάζει φυσικά κατά τη διάρκεια των θε-
ρινών µηνών. 

Επιπρόσθετα, ευνοεί υπέρµετρα όσους δηλώνουν τον Ιούνιο
ασθένεια, διότι εξεταζόµενοι εκ νέου το Σεπτέµβριο, έστω και
εάν ταλαιπωρήθηκαν από την ασθένειά τους, τούς παρέχεται ο
υπερβολικός, ακόµα και για τέσσερα µαθήµατα, χρόνος τριών
επιπλέον µηνών προετοιµασίας, που αδικεί κατάφωρα όσους
εξετάστηκαν τον Ιούνιο και είχαν µόλις λίγες εβδοµάδες χρόνο
να προετοιµαστούν. 

Κλείνει, βεβαίως, το µάτι σε όσους υποψηφίους αντιληφθούν
ότι δεν έχουν γράψει καλά στα δύο ή τρία πρώτα µαθήµατα και
ανοίγει διάπλατα τις πύλες στη φάµπρικα έκδοσης εικονικών ια-
τρικών δικαιολογητικών.

Τον Σεπτέµβριο, ωστόσο, θα έχουν ήδη εκδοθεί οι βάσεις και
εποµένως όσοι συµµετέχουν στις επαναληπτικές εξετάσεις, θα
έχουν το προνόµιο να επιλέγουν σχολές γνωρίζοντας αυτές τις
βάσεις.       

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, είναι απαράδεκτο να δίνον-
ται τέτοια κίνητρα σε ανήλικους µαθητές, να πωλούνται, µε τις
ευχές του κράτους, ελπίδες για δεύτερες ευκαιρίες και να κατα-
στρατηγείται η άµιλλα, µε προφανή στόχο την ψήφο των δεκαε-
φτάχρονων. 

Ύστερα από τα παραπάνω, είναι ξεκάθαρο ότι απαιτείται εδώ
και τώρα η απόσυρση αυτής της απίθανης τροπολογίας, τουλά-
χιστον µε τον τρόπο που έχει συνταχθεί.

Αυτό που εµείς προτείνουµε, προκειµένου να αποφευχθεί το
µπάχαλο που έχετε δηµιουργήσει, είναι αφ’ ενός να αποσαφηνι-
στεί τι σηµαίνει «σοβαρός λόγος υγείας» και να παραµείνει η κα-
τάσταση ως έχει ή απλά οι επαναληπτικές εξετάσεις να µετα-
φερθούν στο τέλος Ιουνίου, οριακά πριν την έναρξη των διακο-
πών των εκπαιδευτικών και φυσικά µόνο για το µάθηµα ή τα µα-
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θήµατα στα οποία κάποιος αδυνατούσε να συµµετάσχει στην κα-
νονική περίοδο. 

Όσο για τις περιπτώσεις ψυχικής οδύνης, αυτές εκ των πραγ-
µάτων είναι µετρηµένες, αποδεδειγµένες, αφού αφορούν µόνο
περιπτώσεις που προκλήθηκαν από θάνατο συγγενούς προσώ-
που και µπορούν, βεβαίως, να αντιµετωπιστούν. 

Μετά την επίσηµη απαγόρευση της διδασκαλίας των αρχαίων
ελληνικών, µετά την απαξίωση εθνικών ιστορικών γεγονότων,
µετά τον υποβιβασµό της διδασκαλίας της ορθόδοξης χριστια-
νικής πίστης µας, εµείς στην Ένωση Κεντρώων, ανησυχούµε έν-
τονα για την παρεχόµενη στη νεολαία µας παιδεία.

Περνάµε στο κυρίως σχέδιο νόµου τώρα. 
Εξαιτίας της κυβερνητικής απραξίας -και δεν αναφέροµαι αυτή

τη στιγµή στον κ. Χαρίτση, στον Υπουργό, διότι πολύ σωστά είπε
στη συζήτηση που είχαµε, πως µόλις πέντε µήνες έχει αναλάβει
αυτό το πόστο, οπότε και ο χρόνος για να ενηµερωθεί δεν ήταν
αρκετός, άρα µπορεί και φυσιολογικά να έχει έρθει αυτή τη χρο-
νική στιγµή το εν λόγω σχέδιο νόµου- αλλά και γενικότερα µε τις
διαδικασίες του Υπουργείου µέχρι να αναλάβει ο κ. Χαρίτσης, το
Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης της χώρας κινδυνεύει -κινδύνευσε
µάλιστα- να απωλέσει την ευρωπαϊκή αναγνώρισή του λόγω µη
συµµόρφωσης µε τα προβλεπόµενα στον κανονισµό 765 του
2008, που αποτελεί την απαραίτητη προϋπόθεση για να κατέχει
την ιδιότητα µέλους του European co-operation for Accreditation. 

Αυτός ο φορέας, λοιπόν, έχει θέσει ως καταληκτική ηµεροµη-
νία συµµόρφωσης την 27η Απριλίου του 2017, δηλαδή σε δύο
µέρες από τώρα, µεθαύριο, προτού ανασταλεί, βέβαια, η ανα-
γνώριση όλων των διαπιστεύσεων που παρέχει το ελληνικό
ΕΣΥΔ. Μιλάµε για κατάρρευση της εγχώριας αγοράς υπηρεσιών
πιστοποίησης, στην οποία δραστηριοποιούνται σήµερα περίπου
εκατό επιχειρήσεις, απασχολώντας περισσότερους από δύο χι-
λιάδες εργαζοµένους, αλλά και για ανάσχεση των εξαγωγών και
των συναλλαγών για πολλά προϊόντα και υπηρεσίες. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά σχετική επιστολή από τον ΣΕΒ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επιπρόσθετα, η απώλεια της αναγνώρισης του ΕΣΥΔ επηρεά-
ζει, άµεσα ή έµµεσα, περισσότερες από πενήντα χιλιάδες επιχει-
ρήσεις, οι οποίες απασχολούν το 26% της συνολικής εργατικής
δύναµης και αντιστοιχούν στο 18% του ΑΕΠ.

Καταθέτω για τα Πρακτικά σχετικό άρθρο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙ-
ΝΗΣ».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω ότι είστε ενήµερος γι’ αυτά. Τα κατέθεσα και στις επι-
τροπές. Τα καταθέτω ξανά για το Σώµα, για τους συναδέλφους
οι οποίοι δεν είχαν τη δυνατότητα να τα λάβουν. 

Όπως, διαπιστώσαµε στην αρµόδια επιτροπή κατά την ακρό-
αση των φορέων, έκδηλη ήταν η αγωνία των παραγόντων της
αγοράς. Όλοι οι εκπρόσωποί τους µας υπενθύµισαν ότι επανει-
ληµµένα προειδοποιούσαν το Υπουργείο για τις καθυστερήσεις. 

Ενώ βλέπουµε, δηλαδή, ότι ο ιδιωτικός τοµέας έγκαιρα έκανε
το καθήκον του και τα σχετικά δηµοσιεύµατα έπεφταν βροχή, το
Υπουργείο µάλλον σφύριζε αδιάφορα και εδέησε µόλις στις 10
Φεβρουαρίου -και µπορεί αυτό να οφείλεται και στον Υπουργό
που ανέλαβε τώρα, γιατί ήθελε να προλάβει τις καταστάσεις- να
εκδώσει ανακοίνωση µε την οποία ενηµέρωνε ότι δεν υπάρχει κα-
νένας κίνδυνος, διότι το νοµοσχέδιο είναι στα σκαριά. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τη σχετική ανακοίνωση από το Υ-
πουργείο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εξήντα ηµέρες περιµέναµε τη δήθεν δροµολογηµένη νοµοθε-
τική ρύθµιση. Άρα, εύλογα µπορούµε να ρωτήσουµε: Γιατί χρει-
αζόταν ολόκληρη εκστρατεία φορέων και σειρά δηµοσιευµάτων

για να αφυπνιστούν -τρόπος του λέγειν- οι αρµόδιοι; Με τέτοια
συµπεριφορά του επίσηµου κράτους είναι ποτέ δυνατό να έρ-
θουν σοβαροί επενδυτές και να βάλουν τα λεφτά τους σε αυτή
τη χώρα; Η χώρα µας, δυστυχώς, συµπεριφέρεται σαν πειρατής
µέσα στις πολιτισµένες δυτικές χώρες. 

Ακόµα και όταν ο Υπουργός συµµερίστηκε την ανησυχία ορι-
σµένων φορέων για διάφορα ζητήµατα µεταβατικότητας στο νέο
καθεστώς, κάλεσε τους φορείς σε διάλογο και υποβολή προτά-
σεων στο «πάρα πέντε» της προθεσµίας -«κάλλιο αργά παρά
ποτέ», βέβαια, που λένε- ενώ είχε την άνεση µηνών, να το πράξει
νωρίτερα και ετών, βέβαια, οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Για να είµαστε, βέβαια, δίκαιοι, το πρόβληµα ξεκίνησε από την
προηγούµενη κυβέρνηση, Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, η ο-
ποία στη µανία της για εξοικονόµηση πόρων, άρον – άρον συγ-
χώνευσε τον ΕΛΟΤ µε το Εθνικό Ινστιτούτο Μετρολογίας και το
Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης. Και αυτό, κατά παράβαση της
κοινοτικής νοµοθεσίας, καθώς η Ευρώπη απαιτεί σαφή, διακριτό
χαρακτήρα στον εθνικό φορέα συστήµατος διαπίστευσης, σύµ-
φωνα µε το κριτήριο 3 της ιδιότητας µέλους. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τι αναφέρουν για τα µέλη από την
Ευρώπη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καλώς, φυσικά, έπραξαν συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας
-συγκεκριµένα η κ. Μπακογιάννη και ο κ. Καράογλου- και κατέ-
θεταν συχνές ερωτήσεις, δείχνοντας την αγωνία τους, καλύτερο
όµως θα ήταν να αγωνιούσαν πριν τρία χρόνια και να πίεζαν την
τότε κυβέρνησή τους να νοµοθετούσε όπως έπρεπε. Άλλωστε,
µε την τότε συγχώνευση, όσο εξωφρενικό και αν ακούγεται, ο
έλεγχος συνυπήρχε µε τον ελεγχόµενο. 

Συγκεκριµένα, το Εθνικό Ινστιτούτο Μετρολογίας εµπλέκεται
σε δραστηριότητες αξιολόγησης, ενώ η κοινοτική νοµοθεσία ορί-
ζει ότι η διαπίστευση πρέπει να είναι οικονοµικά αυτοδύναµη και
ο εθνικός φορέας ανεξάρτητος από τους φορείς που αξιολογεί,
σύµφωνα µε τα κριτήρια 4 και 7 της ιδιότητας µέλους.

Παρ’ όλα αυτά, η κατάθεση του σχεδίου νόµου έγινε δεκτή µε
ανακούφιση, αν και, σύµφωνα µε όσα ειπώθηκαν στην ακρόαση
φορέων, υπάρχουν πολλά προβλήµατα και στους άλλους δύο
οργανισµούς, στον ΕΛΟΤ και στο Εθνικό Σύστηµα Μετρολογίας
και θα έπρεπε γρήγορα να δροµολογηθούν λύσεις.

Εποµένως, είναι επιτακτικό να γίνει άµεσα ο διαχωρισµός του
φορέα πιστοποίησης από τον φορέα µετρολογίας και τον Ελλη-
νικό Οργανισµό Τυποποίησης, σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα.

Για το κυρίως σώµα των διατάξεων τώρα επί το πλείστον δεν
εγείρονται σοβαρές αντιρρήσεις. Στο άρθρο 3 θα έπρεπε να γί-
νουν πιο συγκεκριµένες οι προδιαγραφές του µέλους Εθνικού
Συµβουλίου Διαπίστευσης, γιατί το κύρος και η ευρεία επιστη-
µονική κατάρτιση είναι υποκειµενικές διατυπώσεις, ενώ χρειαζό-
µαστε περισσότερο αντικειµενικά και µετρήσιµα κριτήρια για να
παύουν οι πελατειακές και κοµµατικές λογικές.

Το ίδιο ισχύει και για το επταµελές συµβούλιο του ΕΣΥΔ, στο
άρθρο 4, ανεξάρτητα αν κάποια µέλη πρωτύτερα αποχωρήσουν.
Θα µπορούσε να υπάρχει απαίτηση δηµοσιεύσεων σε διεθνή επι-
στηµονικά περιοδικά ή µεταπτυχιακοί ή διδακτορικοί τίτλοι σπου-
δών ή συµµετοχή σε διεθνή και εγχώρια συνέδρια, καθώς και
συγκεκριµένες απαιτήσεις προϋπηρεσίας σε αντίστοιχες θέσεις
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα.

Στο άρθρο 6 σωστά, κατά την άποψή µας, αναφέρονται οι δι-
ευρυµένοι πόροι απόκτησης εσόδων. Γενικά είναι ανεπίτρεπτο
ένας φορέας να χρηµατοδοτείται από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό, όταν άνετα µπορεί να επιβιώσει µε πόρους που απαιτείται
να πιστοποιηθούν, αλλά και από τις πηγές εσόδων που αναφέ-
ρονται στο συγκεκριµένο άρθρο.

Στην παράγραφο 6 του ένατου άρθρου εκτιµούµε ότι θα ήταν
χρήσιµο να συµπεριληφθεί έστω και ως επόπτης ένας εξωτερι-
κός παράγων ως αξιολογητής των περιουσιακών στοιχείων, προ-
κειµένου να διασφαλιστεί µεγαλύτερο ποσοστό διαφάνειας.

Συµπερασµατικά, τα περισσότερα εκ των άρθρων τα βλέπουµε
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µε θετικό µάτι. Επί της αρχής έχουµε τοποθετηθεί θετικά. Θα µας
επιτρέψετε να τοποθετηθούµε αναλυτικά στην ψηφοφορία όσον
αφορά και τις τροπολογίες, διότι δεν γνωρίζουµε κατά πόσον
είναι 100% σύµφωνες µε τις θέσεις και τα πιστεύω της Ένωσης
Κεντρώων.

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, ως Ένωση Κεντρώων και
όσο διαρκεί η τρέχουσα Κυβέρνηση θα κάνουµε ό,τι µπορούµε
ώστε το καράβι να ακολουθήσει φιλοευρωπαϊκή κατεύθυνση. Ας
ελπίσουµε δε ότι οι επόµενες κυβερνήσεις ή ακόµη και από τώρα
η εν λόγω Κυβέρνηση θα µπει στη διαδικασία να τηρείται µε ορθή
και συνετή διακυβέρνηση το κοινοβουλευτικό έργο, στοιχεία
απαραίτητα για µια σύγχρονη και ευρωπαϊκή χώρα. Αναφέρω και
πάλι ότι υπάρχουν σαράντα σελίδες τροπολογίες σε ένα σχέδιο
νόµου δέκα σελίδων. Αυτό είναι απαράδεκτο να γίνεται στην Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να διευκρινισθεί για
τα Πρακτικά το εξής: Εκ παραδροµής, προφανώς, ο κ. Γεωργιά-
δης είπε να αποσυρθεί το αντίστοιχο άρθρο για την τροπολογία
για τις εξετάσεις. Έπαψε να είναι τροπολογία. Έχει συζητηθεί
στην επιτροπή και έχει ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι
είναι το άρθρο 12. Εποµένως το αίτηµα περιλαµβάνει να αποσυρ-
θεί το αντίστοιχο άρθρο. Αν είναι το 12, δηλαδή, να αποσυρθεί
το 12.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για είκοσι λεπτά. Σας δίνω πα-
ραπάνω χρόνο, γιατί ίσως να χρειαστεί να απαντήσετε. Αµέσως
µετά για τον λόγο που είπα θα µιλήσει ο κ. Λοβέρδος και ξεκι-
νάµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ  (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νοµοσχέδιο επανα-

συστήνουµε το Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης, το ΕΣΥΔ, ως ανε-
ξάρτητο φορέα, ώστε να πληροί τα κριτήρια που ορίζει η ευρω-
παϊκή νοµοθεσία.

Το πρόβληµα που ερχόµαστε να λύσουµε µε αυτό το νοµοσχέ-
διο δηµιουργήθηκε το 2013, όταν η τότε συγκυβέρνηση Νέας Δη-
µοκρατίας και ΠΑΣΟΚ αποφάσισε να συγχωνεύσει κακήν-κακώς,
χωρίς µελέτη και σχεδιασµό, το Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης
µε τον Ελληνικό Οργανισµό Τυποποίησης, τον ΕΛΟΤ, και µε το
Εθνικό Ίδρυµα Μετρολογίας, το ΕΙΜ, σ’ έναν ενιαίο τότε οργανι-
σµό, το Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας.

Η τότε κυβέρνηση προχώρησε, µάλιστα, σε αυτή τη συγχώ-
νευση, παρά τις συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και τις
αντιδράσεις των εργαζοµένων του ΕΣΥΔ, αλλά και όλων των εµ-
πλεκόµενων φορέων, οι οποίοι έγκαιρα επισήµαιναν ότι παραβιά-
ζεται το Κοινοτικό Δίκαιο και δεν πληρούνται τα πρότυπα
λειτουργίας που θέτει η ευρωπαϊκή αρχή που εποπτεύει το Ε-
ΣΥΔ.

Οι συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής διατυπώθηκαν ρητά
ήδη από το 2012, όταν είχαν γίνει γνωστές οι προθέσεις της τότε
κυβέρνησης για τη συγχώνευση των φορέων, αλλά δυστυχώς οι
συστάσεις αυτές αγνοήθηκαν πλήρως. 

Για του λόγου το αληθές, καταθέτω στα Πρακτικά σχετική επι-
στολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε ηµεροµηνία 24-10-2012.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Αλέξανδρος
Χαρίτσης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άλλωστε, υπενθυµίζω ότι σε άλλες χώρες στις οποίες  συνέβη
µια τέτοια προσπάθεια συγχώνευσης των σχετικών φορέων, οι
χώρες αυτές αποπέµφθηκαν από το ευρωπαϊκό σύστηµα. 

Όµως, ακόµα χειρότερα, η συγχώνευση αυτή δηµιούργησε
ασυµβίβαστο, καθώς βρέθηκαν στον ίδιο οργανισµό ο φορέας
διαπίστευσης, το ΕΣΥΔ, και ένας από τους διαπιστευόµενους φο-
ρείς, το ΕΙΜ. Δηλαδή, ελεγκτής και ελεγχόµενος ήταν στον ίδιο
οργανισµό. 

Την ίδια στιγµή, η ρύθµιση αυτή παραβίαζε τον ευρωπαϊκό κα-
νονισµό που ορίζει ότι τα κέρδη του φορέα διαπίστευσης δεν
µπορούν να διατίθενται παρά µόνο για τη χρηµατοδότηση των

σκοπών του και όχι για δραστηριότητες άλλων οργανισµών.
Η οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια του ΕΣΥΔ δεν διασφα-

λιζόταν και δεν µπορούσε να διασφαλιστεί στον ενιαίο οργανι-
σµό. Υπήρξε, λοιπόν, µε τη ρύθµιση του 2013 τριπλή παραβίαση
του ευρωπαϊκού κανονισµού 765/2008, πράγµα που έγινε έγ-
καιρα γνωστό στην τότε κυβέρνηση. 

Στη σπουδή της, ωστόσο, η κυβέρνηση να εµφανίσει µεταρ-
ρυθµιστικό έργο και να δείξει ότι περιορίζει το κράτος προχώ-
ρησε σε αυτή τη συγχώνευση, την οποία φυσικά ουδέποτε απο-
δέχθηκε ο ευρωπαϊκός εποπτικός φορέας και η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

Με αυτή τη συγχώνευση τέθηκε σε κίνδυνο όχι µόνο ο εγχώ-
ριος κλάδος πιστοποίησης, που αριθµεί δεκάδες εταιρείες και
πάνω από δύο χιλιάδες εργαζοµένους, αλλά και οι ίδιες οι ελλη-
νικές εξαγωγές. Εκκινώντας από µια βαθιά νεοφιλελεύθερη ιδε-
οληψία υπονόµευσης και απαξίωσης του δηµοσίου, η ρύθµιση
του 2013 δηµιούργησε τεράστια προβλήµατα στη λειτουργία των
τριών συγχωνευµένων φορέων, αλλά ακόµα περισσότερο προ-
κάλεσε πολύ µεγάλη αναστάτωση και στην ιδιωτική οικονοµία,
στους παραγωγούς και στις επιχειρήσεις, µε τον κίνδυνο απο-
ποµπής από το ευρωπαϊκό σύστηµα διαπίστευσης, γεγονός που,
εάν συνέβαινε, θα είχε τραγικές συνέπειες συνολικά για την οι-
κονοµία. 

Αυτούς τους κινδύνους αποσοβούµε οριστικά µε το παρόν νο-
µοσχέδιο. Όµως, θα πρέπει να τονιστεί, επειδή µιλάµε για κακό
σχεδιασµό, ότι η ρύθµιση αυτή που έγινε το 2013, πέρα από τη
βιαστική και κακοσχεδιασµένη συγχώνευση, υπηρέτησε και µια
ακόµη σκοπιµότητα: η τότε κυβέρνηση επέλεξε να συγκολλήσει
τους τρεις ετερόκλητους οργανισµούς, προκειµένου µέσω αυτής
της τεχνητής συγκόλλησης να χρηµατοδοτούνται δύο ελλειµµα-
τικοί οργανισµοί, ο ΕΛΟΤ και το ΕΙΜ, από έναν πλεονασµατικό
οργανισµό, όπως ήταν και είναι το ΕΣΥΔ. 

Το πώς έφτασε, όµως, να γίνει ελλειµµατικός ο ΕΛΟΤ είναι µία
άλλη, πολύ θλιβερή επίσης, ιστορία, την οποία θα πρέπει να ανα-
σύρουµε. Το 2011, µε τον ν.4002, η τότε κυβέρνηση αφαίρεσε
από τον ΕΛΟΤ τις υπηρεσίες πιστοποίησης και τις µετέφερε σε
άλλον φορέα, στην ΕΒΕΤΑΜ, µε αποτέλεσµα να στερήσει από
τον οργανισµό αυτόν και από το δηµόσιο έσοδα περίπου 800.000
ευρώ τον χρόνο. 

Την ίδια περίοδο ο ΕΛΟΤ αποψιλώθηκε από το ειδικευµένο
προσωπικό, το οποίο πέρασε πλέον στον ιδιωτικό τοµέα. Το απο-
τέλεσµα ήταν να µετατραπεί ένας κερδοφόρος οργανισµός µε
σηµαντικό ρόλο και στην ιδιωτική οικονοµία σε ελλειµµατικό, σε
βάρος του κρατικού προϋπολογισµού. 

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, η µεταφορά του κλάδου πιστο-
ποίησης σε άλλον φορέα καθυστέρησε σχεδόν έναν χρόνο να
υλοποιηθεί, διάστηµα στο οποίο οι υπηρεσίες πιστοποίησης του
ΕΛΟΤ πέρασαν σε ιδιωτικές εταιρείες, µε αποτέλεσµα να χαθούν
εξ ολοκλήρου και διά παντός αυτά τα σηµαντικά έσοδα για το
δηµόσιο. Γιατί, δυστυχώς, έτσι εννοούσε η τότε Κυβέρνηση τον
εξορθολογισµό και τον περιορισµό των δαπανών του κράτους,
την απευθείας µεταφορά, δηλαδή, δηµόσιων πόρων προς τους
ιδιώτες. 

Αυτό επεδίωκε η βεβιασµένη και παράτυπη συγχώνευση των
τριών οργανισµών του 2013. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτή
η ανεύθυνη πολιτική σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος θα
έπρεπε να οδηγεί τους υπευθύνους της τότε κυβέρνησης να ανα-
λάβουν το πολιτικό κόστος και όχι τώρα να παρουσιάζονται και
ως τιµητές, τη στιγµή που προσπαθούµε εµείς να διορθώσουµε
τα σπασµένα των δικών τους επιλογών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ) 

Αυτή, λοιπόν, την κατάσταση παραλάβαµε εµείς. Σε αντίθεση,
όµως, µε τους προκατόχους µας δεν προχωρήσαµε σε βεβιασµέ-
νες ενέργειες που θα επιχειρούσαν να λύσουν ένα πρόβληµα,
δηµιουργώντας, όµως, στο µέλλον περισσότερα προβλήµατα. 

Προχωρήσαµε σε έναν εξαντλητικό διάλογο µε όλους τους εµ-
πλεκόµενους φορείς, έτσι ώστε να καταλήξουµε στην καλύτερη
δυνατή λύση, που θα εξασφαλίζει αφ’ ενός την άρση της ασυµ-
βατότητας µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, αλλά και θα αποκαθιστά το
Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης ως φορέα άσκησης δηµόσιας
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εξουσίας –αυτό, άλλωστε, ορίζει κατά γράµµα, κατά λέξη και ο
ευρωπαϊκός κανονισµός, αποτελεί φορέα άσκησης δηµόσιας
εξουσίας- σε συµµόρφωση µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα και θα δια-
σφαλίζει το δηµόσιο συµφέρον. 

Όλο αυτό το διάστηµα είµαστε, επίσης, σε συνεχή επικοινωνία
και διαβούλευση µε την αρµόδια Ευρωπαϊκή Αρχή Διαπίστευσης,
προκειµένου η λύση στην οποία τελικά καταλήγουµε να πληροί
τα ευρωπαϊκά κριτήρια και να αποκαθιστά το κύρος του Εθνικού
Οργανισµού Διαπίστευσης, κατοχυρώνοντας τον θεσµικό του
ρόλο. 

Κινηθήκαµε συστηµατικά, ώστε να αποτρέψουµε τον κίνδυνο
έξωσης του ελληνικού συστήµατος διαπίστευσης από το ευρω-
παϊκό σύστηµα. 

Καταλήξαµε, λοιπόν, στο παρόν νοµοσχέδιο, µέσα από το
οποίο ιδρύεται ανεξάρτητος δηµόσιος φορέας διαπίστευσης µε
τη µορφή νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου. Αυτό, όπως το-
νίσαµε και στην επιτροπή, αποτελούσε και τη γνωµοδότηση –µε-
τά από δικό µας αίτηµα- και του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους, αυτή δηλαδή η νοµική µορφή να επιλεγεί τελικά. Μας χα-
ροποιεί ιδιαιτέρως ότι και στη σχετική συζήτηση που έγινε στην
αρµόδια επιτροπή το νοµοσχέδιο αντιµετωπίστηκε θετικά από
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς που προσήλθαν στη συζή-
τηση. 

Με το νοµοσχέδιο αίρεται το ασυµβίβαστο και κατοχυρώνεται
η βιωσιµότητα και η διεθνής αναγνώριση του Εθνικού Συστήµα-
τος Διαπίστευσης, σύµφωνα µε το Κοινοτικό Δίκαιο, προστατεύε-
ται ο κλάδος των υπηρεσιών διαπίστευσης στη χώρα και δια-
σφαλίζονται οι ελληνικές εξαγωγές. 

Σε σχέση µε τη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου, εφόσον
µιλάµε για έναν δηµόσιο οργανισµό, ο οποίος ασκεί δηµόσια
εξουσία, σύµφωνα και µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα, βεβαίως, το
ελληνικό δηµόσιο έχει την πλειοψηφία των µελών του διοικητικού
συµβουλίου και δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί και ο εισηγητής του
ΚΚΕ έθεσε προβληµατισµό πάνω σε αυτό το σηµείο. 

Από εκεί και πέρα, όµως, διευρύνουµε τους συµµετέχοντες,
προσθέτοντας και αιρετό εκπρόσωπο των εργαζοµένων –κάτι
που αποτελούσε πάγιο αίτηµα και των εργαζοµένων του κλάδου-
ενώ και η συµµετοχή των παραγωγικών φορέων διευρύνεται στο
νέο διοικητικό συµβούλιο. 

Την ίδια στιγµή κάνουµε το Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης
πιο αντιπροσωπευτικό, διευρύνοντας την εκπροσώπηση µε τη
συµµετοχή σε αυτό και αντιπροσώπου της Ένωσης Ελλήνων Χη-
µικών και της Επαγγελµατικής Επιστηµονικής Ένωσης Τεχνολο-
γικής Εκπαίδευσης Μηχανικών. 

Συνολικά, αναβαθµίζουµε έναν κρίσιµο οργανισµό του δηµο-
σίου, που διασφαλίζει την εύρυθµη λειτουργία της οικονοµίας,
την υγεία και την ασφάλεια των πολιτών. 

Βεβαίως, το παρόν νοµοσχέδιο –και σε αυτό θα συµφωνήσω
και µε κάποιους από τους εισηγητές των κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης- δεν µπορεί παρά να αποτελεί µόνο το πρώτο βήµα.
Χρειάζεται να γίνουν πολύ περισσότερα για να αντιµετωπισθούν
οι παθογένειες οι οποίες συσσωρεύθηκαν όλα τα προηγούµενα
χρόνια στο σύστηµα διαπίστευσης και πιστοποίησης. 

Για αυτό, το Υπουργείο Οικονοµίας προχωρά άµεσα στην υπο-
γραφή υπουργικής απόφασης, µέσα στην επόµενη εβδοµάδα,
για τη σύσταση οµάδας εργασίας από έµπειρο και εξειδικευµένο
προσωπικό του Υπουργείου µας –από τη Γενική Γραµµατεία Βιο-
µηχανίας- αλλά και µε συµµετοχή εκπροσώπων όλων των εµπλε-
κόµενων φορέων και των τριών οργανισµών, έτσι ώστε να προ-
χωρήσουµε από κοινού σε µια συνολική αναµόρφωση του πλαι-
σίου τυποποίησης, πιστοποίησης και διαπίστευσης της χώρας,
µε γνώµονα την αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών, τη
διασφάλιση όλων των θέσεων εργασίας και στους τρεις οργανι-
σµούς –τέθηκε και στη σχετική συζήτηση στην επιτροπή αυτός
ο προβληµατισµός από τους εκπροσώπους του ΕΛΟΤ, ο οποίος
είναι εύλογος και µέσω αυτής της επιτροπής θα αντιµετωπί-
σουµε τα ζητήµατα τα οποία απορρέουν από την απόσχιση των
φορέων- και, βεβαίως, την προστασία συνολικότερα του δηµο-
σίου συµφέροντος. 

Με συνέπεια, σωστό σχεδιασµό και δηµοκρατική διαβούλευση
προχωράµε στις αναγκαίες εκείνες τοµές για την ανασυγκρό-

τηση της δηµόσιας διοίκησης προς όφελος της κοινωνίας, των
πολιτών και της οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Ανδρέας Λοβέρδος, για δώδεκα λεπτά.
Θέλει να µιλήσει τώρα, να προηγηθεί, γιατί έπεται συνεδρίαση
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του κόµµατός του.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καληµέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι.
Ο συνάδελφος Μιχάλης Τζελέπης έχει τοποθετηθεί εκ µέρους

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για το σχέδιο νόµου, µε τρόπο
σαφή, και στη Διαρκή Επιτροπή και σήµερα. Δεν θα κάνω κάποια
αναφορά για το σχέδιο νόµου. Ταυτίζοµαι µε τις απόψεις του.
Θα κάνω, όµως, αναφορά σε συγκεκριµένες τροπολογίες. 

Ασκώντας τα καθήκοντά µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος, θέλω να κάνω ορισµένες επισηµάνσεις που αφορούν στις
εκλογές στη Γαλλία και σε γενικότερα θέµατα που αφορούν στα
πολιτικά συστήµατα στην Ευρώπη.

Κυρίες και κύριοι, µπήκαµε στο 2017, σε ένα έτος πολλών ανα-
µετρήσεων και σε µία περίοδο που πολλοί πίστευαν ότι το πρό-
τυπο των Ηνωµένων Πολιτειών, µε την εκλογή Τραµπ, θα βρει
επαναλήψεις, θα βρει αντιστοιχίες στην Ευρώπη. 

Είχαµε δύο απανωτές εκλογές: στην Ολλανδία, στις οποίες ο
Βίλντερς -για πολλούς ο νικητής που θα έφερνε ανατροπές «στιλ
Τραµπ» στην Ευρωπαϊκή Ένωση- έχασε και ο Ρούτε νίκησε, και
στη Γαλλία, όπου στην παραζάλη των ανακατατάξεων και της
σύγκρουσης ανάµεσα στη δηµαγωγία, στον λαϊκισµό και στις σο-
βαρές ανάγκες που έχουν οι λαοί για να αντιµετωπιστούν τα και-
νούργια προβλήµατα, όπως αυτό της µετανάστευσης -να θυµίσω
ότι, σύµφωνα µε µελέτες στο Ηνωµένο Βασίλειο, προβλεπόταν
για τον 21ο αιώνα µετανάστευση εκατό εκατοµµυρίων µόνο από
την υπερθέρµανση στον πλανήτη, µόνον από αυτό-, και παλιά θέ-
µατα, γνωστά θέµατα, όπως η φτώχεια και η αδυναµία των συ-
στηµάτων, που είναι πρωτίστως και αδυναµία των σοσιαλδηµο-
κρατικών κοµµάτων να κάνουν στην πράξη την αναδιανοµή. 

Μέσα, λοιπόν, στην αναστάτωση έρχεται και το δεύτερο απο-
τέλεσµα: χάνει ο λαϊκισµός κατά κράτος και οι λαϊκιστές και από
τις δύο πλευρές βγαίνουν ηττηµένοι. Σε ποιες χώρες; Στη Γαλλία
και στην Ολλανδία, ιδρυτικές χώρες της ΕΟΚ και της µετεξέλιξής
της σε Ευρωπαϊκή Ένωση, που ήταν οι χώρες των οποίων οι λαοί
είχαν πει «όχι» στα δηµοψηφίσµατα για το ευρωπαϊκό σύνταγµα
πριν από καµµιά δεκαριά χρόνια.

Από εκεί ξεκίνησε η επαφή των λαών της Ευρώπης µε το φαι-
νόµενο για ό,τι ζητούν οι κυβερνήσεις στα κράτη-µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, που έχουν να κάνουν µε την εξέλιξη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, να εισπράττουν από κάτω αρνήσεις. Δεν
είναι καινούργιο το φαινόµενο της νίκης του λαϊκισµού. Είναι πα-
λιότερο και υπάρχουν και προβλήµατα πάνω στα οποία στηρίζε-
ται ο λαϊκισµός αυτός, όπως η ακατάληπτη γλώσσα των Βρυ-
ξελλών και η ανάγκη να ξεπεραστούν –στην πράξη δεν ξεπερνι-
ούνται ακόµη- οι αγκυλώσεις µιας παλιάς εποχής, που έχουν πα-
ραµείνει και που κυρίως δεσµεύουν τη σοσιαλδηµοκρατία, η
οποία δεν µπορεί ως κόµµατα ευρωπαϊκά, που καθιέρωσαν την
κοινωνική αναδιανοµή και προάσπισαν το κράτος δικαίου, να
µπορούν να µιλήσουν για κράτος δικαίου στον 21ο αιώνα µε αυτή
τη µετανάστευση -την παράνοµη µετανάστευση και αυτή που θα
έρθει- και µε αυτές τις συνθήκες των ανικανοποίητων πολιτών,
που είτε σε χώρες κρίσης έχουν τεράστια προβλήµατα επιβίω-
σης είτε έχουν προβλήµατα κοινωνικών ισορροπιών, όπως έχουν
χώρες που δεν έχουν αντιµετωπίσει την κρίση όπως εµείς.

Τι βγαίνει; Να θυµηθούµε και το παράδειγµα της Αυστρίας,
όπου εκεί έχασε, επίσης, ο λαϊκισµός και η δηµαγωγία στο πρό-
σωπο του Χόφερ. Τι έχουµε, τελικά; Η µόνη χώρα όπου ο λαϊκι-
σµός κέρδισε να είναι η Ελλάδα και όπου κατήγαγε και τρεις
ένδοξες νίκες, µάλιστα, για να είναι τώρα οι πολίτες στη δυσά-
ρεστη θέση να καταλάβουν ότι εξαπατήθηκαν από την Κυβέρ-
νηση των ψεµάτων και της αναξιοπρέπειας. Γιατί τι είναι όταν
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κανείς υποστηρίζει µια Κυβέρνηση η οποία ανέτρεψε όλα της τα
πιστεύω, όλα τα της στηρίγµατα, όλους της τους στόχους; 

Σήµερα το πρωί άκουγα στα µέσα ενηµέρωσης τις συζητήσεις
για τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης και θυµόµουν τον Νο-
έµβριο του 2014 τον Πρωθυπουργό να λέει ότι θα ακυρώσει την
ιδιωτικοποίηση του ΟΛΘ και θα αναζητηθούν ποινικές ευθύνες,
όπως έλεγε. Αυτός ο άνθρωπος είναι Πρωθυπουργός και πανη-
γυρίζει για τα αντίθετα! Να ήταν το µόνο;

Βλέπω τον πρώην Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας και θυµάµαι
το λιµάνι του Πειραιά, τις αναντιστοιχίες που τον δυσκόλευαν ως
ηθικό άνθρωπο και µέσα στη Βουλή των Ελλήνων. Ζούσαµε τις
µεταλλάξεις και το πόσο τού κόστιζαν, κατά την αντίληψή µας
ως πολιτικοί αντίπαλοι και όχι εχθροί. 

Εσείς είδατε µε έχθρα τα κόµµατα της προηγούµενης διακυ-
βέρνησης και πάνω στα σώµατά µας κάνατε πάρτι. Μας ποδο-
πατήσατε, για να είστε σήµερα οι αναξιοπρεπείς που κάθονται
στα υπουργικά έδρανα και λένε: «Ιδιωτικοποιείται ο ΟΛΘ.». Ιδιω-
τικοποιείται ο ΟΛΘ, µάλιστα. Εσείς!

Μόνο παράδειγµα, λοιπόν, όπου ο λαϊκισµός κέρδισε είναι η
Ελλάδα και οι Ηνωµένες Πολιτείες, φυσικά, µετά την Ελλάδα.
Τώρα θα δουν οι λαοί –γιατί οι επόµενες µέρες είναι κρίσιµες-
πώς αυτή η νίκη των µη λαϊκιστικών δυνάµεων, όποιες και αν είναι
αυτές, µετουσιώνεται σε πράξη θετική για τους πολίτες και για
την πορεία της Ευρώπης. 

Η Ευρώπη δεν µπορεί να µιλάει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
µε τον γραφειοκρατικό τρόπο που σήµερα µιλάει. Όσοι υποστη-
ρίζουµε το φαινόµενο αυτό, πρέπει να το κάνουµε µε τρόπο έν-
τονο και η γλώσσα µας να είναι αντιληπτή στον πολίτη και, πάνω
από όλα, οι πράξεις µας να ταιριάζουν µε αυτά που λέµε και να
έχουµε να δώσουµε πραγµατικές λύσεις για ό,τι απασχολεί. Τι
απασχολεί; 

Πάνω απ’ όλα και πρώτα απ’ όλα, η οικονοµία απασχολεί. Πού
βρίσκεται η οικονοµία; Μήνες περνούν µε την περίφηµη διαπραγ-
µάτευση, που εξοντώνει τελικά την ηµερήσια διάταξη του πολίτη,
χωρίς να φέρνει το παραµικρό κέρδος. Προσθέτει ήττες, γιατί
µπαίνουν καινούργια πράγµατα στο τραπέζι, που δεν ήταν πέρσι,
που δεν τα υπολογίζατε τον Οκτώβριο και που σιγά σιγά, όµως,
έχουν γίνει δεδοµένα και πάτε να τα σερβίρετε και αναζητάτε
τρόπο σερβιρίσµατός τους.

Αναζητώντας το πώς θα τα σερβίρετε, χάνεται χρόνος, δηµι-
ουργούνται καινούργια προβλήµατα. Τα στοιχεία του πρώτου
πενταµήνου και εξαµήνου του 2017 θα δηµιουργήσουν καθή-
κοντα σε εσάς ή στις επόµενες κυβερνήσεις για νέα µέτρα, έξω
από αυτά που λέτε τώρα, κατά το φθινόπωρο του 2018.

Κυρίες και κύριοι, ο λαός σάς αποδοκιµάζει. Θα σας το δείξει
στις εκλογές, όποτε τις κάνετε. Εκεί θα ψάχνετε να βρείτε τον
παλιό σας εαυτό –εννοώ τον µετά το 2012 εαυτό - και δεν θα τον
βρίσκετε. Έρχεται και η επόµενη µέρα της ήττας, που θα τα γευ-
τείτε όπως σας αξίζει. Έχουµε πολλά να πούµε γι’ αυτά, αλλά
έχουµε και χρόνο. Δεν είναι της σηµερινής ηµερήσιας διάταξης.

Τώρα να πω ορισµένα πράγµατα για τις τροπολογίες του
Υπουργείου Εργασίας. Ήρθε εδώ η κ. Αχτσιόγλου και προσπά-
θησε µε τα θέµατα των αργιών να δείξει έναν φιλεργατικό χαρα-
κτήρα. 

Τον φιλεργατικό χαρακτήρα τον δείξατε µε το ασφαλιστικό και
µε τα εργασιακά και, όταν θα φέρετε τα µέτρα στη Βουλή, θα
τον καταλάβει ο ελληνικός λαός πάρα πολύ καλύτερα. Αφήστε
τα τερτίπια και τις γνωστές φιλολογίες των φίλων των λαού.
Είστε εχθροί του λαού, δεν σώζεστε µε αυτές τις δήθεν παρεµ-
βάσεις.

Μίλησε µετά ο αποθεωνόµενος Υφυπουργός Κοινωνικών Υπη-
ρεσιών, που έχει να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα του ΕΦΚΑ.

Διαβάσατε, κυρίες και κύριοι, για το πλεόνασµα των 100 εκα-
τοµµυρίων του ΕΦΚΑ; Το παινεύτηκαν και κάποιοι Βουλευτές στη
Βουλή. Δεν ρωτούσαν τι είναι αυτό το πλεόνασµα; Ρωτούν αν
έχουν προστεθεί τα 70 εκατοµµύρια ανά µήνα που χορηγούνται
στην Ελλάδα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να καλυφθούν οι
καθυστερούµενες συντάξεις, που πρέπει µέχρι τον Οκτώβριο να
έχουν καταβληθεί 846 εκατοµµύρια, ειδάλλως χάνονται; Έχουν
δει πόσες συντάξεις πέραν από αυτές καθυστερούν να δίνονται,
για να κρατούν τους λογαριασµούς του ΕΦΚΑ; Έχετε συνειδη-

τοποιήσει, όταν κάνατε τον απολογισµό του εξαµήνου, ότι θα
χρειαστεί σε αυτούς που έχετε κολακεύσει µε µικρότερες εισφο-
ρές να ζητήσετε σηµειώµατα; Τα έχετε δει αυτά;

Δεν σας νοιάζουν αυτά, γιατί κοκορεύεστε για το επικοινω-
νιακό κέρδος του δευτερόλεπτου, του λεπτού, της εβδοµάδας.
Δεν βλέπετε ότι χάνετε τη γη κάτω από τα πόδια σας.

Έρχεται η κ. Αχτσιόγλου να µας πει να ψηφίσουµε να ιδρυθεί
τµήµα αδήλωτης εργασίας στο συµβούλιο τάδε για την αδήλωτη
εργασία. Τι είναι αυτά; Σας έχουµε πει χίλιες φορές ότι απέναντι
στα προβλήµατα το να ιδρύεις κρατικές µονάδες δεν είναι λύση.
Κοροϊδεύεις ότι δίνεις λύση. 

Μας λέτε πόσα χρήµατα παίρνει ένας ελεγκτής εργασίας να
πάει από νοµό σε νοµό για να κάνει έλεγχο, γιατί ο άλλος νοµός
δεν έχει ελεγκτές; Μας λέτε πόσα τού δίνετε για διανυκτέρευση;
Έχει βενζίνη το αυτοκίνητό του; Λειτουργεί το αυτοκίνητο για να
κάνει τους ελέγχους; Τι µας λέτε ότι ιδρύουµε τµήµατα αδήλω-
της εργασίας; Μελέτη χρειάζεται ο τόπος; Όπως του πασάρετε
θεωρίες ανάπτυξης χωρίς ανάπτυξη, θα του πασάρετε θεωρίες
κοινωνικού ελέγχου χωρίς κοινωνικό έλεγχο. Ποιον κοροϊδεύετε;
Κανέναν δεν κοροϊδεύετε. Τον εαυτό σας κοροϊδεύετε, για να αυ-
τοβαφτίζεστε αριστεροί.

Δεν ξέρω τι είναι Αριστερά, αλλά εσείς, που προφασίζεστε ότι
είστε, δεν είστε. Είστε εχθροί του λαού και όχι φίλοι του λαού.

Τέλος, σε σχέση µε µια τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας,
είχα κάνει ερώτηση στον κ. Γαβρόγλου την περασµένη Πέµπτη
για τα παιδιά τα οποία πηγαίνουν στις πανελλαδικές, αλλά, όπως
ξέρουµε, κάποια από αυτά έχουν κάποια ατυχήµατα, έχουν θέ-
µατα υγείας, δεν µπορούν να δώσουν όλες ή κάποιες από τις εξε-
τάσεις.

Το είχαµε κουβεντιάσει και επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, γι’
αυτό το θέµα να µιλήσω ακόµα ένα ή δυο λεπτά.

Είχαµε προτείνει µια τροπολογία -κύριε Κωνσταντόπουλε, επι-
βεβαιώστε- και του λέγαµε να µην αλλάξει το παλαιότερο σύ-
στηµα. Αν κάποιος νέος δεν µπορέσει να κάνει αυτό που πρέπει
να κάνει για όλες τις εξετάσεις του ή χάσει µία ή δύο, να µπορεί,
όπως ίσχυε, να δώσει εκείνη την περίοδο, λίγες µέρες µετά και
έτσι, όταν θα κλείσουν και τα υπόλοιπα διαγωνιζόµενα παιδιά, να
κλείσει και αυτός την εξεταστική περίοδο.

Βγήκατε µε τη σηµαία ότι το καταργείτε αυτό και άπαξ και ατύ-
χησες, έλα του χρόνου.

Όταν είδατε τις λαϊκές αντιδράσεις, ήµασταν η πρώτη Κοινο-
βουλευτική Οµάδα -κύριε Κωνσταντόπουλε, η πρώτη- που κατα-
θέσαµε τροπολογία την οποία αρνήθηκε ο κ. Γαβρόγλου, λαλί-
στατος.

Υπάρχουν παιδιά, η κόρη µου ανάµεσα σ’ αυτά, που πιστεύουν
ότι έχουν γίνει αλλαγές για το εισαγωγικό σύστηµα στα πανεπι-
στήµια και στα ΤΕΙ. Πιστεύουν ότι έχουν γίνει. Πιστεύουν τα παι-
διά από τις πολλές δηλώσεις και τις πολλές συνεντεύξεις ότι
αυτά έχουν γίνει, ενώ είναι σε εκκρεµότητα. Ο πληθωρικός στα
λόγια Υπουργός, λοιπόν, µόλις είδε τις αντιδράσεις, αρνήθηκε
την τροπολογία µας, αλλά είπε ότι θα το ξαναδεί.

Τι σας φέρνει σήµερα να ψηφίσετε; Πρώτον, να πάνε µετά από
καιρό τα παιδιά αυτά που θα έχουν την ατυχία να εξεταστούν,
τον Σεπτέµβριο. Δεύτερον, ακόµα και αν έχασαν κάποια µαθή-
µατα, θα τα δώσουν όλα. Αν σε ορισµένες σχολές δεν έχουν µεί-
νει θέσεις εισακτέων, τι θα γίνει; Δεν απαντάει ούτε σε αυτό.

Έχουµε επισηµάνει το πρόβληµα. Στρέφεστε εναντίον νέων
παιδιών και δεν καταλαβαίνουµε γιατί το κάνετε. Είπαµε ότι είστε
εχθροί του λαού για την οικονοµία. Όµως, εδώ, που δεν υπάρχει
θέµα οικονοµίας, γιατί; Τι είστε, ώστε να σκέφτεστε µε αυτόν τον
τρόπο, αντιεκπαιδευτικά, µη κατανοώντας προβλήµατα που
έχουν νέα παιδιά σε µια πάρα πολύ σκληρή περίοδο για την πο-
ρεία τους;

Θα δούµε τι θα κάνουµε µε την τροπολογία, γιατί και από την
άλλη πλευρά το να το καταργήσεις αυτό είναι µεγάλο λάθος.
Όµως, και η διόρθωση που κάνατε, αυτή η µεταµέλεια, δεν δίνει
δίκαιο στα πράγµατα και στα πρόσωπα. Αδικία δηµιουργεί. Εν
πάση περιπτώσει, θα δούµε τη στάση µας γι’ αυτή την τροπολο-
γία, αφού συνεδριάσουµε ειδικά γι’ αυτό το θέµα.

Κλείνοντας, θα σας πω την τελευταία µας φράση. Φέρνετε θέ-
µατα, τα οποία έχετε καταγγείλει και καταδικάσει στη Βουλή των
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Ελλήνων. Προφασίζεστε τους µεταρρυθµιστές και τους ανθρώ-
πους της οικονοµίας. Οι άνθρωποι δεν αλλάζουν. Μπορεί να εξω-
ραΐζονται, αλλά δεν αλλάζουν. Αυτό που είναι –κακό ή καλό-
παραµένουν. 

Αν έχετε βάλει στον εαυτό σας ένα φτιασίδι δήθεν εκσυγχρο-
νισµού, δεν το έχετε, γιατί δεν το πιστεύετε. Όσο µένετε στην
εξουσία, καταστρέφετε ό,τι χειρίζεστε. Δεν έχω χρόνο να ανα-
φερθώ εκτενώς, αλλά θα σας πω ότι ένα παράδειγµα αποτελεί η
ΔΕΗ. Όσο µείνετε ακόµα, µε τις επιλογές σας τόσο θα καταστρέ-
φετε. Πόσα νοµικά πρόσωπα έµειναν που δεν έχετε καταστρέψει,
δύο, τρία; Θα τα καταστρέψετε κι αυτά, για να τα παραδώσετε
όλα από την αρχή στους επόµενους. 

Όσοι είστε στον τοµέα της οικονοµίας, πρέπει να το σκεφτείτε
ξανά. Αν θέλετε να ακούσετε την Αντιπολίτευση, που δεν µπορεί
να επιβάλει θεσµικά λύσεις, αλλά δίνει πολιτικά προτάγµατα,
είναι να σηκωθείτε να φύγετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Η συνάδελφος κ. Ελένη Αυλωνίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον

λόγο, για επτά λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο «Σύσταση Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Εθνικό Σύ-
στηµα Διαπίστευσης» και άλλες διατάξεις» αποσκοπεί στη
διόρθωση ενός λάθους νοµοθέτησης που έγινε µε τον ν.4109/
2013, όταν, στην προσπάθεια να καταργηθούν και να συγχωνευ-
θούν δηµόσιοι οργανισµοί, νοµοθετήθηκε µία καραµπινάτη πα-
ραβίαση του ευρωπαϊκού κανονισµού 765/2008.

Ήταν τότε οι πρώτοι µήνες της συγκυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας - ΠΑΣΟΚ και το πρώτο τους µέληµα ήταν να φανούν βα-
σιλικότεροι του βασιλέως ή ευρωπαϊκότεροι της Κοµισιόν. Τους
είχε ζητηθεί τότε ο περιορισµός του µεγέθους του κράτους, κάτι
το οποίο στην Ευρώπη σηµαίνει τον περιορισµό των θεµάτων στα
οποία το κράτος έχει αρµοδιότητα. Αυτοί κατάλαβαν –ή έκαναν
ότι κατάλαβαν- ότι έπρεπε να περιορίσουν τον αριθµό των κρα-
τικών δοµών και τον αριθµό των υπαλλήλων. Πάντα, βέβαια,
µπέρδευαν τις λειτουργίες µε τις δοµές. Ό,τι οργανισµό έβρι-
σκαν, λοιπόν, να έχει όνοµα οµόηχο µε κάποιον άλλο, τους τσου-
βάλιαζαν µαζί σε έναν οργανισµό.

Έτσι, τότε, η συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ συγ-
χώνευσε σε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, στο Εθνικό
Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας, τρεις διαφορετικούς οργανι-
σµούς, δηλαδή τον Ελληνικό Οργανισµό Τυποποίησης, το Ελλη-
νικό Ινστιτούτο Μετρολογίας και το Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευ-
σης, παρά τη ρητή απαγόρευση του άρθρου 8 του ευρωπαϊκού
κανονισµού 765/2008, που απαιτεί οι εθνικοί φορείς διαπίστευ-
σης να είναι πλήρως ανεξάρτητοι.

Όµως, το πρακτικό αποτέλεσµα αυτής της παραβίασης είναι
ότι κινδυνεύουµε σήµερα να απωλέσει το Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης της Ελλάδας την ευρωπαϊκή του αναγνώριση. Αυτό µε
τη σειρά του θα άφηνε χωρίς διεθνή αναγνώριση εκατοντάδες
ελληνικά εργαστήρια δοκιµών και διακριβώσεων, ανεξάρτητα ερ-
γαστήρια και εργαστήρια βιοµηχανιών, ώστε να µη γίνονται
δεκτά τα πιστοποιητικά τους εκτός Ελλάδας. 

Θα άφηνε ακόµα χωρίς πιστοποίηση ελληνικές εξαγωγικές βιο-
µηχανίες, µε αποτέλεσµα να µη γίνονται δεκτά τα προϊόντα τους
στην Ευρώπη. Θα ήταν ένα εκπληκτικά στοχευµένο πλήγµα στις
ελληνικές εξαγωγές και θα ήταν αποτέλεσµα ενός ελληνικού νό-
µου, του δικού σας νόµου, της συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρα-
τίας - ΠΑΣΟΚ.

Ο συγκεκριµένος κίνδυνος είχε επισηµανθεί πριν ψηφιστεί ο
νόµος, και µάλιστα από την ίδια την Κοµισιόν. Τι ξέρει, όµως, η
Κοµισιόν από αυτά µπροστά στους «φωστήρες» του ελληνικού
ρουσφετολογικού παλαιοκοµµατισµού! Έτσι τρέχουµε σήµερα
να τα µαζέψουµε. 

Αύριο συνέρχεται, λοιπόν, στη Σόφια το Συµβούλιο της Πολυ-
µερούς Συµφωνίας της Ευρωπαϊκής Διαπίστευσης και θα τρέ-
ξουµε, ασθµαίνοντας, µε τα Πρακτικά στο χέρι να τους πληροφο-
ρήσουµε ότι, επιτέλους, επαναφέραµε την ελληνική νοµοθεσία

στο Κοινοτικό Δίκαιο, για να µη µας αφαιρέσουν την αναγνώριση
και πληγούν οι εξαγωγές µας.

Το φαιδρό της υπόθεσης είναι ότι οι διαπράξαντες το ατό-
πηµα, αντί να πουν ένα απλό «κάναµε λάθος, βρε παιδί µου», µας
εγκάλεσαν από πάνω στην επιτροπή ότι δηµιουργούµε ένα νέο
νοµικό πρόσωπο, για να κάνουµε ρουσφετολογικές προσλήψεις.
Τι να κάνουν οι άνθρωποι, εξ ιδίων κρίνουν τα αλλότρια! Αυτό
είναι µια απάντηση για τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, ότι
δεν ασκούν στείρα αντιπολίτευση. 

Από την άλλη πλευρά, αυτό είναι πάρα πολύ καλό, γιατί θέλουν
καλύτερο παράδειγµα οι Έλληνες πολίτες για να κατανοήσουν
πώς διαπραγµατεύεται η Νέα Δηµοκρατία; Όταν τους λένε οι θε-
σµοί «πάρτε µέτρα», αυτοί τι κάνουν; Όχι µόνο παίρνουν τα
µέτρα που τους ζητούν οι θεσµοί, αλλά παίρνουν µέτρα τόσα και
άλλα τόσα, όπως ακριβώς έκαναν µε τη συγχώνευση των τριών
οργανισµών σε έναν, παρά τη παραβίαση του ευρωπαϊκού κανο-
νισµού και πάντα, βέβαια, εις βάρος του δηµόσιου συµφέροντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαπιστώνω, όµως, ακόµα ότι οι
«µένουµε Ευρωπαίοι» συνήθως δεν έχουν ιδέα τι ισχύει στην Ευ-
ρώπη, τι υποχρεώσεις έχουµε αναλάβει και τι συνεπάγεται η συµ-
µετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Απλώς σε κάθε αντιδρα-
στικό µέτρο που θέλουν να επιβάλλουν για άλλους λόγους, σου
πετάνε και µια «Ευρώπη» και νοµίζουν ότι καθάρισαν. Δεν ξέ-
ρουν, όµως, τι λέει το κοινοτικό κεκτηµένο, που επικαλούνται
ούτε θεωρούν υποχρέωσή τους να το εφαρµόζουν. Αυτοί ζουν
τη ζωή τους και το κοινοτικό κεκτηµένο ζει τη δική του. Έβλεπαν
πάντα την Ευρώπη σαν µια βρύση που βγάζει λεφτά. Τώρα που
στέρεψε η βρύση, βλέπουν την Ευρώπη µόνο ως πρόφαση για
τον περιορισµό του κοινωνικού κράτους και των εργασιακών δι-
καιωµάτων. 

Οπότε θέλω, µε την ευκαιρία του σηµερινού νοµοσχεδίου, να
κάνω και µια πρόταση στο Προεδρείο της Βουλής. Όταν συζη-
τάµε νοµοσχέδια που αποτελούν στην ουσία τους συµµόρφωση
µε τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα παρακα-
λούσα να στέλνεται στους Βουλευτές και ο σχετικός κανονισµός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενηµέρωση.

Το ξέρω, βέβαια, ότι όλα αυτά βρίσκονται στο europa.eu και
µπορεί να τα βρει όποιος θέλει. Όµως, φαίνεται πως οι διάφοροι
«µένουµε Ευρωπαίοι» δεν έχουν πληροφορηθεί ακόµα την
ύπαρξη του server της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οπότε ας τους δι-
ευκολύνουµε λίγο, και οι υπηρεσίες της Βουλής. 

Για το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο καταθέτω στα Πρακτικά
της Βουλής τον κανονισµό 865/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και Συµβουλίου για να ενηµερωθούν επιτέλους οι συνάδελ-
φοι τι ψηφίζουν και γιατί. 

Φυσικά ψηφίζω το σηµερινό αυτονόητο νοµοσχέδιο στο σύ-
νολό του.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελένη Αυλωνίτου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Η συνάδελφος κ. Άννα Καραµανλή από τη Νέα Δηµοκρατία

έχει τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αφορά τη σύσταση του Εθνικού

Συστήµατος Διαπίστευσης.
Σας ακούσαµε, κύριε Χαρίτση, να µιλάτε επί είκοσι λεπτά. Τα

πρώτα επτά λεπτά µιλήσατε για το τι έκανε και τι δεν έκανε η κυ-
βέρνηση Σαµαρά. Επίσης, µας είπατε ότι αφού ψηφιστεί το νο-
µοσχέδιο θα συστήσετε µια οµάδα εργασίας για τους τρεις
οργανισµούς, για να συζητήσουν για το θέµα. 

Θεωρώ ότι αυτό πρέπει να γίνει πριν από την ψήφιση του νο-
µοσχεδίου, µετά δεν έχει κανένα νόηµα. Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι
ο τρόπος που νοµοθετεί η Κυβέρνηση και γι’ αυτό το ζήτηµα απο-
δεικνύει την αδράνειά της και επιβεβαιώνει τους ράθυµους ρυθ-
µούς στους οποίους κινείται.

Χρειάστηκε να περάσουν δυόµισι ολόκληρα χρόνια, όπως εί-
πατε και εσείς, προειδοποιήσεων από το Ευρωπαϊκό Σύστηµα
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Διαπίστευσης και να φτάσουµε στην απειλή αποβολής από τη
Συµφωνία Αµοιβαίας Αναγνώρισης της Ευρωπαϊκής Διαπίστευ-
σης, για να σπεύσει η Κυβέρνηση να νοµοθετήσει.

Και όταν επιδεικνύει τέτοια αντανακλαστικά σε αυτά τα ζητή-
µατα, δεν µπορούµε να έχουµε προσδοκίες για γρήγορο κλεί-
σιµο της αξιολόγησης, προκειµένου να λυθεί το χειρόφρενο στην
ακινητοποιηµένη µας οικονοµία και να ξαναπάρει µπροστά. Φυ-
σικά δεν µπορούµε να έχουµε απαιτήσεις και για επιτάχυνση των
µεταρρυθµίσεων και για άµεση προώθηση των επενδύσεων που
µπορούν να φέρουν την ανάπτυξη. 

Αυτά είναι άγνωστες έννοιες για µια Κυβέρνηση που πλέει σε
πελάγη ευτυχίας για το πλεόνασµα, λησµονώντας ότι έχει σφυ-
ροκοπήσει ανελέητα τους Έλληνες µε φόρους και βεβαίως έχει
γονατίσει κάθε ιδιωτική επιχείρηση. 

Δεν θα επεκταθώ, όµως, στις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Άλ-
λωστε αναλύθηκαν και µε µεγάλη σαφήνεια από τον εισηγητή
µας κ. Χρίστο Δήµα. Ο βασικός λόγος της παρέµβασής µου είναι
η τροπολογία που αφορά στις επαναληπτικές εξετάσεις των πα-
νελλαδικών και κατατέθηκε κατά την πάγια τακτική της Κυβέρ-
νησης σε ένα παντελώς άσχετο νοµοσχέδιο. Δεν είναι η πρώτη
φορά που αυτή η Κυβέρνηση λειτουργεί µε αυτή την προχειρό-
τητα σε έναν τοµέα όπως η εκπαίδευση, που αποτελεί εθνική
υπόθεση και επηρεάζει το µέλλον της νέας γενιάς.

Πρόκειται για µια τροπολογία που επιβεβαιώνει τη γύµνια της
Κυβέρνησης και την έλλειψη του παραµικρού σοβαρού σχεδια-
σµού στον χώρο της εκπαίδευσης, µια τροπολογία που απεικο-
νίζει τις συνθήκες µπάχαλου που έχουν δηµιουργηθεί σαράντα
δύο µέρες πριν τις πανελλαδικές εξετάσεις. 

Αρχικά ήταν το θέµα µε τις θέσεις και τον αριθµό των εισα-
κτέων. Μόλις δύο µήνες –λιγότερο από δύο µήνες- πριν τα παιδιά
µας δώσουν εξετάσεις, το Υπουργείο Παιδείας έπαιζε την κολο-
κυθιά. Τη µία µέρα τις µείωνε κατά χίλιες, την άλλη κατά πεντα-
κόσιες, την επόµενη σε βάθος διετίας και τη µεθεπόµενη δεν
τους επέτρεπε να δώσουν παραπάνω µαθήµατα. 

Δεν έφταναν στα παιδιά και τους γονείς η ψυχολογική πίεση
και η αγωνία των εξετάσεων, αλλά έχουν να αντιµετωπίσουν και
τις παλινωδίες του Υπουργείου να τους αναστατώνουν στο πιο
κρίσιµο σηµείο της προσπάθειάς τους και να µην ξέρουν ποιες
και πόσες θέσεις θα διεκδικήσουν. 

Κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας, µε την τρο-
πολογία που εισήχθη την ύστατη ώρα στο υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο θεσµοθετείτε τις επαναληπτικές εξετάσεις τον Σεπτέµ-
βριο, οι οποίες είναι τουλάχιστον αµφιλεγόµενες.

Τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές για την απαράδεκτη πρα-
κτική µε την οποία νοµοθετείτε. Το αυτί σας δυστυχώς δεν ιδρώ-
νει και συνεχίζετε το ίδιο τροπάριο. Σε άσχετα νοµοσχέδια φέρ-
νετε µε τη µορφή τροπολογιών διατάξεις που αφορούν πολύ ση-
µαντικά ζητήµατα, τα οποία ψηφίζονται, χωρίς να προηγηθεί
επαρκής συζήτηση και ενηµέρωση, στο πόδι και στο άψε-σβήσε,
κατά την προσφιλή σας τακτική. 

Σε οποιαδήποτε χώρα µε σοβαρή κυβέρνηση για ζητήµατα,
όπως αυτό των πανελληνίων που επηρεάζουν σηµαντικά το µέλ-
λον των παιδιών µας, θα υπήρχε έγκαιρος προγραµµατισµός. Ζη-
τήµατα που άπτονται της διεξαγωγής των εξετάσεων θα είχαν
διευθετηθεί οριστικά και χωρίς αστερίσκους από την αρχή της
σχολικής χρονιάς. Θα υπήρχε οργανωµένος διάλογος µεταξύ
όλων των φορέων. Θα υπήρχε ένας προσανατολισµός για το τι
πτυχιούχους θέλουµε.

Εδώ το Υπουργείο Παιδείας ανακοινώνει κάθε µέρα και διαφο-
ρετική απόφαση και τροποποιεί τους όρους διεξαγωγής των εξε-
τάσεων λίγο πριν την τελική ευθεία πραγµατικά σε ένα ρεσιτάλ
προχειρότητας, λες και δεν ήξερε από τον περασµένο Σεπτέµ-
βριο ότι θα έχουµε πανελλαδικές εξετάσεις.

Και µέσα από αυτή σας τη στάση ένας από τους πιο διαφανείς
και αδιάβλητους θεσµούς στη χώρα µας, οι πανελλήνιες εξετά-
σεις, δέχεται πλήγµα στην αξιοπιστία του, γιατί γεννιούνται εύ-
λογα ερωτηµατικά για την ισότιµη µεταχείριση των µαθητών,
αφού τα παιδιά που θα δώσουν τον Σεπτέµβριο θα έχουν δύο
µήνες παραπάνω για να προετοιµαστούν, δεδοµένου ότι κάθε
παιδί που δεν θα έχει γράψει, σύµφωνα µε τις προσδοκίες του,
στα δύο πρώτα µαθήµατα, θα αναζητά τον τρόπο να ξαναδώσει

εξετάσεις, αξιοποιώντας το πλεονέκτηµα των δύο µηνών. 
Αντιλαµβάνεστε ότι είναι ορατός ο κίνδυνος να δηµιουργηθεί

φάµπρικα από ασθενείς υποψηφίους; Ποιες είναι οι ασφαλιστι-
κές δικλίδες που βάζετε για να µην προκύψουν τέτοια φαινόµενα; 

Αναφέρω ότι γράφετε στην τροπολογία «είτε λόγω σοβαρού
λόγου υγείας είτε λόγω ψυχικής οδύνης συνεπεία θανάτου συγ-
γενούς πρώτου βαθµού εξ αίµατος σε ευθεία γραµµή ή β’ βαθ-
µού εξ αίµατος σε πλάγια γραµµή, ο οποίος επήλθε εντός του
µήνα που προηγείται του µήνα έναρξης των εξετάσεων και µέχρι
τη λήξη αυτών». 

Και εντάξει, είναι αντιληπτό να γίνεται για λόγους ψυχικής
υγείας. Όµως, για σοβαρούς λόγους υγείας; Πώς προσδιορίζον-
ται, κατά τη γνώµη του Υπουργού, οι σοβαροί λόγοι υγείας;
Ποιος πιστοποιεί τον σοβαρό λόγο υγείας;

Δυστυχώς µε την τακτικής σας ανοίγετε τρύπες στο αδιάβλητο
σύστηµα των πανελληνίων εξετάσεων. Δείχνετε τον δρόµο σε αυ-
τούς που δεν θέλουν να διαγωνιστούν επί ίσοις όροις. Και αυτό
αν δεν υποκρύπτει µικροπολιτικές σκοπιµότητες, είναι χαρακτη-
ριστικό της ανευθυνότητάς σας. Και το κόστος αυτής της ανευ-
θυνότητας καλούνται να πληρώσουν τα νέα παιδιά, τα οποία είναι
και τα µεγάλα θύµατα της πολιτικής σας για την παιδεία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα για δώδεκα λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το «αυτονόητο νοµο-
σχέδιο», όπως ακούσαµε προηγουµένως, εκτός των άλλων για
τα οποία θα µπορούσε να γίνει λόγος, είναι πολύ σηµαντικό ότι
έχουµε την ευκαιρία να αντιµετωπίσουµε τρεις τροπολογίες της
Υπουργού Εργασίας. Και σε αυτές τις τρεις τροπολογίες κυριο-
λεκτικά είναι που αναδύεται ανάγλυφα όλη η πολιτική φυσιογνω-
µία της Κυβέρνησης, αυτή δηλαδή η φυσιογνωµία που τα τε-
λευταία δυόµισι χρόνια δεν κάνει τίποτε άλλο από το να παίρνει
φόρα για να σκοτώσει το θεριό και τελικά στο τέλος να κλαίει,
γιατί απέτυχε να επιτύχει τον σκοπό της.

Στα εργασιακά θέµατα, ιδιαιτέρως αυτό, έχει µια µεγάλη ση-
µασία, γιατί επί δυόµισι χρόνια τώρα ακούµε ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση παρέλαβε ένα σύστηµα απορρυθµισµένων εργασιακών
σχέσεων, παρέλαβε κυριολεκτικά έναν εργασιακό µεσαίωνα, τον
οποίο από την πρώτη στιγµή έθεσε σαν καθήκον τιµής, για την
ίδια και την ιδεολογία του ΣΥΡΙΖΑ που την υποστηρίζει κοινοβου-
λευτικά, να δώσει µια πλήρη ικανοποίηση όλων των αιτηµάτων
των συνδικαλιστικών οργανώσεων σε τέτοιο βαθµό που να ζή-
σουµε την εργασιακή αναγέννηση. Και ερωτάται, µέχρι σήµερα
ποιο µέτρο εργασιακής αναβάθµισης, ποιο µέτρο εργασιακής
ρύθµισης, ποιο µέτρο που να έχει ουσιαστικά θέση στο περιθώ-
ριο όλο εκείνο το σύστηµα των απορρυθµισµένων εργασιακών
σχέσεων, έφερε αυτή η Κυβέρνηση; Το µόνο που µπορεί κανένας
να της αναγνωρίσει είναι ότι µε χειρότερους όρους προσχώρησε
στις πιο σκληρές µνηµονιακές απαιτήσεις.

Όµως, δεν πρέπει να έχουν σταµατήσει να ηχούν στα αυτιά
µας οι πανηγυρισµοί της κυρίας Υπουργού, όταν µετά από τη
Σύµβαση της Μάλτας, όπου έγινε η κατ’ αρχήν συµφωνία, την
οποία µέχρι στιγµής δεν έχουµε δει να ολοκληρώνει την αξιολό-
γηση -είναι µια κατ’ αρχήν συµφωνία, τι σηµαίνει, τουλάχιστον
στην πράξη, δεν το έχουµε διαπιστώσει ακόµη- προσπαθούσαµε
όµως, να αντιληφθούµε µέσα από τα λόγια και τις περιγραφές
το πανηγυρικό στοιχείο, που ανήκει βέβαια στην υπερηφάνεια
αυτής της Κυβέρνησης και πληροφορηθήκαµε ότι τα θέµατα των
οµαδικών απολύσεων έχουν τακτοποιηθεί κατά τους στόχους
της Κυβέρνησης. Είχαµε, επίσης, πληροφορηθεί ότι και η απο-
κατάσταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, οι οποίες έχουν
καταργηθεί και αυτές, θα συµπεριληφθούν στο οπλοστάσιο που
έχει η Κυβέρνηση για να κατατροπώσει τους εχθρούς του λαού,
τους δανειστές. 

Δυστυχώς αυτό που πληροφορούµεθα σήµερα είναι ότι όχι
µόνο δεν αλλάζει τίποτα, αλλά συµφωνεί η Κυβέρνηση να παραι-
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τηθεί, ουσιαστικά να καταργηθεί το προνόµιο του βέτο που είχε
ο Υπουργός Εργασίας για τις οµαδικές απολύσεις που διαπί-
στωνε ή διαπιστώνει ότι δεν πληρούν τους όρους του νόµου. Και
διερωτάται ο οποιοσδήποτε πλέον: Αυτό σε ποιον, επιτέλους,
υπεύθυνο πολίτη αυτής της χώρας µπορεί να απευθύνεται και να
έχει την απαίτηση η Κυβέρνηση να τον πείθει ότι η Κυβέρνηση
αυτή είναι εκείνη που τους εργαζόµενους και τα συνδικάτα τα
περιθάλπει και τα αγκαλιάζει µε στοργή; Προφανώς, κανένας. 

Εδώ, όµως, σήµερα υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα κύριε Υπουρ-
γέ. 

Φέρνετε µια τροπολογία, µε την οποία η Βουλή θα αποφασίσει
τη χορήγηση δανείου από τον ΕΦΚΑ στο επικουρικό ταµείο των
δηµοσιογράφων. Αυτό για το οποίο υπάρχει η πρώτη αντίρρηση
δεν είναι τόσο ένα ζήτηµα που αφορά τη δεινή θέση, στην οποία
πράγµατι έχουν περιέλθει οι δηµοσιογράφοι µετά από την κα-
τάργηση του αγγελιοσήµου, το οποίο βεβαίως αγγελιόσηµο κα-
τήργησε η δικιά σας Κυβέρνηση µε τον νόµο Κατρούγκαλου,
αλλά αυτό που έχει µεγάλη σηµασία είναι το γεγονός ότι θέλετε
νοµοθέτηση µιας διαδικασίας που µπορεί να την κάνει ο ίδιος ο
Υπουργός Εργασίας. 

Γιατί πράγµατι, η διάταξη, στην οποία παραπέµπεται, η διά-
ταξη, δηλαδή, της παραγράφου 9 του άρθρου 4 του ν.3586/2007,
προβλέπει τη δυνατότητα να δώσει ο ΕΦΚΑ, αφού είναι ασφαλι-
στικός φορέας, δάνειο σε άλλον ασφαλιστικό φορέα υπό τον όρο
ότι αυτή η συµφωνία θα αποφασιστεί από τα διοικητικά συµβού-
λια και τους εκπροσώπους των φορέων και θα εγκριθεί µε από-
φαση του Υπουργού Εργασίας, η οποία θα περιλαµβάνει τη
διάρκεια, τους όρους και τον τρόπο αποπληρωµής. Γιατί θα πρέ-
πει να αποφασίσει για αυτό η Βουλή; Γιατί η Κυβέρνηση προφα-
νώς θέλει να διαλύσει τις ενοχές της ή την απροθυµία της µέσα
σε αυτό το γενικό διάλειµµα της απόφασης του αντιπροσωπευ-
τικού Σώµατος, στο οποίο ασκείται η λαϊκή κυριαρχία.

Μα, αυτό δεν είναι σοβαρή νοµοθέτηση. Μα, αυτό δεν αποτε-
λεί σοβαρή άσκηση της διακυβέρνησης από ένα µέλος της Κυ-
βέρνησης, που ουσιαστικά δεν κάνει τίποτε άλλο από το να
αποποιείται την αρµοδιότητα και την ευθύνη που έχει και να την
παραπέµπει σε ένα άλλο Σώµα, το οποίο νοµίζει ότι έχει την αρ-
µοδιότητα της αρµοδιότητας. Η Βουλή δεν διαθέτει την αρµο-
διότητα της αρµοδιότητας. Η Βουλή έχει την υποχρέωση να
νοµοθετεί. Και να νοµοθετεί, βέβαια, µέσα στα όρια και στο πλαί-
σιο του Συντάγµατος, µέσα στα όρια και στο πλαίσιο που το Σύν-
ταγµα ορίζει, ώστε όλες οι αρµοδιότητες σε αυτή την πολιτεία,
που για αυτόν τον λόγο θεωρείται συντεταγµένη, να κατανέµον-
ται σε διαφορετικά κρατικά όργανα. Στο κρατικό όργανο, λοιπόν,
που λέγεται Υπουργός Εργασίας το Σύνταγµα και η ισχύουσα
νοµοθεσία έχει αναθέσει αυτή ακριβώς τη διαδικασία, που σή-
µερα µε την τροπολογία τη φέρνετε στη Βουλή.

Άκουσα τον Υφυπουργό Κοινωνικών Ασφαλίσεων να λέει πράγ-
µατα τα οποία όχι µόνο δεν ευσταθούν, αλλά ουσιαστικά, προ-
φανώς µε µεγάλη ευκολία, απευθύνεται σε µέλη του Κοινοβου-
λίου γιατί έχει την εντύπωση ή ότι κανένας δεν τον παρακολουθεί
ή ότι δεν θα υπάρξει κάποιος που θα τον ακούει προσεκτικά και
θα καταλάβει ότι αυτά που λέει είναι αβάσιµα. Δεν υπάρχει, λοι-
πόν, άλλη εξήγηση. Γιατί; Γιατί µας είπε ότι αυτό το επικουρικό
ταµείο των δηµοσιογράφων συµπεριλαµβάνεται ή τουλάχιστον
καλύπτεται ως προς τις υποχρεώσεις και τα χρέη που αναλαµ-
βάνει από το Ενιαίο Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης και Εφάπαξ
που έχει ιδρύσει ο νόµος του Κατρούγκαλου. Αυτό είναι ψέµα.
Το συγκεκριµένο ταµείο, το οποίο είναι σωµατείο αλληλοβοή-
θειας, δεν περιλαµβάνεται στο Ενιαίο Επικουρικό Ταµείο. 

Εποµένως, αφού πήρατε την απόφαση να ενισχύσετε αυτό το
ταµείο µε το συγκεκριµένο δάνειο, θα πρέπει οπωσδήποτε να
έχετε την πρόνοια -γιατί αυτή είναι η ευθύνη που αναλαµβάνετε-
να δώσετε όχι αυτού του είδους τις διαβεβαιώσεις που ακούσαµε
από τα χείλη του Υφυπουργού προηγουµένως, οι οποίες δεν αν-
ταποκρίνονται σε κανένα νοµοθετικό πλαίσιο, αλλά κυρίως σε
αυτή τη τροπολογία που φέρνετε -επειδή κάνετε διάθεση των
ασφαλιστικών πόρων, που δεν είναι πόροι µόνο του δηµοσίου,
αλλά είναι και πόροι των ασφαλισµένων πολιτών αυτής της
χώρας- να κάνετε τουλάχιστον και µια πρόβλεψη για τον τρόπο
µε τον οποίο θα εξασφαλιστεί η επιστροφή αυτού του δανείου.

Και εδώ εµείς τουλάχιστον έχουµε να σας προτείνουµε ένα
πάρα πολύ απλό µέσο, γιατί πληροφορούµαι -και άκουσα και από
σοβαρούς δηµοσιογράφους- ότι ενώ αυτό το ταµείο έχει απαι-
τήσεις, αυτές οι απαιτήσεις κατά των οφειλετών είναι ανενεργές,
γιατί δεν έχει µέσα καταναγκασµού στην πληρωµή, στην εί-
σπραξη αυτών των συγκεκριµένων οφειλών. 

Άρα, µπορείτε να συµπεριλάβετε σε αυτή τη διάταξη ή τουλά-
χιστον η κυρία Υπουργός Εργασίας θα µπορούσε, εφόσον έκρινε
ότι όφειλε να ανταποκριθεί στην αρµοδιότητα που έχει, να συµ-
περιλάβει στην υπουργική της απόφαση ότι ισόποσης αξίας
απαίτηση που έχει το συγκεκριµένο επικουρικό ταµείο των δη-
µοσιογράφων την εκχωρεί στον ΕΦΚΑ, ούτως ώστε ο ΕΦΚΑ ως
εκδοχέας της συγκεκριµένης απαίτησης, να µπορεί να χρησιµο-
ποιήσει όλα τα µέσα καταναγκασµού που έχει για την είσπραξη
των συγκεκριµένων απαιτήσεων και µε αυτόν τον τρόπο, βε-
βαίως, να µην τεθεί σε διακινδύνευση το κεφάλαιο που αποτελεί
διαθέσιµα χρήµατα του ΕΦΚΑ. 

Δυστυχώς, αντ’ αυτού, δεν βλέπουµε να κάνετε καµµία προ-
σπάθεια. Αντιθέτως, έτσι όπως είναι διατυπωµένη η συγκεκρι-
µένη διάταξη, ότι δηλαδή θα είναι τέσσερις µηνιαίες δόσεις που
αρχίζουν τον Μάιο και ουσιαστικά θα τελειώσουν τον Σεπτέµ-
βριο, αναλαµβάνοντας την υποχρέωση να επιστρέψει τα 10 εκα-
τοµµύρια το συγκεκριµένο ταµείο στις 31-12-2017, είναι δεδο-
µένο ότι δηµιουργείτε από αυτή τη συγκεκριµένη τουλάχιστον
διατύπωση τη χαριστική διάθεση αυτού του ποσού. 

Πράγµατι υπάρχει η ανάγκη να προστατευθούν οι δηµοσιο-
γράφοι και λέω «να προστατευθούν» γιατί εάν σήµερα είναι εκτε-
θειµένοι οι δηµοσιογράφοι σε αυτόν τον κίνδυνο, που έρχεστε
να καλύψετε µε τη συγκεκριµένη πρότασή σας, σε αυτόν ακρι-
βώς τον κίνδυνο τούς εξέθεσε ο νόµος Κατρούγκαλου, που ενώ
είχε προβλέψει την κατάργηση του αγγελιοσήµου -και πολύ καλά
έκανε- δεν είχε λάβει πρόνοια, ώστε αυτός ο πόρος ο κοινωνικός
-όπως έχει πει το Συµβούλιο της Επικρατείας, ήταν πράγµατι κοι-
νωνικός πόρος- να αναπληρωθεί, να αντικατασταθεί από κάποιον
άλλον πόρο. Θα µπορούσατε, λοιπόν, να έχετε επιβάλει εισφο-
ρές, θα µπορούσατε να έχετε επιβάλει κάποιον άλλον πόρο,
ώστε σήµερα να µη βρίσκεστε σε αυτή την ανάγκη της νοµοθέ-
τησης.

Και τελειώνοντας θα ήθελα να κάνω δύο σχόλια, αν µου επι-
τρέπετε, κύριε Πρόεδρε.

Το πρώτο αφορά αυτή τη διάταξη που φέρνετε για την µε νο-
µοθετικό τρόπο καθιέρωση της αργίας της 1ης Μαΐου. Μα, πράγ-
µατι είναι τουλάχιστον οξύµωρο να νοµοθετείτε ή να εισηγείστε
µια τέτοια ρύθµιση από τη στιγµή που στη διάρκεια της Μεταπο-
λίτευσης ένας νόµος που είχε χουντική προέλευση είχε καταφέ-
ρει να αποδίδει πολύ καλύτερα το πνεύµα του εορτασµού και το
πνεύµα της συµβολικής ενατένισης των αγώνων της εργατικής
τάξης µέσα από τη ρύθµιση που υπήρχε. Και αυτή η ρύθµιση
έδινε το δικαίωµα στον κάθε εργαζόµενο, για λόγους που έχουν
σχέση µε την αποτίµηση και την απόδοση τιµής στους αγώνες
της εργατικής τάξης, να λέει ότι δεν έχει απλώς αργία, αλλά συµ-
µετέχει σε απεργία κάθε 1η του Μάη.

Εσείς, λοιπόν, σήµερα αποµυθοποιείτε, ουσιαστικά απογυµνώ-
νετε από κάθε συµβολικό περιεχόµενο και νόηµα αυτή τη συγκε-
κριµένη εορταστική ηµέρα έχοντας, λοιπόν, ως καθήκον, όπως
λέτε, να δηµιουργήσετε συνθήκες επίσηµου εορτασµού σε µια
επέτειο που όλος ο κόσµος της εργασίας ήθελε να την αισθάνε-
ται µε τον τρόπο που σας περιέγραψα και τον ξέρετε πολύ κα-
λύτερα από εµένα.

Και το τρίτο σηµείο είναι αυτό το Ανώτατο Συµβούλιο Εργα-
σίας. Θα µου επιτρέψετε να ρωτήσω: αυτό το Ανώτατο Συµβού-
λιο Εργασίας τι κύρος µπορεί να διαχειρίζεται και ποια αποτελε-
σµατικότητα µπορεί να έχει, όταν είναι ουσιαστικά µια υπηρε-
σιακή δοµή του Υπουργείου Εργασίας, που προβλέπεται από το
προεδρικό διάταγµα του 1989, που αποτελεί οργανισµό του συγ-
κεκριµένου Υπουργείου και βέβαια σε αυτό συµµετέχουν επτά
µέλη; Από αυτά τα επτά µέλη εκείνοι που εκπροσωπούν την κοι-
νωνία είναι ο εκπρόσωπος των εργαζοµένων και ο εκπρόσωπος
των εργοδοτών. Οι υπόλοιποι πέντε είναι κρατικοί λειτουργοί και
µάλιστα κρατικοί λειτουργοί που συνδέονται αµέσως, λειτουρ-
γικά, οργανικά µε το γραφείο του εκάστοτε Υπουργού Εργασίας.
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Και διερωτώµαι: Γιατί κάνετε αυτή τη δοµή; Για να αναπτύξετε
κατά έναν τρόπο µιας µεγαλοπρέπειας και µιας επισηµότητας τη
σκέψη, την έγνοια και την πρόνοια που πρέπει να έχει ως υπεύ-
θυνος υπουργός ο κάθε Υπουργός Εργασίας για τα ζητήµατα
που έχουν να κάνουν µε την καταστολή του φαινοµένου της άδη-
λης εργασίας;

Αυτό είναι υποχρέωσή σας. Αυτό είναι πολιτική την οποία πρέ-
πει ο Υπουργός Εργασίας και να την αποφασίσει, αλλά και να την
εφαρµόσει. Δυστυχώς, µέχρι σήµερα έχει αποδειχθεί αναποτε-
λεσµατική κάθε προσπάθεια, γι’ αυτό µε αυτόν τον τρόπο προ-
φανώς ανατίθεται αυτή η αρµοδιότητα, έστω και µε την έννοια
της εισήγησης ή της µελέτης, σε ένα άλλο –υποτίθεται- πολυ-
πρόσωπο όργανο κατά το παραδοσιακά πλέον δεκτό αξίωµα, ότι
όταν θέλεις να µη λύσεις ένα πρόβληµα, να το αναθέτεις σε µια
επιτροπή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα για τον Καποδίστρια που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί από το 12ο Γυµνάσιο Καλλιθέας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αντώνιος Γρέγος από την Χρυ-
σή Αυγή, για επτά λεπτά.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλωσορίζουµε τους µαθητές.
Συνεχίζετε να νοµοθετείτε όπως και οι προκάτοχοί σας ως

προς τον τρόπο και ως προς την ουσία. Με το παρόν σχέδιο νό-
µου τίθεται προς ψήφιση η σύσταση του Εθνικού Συστήµατος
Διαπίστευσης. Το ΕΣΥΔ είχε συσταθεί µε τον ν.3066/2002 και
µέχρι τούδε αποτελούσε αυτοτελή λειτουργική µονάδα, η οποία
ήταν ενταγµένη στο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας, το ΕΣΥΠ. Στο
ΕΣΥΠ εντάσσονταν επίσης το Ελληνικό Ινστιτούτο Μετρολογίας
και ο ΕΛΟΤ, ο Ελληνικός Οργανισµός Τυποποίησης.

Ο ΕΣΥΠ είχε συσταθεί µε τον ν.4109/2013 και στο πλαίσιο
αυτού του Εθνικού Συστήµατος Υποδοµών Ποιότητας επιτε-
λούσε τον σκοπό του και ο ΕΣΥΔ µε διαχειριστική, οικονοµική και
λογιστική αυτοτέλεια. 

Σήµερα η Κυβέρνηση ουσιαστικά υποχρεώνεται και προβαίνει
στην κατάθεση του σχεδίου νόµου εξαιτίας των καταγγελιών περί
αναστολής των εξαγωγών της χώρας λόγω απώλειας της ανα-
γνώρισης του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης από τον ευρω-
παϊκό φορέα διαπίστευσης, όπερ σηµαίνει ότι το παρόν σχέδιο
νόµου αποτελεί τρόπο συµµόρφωσης του ΕΣΥΔ µε την ευρω-
παϊκή νοµοθεσία και όχι µια µελετηµένη, εθνικού ενδιαφέροντος
και συµφέροντος νοµοθετική πρόταση.

Εν ολίγοις, το ελληνικό Κοινοβούλιο για πολλοστή φορά αναγ-
κάζεται να νοµοθετήσει κατ’ επιταγήν των εξωχώριων κέντρων.
Αυτή η τακτική, την οποία εσείς οι ίδιοι καυτηριάζατε πολλάκις,
όταν βρισκόσασταν στην Αντιπολίτευση, έχει γίνει η προσφιλή
σας τακτική. 

Επί της αρχής, τοποθετούµαστε «κατά», τηρώντας την πάγια
πολιτική µας θέση έναντι των θεσµικών υποχρεώσεων του κρά-
τους στις ξένων συµφερόντων και αιτιάσεων πολιτικές διαταγές.

Όµως, είναι προφανές ότι οφείλει το ελληνικό κράτος να συµ-
µετέχει στους διεθνείς οργανισµούς διαπίστευσης, για δύο βα-
σικούς λόγους: Πρώτον, να εξυπηρετούνται τα συµφέροντα που
εγείρονται δυνάµει των εξαγωγικών και εµπορικών δραστηριο-
τήτων διαφόρων εταιρειών και δεύτερον, να καταστήσει πρό-
σφορο το έδαφος αναφορικά µε τις σχετικές νοµικές διατάξεις
και να βληθούν οι γραφειοκρατικές λοβιτούρες, που ταλανίζουν
τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. 

Αφορµής δοθείσης της εκπρόθεσµης τροπολογίας 1023/11 -
τώρα το θυµηθήκατε!-, που αφορά το σχέδιο νόµου: «Σύσταση
νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό

Σύστηµα Διαπίστευσης» και άλλες διατάξεις», θα αναφερθώ σε
αυτή προκειµένου να σταµατήσει η χρόνια καπηλεία της Αριστε-
ράς και να ενηµερωθεί βάσει ιστορικών στοιχείων ο ελληνικός
λαός.

Μιλάµε για την καθιέρωση της 1ης Μαΐου ως ηµέρα υποχρεω-
τικής αργίας. Την Πρωτοµαγιά, που καπηλεύονται οι πάσης φύ-
σεως µαρξιστές και δήθεν εργατοπατέρες, την καθιέρωσε για
πρώτη φορά ο εθνικός κυβερνήτης Ιωάννης Μεταξάς, ο αποκα-
λούµενος από τους Έλληνες εργάτες «πρώτος εργάτης». Κέρ-
δισε έτσι µε το σπαθί του αυτόν τον εξαιρετικά τιµητικό τίτλο,
καθώς επί των ηµερών του, πρώτον, καθιερώθηκε το οκτάωρο
ηµερησίως και το σαρανταοκτάωρο εβδοµαδιαίως, καθώς και η
πληρωµή των υπερωριών. Δεύτερον, καθιερώθηκε η υποχρεω-
τική αργία της Κυριακής. Τρίτον, απαγορεύθηκε αυστηρώς και
διά ροπάλου η παιδική εργασία. Τέταρτον, καθορίστηκαν κατώ-
τατα όρια µισθών και ηµεροµισθίων, το λεγόµενο «ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα», και υπογράφηκαν οι πρώτες συλλογικές
συµβάσεις εργασίας. Πέµπτον, ιδρύθηκε το ΙΚΑ. Έκτον, ιδρύ-
θηκε η Εργατική Εστία, µε αυξηµένες δραστηριότητες για τη
µετά την εργασία ψυχαγωγία των εργατών και την εξασφάλιση
στέγης σε αυτούς. 

Έβδοµον, καθιερώθηκε η υποχρεωτική διαιτησία, µεταξύ ερ-
γοδοτών και εργαζοµένων. Όγδοον, καθιερώθηκε η άδεια µετ’
αποδοχών. Ένατον, ιδρύθηκαν κρατικοί παιδικοί σταθµοί. Δέκα-
τον, η ανεργία εξαφανίστηκε. Για τους ελάχιστους ανέργους δη-
µιουργήθηκε η Εργατική Οργάνωση Μετακινήσεως και Προστα-
σίας Ανέργων -είναι ο πρόδροµος του ΟΑΕΔ-, η οποία παρείχε
επιδόµατα ανεργίας και φρόντιζε για την οργανωµένη µετακί-
νηση των ανέργων σε περιοχές που υπήρχε εργασία. 

Είναι λοιπόν, εξοργιστικό, ειρωνικό, ταπεινωτικό, προσβλητικό
να µιλάει αυτή η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες, για ερ-
γασιακά δικαιώµατα, τη στιγµή που τηρώντας πιστά τις εντολές
των τοκογλύφων οδηγεί εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες στην
ανεργία και στην εξαθλίωση, ακόµα και στην αυτοκτονία. «Μαύρη
εργασία», λαθρεµπόριο, παρεµπόριο, περιστασιακή εργασία,
απάνθρωπες συνθήκες συνθέτουν το σκηνικό της εξαθλίωσης
των Ελλήνων εργαζοµένων. Οι µόνοι κερδισµένοι είναι οι γνωστοί
µεγαλοεργολάβοι, οι εργατοπατέρες που εξαργυρώνουν τις
υπηρεσίες τους ακόµη και µε βουλευτικά έδρανα –όλοι ξέρουµε
ποιους εννοούµε- και φυσικά τα πιστά µαντρόσκυλα του συστή-
µατος της κόκκινης παράταξης, αυτούς που ξεπουλάνε συστη-
µατικά εδώ και χρόνια κάθε δίκαιο αίτηµα των Ελλήνων εργατών.
Σαφώς, ροζ και κόκκινοι, είστε οι τελευταίοι που δικαιούστε να
µιλάτε για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Για αγώνες και θυ-
σίες της εργατικής τάξης, επίσης, δεν µπορείτε να µιλάτε. Καθί-
στε, λοιπόν, αναπαυτικά στις υπουργικές σας πολυθρόνες,
συνεχίστε να παίρνετε επτά και οκτώ χιλιάδες ευρώ τον µήνα,
για όσο θα είστε ακόµα φυσικά σε αυτές τις θέσεις, και αφήστε
κατά µέρος τα εργασιακά δικαιώµατα. Ούτως ή άλλως, µεγαλο-
εργολάβους και µεγαλοτραπεζίτες στηρίζετε και από αυτούς
στηρίζεστε.

Η Χρυσή Αυγή πάντα πιστή στις θέσεις της και στο πρόγραµµά
της και µε την αµέριστη στήριξη των Ελλήνων εργαζοµένων,
όσων έχουν αποµείνει, είναι η µόνη που ασχολείται έµπρακτα και
βρίσκεται καθηµερινά στο πλευρό τους.

Συστήσαµε δεκάδες φορείς γι’ αυτόν τον σκοπό και ευχαρι-
στούµε όσους προσφέρουν και σε αυτό το έργο. Θα συνεχίσου-
µε µε αµείωτο ρυθµό και µε τη λαϊκή εντολή που έχουµε να αγω-
νιζόµαστε για τον Έλληνα εργάτη, όσο και αν αυτό σας ακούγε-
ται ρατσιστικό. Οι µόνοι, λοιπόν, οι οποίοι δικαιούνται να γιορτά-
ζουν την εργατική Πρωτοµαγιά είναι ο Έλληνες εθνικιστές της
Χρυσής Αυγής. Οι υπόλοιποι δεν δικαιούνται να µιλούν περί
αυτής και να την καπηλεύονται, γιατί σε κάθε συγκέντρωσή µας,
το σύνθηµα που φωνάζουµε πάντα και είναι επίκαιρο όσο ποτέ,
είναι αυτό που λέει: «Δουλειά, δουλειά στον Έλληνα εργάτη». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Κατσώτης, από το ΚΚΕ έχει τον
λόγο για επτά λεπτά.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αντιπαρέρχοµαι όσα ακούστηκαν προηγουµένως. Είναι γνω-

στό ότι ο Μεταξάς έδινε ρετσινόλαδο στους κοµµουνιστές, έκανε
ξερονήσια, εξορίες, φυλακές, και ποτάµι αίµατος υπήρξε από
τους αγώνες που έγιναν. Και βέβαια η Χρυσή Αυτή σήµερα πρω-
τοστατεί στην ίδρυση των γκεµπελικών γραφείων, στέλνοντας
εργάτες µε τρεις και εξήντα σε εφοπλιστές και σε διάφορους άλ-
λους εργοδότες. Αυτή είναι η Χρυσή Αυγή, γι’ αυτό και πρέπει
να αποµονωθεί από την ίδια την εργατική τάξη.

Έρχοµαι να τοποθετηθώ σε δύο τροπολογίες από τις τρεις του
Υπουργείου Εργασίας, γιατί συνολικά ο εισηγητής µας αναφέρ-
θηκε στο σχέδιο νόµου που σήµερα συζητούµε. 

Η πρώτη αφορά τη νοµοθετική ρύθµιση της υποχρεωτικής αρ-
γίας της 1ης Μάη και η δεύτερη αφορά τη σύσταση τµήµατος στο
πλαίσιο του Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας, για την αντιµετώ-
πιση της αδήλωτης εργασίας.

Για την ιστορία πρέπει να πούµε ότι την 1η Μάη την καθιέρωσε
το εργατικό κίνηµα ως παγκόσµια ηµέρα της εργατικής τάξης.
Στις 20 Ιουλίου του 1889 το ιδρυτικό συνέδριο της 2ης Διεθνούς
πήρε την απόφαση να οργανωθεί µια µεγάλη διεθνής εκδήλωση
σε µια καθορισµένη ηµεροµηνία µε τέτοιον τρόπο, ώστε οι εργά-
τες σε όλες τις χώρες και σε όλες τις πόλεις να απευθύνουν ταυ-
τόχρονα µια συγκεκριµένη µέρα προς τις δηµόσιες αρχές ένα
αίτηµα και να καθοριστεί η εργάσιµη µέρα σε οκτώ ώρες και να
τεθούν σε ισχύ και άλλες αποφάσεις που είχε πάρει το Διεθνές
Συνέδριο στο Παρίσι.

Η 1η Μάη ήταν η µέρα της µεγάλης απεργίας στο Σικάγο, που
βάφτηκε µε το αίµα των εργατών και καθιερώθηκε ως µέρα κο-
ρύφωσης του αγώνα της εργατικής τάξης απέναντι στην αστική
τάξη για την κατάργηση της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άν-
θρωπο. Εκµετάλλευση η οποία βαθαίνει. Οι εργαζόµενοι βιώνουν
επώδυνες συνθήκες δουλειάς και ζωής από την εξουσία της αστι-
κής τάξης. Η φτώχεια διευρύνεται.

Η πολιτική της σηµερινής Κυβέρνησης, η οποία στηρίζει τις
ανάγκες του µεγάλου κεφαλαίου, δεν αλλάζει µε το ότι έρχεται
να νοµοθετήσει την αργία της 1ης του Μάη. Συνεχίζει να υλοποιεί
όλες τις απαιτήσεις του µεγάλου κεφαλαίου και µάλιστα τέτοιες
που δεν µπορούσαν να κάνουν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, ό-
πως στο ασφαλιστικό, στις εργασιακές σχέσεις, στην , στην , στα
όποια δικαιώµατα έχουν αποµείνει. 

Συζητάτε και έχετε ήδη συµφωνήσει, όπως όλα οµολογούν,
εκτός όλων των άλλων µέτρων και την αλλαγή στον συνδικαλι-
στικό νόµο, µε µεγαλύτερα εµπόδια στην οργάνωση της πάλης
των εργαζοµένων, µε µεγαλύτερα εµπόδια στην κήρυξη απερ-
γίας, πέρα απ’ αυτά που βάζει σήµερα η αδίστακτη εργοδοσία
µε την τροµοκρατία, τις απολύσεις, µε την αξιοποίηση των µη-
χανισµών καταστολής αλλά και µε τη δικαιοσύνη, διότι είναι γνω-
στό ότι ακόµα και η Πρωτοµαγιά έχει κηρυχθεί από τα δικαστή-
ρια παράνοµη, πέρα απ’ όλες τις άλλες, που βέβαια κατά µεγάλη
πλειοψηφία είναι παράνοµες.

Σήµερα κιόλας, κύριε Υπουργέ, µου τηλεφώνησαν από τη
Ρόδο, από το ξενοδοχείο «ΑMILIA MARE» και µε ενηµέρωσαν ότι
ανακοίνωσε ο εργοδότης στους εργαζόµενους ότι η Πρωτοµαγιά
είναι αργία και δεν µπορούν να απεργήσουν, παρ’ όλο που έχουν
πάρει αποφάσεις βέβαια τα όργανα του συνδικαλιστικού κινήµα-
τος. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι το να νοµοθετηθεί σαν αργία η
1η του Μάη δεν αρκεί, όταν όλα τα υπόλοιπα πάνε πίσω, όταν οι
ελευθερίες, αυτές οι οποίες έχουν κατακτηθεί µε ποταµούς αί-
µατος, δεν διασφαλίζονται, αλλά παραχωρούνται στο κεφάλαιο,
γιατί έτσι επιτάσσουν ο απώτερος στόχος των κερδών, η αντα-
γωνιστικότητα, η κερδοφορία των επιχειρήσεων. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι, ψήφισε τον αντιασφαλιστικό
νόµο και ευθυγραµµίστηκε πλήρως µε τις απαιτήσεις και τις
ανάγκες του µονοπωλιακού κεφαλαίου. Αποδέχθηκε και µονιµο-
ποίησε όλους τους προηγούµενους αντιασφαλιστικούς νόµους
και προώθησε αποφασιστικά την ανταποδοτικότητα στην κοινω-
νική ασφάλιση, ουσιαστικά καταργώντας τον κοινωνικό χαρα-
κτήρα. 

Στο όνοµα της βιωσιµότητας του ασφαλιστικού µείωσε δρα-
στικά τις συντάξεις µε νέες περικοπές που έχει ήδη συµφωνήσει,
καταργώντας την προσωπική διαφορά που θα προκύψει από τον

επανυπολογισµό. Άλλαξε τον συντελεστή αναπλήρωσης, τον
τρόπο υπολογισµού των συντάξεων, ενισχύει την ιδιωτική ασφά-
λιση, υπονοµεύει την υποχρεωτικότητα της ασφάλισης. Διατηρεί
όλες εκείνες τις ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις, γενικεύον-
τας την ευελιξία. Στηρίζει τα δουλεµπορικά γραφεία ευρέσεως
εργασίας που διαφηµίζουν το «φθηνό» εµπόρευµα. Διατηρεί
«στο ψυγείο» κάθε µηχανισµό ελέγχου του Υπουργείου Εργασίας
που υπάρχει -υποτίθεται- για την τήρηση των όσων δικαιωµάτων
έχουν αποµείνει όσον αφορά στα εργασιακά και ασφαλιστικά δι-
καιώµατα. Και αυτά για να µη διαταράξει την αγορά εργασίας. 

Φέρνει, λοιπόν, την τροπολογία για την αδήλωτη εργασία. Τι
κάνει µε αυτό; Αναθέτει σε τµήµα του ΑΣΕ, στην τριµερή έκφρα-
σή του -γιατί είναι στο πλαίσιο του κοινωνικού διαλόγου- που
αποτελείται από εκπροσώπους εργαζοµένων, εργοδοτών και Κυ-
βέρνησης, τη δήθεν µελέτη και τις προτάσεις για την αντιµετώ-
πιση της αδήλωτης εργασίας. 

Οι εργαζόµενοι έχουν συνηθίσει -και ο λαός µας βέβαια- να
παρακολουθούν τη δηµιουργία επιτροπών, όπου παραπέµπονται
για µελέτες και κατατίθενται προτάσεις για την αντιµετώπιση
προβληµάτων.

Θα ψηφίσουµε «παρών» στη συγκεκριµένη τροπολογία, γιατί
θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να αποφύγει το χτύπηµα
της ανασφάλιστης εργασίας µέσα από την ανάθεσή της στο ΑΣΕ.

Η εργατική τάξη δεν έχει άλλον δρόµο απ’ αυτόν της οργάνω-
σης της πάλης της µέσα από τα συνδικάτα, της ανασύνταξης του
κινήµατος, της οικοδόµησης ισχυρής συµµαχίας µε τα άλλα
λαϊκά στρώµατα, της δυναµικής ανάπτυξης των αγώνων της
ενάντια στα µονοπώλια και την εξουσία τους, ενάντια στον ιµπε-
ριαλιστικό πόλεµο και τη δική της εξουσία, τη δική της µορφή
οργάνωσης της οικονοµίας, όπου τα µέσα παραγωγής θα γίνουν
κοινωνικά. Η παραγωγή θα έχει ως στόχο την ικανοποίηση των
αναγκών του λαού και όχι τα κέρδη, όπως αυτό το σύστηµα που
επιβάλλουν η εξουσία του κεφαλαίου και το πολιτικό του προσω-
πικό. 

Αυτόν τον δρόµο στηρίζει µε την πρωτοπόρα δράση του, των
κοµµατικών µελών του, των φίλων του, των οπαδών του το ΚΚΕ.
Σε αυτόν τον δρόµο καλεί σε συµπόρευση την πλειοψηφία του
λαού, για να απαλλαγεί από τα δεινά του σάπιου συστήµατος και
να αντιµετωπίσει οριστικά τα προβλήµατα και να ζήσει πραγµα-
τικά, όπως το επιτρέπει η πρόοδος της τεχνικής επιστήµης, η αύ-
ξηση της παραγωγικότητας της εργασίας.

Σε αυτόν τον δρόµο της ρήξης και της ανατροπής καλούµε
τους εργαζόµενους να οργανωθούν, να δυναµώσουν τους αγώ-
νες τους για να αναπληρωθούν οι µεγάλες απώλειες που είχαν
όλη αυτή την περίοδο, να εµποδίσουν τα νέα µέτρα που έχει απο-
φασίσει η Κυβέρνηση µε το κουαρτέτο και να διεκδικήσουν την
ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών τους.

Δεν χρειάζεται να υπάρχει καµµιά αναµονή, καµµιά προσµονή.
Είναι εχθρός των αγώνων και της προοπτικής. Δεν µπορεί να
έχουν τέτοιες αναµονές οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι,
οι φτωχοί αγρότες. 

Η Κυβέρνηση µε όποιες παραλλαγές και αν ασκήσει τη διαχεί-
ριση των αναγκών του κεφαλαίου, δεν µπορεί να αντιµετωπίσει
τα προβλήµατα του λαού, τα οποία αυξάνονται. 

Εµείς, βέβαια, θα στηρίξουµε την τροπολογία για την 1η του
Μάη. Είπαµε, όµως, ότι αυτή δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα
των συνδικαλιστικών ελευθεριών και της οργάνωσης του λαού
και δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα συνολικά του λαϊκού κινή-
µατος. Αυτά θα αντιµετωπιστούν µόνο µέσα από την ανασύνταξη
του κινήµατος, από το περιεχόµενο της δράσης τους, από την
προοπτική ρήξης και ανατροπής αυτού του συστήµατος, το
οποίο όσο κυριαρχεί, θα δυναµώνει η εκµετάλλευση και θα αυ-
ξάνονται τα προβλήµατα των εργαζοµένων και του λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Καταθέτουµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο νοµοσχέδιο, εννέα
τον αριθµό. Πρόκειται για λεκτικές αναδιατυπώσεις και κάποιες
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µικροδιορθώσεις. Μόνο µία έχει ουσιαστικό περιεχόµενο και σας
την αναφέρω. Το είπα και στην οµιλία µου. Αφορά στην προ-
σθήκη στο Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης εκπροσώπων της
Ένωσης Ελλήνων Χηµικών και της Επαγγελµατικής Επιστηµονι-
κής Ένωσης Τεχνολογικής Εκπαίδευσης Μηχανικών, όπως προ-
έκυψε µετά και τη συζήτηση που έγινε στην αρµόδια επιτροπή.
Αυτή είναι η µόνη, νοµίζω, η οποία έχει κάποιο ουσιαστικό περιε-

χόµενο. Οι άλλες είναι απλώς αναδιατυπώσεις και κάποιες µικρο-
διορθώσεις. Κάποιες µας επισηµάνθηκαν µάλιστα και από την
Αντιπολίτευση. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Αλέξανδρος

Χαρίτσης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 

7232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ πολύ οι νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις να διανεµηθούν στους συναδέλφους. 

Ο συνάδελφος κ. Μηταράκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο για επτά λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στο πλαίσιο
του νοµοσχεδίου άλλη µία τροπολογία για το ασφαλιστικό νοµο-
σχέδιο, η οποία κατατέθηκε εχθές το βράδυ εκπρόθεσµα. Βέ-
βαια, το αξιοσηµείωτο θα ήταν να είναι εµπρόθεσµες οι τροπο-
λογίες. 

Με αυτή την τροπολογία χορηγείται βραχυπρόθεσµο δάνειο
από τον ΕΦΚΑ στο Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλ-
ψης των Δηµοσιογράφων. Πρόκειται για δάνειο ύψους 10 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, το οποίο θα δοθεί σε τέσσερις µηνιαίες δόσεις
και θα αποπληρωθεί εντόκως, σύµφωνα µε την τροπολογία,
εντός του έτους.

Σύµφωνα µε την τροπολογία, η χορήγηση του δανείου γίνεται
βάσει των διατάξεων της παραγράφου 9 του άρθρου 4 του ν.
3586/2007. Σύµφωνα, όµως, µε αυτή τη διάταξη προβλέπεται ότι
τέτοια δάνεια δίνονται µε αποφάσεις των διοικητικών συµβου-
λίων τους και οι φορείς κοινωνικής ασφάλισης δύνανται, µετά
από σύµφωνη γνώµη, να διαθέτουν έντοκα δάνεια προς άλλους
φορείς κοινωνικής ασφάλισης.

Κατ’ αρχάς, ο κ. Πετρόπουλος στην παρέµβασή του είπε ότι η
τροπολογία δεν δίνει δάνειο αλλά δυνατότητα δανείου. Αυτό
είναι λάθος. Η τροπολογία λέει ξεκάθαρα ότι χορηγείται έντοκο
δάνειο και ορίζεται συγκεκριµένα και το ποσό και πότε καταβάλ-
λεται και πότε αποπληρώνεται και το ακριβές επιτόκιο. 

Τίθεται, λοιπόν, το ερώτηµα γιατί χρειάζεται αυτή η τροπολο-
γία να παρακάµψει τα διοικητικά συµβούλια των ταµείων και δεν
εφαρµόζεται ευθεία η διάταξη του ν.3586/2007. Μήπως µε αυτή
τη διάταξη προσπαθείτε να παρακάµψετε την αρµοδιότητα για
να παρακάµψετε και ευθύνες, σε περίπτωση που δεν υπάρχει
αποπληρωµή εντός του προβλεπόµενου χρονικού διαστήµατος;
Ρωτάω: ισχύει αυτό; 

Επίσης, στη µονόλεπτη παρέµβαση που έκανα, ρώτησα κατά
πόσο έχει εφαρµογή εδώ ο µεταγενέστερος νόµος, ο ν.4111/
2013, ο οποίος ορίζει συγκεκριµένους κανόνες δηµοσιονοµικού
πλαισίου για τη χορήγηση δανείων από φορείς της γενικής κυ-
βέρνησης. Ορίζει συγκεκριµένες περιπτώσεις και, το σηµαντικό-
τερο, ορίζει την ανάγκη να συνυπογράψει και ο Υπουργός των
Οικονοµικών. 

Όµως, στην τροπολογία που συζητάµε σήµερα, δεν υπάρχει
η υπογραφή του Υπουργού Οικονοµικών και ο κ. Πετρόπουλος
δεν ήταν σε θέση να µας πει γιατί. Είπε ότι στην καταβολή του
δανείου θα συνηγορήσουν τα συναρµόδια Υπουργεία. Όµως, η
τροπολογία δεν προβλέπει παρέµβαση Υπουργείων. 

Αντίθετα, η τροπολογία, µε ευθεία διάταξη, χορηγεί το δάνειο
και από εκεί και πέρα επαφίεται µόνο στον ΕΦΚΑ να κάνει τη δια-
δικαστική πράξη της πληρωµής του δανείου. 

Άρα αυτό, που είπε ο κ. Πετρόπουλος, για άλλη µια φορά δεν
ισχύει. 

Αναφέρθηκε από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν
προβλέφθηκε το έσοδο του ΕΦΚΑ από τους τόκους αυτού του
δανείου. Αυτό είναι ένα κενό, το οποίο θα πρέπει να µας εξηγηθεί
στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Το σηµαντικότερο ερώτηµα, όµως, που το έθεσε ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Τζαβάρας, είναι το εξής: Τι εγ-
γυήσεις προσφέρει το επικουρικό ταµείο, προκειµένου να εξα-
σφαλιστεί η αποπληρωµή αυτού του δανείου; Γιατί, παραδείγµα-
τος χάριν, δεν εκχωρεί απαιτήσεις του προς εργοδοτικούς φο-
ρείς µέσω του παλαιότερου κοινωνικού πόρου στον ΕΦΚΑ, ο
οποίος ως φορέας της γενικής κυβέρνησης είναι σε καλύτερη
θέση, από άποψη νοµικού οπλοστασίου, για να εισπράξει αυτά
τα οφειλόµενα; 

Βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δούµε και την
ουσία. Δυστυχώς, η τροπολογία έρχεται να επισφραγίσει τα όσα
ήδη γνωρίζουµε για την κακή κατάσταση του ΕΔΟΕΑΠ όχι απλώς
µετά από την κατάργηση του βασικού του πόρου, αλλά κυρίως
από την αδυναµία της Κυβέρνησης να σχεδιάσει ένα νέο σύ-

στηµα εισφορών, το οποίο θα επέτρεπε στον ΕΔΟΕΑΠ να συνε-
χίσει εύρυθµα τη λειτουργία του. Εδώ, υπάρχει ευθύνη του Υ-
πουργείου Εργασίας. Γι’ αυτό, λοιπόν, έρχεται τελευταία στιγµή
αυτή η τροπολογία, χωρίς να υπάρχει σχεδιασµός και µελέτη. 

Βέβαια, όλο το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι γραµµένο στο γόνατο. Ακόµα, δεν είστε σε θέση
να δώσετε λύσεις. Λέτε ότι αύριο θα γίνει µια συνάντηση για τον
ΕΔΟΕΑΠ. Δεν µας είπε, όµως, ο κύριος Υπουργός ποια είναι η
πρόταση της Κυβέρνησης για τη βιωσιµότητα αυτού του ειδικού
ταµείου. Πρόταση υπάρχει; Και αν υπάρχει, δεν θα έπρεπε να
την ξέρει σήµερα η Βουλή, πριν κληθεί να υπογράψει, πριν κληθεί
να ψηφίσει την τροπολογία; 

Βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΕΔΟΕΑΠ είναι µια
σταγόνα στον ωκεανό του ασφαλιστικού -αυτού που εσείς φτιά-
ξατε και που εδώ και τέσσερις µήνες δεν µπορεί να ισορροπή-
σει- και είναι πηγή ταλαιπωρίας και σύγχυσης για ασφαλισµένους
και συνταξιούχους. Το ασφαλιστικό σας σύστηµα σκοτώνει την
παραγωγική Ελλάδα, την Ελλάδα που ξυπνάει νωρίς, γιατί ιδεο-
λογικά απωθείστε από την Ελλάδα που δουλεύει και που θέλει
να πληρώνει ασφαλιστικές και φορολογικές υποχρεώσεις, χωρίς,
όµως, να εξοντώνεται. Έχετε αλλοιώσει τον δεσµό της ανταπο-
δοτικότητας µεταξύ εισφορών και παροχών. 

Συµφωνήσατε τώρα, στο πλαίσιο της αξιολόγησης, στην περι-
κοπή των κύριων συντάξεων µε την κατάργηση της προσωπικής
διαφοράς και ακούγεται ότι θα προχωρήσετε σε νέες περικοπές
των επικουρικών συντάξεων, µέτρα που αναµένετε να φέρετε
προς ψήφιση τις επόµενες ηµέρες. Βέβαια, στην πληθώρα των
ερωτηµάτων -έχω καταθέσει είκοσι δύο ερωτήσεις και αναφορές
για ζητήµατα του ΕΦΚΑ- καµµία απάντηση δεν δίνετε. Επιλέγετε
τη σιωπή. 

Σήµερα, εκατόν τριάντα χιλιάδες µελλοντικοί συνταξιούχοι πε-
ριµένουν την έκδοση της κύριας σύνταξής τους. Και οι σαράντα
χιλιάδες συντάξεις που ανακοινώσατε ότι δήθεν δώσατε, δεν
είναι οριστικές συντάξεις αλλά προσωρινές, γιατί ακόµα δεν
έχετε κάνει τον υπολογισµό για καµµία νέα σύνταξη. 

Χρεώνετε ασφαλιστικές εισφορές σε ελεύθερους επαγγελµα-
τίες και αυτοαπασχολούµενους βάσει των εισοδηµάτων του
2015. Σήµερα είναι 25 Απριλίου και ακόµα δεν έχετε εκδώσει τα
εκκαθαριστικά αυτού του µήνα, που πρέπει να πληρωθούν την
Παρασκευή και δεν είστε σε θέση να προχωρήσετε µε το νέο λο-
γισµικό στην εκκαθάριση των ασφαλιστικών εισφορών µέσα στις
προθεσµίες, που εσείς δεσµευθήκατε στη Βουλή. 

Κύριε Υπουργέ, µην πανηγυρίζετε για δήθεν επιτυχίες στο
ασφαλιστικό. Και ο νόµος σας και η εφαρµογή του είναι µια απο-
τυχία. Και αυτό το βιώνουν καθηµερινά οι Έλληνες πολίτες, παρά
τα όσα παραπλανητικά τους λέτε. 

Όσον αφορά το θέµα του ΕΔΟΕΑΠ, εµείς θα ψηφίσουµε «ναι»
στην τροπολογία, γιατί αντιλαµβανόµαστε την αδυναµία της Κυ-
βέρνησης να βρει εύρυθµα µια λύση για τον φορέα. Περιµέ-
νουµε, όµως -και ευελπιστώ πριν τη λήξη της σηµερινής συνεδ-
ρίασης, κύριε Υπουργέ- να ξαναέρθει ο κ. Πετρόπουλος και να
µας πει συγκεκριµένα ποιο είναι το σχέδιο της Κυβέρνησης για
τον φορέα επικουρικής ασφάλισης των δηµοσιογράφων, τον
οποίο σήµερα δανειοδοτούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δούµε την εξέλιξη της συζή-
τησης. Μένουν πέντε συνάδελφοι Βουλευτές και πέντε Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι. Άρα θα µιλάει από ένας εναλλάξ.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννης Σαχινίδης έχει τον λόγο για δώδεκα
λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε για αξιολογήσεις, ακούσαµε για τροπολογίες. Δεν

ακούσαµε, όµως, ότι στις αµέσως επόµενες ηµέρες η σηµερινή
συγκυβέρνηση, αυτή που υπέγραψε το τρίτο µνηµόνιο, θα υπο-
γράψει άλλα δύο µνηµόνια µαζί -και λέω δύο και θα εξηγήσω τον
λόγο- ένα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και ένα µε το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο. Θα πρέπει να κλείσει, φυσικά, συµφωνία το οι-
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κονοµικό επιτελείο µέσα στις συναντήσεις που θα ξεκινήσουν
από αύριο στην Αθήνα, µε στόχο να εξασφαλίσει τεχνική συµφω-
νία σε επίπεδο θεσµών.

Ο οδικός χάρτης που είχε συµφωνηθεί στις συναντήσεις, οι
οποίες είχαν γίνει τις προηγούµενες µέρες στην Ουάσιγκτον,
έχουν την πορεία µέχρι και την επόµενη σύνοδο Υπουργών Οι-
κονοµικών της Ευρωζώνης, εκτός από τη δεύτερη αναθεώρηση
του µνηµονίου µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και το κείµενο που θα
αποτελέσει το µνηµόνιο µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, το
Memorandum of Economic and Financial Policies.

Τα δύο διαφορετικά κείµενα θα σταλούν στην Αθήνα πριν από
την έναρξη των συζητήσεων. Σύµφωνα µε αξιωµατούχους του
Υπουργείου Οικονοµικών, τα µέτρα τα οποία θα περιλαµβάνουν
τα δύο κείµενα, θα πρέπει να οριστικοποιηθούν σε διάστηµα επτά
έως δέκα ηµερών. Τα δύο κείµενα θα έχουν οµοιότητες αλλά δεν
θα είναι ταυτόσηµα. Αυτό σηµαίνει ότι το µνηµόνιο του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου µπορεί να έχει διαφορετικές υποχρεώσεις
από το αναθεωρηµένο µνηµόνιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για
παράδειγµα τις αλλαγές στο εργασιακό, που, όπως φαίνεται, δεν
έχουν οριστικοποιηθεί ακόµα από το Ταµείο.

Στελέχη, φυσικά, του Υπουργείου Οικονοµικών τονίζουν ότι η
ευθυγράµµιση των δύο κειµένων επιτυγχάνεται, ως έναν βαθµό,
από τη συµφωνία που έγινε στην Ουάσιγκτον για να κλείσουν τα
µεγάλα θέµατα οικονοµικής πολιτικής, που αφορούν τα δηµοσιο-
νοµικά µέτρα, τις αλλαγές στις τράπεζες και τις αποκρατικοποι-
ήσεις και να αφήσουν τα επιµέρους θέµατα για αργότερα.

Αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά δείχνουν, σε συνάρτηση µε τη
νίκη της Ζαν Μαρί Λεπέν στη Γαλλία -εµείς ως Χρυσή Αυγή χαι-
ρετίζουµε τη νίκη αυτή και ελπίζουµε στον δεύτερο γύρο να ανα-
λάβει και την Προεδρία της Γαλλίας- ότι, πράγµατι, πνέει ένας
άνεµος αισιοδοξίας στην Ευρώπη. Ενώ, όµως, συµβαίνουν όλα
αυτά, οι παρακρατικοί της Γαλλίας ξεκίνησαν την κατατροµοκρά-
τηση του γαλλικού λαού για να µην ψηφίσει Λεπέν, δηµιουργών-
τας, µάλιστα, εκτεταµένα επεισόδια στο Παρίσι και όλες τις
µεγάλες πόλεις. 

Ο δε Κουτσούµπας της Γαλλίας, ο Πιερ Λοράν, ο Γραµµατέας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, βγήκε ανοιχτά µε δηλώσεις του
υπέρ του πρώην τραπεζίτη Ρότσιλντ, Μακρόν. Ιδού η νέα από-
δειξη της πλήρους υποταγής στη νέα τάξη πραγµάτων και στο
κεφάλαιο, που δήθεν πολεµάτε. «Καλώ να καταψηφιστεί η Μαρί
Λεπέν», είχε δηλώσει. «Δύο σηµειώσεις: Η εκπληκτική άνοδος
του Ζαν - Λυκ Μελανσόν, η οποία είναι µεγαλύτερη από το 2012,
σηµαίνει ότι υπάρχει µια Αριστερά που αναγεννάται σ’ αυτές τις
εκλογές. Υπάρχει ένας δεύτερος γύρος, στον οποίον δεν ανα-
γνωρίζω τον εαυτό µου, όπως και εκατοµµύρια άνθρωποι. Θα νι-
κήσουµε τη Μαρί Λεπέν. Σας καλώ να τη νικήσουµε. Μόνο ένα
ψηφοδέλτιο υπάρχει για να το κάνουµε».

Αυτά σε ό,τι αφορά την Αριστερά, µια Αριστερά, την οποία την
ακούσαµε σήµερα, µαζί µε τους νεοφιλελεύθερους, να µιλάνε
για την εργατική Πρωτοµαγιά, µια εργατική Πρωτοµαγιά που, δυ-
στυχώς, κύριοι, αργήσατε κατά εβδοµήντα εννιά ολόκληρα χρό-
νια. Σας είχε προλάβει ο εθνικός ηγέτης, ο Ιωάννης Μεταξάς. 

Όσο και να µη θέλετε να το παραδεχθείτε -δυστυχώς, υπάρ-
χουν παραδείγµατα- σε όσα κράτη είχε εφαρµοστεί η οικονοµική
πολιτική της Αριστεράς ή του Κοµµουνισµού -γιατί ένα και το
αυτό είστε, από το ΚΚΕ προέρχεται η σηµερινή συγκυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ- αποδείχθηκε ότι πείνασαν. Οπότε, απολύτως καµµία
σχέση δεν έχετε µε το εργατικό κίνηµα. Είστε οι χειρότεροι εχ-
θροί του εργατικού κινήµατος και όλα όσα έχετε νοµοθετήσει τα
τελευταία χρόνια, ήταν απλά και µόνο σε βάρος του ελληνικού
εργατικού κινήµατος. Τους εργάτες οι µόνοι που τους στηρίζουν
-και το έχουν αποδείξει όλες τις δεκαετίες που έχουν περάσει-
είναι οι Έλληνες εθνικιστές. Περαστικά σας!

Θα µιλήσω για το άρθρο 12, το οποίο αναφέρεται στις εξετά-
σεις εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Με την πρώτη πα-
ράγραφο της προτεινόµενης διάταξης καταφαίνεται η δυνατό-
τητα πρόσβασης των αποφοίτων επαγγελµατικών λυκείων στα
ΤΕΙ, στην ΑΣΠΕΤΕ και στις ανώτερες σχολές τουριστικής εκπαί-
δευσης σε ποσοστό που δεν µπορεί να είναι µικρότερο του 20%
σε σχέση µε το σύνολο των υποψηφίων.

Με τη δεύτερη παράγραφο προβλέπεται η διεξαγωγή επανα-

ληπτικών εξετάσεων τον Σεπτέµβριο κάθε σχολικού έτους για
την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση των υποψηφίων των
γενικών λυκείων και των επαγγελµατικών λυκείων, οι οποίοι δεν
έλαβαν µέρος στην εξέταση ενός ή περισσοτέρων µαθηµάτων
κατά τη διάρκεια της τακτικής εξεταστικής περιόδου λόγω σο-
βαρού προβλήµατος υγείας ή λόγω ψυχικής οδύνης ή συνεπεία
θανάτου συγγενούς πρώτου βαθµού εξ αίµατος σε ευθεία
γραµµή ή δευτέρου βαθµού εξ αίµατος σε πλάγια γραµµή, δη-
λαδή απώλεια συγγενικού προσώπου του στενού οικογενειακού
κύκλου. 

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις θα µπορούσαµε να πούµε ότι κι-
νούνται σε µια σωστή κατεύθυνση. Όµως, η δεύτερη διάταξη
εγείρει κάποια ζητήµατα ορθής εφαρµογής της, τα οποία δεν
επιλύονται µε το παρόν άρθρο και παραπέµπονται σε µελλοντική
υπουργική απόφαση και, µάλιστα, χωρίς να προσδιορίζεται ο
χρόνος έκδοσής της, δηµιουργώντας ακόµα περισσότερα προ-
βλήµατα στους υποψήφιους, αφού έρχεται έναν µήνα πριν από
την έναρξη των εισαγωγικών εξετάσεων. 

Σε ό,τι αφορά στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1022 και ει-
δικό 10, προβλέπεται η παροχή έντοκου δανείου ύψους 10 εκα-
τοµµυρίων ευρώ από τον ΕΦΚΑ στον ΕΔΟΕΑΠ για την κάλυψη
των ταµειακών αναγκών του. Το ποσό θα χορηγηθεί σε τέσσερις
ισόποσες δόσεις που θα ξεκινήσουν τον Μάιο του 2017 και ανα-
µένεται να αποπληρωθεί από τον ΕΔΟΕΑΠ ως τις 31-12-2017, το
δε επιτόκιο αντιστοιχεί στο ποσοστό απόδοσης του κοινού κεφα-
λαίου νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου και ασφαλιστικών
φορέων, που διαχειρίζεται η Τράπεζα της Ελλάδος. 

Ο ΕΔΟΕΑΠ έχει βρεθεί σε ταµειακό οικονοµικό αδιέξοδο και
τα έσοδα ήταν από το αγγελιόσηµο, το οποίο έχει καταργηθεί.
Δεν υπήρχε εργοδοτική εισφορά για τους εργαζοµένους στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Διευκρινίζω ότι ο ΕΔΟΕΑΠ είναι ο
κλάδος υγείας των δηµοσιογράφων. Επίσης, το επιτόκιο δεν είναι
εγγυηµένο. Μπορεί να είναι 1% ή 3%. 

Οι µισθωτοί, ελεύθεροι επαγγελµατίες κ.λπ., πληρώνουµε αν-
ταποδοτικές εισφορές προς τον ΕΦΚΑ και τώρα, από αυτά τα κε-
φάλαια δανειοδοτείται ο κλάδος υγείας των δηµοσιογράφων. 

Για ποιον λόγο υπάρχει αυτή η άνιση µεταχείριση; Εάν το επι-
χείρηµα είναι ότι θα µειωθούν οι συντάξεις κατά 20%-30%, ότι ο
κλάδος θα διαλυθεί και θα χαθεί η αξιοπρέπεια της εργασίας,
τότε να ενηµερώσουµε την Κυβέρνηση ότι αυτές οι εικόνες είναι
απολύτως γνωστές και οικείες στο σύνολο της κοινωνίας, που
έχει περιέλθει σε πρωτόγνωρα επίπεδα απελπισίας και εξαθλίω-
σης λόγω των µνηµονιακών πολιτικών, τις οποίες ακολουθείτε τα
τελευταία χρόνια. 

Επίσης, σχετικά µε την εν λόγω τροπολογία θα ήθελα να ρω-
τήσω το εξής: Αφού δεν υπάρχουν πλέον χρήµατα ούτε για τις
συντάξεις ούτε για παροχές, πώς θα επιστραφούν αυτά τα δα-
νεικά, κύριε Υπουργέ;

Περνάω στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1023 και ειδικό 11.
Η πρόταση του Υπουργείου Εργασίας για τη σύσταση Τµήµατος
Αντιµετώπισης της Αδήλωτης Εργασίας στο Ανώτατο Συµβούλιο
Εργασίας, το ΑΣΕ, αποτελεί µία ακόµη νοµοθετική παραφωνία.
Είναι γεγονός ότι ειδικότερα τα τελευταία χρόνια, που η Ελλάδα
µαστίζεται από τα µνηµόνια, υπάρχουν πολίτες, οι οποίοι µη έ-
χοντας άλλη επιλογή, αναγκάζονται να παρέχουν τις υπηρεσίες
τους χωρίς να ασφαλίζονται από τους εργοδότες τους. Το οικο-
νοµικό αδιέξοδο, στο οποίο έχει βρεθεί η πλειονότητα των εργα-
ζοµένων αλλά και των εργοδοτών, δηµιουργεί τις συνθήκες για
την ανάπτυξη αυτών των φαινοµένων. 

Αντί, λοιπόν, να νοµοθετείτε µε σκοπό τη δραστική και αποτε-
λεσµατική αντιµετώπιση της ανεργίας που αγγίζει το ποσοστό
του 24%, συστήνετε τµήµατα µε γραφειοκρατικό υπόβαθρο µόνο
και µόνο για να εισάγετε µία δήθεν θεσµική καινοτοµία µε αµφί-
βολη αποτελεσµατικότητα. 

Σήµερα, όµως, το ανθρώπινο δυναµικό της Ελλάδας έχει δια-
φορετικές απαιτήσεις: Πρώτον, χρειάζεται νέες θέσεις εργασίας,
οι οποίες θα προκύψουν από υγιείς και διαφανείς επενδύσεις και
θα απορροφούν κατά προτεραιότητα τους Έλληνες εργαζοµέ-
νους και, δεύτερον, ένα σύστηµα κοινωνικής πρόνοιας. 

Εντύπωση, µάλιστα, προκαλεί η πάγια πρακτική που επικρατεί
αναφορικά µε τους ισχύοντες τρόπους αντιµετώπισης της αδή-
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λωτης εργασίας. Μέχρι τώρα το µοναδικό µέτρο αφορά στην επι-
βολή εξοντωτικών προστίµων σε βάρος των εργοδοτών. Εν προ-
κειµένω, οι µικροεπιχειρηµατίες είναι ο συνήθης στόχος του
κρατικού µηχανισµού και συχνά πέφτουν θύµατα των εισπρακτι-
κών µέτρων των αρµοδίων ασφαλιστικών οργανισµών. Το απο-
τέλεσµα τις περισσότερες φορές είναι το κλείσιµο αυτών των
επιχειρήσεων και η υπερχρέωσή τους προς το δηµόσιο. 

Μία πιθανή λύση στο πρόβληµα της ανασφάλιστης εργασίας
είναι η κατάρτιση εθνικού σχεδίου για την κατανοµή του εργατι-
κού δυναµικού και η αναλογική επιβολή ασφαλιστικών εισφορών
στους εργοδότες, ανάλογα µε τον κύκλο εργασιών τους. 

Όλα αυτά θα µπορούσαν να γίνουν πράξη µόνο µε µία εθνική
κυβέρνηση της Χρυσής Αυγής.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Ακράτας Αχαΐας. 

Καλώς ήρθατε στη Βουλή, αγαπητοί φίλοι! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η συνάδελφος Νίκη Κεραµέως από τη Νέα Δη-
µοκρατία για επτά λεπτά. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα τον

λόγο για να τοποθετηθώ επί της υπουργικής τροπολογίας που
αφορά στη διεξαγωγή των επαναληπτικών πανελλαδικών εξετά-
σεων τον Σεπτέµβριο. Είναι το άρθρο 12 στο σχέδιο νόµου, όπως
ενσωµατώθηκε. 

Με την εν λόγω τροπολογία ορίζεται ότι τον Σεπτέµβριο κάθε
σχολικού έτους θα διενεργούνται επαναληπτικές εξετάσεις για
την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση εφόσον είτε εξαιτίας
σοβαρού λόγου υγείας είτε λόγω ψυχικής οδύνης, συνέπεια θα-
νάτου συγγενούς, ο οποίος επήλθε εντός του µήνα που προηγεί-
ται του µήνα έναρξης των εξετάσεων και µέχρι τη λήξη αυτών,
υποψήφιοι δεν έλαβαν µέρος στην εξέταση ενός ή περισσοτέρων
µαθηµάτων κατά τη διάρκεια της τακτικής εξεταστικής περιόδου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να είµαι σαφής: Τασσό-
µαστε ξεκάθαρα υπέρ της διεξαγωγής επαναληπτικών πανελλα-
δικών εξετάσεων για τις περιπτώσεις εκείνες για τις οποίες
αποδεδειγµένα -τονίζω, αποδεδειγµένα- ο µαθητής αντιµετωπίζει
σοβαρό πρόβληµα. 

Άλλωστε, είχαµε επί τούτω ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση ζη-
τήσει από την Κυβέρνηση να θεσµοθετήσει εκ νέου τον θεσµό
των επαναληπτικών πανελλαδικών εξετάσεων, µια εποχή που φη-
µολογείτο ότι η Κυβέρνηση θα τις καταργούσε. Όµως, είχαµε ζη-
τήσει να τις θεσµοθετήσει υπό αυστηρές προϋποθέσεις. Μπορεί
να συµβεί στον καθένα από εµάς να έχει ένα πρόβληµα υγείας,
έναν ανυπέρβλητο λόγο που να τον εµποδίζει από το να συµµε-
τάσχει σε αυτές τις εξετάσεις οι οποίες θα κρίνουν το υπόλοιπο
της ζωής του. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν δύο βασικά
ζητήµατα µε την προτεινόµενη ρύθµιση. Πρώτο ζήτηµα, Ο χρό-
νος διεξαγωγής αυτών των επαναληπτικών πανελλαδικών εξετά-
σεων τον Σεπτέµβριο. Δεύτερο ζήτηµα, οι προϋποθέσεις υπό τις
οποίες ένας υποψήφιος θα έχει δικαίωµα να συµµετάσχει σε
αυτές τις εξετάσεις. 

Πρώτο ζήτηµα, λοιπόν, είναι ο χρόνος διεξαγωγής των επανα-
ληπτικών πανελλαδικών. Προβλέπει ο κύριος Υπουργός ότι αυτές
θα γίνονται τον Σεπτέµβριο, δηλαδή µε άλλα λόγια, δυο µε τρεις
µήνες µετά την τακτική εξεταστική. Και λέει ο Υπουργός ότι αυτό
γίνεται, για να δώσει χρόνο στους µαθητές να συνέλθουν από το
όποιο σοκ, παραδείγµατος χάριν, ενός θανάτου συγγενικού προ-
σώπου. 

Ωστόσο η έως τώρα εµπειρία έχει δείξει ότι οι περισσότερες -
για να µην πω η συντριπτική πλειοψηφία- των περιπτώσεων των

υποψηφίων, οι οποίοι χρειάζεται να δώσουν επαναληπτικές εξε-
τάσεις, είναι λόγω κάποιων πρόσκαιρων και µικρής σηµασίας πε-
ριστατικών, που οφείλονται κυρίως στο άγχος των εξετάσεων,
όπως οι κρίσεις πανικού, οι αιµορραγίες από τη µύτη κ.ο.κ.. 

Τίθενται, λοιπόν, ξεκάθαρα ζητήµατα ισονοµίας και ίσης µετα-
χείρισης, πόσω µάλλον που η τροπολογία προβλέπει, ότι αν δώ-
σεις, παραδείγµατος χάριν, δυο µαθήµατα και αρρωστήσεις στο
τρίτο, τότε τον Σεπτέµβριο θα έχεις την ευκαιρία να τα δώσεις
όλα. Γιατί οι µαθητές αυτοί να έχουν δυο και τρεις µήνες παρα-
πάνω, για να προετοιµαστούν για τις εξετάσεις;

Να το πω απλά. Δίνω Αρχαία. Δεν πάω καλά. Προφασίζοµαι
µια αρρώστια στο µάθηµα της Ιστορίας που δίνω µετά και έτσι
έχω µια δεύτερη ευκαιρία τον Σεπτέµβριο να διορθώσω και τον
βαθµό των Αρχαίων, όπου απλά δεν είµαι ικανοποιηµένος για το
πώς πήγα. 

Πρώτο, λοιπόν, ζήτηµα είναι ο χρόνος διεξαγωγής των επανα-
ληπτικών πανελλαδικών τον Σεπτέµβριο. 

Δεύτερο ζήτηµα όσον αφορά την προτεινόµενη ρύθµιση. Οι
προϋποθέσεις υπό τις οποίες θα έχει ένας υποψήφιος δικαίωµα
να συµµετάσχει στις επαναληπτικές πανελλαδικές εξετάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα προηγουµένως, εί-
µαστε ξεκάθαρα θετικοί στη διεξαγωγή επαναληπτικών πανελ-
λαδικών αλλά υπό αυστηρές προϋποθέσεις συµµετοχής σε αυ-
τές, υπό προϋποθέσεις, δηλαδή, που θα διασφαλίζουν ότι αυτός
ο υποψήφιος, πράγµατι, είχε σοβαρό λόγο που τον εµπόδισε να
δώσει εξετάσεις. 

Και ενώ είχαµε ακούσει τον κύριο Υπουργό, να λέει ότι θέλει
να θωρακίσει το σύστηµα των πανελλαδικών εξετάσεων, για να
µην επιτρέπει καταχρήσεις, προς έκπληξή µας διαπιστώσαµε ότι
οι προϋποθέσεις αυτές, που θα θωρακίσουν τον θεσµό των επα-
ναληπτικών πανελλαδικών εξετάσεων, δεν προβλέπονται καθό-
λου στον νόµο. Δεν υπάρχει ούτε µία αναφορά. Προβλέπεται
απλώς ότι αυτές θα προσδιοριστούν σε µεταγενέστερο χρόνο
µε υπουργική απόφαση. 

Μα, κυρίες και κύριοι, αυτή ήταν όλη η ουσία της ρύθµισης,
να βρει το νοµοθετικό όργανο τις δικλίδες ασφαλείας, οι οποίες
θα προβλεφθούν για να µην εκµεταλλεύονται οι υποψήφιοι τη
δυνατότητα να δώσουν αδικαιολόγητα δεύτερη φορά πανελλα-
δικές την ίδια χρονιά. Και όταν µιλάω για τις δικλίδες ασφαλείας
εννοώ, για παράδειγµα, τι συνιστά σοβαρό λόγο υγείας, πώς
αποδεικνύεται ο σοβαρός λόγος υγείας και ούτω καθεξής. Αυτά
περιµέναµε να δούµε στον νόµο και. Δυστυχώς. δεν είδαµε τί-
ποτα απολύτως από αυτά. 

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους δύο βασικούς λόγους καταψηφίζουµε
την εν λόγω τροπολογία. Το κάνουµε, βέβαια, µε βαριά καρδιά.
Και το κάνουµε µε βαριά καρδιά, για τον πρόσθετο λόγο ότι εί-
µαστε βεβαίως θετικοί στο πρώτο άρθρο της τροπολογίας, που
αφορά στη διασφάλιση του ελάχιστου αριθµού θέσεων στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση για τους αποφοίτους των επαγγελµατικών
λυκείων.

Επιλέξατε, όµως, κύριοι Υπουργοί και κύριε Υπουργέ, να φέ-
ρετε τα δύο αυτά άρθρα στην ίδια τροπολογία, ενώ ξέρατε ότι
είµαστε αρνητικοί στη διενέργεια επαναληπτικών εξετάσεων τον
Σεπτέµβριο. Και έτσι µας αναγκάζετε να καταψηφίσουµε την τρο-
πολογία εν συνόλω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων κ. Μπαξεβανάκης.

Κύριε Υπουργέ, πόσο χρόνο χρειάζεστε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το Υπουργείο Παιδείας κατέθεσε στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου την τροπολογία που, µεταξύ άλλων, προβλέπει τη διε-
ξαγωγή επαναληπτικών πανελλαδικών εξετάσεων, που µετά τη
συζήτηση στην επιτροπή είναι πια το άρθρο 12. 
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Το άρθρο αυτό περιλαµβάνει δύο παραγράφους.
Η πρώτη, διασφαλίζει έναν ελάχιστο αριθµό θέσεων στα τµή-

µατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης για τα παιδιά των επαγγελ-
µατικών λυκείων. Όπως ίσως θα θυµάστε, µε τον ν.4452 προσ-
διορίσαµε ότι ο αριθµός των θέσεων για τους αποφοίτους γενι-
κών ή επαγγελµατικών λυκείων, καθορίζεται ανάλογα µε τον
αριθµό των υποψηφίων. Με την παρούσα τροπολογία διασφαλί-
ζουµε ότι για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, ο αριθµός αυτός δεν
πρόκειται να είναι χαµηλότερος από το ποσοστό του 20%. Είναι
προφανώς µία διάταξη για τη στήριξη της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και υποθέτω ότι γίνεται αποδεκτή από όλο το Σώµα. 

Σε ό,τι αφορά την καθιέρωση επαναληπτικών πανελλαδικών
εξετάσεων, που γίνεται µε τη δεύτερη παράγραφο του άρθρου,
µιλώ για καθιέρωση επαναληπτικών εξετάσεων, διότι µέχρι σή-
µερα η δυνατότητα αυτή δεν υπήρχε. Μέχρι το 2000 δεν διεξή-
γοντο καν επαναληπτικές πανελλαδικές εξετάσεις. Το 2000
καθιερώθηκε η επαναληπτική εξέταση, µόνο όµως για εκείνα τα
µαθήµατα τα οποία συµµετέχουν και στη διαµόρφωση του απο-
λυτηρίου του λυκείου, για εκείνα δηλαδή τα µαθήµατα των ο-
ποίων οι εξετάσεις είναι ταυτόχρονα και εισαγωγικές για την τρι-
τοβάθµια και απολυτήριες. Δεν υπήρξαν ποτέ επαναληπτικές
εξετάσεις για τα ειδικά µαθήµατα, για τα ξενόγλωσσα, για το
σχέδιο, για την εξέταση στις µουσικές ικανότητες, όπως δεν
υπήρξε ποτέ επαναληπτική εξέταση για τους αποφοίτους των
ΕΠΑΛ, για τον λόγο ότι οι εξετάσεις αυτών των παιδιών δεν είχαν
συνδεθεί ποτέ µε το απολυτήριο. Επίσης ο ν.4186/2013 που ει-
σήγαγε το νέο σύστηµα πρόσβασης, δεν προέβλεψε τη δυνατό-
τητα επαναληπτικών πανελλαδικών εξετάσεων.

Άρα, λοιπόν, σήµερα µε την παρούσα τροπολογία για πρώτη
φορά η Κυβέρνηση θεσπίζει τη δυνατότητα να υπάρξουν επανα-
ληπτικές εξετάσεις για όλα τα µαθήµατα και για όλα τα παιδιά.

Επιπλέον καθορίζουµε ειδικό ποσοστό θέσεων, το οποίο είναι
επιπλέον του αριθµού των εισακτέων. Γιατί το κάνουµε αυτό; Για
να µη στερήσουµε ούτε µία θέση ούτε και στο τελευταίο τµήµα
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης από τους υποψήφιους οι οποίοι
κανονικά διαγωνίζονται τον Ιούνιο.

Οι θέσεις, λοιπόν, που δηµιουργούµε είναι επιπλέον και αφο-
ρούν µόνο εκείνα τα παιδιά, που για κάποιον πολύ σοβαρό λόγο
δεν µπόρεσαν να συµµετάσχουν σε ένα ή περισσότερα µαθή-
µατα. 

Θα εξεταστούν αυτά τα παιδιά σε όλα τα µαθήµατα. Γιατί
αυτό; Γιατί πρέπει οι όροι του παιχνιδιού να είναι ίδιοι για όλα τα
παιδιά. Η διεκδίκηση του ίδιου αριθµού θέσεων πρέπει να γίνεται
µε τους ίδιους όρους, για όλους όσοι συµµετέχουν στην εξέ-
ταση. 

Δεν ήταν, λοιπόν, λογικό, µαθητές που διαγωνίζονταν σε δια-
φορετικά µαθήµατα µε διαφορετικά θέµατα, να διεκδικούν το
ίδιο ποσοστό θέσεων. Και νοµίζω ότι στους καιρούς που όλοι
αναζητούν λόγους προσφυγών, όλο το Σώµα αντιλαµβάνεται τη
σοβαρότητα αυτής της ρύθµισης. Οι σοβαροί λόγοι ποιοι είναι;
Περιγράφονται στην τροπολογία. 

Πρώτον σοβαροί λόγοι υγείας, των οποίων η διαπίστωση και
η πιστοποίηση θα γίνει µε υπουργική απόφαση. Θέλουµε, όµως,
να διαβεβαιώσουµε το Σώµα, ότι οι όροι θα είναι πολύ πιο αυ-
στηροί από ό,τι συνέβαινε στο παρελθόν, ακριβώς για να διασφα-
λίσουµε, ότι µόνο σε όσα παιδιά προέκυψε κάτι πολύ σοβαρό στη
διάρκεια των εξετάσεων, θα τύχουν αυτής της δεύτερης ευκαι-
ρίας.

Οι λόγοι ψυχικής οδύνης περιγράφονται µε σαφήνεια και ανα-
φέρονται µόνο στον θάνατο πολύ στενού συγγενούς. Και για να
το πούµε κατανοητά, µιλάµε µόνο για τον θάνατο κάποιου γονέα
ή αδελφού, όπως περιγράφεται µε σαφήνεια στη διάταξη.

Επίσης οι εξετάσεις δίνονται τον Σεπτέµβριο, όπως έχουµε
εξηγήσει µε σαφήνεια, διότι αν θέλουµε να είµαστε σοβαροί και
εφόσον ο λόγος που ένα παιδί προσφεύγει σε επαναληπτική εξέ-
ταση οφείλεται πράγµατι σε πάρα πολύ σοβαρούς λόγους, αυτοί
οι πολύ σοβαροί λόγοι όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι δεν θα έχουν
εξαλειφθεί σε δέκα µέρες. 

Άρα, λοιπόν, σοβαρότητα των λόγων για να τύχει κάποιος επα-
νεξέτασης και απόσταση χρονική ώστε αυτοί οι λόγοι να έχουν
εκλείψει µετά την πάροδο ενός διµήνου, αν θέλουµε να είµαστε

σοβαροί και να αντιµετωπίζουµε τα θέµατα, ειδικά για τους µι-
κρούς µαθητές και ανήλικους, µε τη σοβαρότητα που αρµόζει.

Τέλος, θέτουµε και µια άλλη δικλίδα ασφαλείας. Για να εισαχ-
θεί κάποιος σε σχολή της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µέσω των
επαναληπτικών πανελλαδικών εξετάσεων, υπάρχει και µια άλλη
δικλίδα, εκτός της προϋπόθεσης του µικρού αριθµού που θέ-
σαµε, του 0,5%, το οποίο δεν προέκυψε αυθαίρετα. Εδώ κάνω
µια παρένθεση. Αυτό το ποσοστό έχει εξαχθεί από την ανάλυση
των στοιχείων των περασµένων ετών. Περίπου αυτός ήταν ο
αριθµός των παιδιών που έκαναν χρήση της δυνατότητας επα-
ναληπτικής εξέτασης. Ήταν περίπου το 0,5% επί του συνόλου
των υποψηφίων και γι’ αυτό τον λόγο καθορίζουµε αυτό το αντί-
στοιχο ποσοστό. 

Όµως υπάρχει και µια άλλη δικλίδα. Ότι κανείς δεν θα εισαχθεί
από την επαναληπτική εξέταση, αν δεν πετύχει βαθµολογία, που
να είναι τουλάχιστον ίση µε τη βάση εισαγωγής που προέκυψε
από την κανονική εξεταστική περίοδο του Ιουνίου. 

Αυτός είναι ένας δεύτερος αποτρεπτικός παράγοντας, που θα
αποθαρρύνει κάποιους λίγους ενδεχοµένως, που στο παρελθόν
ή και στο παρόν και το µέλλον θα σκέπτονταν να κάνουν κατά-
χρηση αυτής της δυνατότητας. Μιλάµε δηλαδή για µια δυνατό-
τητα, που θα δοθεί µόνο σε όσους ή όσες τους έτυχε κάτι πολύ
σοβαρό και δεν εξαρτάται από τους ίδιους και θα πρέπει να τους
δοθεί µια δεύτερη ευκαιρία. Οι όροι είναι τέτοιοι που κάποιος δεν
θα τους χρησιµοποιήσει, παραπλανώντας όλους τους υπόλοι-
πους. 

Κι εδώ θα είµαστε, για να διαπιστώσουµε ότι αυτή τη φορά
όσοι θα κάνουν χρήση –και θα το διαπιστώσουµε πολύ σύντοµα-
θα είναι λιγότεροι από όσους στο παρελθόν εκµεταλλεύονταν
την ευχέρεια των διατάξεων και καταχρώντο σε βάρος των υπο-
λοίπων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Αµυράς από το Ποτάµι έχει τον

λόγο, για δώδεκα λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορούµε να ρωτήσουµε

κάτι τον Υπουργό για την τροπολογία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πάρα πολύ γρήγορα,

όµως, γιατί ήδη ο κ. Αµυράς είναι στο Βήµα.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Μετά τον κ. Αµυρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αν θέλετε, ναι, για να

τελειώσει ο κ. Αµυράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά βρεθήκαµε

ένα βηµατάκι πριν από το Grexit, όχι της εξόδου από το ευρώ
αλλά από το ευρωπαϊκό σύστηµα πιστοποίησης των ελληνικών
προϊόντων, για να κινητοποιηθεί η Κυβέρνηση και να συζητή-
σουµε και να ψηφίσουµε σήµερα το σχέδιο νόµου.

Όλοι οι φορείς της διαπίστευσης επί µήνες προειδοποιούσαν
το Υπουργείο Οικονοµικών ότι οι εξαγωγές που αντιπροσω-
πεύουν το 18% του ΑΕΠ, κινδυνεύουν σε καραντίνα από τις ξένες
αγορές, επειδή δεν έχει θεσµοθετηθεί το Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης. Χρειάστηκε να φτάσουµε κυριολεκτικώς στο παρά ένα
για να υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση, ώστε να συµµορφωθούµε
µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και να µπορέσουν οι πενήντα χιλιά-
δες ελληνικές εξαγωγικές επιχειρήσεις να εξάγουν τα προϊόντα
τους µε διαπίστευση που θα αναγνωρίσει η ευρωπαϊκή και διε-
θνής κοινότητα. Όλα, δηλαδή, την τελευταία στιγµή και όλα µε
τον χειρότερο τρόπο.

Δυστυχώς αυτό συµβαίνει και µε τη µεγάλη εικόνα της δια-
πραγµάτευσης. Όπως πληροφορούµαστε σήµερα, ξεκινούν εκ
νέου οι διαπραγµατεύσεις της ελληνικής Κυβέρνησης µε την
τρόικα, ώστε να υπάρξει συµφωνία ως στόχος στις 22 Μαΐου.
Αυτή είναι η νέα προθεσµία. Είναι µία νέα χάντρα στο κοµπολόι
των προθεσµιών, που εσείς έχετε πολλές φορές ανακοινώσει
µετά τις 5 Δεκεµβρίου, τις αρχές Ιανουαρίου, τις 20 Φεβρουα-
ρίου, τις 20 Απριλίου, τις 7 Απριλίου και τώρα τις 22 Μαΐου.

Για άλλη µια φορά, λοιπόν, πλησιάζουµε στο επικίνδυνο ορό-
σηµο του Ιουλίου, όταν η χώρα θα κληθεί να καταβάλει περίπου
6 δισεκατοµµύρια ευρώ για να αποπληρώσει παλαιότερα δάνεια,
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χρήµατα τα οποία δεν έχουµε.
Όλα, επίσης, δείχνουν ότι η συµφωνία όταν επιτευχθεί θα είναι

σκληρή και επώδυνη για τους πολίτες και ιδιαίτερα για τους οι-
κονοµικά ασθενέστερους. Η Κυβέρνηση παριστάνει τη µια στιγµή
τον σκληρό διαπραγµατευτή και από την άλλη υπογράφει τα
πάντα. Το ερώτηµα που δηµιουργείται από αυτή την τακτική είναι
εύλογο. Αφού στο τέλος το Υπουργείο Οικονοµικών δέχεται τη
µείωση του αφορολογήτου στο επίπεδο των 5.600 έως 5.900
ευρώ, αφού το Υπουργείο Οικονοµικών δέχεται την άγρια περι-
κοπή των κύριων συντάξεων µε την κατάργηση των προσωπικών
διαφορών από 1-1-2019, γιατί δεν υπογράφετε τη συµφωνία
εξαρχής, ώστε τουλάχιστον η πραγµατική οικονοµία να µην πλήτ-
τεται από αυτή την οικονοµική αβεβαιότητα και αστάθεια; Τι κερ-
δίζει η χώρα από την καθυστέρηση;

Αφού µε τη συγκεκριµένη συµφωνία υποτίθεται ότι καταργεί-
ται η λιτότητα και βγαίνει η χώρα από την κρίση, όπως µας έλε-
γαν τις προηγούµενες εβδοµάδες αρκετοί από τους Υπουργούς
της Κυβέρνησης, γιατί δεν την υπογράφετε τόσο καιρό; Διότι η
αλήθεια είναι ότι έχετε δεχτεί σκληρά µέτρα και δεν µπορείτε να
αντιµετωπίσετε την πραγµατικότητα. Για τον λόγο αυτό διαρκώς
κατασκευάζετε εχθρούς, µπερδεύετε φίλους, εξυµνείτε όσα κα-
ταγγέλλατε στο παρελθόν και επιπλέον ξεχνάτε όσα λέγατε πριν
γίνετε η Κυβέρνηση, πριν πάρετε την εξουσία.

Να θυµηθούµε το πλεόνασµα του αίµατος, της δυστυχίας και
της λιτότητας, όπως το χαρακτηρίζατε το 2014, που τώρα ξαφ-
νικά έγινε πλεόνασµα επιτυχίας και αποτελεσµατικότητας; Όµως,
σας θυµίζω, όταν κατηγορούσατε τους προηγούµενους για τη
δέσµευσή τους για πλεόνασµα 4,5% το 2014, τότε η ανάπτυξη
ήταν 3%.

Σήµερα µε πλεόνασµα 4% για το 2016 και ανάπτυξη 0%, τι
έχετε να πείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Αυτό δεν σηµαίνει βαριά λιτότητα; Δεν σηµαίνει αφαίµαξη
της πραγµατικής οικονοµίας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ένα ρεκόρ µετά το άλλο τα
σπάτε. Σπάσατε το πλεόνασµα-ρεκόρ, αλλά σπάσατε και ένα άλ-
λο ρεκόρ. Κάνατε καινούργιους φίλους. Ο κ. Σόιµπλε πίνει νερό
στο όνοµά σας. Το σκεπτικό του είναι πολύ απλό. Αφού η Ελλάδα
κατάφερε πλεόνασµα 4% µε ύφεση, γιατί να µη µπορεί να πετύ-
χει πλεόνασµα 3,5% τα επόµενα χρόνια, όταν αναµένεται να µπει
σε µια φάση ανάπτυξης;

Το πλεόνασµα, κύριοι συνάδελφοι που γελάτε, έγινε όπλο στα
χέρια της γερµανικής κυβέρνησης κατά του Διεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου, που επιµένει σε κούρεµα. Αυτό καταφέρατε. Δια-
βάστε τον ξένο Τύπο, διαβάστε τις δηλώσεις των συναδέλφων
σας Υπουργών και Βουλευτών άλλων χωρών. Αυτό καταφέρατε.

Επειδή, όµως, βρισκόµαστε στην τελική φάση των διαπραγµα-
τεύσεων, εµείς αναµένουµε να δούµε το τελικό κείµενο της
όποιας συµφωνίας και θα τοποθετηθούµε. Όλα, όµως, δείχνουν
ότι δεσµεύετε τη χώρα για µέτρα άνω των 4 δισεκατοµµυρίων
ευρώ από το 2019 και µετά, χωρίς όµως να εξασφαλίζετε νέα
χρηµατοδότηση. Όσο δε για το επιχείρηµα των ουδέτερων δη-
µοσιονοµικών µέτρων αυτό δεν φαίνεται να στέκει. Η απλή λο-
γική το καταρρίπτει. Τα µέτρα θα εφαρµοστούν ρητώς, ενώ τα
αντίµετρα στον βαθµό που θα έχετε ξεπεράσει τους δηµοσιονο-
µικούς στόχους.

Σε κάθε περίπτωση, πάντως, φαντάζοµαι ότι εσείς, οι συνά-
δελφοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, δεν θα έχετε κα-
νένα πρόβληµα να το ψηφίσετε, έτσι δεν είναι;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το ψηφίζετε, έτσι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι! Όλα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και την περικοπή των κυρίων συντάξεων,

έτσι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως ε; Και την αύξηση της φορολο-

γίας ιδιαίτερα σε εκείνους που παίρνουν µέχρι 600 ευρώ τον
µήνα έτσι; Άρα δεν έχετε πρόβληµα. Μάλιστα.

Πάντως από το σκίσιµο των µνηµονίων έχετε κάνει παγκόσµιο
ρεκόρ. Έχετε φέρει δύο µνηµόνια, «1+1», το δεύτερο είναι «κα-
βάντζα». Όλο αυτό, µάλιστα, µε την ίδια ευκολία που πηγαίνετε
από τον «Ολανδρέου» στον Πρόεδρο Ολάντ, από τον Ολάντ στον

Μελανσόν και από τον Μελανσόν στον Μακρόν. Καµµία πυξίδα,
κανένα σχέδιο, καµµία προοπτική γι’ αυτή τη χώρα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Εσείς, δηλαδή, είστε µε τη
Λεπέν; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τι λέτε, κύριοι συνάδελφοι; Άκουσα κάτι
για τη Λεπέν. 

Φαντάζοµαι, κύριε συνάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ, ότι εσείς που υπο-
στηρίξατε τον Μελανσόν, ακούσατε τι είπε. Άφησε ελεύθερους,
λέει, τους ψηφοφόρους του, κρατώντας ελεύθερες σχέσεις και
µε την κ. Λεπέν.

Εν πάση περιπτώσει οι εξαγωγές είναι το σίγουρο µονοπάτι,
που θα µπορέσει να κινητοποιήσει την ελληνική οικονοµία για να
τη βγάλει από το πηγάδι. 

Όµως, εξαγωγές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και οι έµ-
µεσες εξαγωγές. Για παράδειγµα τώρα που είµαστε επισήµως
στη θερινή τουριστική περίοδο, είναι τα µουσεία και οι αρχαιολο-
γικοί χώροι. Πόσο περήφανοι θα µπορούσαν να είναι οι Υπουργοί
αυτής της Κυβέρνησης, όταν από τα τετρακόσια ογδόντα δύο
µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους που διαθέτει η χώρα –ακού-
στε, βγάλτε χαρτί, σηµειώστε και φρίξτε- εκατόν εννέα µουσεία
και αρχαιολογικοί χώροι είναι κλειστοί; Γράφει «ΚΛΕΙΣΤΟΝ»! Επί-
σης εβδοµήντα δύο αρχαιολογικοί χώροι και µουσεία ανοίγουν
µόνο κατόπιν ραντεβού! Το κλειδί πρέπει να πας να το πάρεις
από τη διπλανή ταβέρνα ή αλλού, σε άλλη περίπτωση να τηλε-
φωνήσεις στην εφορεία αρχαιοτήτων και να σου κλείσουν ένα
ραντεβού να πας να πάρεις το κλειδί και να σου ανοίξουν τον αρ-
χαιολογικό χώρο, ενώ τριακόσιοι αρχαιολογικοί χώροι και µου-
σεία, παρ’ όλο που ακολουθούν ακόµα και σήµερα το χειµερινό
ωράριο, δηλαδή είναι ανοιχτά από τις 8.00’ η ώρα έως τις 15.00’
η ώρα, για να τους επισκεφτείς πρέπει να καταβάλεις θερινό ει-
σιτήριο που είναι αυξηµένο.

Τι να πούµε, λοιπόν; Τι να πει κανείς γι’ αυτή την κατάσταση;
Άπειρες φορές έχω καταθέσει ερωτήσεις στην Υπουργό Πολιτι-
σµού και στην Υπουργό Τουρισµού και απάντηση δεν παίρνω.
Πού είναι το ηλεκτρονικό εισιτήριο, υποτίθεται στα µουσεία µε
πρώτη την Ακρόπολη των Αθηνών ή τις Μυκήνες; Πού είναι όλα
αυτά;  Γιατί οι άλλοι λαοί να τα εφαρµόζουν εδώ και χρόνια χωρίς
δυσκολία κι εµείς µονίµως να ασθµαίνουµε, να είµαστε ουραγοί
και να πολεµάµε τη λύση του αυτονόητου; Γιατί;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και αναφέροµαι στον του-
ρισµό, έµµεσες εξαγωγές είναι και η αναρρίχηση, για παρά-
δειγµα, στους βράχους των Μετεώρων. Το ξέρετε ότι υπάρχουν
τρελές απαγορεύσεις; Μάλιστα τις προάλλες απαγορεύτηκε
ένας διεθνής αγώνας σχοινοβασίας σε βράχους, όπου δεν υπάρ-
χουν µοναστικές κοινότητες εν λειτουργία. 

Πότε θα βγάλουµε αυτά τα λέπια από τα µάτια µας; Πότε, επι-
τέλους, θα αξιοποιήσουµε την υπεραξία αυτής της χώρας, αντί
να την πριονίζουµε και να την υπονοµεύουµε; Έχω την αίσθηση
ότι αργεί, δυστυχώς, αυτή η πραγµατική ανάσταση της λογικής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Δελής από το ΚΚΕ έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούγονται

πολλά σήµερα εδώ. Ακούστηκαν ανάµεσα σε όλα τόσοι ύµνοι για
τον Μεταξά, που µπορεί ούτε στην περίοδο της δικτατορίας του
να µην ακούγονταν. Όµως ακούσαµε και το καταπληκτικό, να µι-
λάνε εδώ για τη φιλεργατικότητα του Μεταξά. Την απέδειξε αυτή
τη φιλεργατικότητα ο Μεταξάς τον Μάιο του 1936 στη Θεσσα-
λονίκη, όταν έστειλε τον Στρατό και την Αστυνοµία για να δολο-
φονήσουν εργάτες. Δεκάδες καπνεργάτες έπεσαν νεκροί τον
Μάιο του 1936 από το καθεστώς του Μεταξά, λίγο πριν κάνει τη
δικτατορία του. Αυτός ήταν ο Μεταξάς και αυτό τα λέει όλα.

Τώρα είναι εδώ, βέβαια, και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου
Παιδείας. Θέλουµε να πούµε ότι η Κυβέρνηση έχει, πράγµατι, τα-
λέντο στο να προκαλεί αναστάτωση και επιπλέον άγχος στους
υποψήφιους των πανελλαδικών εξετάσεων, πότε µε τον αριθµό
των εισακτέων, πότε µε τις επαναληπτικές εξετάσεις αυτών των
πανελλαδικών εξετάσεων. 

Σε αυτό το θέµα θέλω να µείνω. Το Υπουργείο Παιδείας έχει
φέρει στο σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας αρ-
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χικά µια τροπολογία, η οποία τώρα πια είναι άρθρο –είναι, νο-
µίζω, το άρθρο 12- και ισχυρίζεται ότι τακτοποιεί το θέµα των
επαναληπτικών πανελλαδικών εξετάσεων, µεταθέτοντας αυτές
τις επαναληπτικές εξετάσεις από τον Ιούλη στον Σεπτέµβρη για
όλα τα µαθήµατα, ακόµα και αν κάποιος µαθητής χάσει τις εξε-
τάσεις µόνο για ένα µάθηµα. Για να το κάνει αυτό, επικαλείται η
Κυβέρνηση το γνωστό επιχείρηµα ότι υπήρξαν, βεβαίως, στο πα-
ρελθόν µεµονωµένες απαράδεκτες και καταδικαστέες πρακτικές
αξιοποίησης τέτοιους είδους ρυθµίσεων. Όµως στην πραγµατι-
κότητα το κάνει, για να επιδιώξει η Κυβέρνηση µαζί µε τα ξερά
να κάψει και τα χλωρά!

Εδώ αξίζει να θυµηθούµε τι έλεγε το Υπουργείο Παιδείας πριν
λίγο µόλις καιρό, όταν δεν έκρυβε ότι σκόπευε να καταργήσει τις
επαναληπτικές πανελλαδικές εξετάσεις, υλοποιώντας νόµους και
ρυθµίσεις της προηγούµενης κυβέρνησης, της κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό είναι άλλη µια απόδειξη, βέβαια, για τη
συνέχεια της αντιεκπαιδευτικής πολιτικής. 

Φυσικά αυτή η πρόθεση της Κυβέρνησης πυροδότησε αντι-
δράσεις. Ήταν λογικό. Προκάλεσε και τις κινητοποίησης των µα-
θητών έξω από το Υπουργείο Παιδείας, κινητοποιήσεις που δεν
έγιναν, βέβαια, γιατί αυτά τα παιδιά σκόπευαν εσκεµµένα να αφή-
σουν ένα ή δύο µαθήµατα για να πάνε να τα δώσουν τον Σεπτέµ-
βριο ή τον Ιούλιο, αλλά ήταν κινητοποιήσεις που εξέφραζαν το
αίσθηµα αδικίας του συνόλου των µαθητών. 

Το ίδιο αυτό διάστηµα η εφηµερίδα «ΑΥΓΗ» µε στοχευµένα δη-
µοσιεύµατα όπως «όχι επαναληπτικές τον Ιούλη», «ναι τον Σε-
πτέµβρη», καλλιεργούσε το έδαφος του ελιγµού της Κυβέρνη-
σης, βάζοντας µε έµµεσο τρόπο το στοιχείο του επιπλέον κό-
στους των εξετάσεων του Ιούλη σε σχέση µε τις εξετάσεις τον
Σεπτέµβρη, όταν βέβαια και τα σχολεία είναι ανοιχτά.

Τελικά κάτω από την κίνηση των µαθητικών κινητοποιήσεων, η
Κυβέρνηση κατέληξε στη σηµερινή ρύθµιση, που ενώ διατηρεί
την επανάληψη των πανελλαδικών εξετάσεων για όσους µαθητές
αποδεδειγµένα δεν µπορούν να συµµετάσχουν σε αυτές για αν-
τικειµενικούς λόγους, τελικά χειροτερεύει τους όρους συµµετο-
χής αυτών των µαθητών σε αυτές τις επαναληπτικές εξετάσεις.

Η σηµερινή κυβερνητική ρύθµιση έχει, κύριε Υπουργέ, έναν
καθαρά τιµωρητικό και εκδικητικό χαρακτήρα, γιατί είναι τιµωρία
και επιπλέον άγχος για έναν µαθητή που δεν µπόρεσε για λόγους
αντικειµενικούς, όπως για µια οικογενειακή τραγωδία ή για µια
ασθένεια, να µην µπορέσει να πάει γράψει σε ένα µάθηµα -στο
τρίτο ή στο τέταρτο µάθηµα και τελευταίο- και να τον βάζετε να
γράψει από την αρχή όλα τα µαθήµατα.

Όχι µόνο αυτό αλλά µεταφέρετε τις επαναληπτικές εξετάσεις
από τον Ιούλιο, όπως γινόταν µέχρι τώρα, στον Σεπτέµβρη, για
να δοθεί δήθεν χρόνος στους µαθητές «να µαζέψουν τα µυαλά
τους», χρησιµοποιώ την έκφραση που χρησιµοποιεί συχνά ο κ.
Γαβρόγλου.

Πάλι, όµως, δεν λέτε την αλήθεια, κύριε Υπουργέ. Ο βασικός
λόγος που το κάνετε, είναι η περιβόητη εξοικονόµηση δαπανών.
Ας είναι καλά το τρίτο µνηµόνιο, αφού τον Σεπτέµβρη ως γνω-
στόν τα σχολεία είναι ήδη ανοιχτά σε αντίθεση µε τον Ιούλη, και
το κόστος των εξετάσεων, βεβαίως, µικραίνει.

Τι σηµαίνει, όµως, αυτό για τους µαθητές που θα συµµετέχουν
στις επαναληπτικές πανελλαδικές εξετάσεις τον Σεπτέµβρη; Τί-
ποτα άλλο παρά παράταση της αγωνίας και του άγχους. Αυτό
είναι το δώρο της Κυβέρνησης, για την όποια περιπέτεια έχουν
περάσει αυτά τα παιδιά.

Αν θέλει η Κυβέρνηση, πραγµατικά, να αντιµετωπίσει τέτοιες
ιδιαίτερες περιπτώσεις ψυχικής καταπόνησης και ταλαιπωρίας,
τότε δεν έχει παρά διατηρώντας τις επαναληπτικές του Ιούλη, να
θεσπίσει για όσους λίγους ελάχιστους χρειαστεί τις επαναληπτι-
κές και τον Σεπτέµβρη. 

Και µια και µιλάµε γι’ αυτές τις επαναληπτικές εξετάσεις, αλή-
θεια, κύριε Υπουργέ, τι σκοπεύει να κάνει η Κυβέρνηση, για εκεί-
νες τις περιπτώσεις παιδιών από αποµακρυσµένα νησιά που
ενδέχεται να επαναλάβουν τις πανελλαδικές εξετάσεις; Πόσο µα-
κριά σκοπεύετε να τα στείλετε γι’ αυτές τις εξετάσεις; Ακόµα πε-
ρισσότερα απ’ ό,τι τώρα που έχετε ήδη περιορίσει τα εξεταστικά
κέντρα; 

Κοντολογίς, πάρτε πίσω την τροπολογία –το άρθρο 12 πια-,

διατηρείστε τις επαναληπτικές εξετάσεις στον µήνα Ιούλη και
µόνο για τα µαθήµατα για τα οποία δεν δόθηκαν εξετάσεις και
θεσπίστε τέτοιου είδους επαναληπτικές εξετάσεις και για τον Σε-
πτέµβρη, για όσους µαθητές δεν θα µπορέσουν ή δεν θα είναι
δυνατόν να συµµετάσχουν στις επαναληπτικές του Ιούλη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριε Δήµα, θέλετε να κάνετε ερώτηση στον κύριο Υπουργό; 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Για δύο λεπτά µόνο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όσο πιο σύντοµα µπο-

ρείτε σας παρακαλώ. 
Ορίστε έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Υπουργέ, οµολογώ ότι µπερδεύτηκα

µετά την παρέµβασή σας. Δεν έχω καταλάβει τι λογίζεται ως σο-
βαρός λόγος υγείας. Είναι, δηλαδή, το σπάσιµο χεριού, η µηνιγ-
γίτιδα, η γαστρεντερίτιδα; 

Και ο λόγος που ρωτάω, είναι διότι θα κληθείτε µέσα στις επό-
µενες εβδοµάδες να αποφασίσετε. Και είναι πολύ προτιµότερο
να το αποσαφηνίσετε τώρα, παρά να αφήσετε αυτή την ασάφεια. 

Δεύτερον, ποιος πιστοποιεί αυτόν τον σοβαρό λόγο υγείας; Αν
άκουσα καλά, είπατε ότι τον πιστοποιεί το Υπουργείο; Μου φαί-
νεται λίγο περίεργο. 

Τρίτον, γιατί η τροπολογία, το άρθρο 12 πλέον, δεν ξεκαθαρί-
ζει το θέµα και αφήνει περιθώριο για να καταλήξει η διάταξη σε
είσοδο εξεταζοµένων από το παράθυρο; 

Τέταρτο ερώτηµα. Δεν θεωρείτε ότι συνιστά χειραγώγηση των
τελικών αποτελεσµάτων, το γεγονός ότι κάποιοι υποψήφιοι θα
ξέρουν ποιες βάσεις ήταν χαµηλά, σε αντίθεση µε κάποιους που
δεν το ήξεραν και είχαν συµπληρώσει το µηχανογραφικό πολύ
νωρίτερα; 

Επίσης δεν θεωρείτε και εσείς ότι ο σχεδιασµός του Υπουρ-
γείου είναι εξαιρετικά πρόχειρος, όταν αλλάζετε τις διατάξεις για
τις πανελλαδικές µόλις σαράντα δύο µέρες πιο πριν; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει για δώ-

δεκα λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Σαρίδης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το έλλειµµα αξιο-

πιστίας που παρουσιάζει το πολιτικό σύστηµα στη χώρα µας, δεν
είναι ούτε αδικαιολόγητο ούτε χωρίς αιτία. Πηγάζει, κυρίως, από
το γεγονός, πως τα λόγια των πολιτικών έχουν χάσει το νόηµά
τους για τους πολίτες. 

Αυτό, βεβαίως, δεν έγινε σε µια νύχτα. Χρειάστηκαν δεκάδες
νοµοσχέδια σαν και αυτό που συζητάµε σήµερα εδώ στην Ολο-
µέλεια, που χωρίς ντροπή µάς φέρνετε µε τη µορφή του επεί-
γοντος, χρειάστηκαν εκατοντάδες ώρες ανούσιας δήθεν πολιτι-
κής αντιπαράθεσης και χιλιάδες δηµόσιες βαρυσήµαντες δηλώ-
σεις που ο χρόνος απέδειξε ψεύτικες. 

Η ιδιαιτερότητα, όµως, του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι πως
µέσα σε αυτό, η Κυβέρνηση κατάφερε να συγκεντρώσει όλα
εκείνα τα χαρακτηριστικά, που συνθέτουν την πραγµατική εικόνα
του τρόπου µε τον οποίο κυβερνήθηκε η χώρα δεκαετίες ολό-
κληρες, για να οδηγηθεί τελικά στη σηµερινή κατάσταση της δο-
κιµασίας και της κρίσης. Χρειάστηκε προχειρότητα, επιπολαιό-
τητα, έλλειψη προγραµµατισµού και τελικά ανικανότητα και
ανευθυνότητα. 

Αυτά υπήρξαν τα βασικά χαρακτηριστικά της πολιτικής που
ευθύνεται για τα σηµερινά αδιέξοδα και την οποία άσκησαν όλες
οι ελληνικές κυβερνήσεις τις τελευταίες δεκαετίες. Αυτά είναι και
τα δεδοµένα που παρουσιάζει το ιστορικό του υπό ψήφιση νο-
µοσχεδίου µε τίτλο: «Σύσταση ΝΠΙΔ µε τη επωνυµία «Εθνικό Σύ-
στηµα Διαπίστευσης» και άλλες διατάξεις».

Τα κακώς κείµενα µάλιστα αφορούν αυτήν τη φορά εξίσου την
Κυβέρνηση αλλά και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Με επιπολαι-
ότητα η Κυβέρνηση, όταν η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήταν κυ-
βέρνηση, επιχείρησε το 2013 τη συγχώνευση των τριών Ορ-
γανισµών πιστοποίησης. Με προχειρότητα έγινε τότε η εκτίµηση
από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία πως δεν προσέκρουε ο
νόµος µε τον ν.765/2008. Η έλλειψη δε προγραµµατισµού απο-
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δείχθηκε εκ του αποτελέσµατος, δηλαδή η Ευρώπη να κρίνει τον
νόµο αυτό ως απαράδεκτο. 

Με επιπολαιότητα, όµως, κινήθηκε και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, όταν έκρινε ήδη από τα τέλη του 2015 ως δευτερεύουσας
σηµασίας τον κίνδυνο να καταρρεύσει το Εθνικό Σύστηµα Πιστο-
ποίησης. Με προχειρότητα αντιµετώπισε και ο κ. Σταθάκης τις
σχετικές διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας, για να φτάσουµε τε-
λικά σε αυτό το σηµείο σήµερα, όπου η έλλειψη προγραµµατι-
σµού αποδεικνύει περίτρανα πια, κυρίως από την ηµεροµηνία
ψήφισης του νόµου, τη σηµερινή ηµεροµηνία, δηλαδή δύο ηµέ-
ρες πριν την πρόκληση εγκεφαλικού επεισοδίου για την ελληνική
οικονοµία, δύο µέρες µόνο πριν κυρωθεί η απόφαση µε την οποία
το Ελληνικό Σύστηµα Διαπίστευσης θα έχανε την αξία του παγ-
κοσµίως µε τραγικές, απρόβλεπτες και µη αναστρέψιµες συνέ-
πειες για την ελληνική οικονοµία.

Τι να πιστέψουν οι Έλληνες; Τι έχουµε να τους απαντήσουµε
στο απλό ερώτηµα «γιατί έπρεπε να φτάσουµε στο χείλος του
γκρεµού για να νοµοθετήσει η Βουλή αυτά που πρέπει, για να
προστατεύσει την ελληνική οικονοµία από βέβαιη κατάρρευση»;
Κανείς δεν αµφισβήτησε τις τραγικές συνέπειες που θα είχε για
τη χώρα η τυχόν απαξίωση του εγχώριου συστήµατος πιστοποί-
ησης. Κανείς, όµως, δεν επιχείρησε να εξηγήσει πειστικά στους
Έλληνες γιατί χρειάστηκε να βρεθούµε σε αυτήν την θέση εξαρ-
χής, γιατί να είναι όλα τα ζητήµατα, ζητήµατα µικροκοµµατικής
εκµετάλλευσης; Γιατί να γίνονται όλα στο άρπα-κόλλα; Αυτά ανα-
ρωτιούνται οι συµπολίτες µας. Αυτά τουλάχιστον λένε σε µένα.

Ενηµερώθηκαν για το τι διακυβεύεται, για το τι κρίνεται, για το
τι αποφασίζεται από την έγκαιρη ψήφιση ή όχι του σηµερινού νο-
µοσχεδίου από ποιον και πότε; Από εµάς τρεις µέρες πιο πριν,
δύο µέρες πριν την κύρωση, για να µας βγάλουν απ’ έξω. Εάν το
σηµερινό νοµοσχέδιο δεν ψηφιστεί σήµερα, τότε η ελληνική οι-
κονοµία την Παρασκευή θα καταρρεύσει. Αυτή είναι µία πραγ-
µατικότητα. Αυτή είναι η αλήθεια. Η ζηµιά στην αξιοπιστία της
χώρας, ειδικά σε αυτήν την κρίσιµη για την οικονοµία χρονική πε-
ρίοδο, θα ήταν ανεπανόρθωτη. 

Έχοντας, λοιπόν, εντοπίσει και καταγγείλει την επιπολαιότητα,
την προχειρότητα και την έλλειψη προγραµµατισµού στην πολι-
τική αντιµετώπιση του εγχωρίου συστήµατος πιστοποίησης και
από τη συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ το 2013 και
σήµερα από τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, θα κλείσω το σχό-
λιό µου για το κυρίως νοµοσχέδιο επισηµαίνοντας το σηµείο
εκείνο της ιστορίας του, µέχρι να φτάσει σήµερα εδώ στην Ολο-
µέλεια και να συζητηθεί, που αποδεικνύει την ανευθυνότητα και
την ανικανότητα και των προηγούµενων κυβερνήσεων και της ση-
µερινής Κυβέρνησης. Όλα αυτά έγιναν χωρίς λόγο. Και το πρώτο
νοµοθέτηµα του 2013 ήταν παντελώς αχρείαστο και αποτέλεσε
ανεξήγητη απόφαση της τότε ελληνικής κυβέρνησης, αλλά και η
σηµερινή Κυβέρνηση, χωρίς κανέναν απολύτως λόγο, άφησε τα
πράγµατα να φτάσουν στο χείλος του γκρεµού.

Αυτά συνεχίζουν να βλέπουν οι Έλληνες πολίτες, αυτά που γί-
νονται χωρίς την παρέµβαση των ξένων, χωρίς την παρέµβαση
της τρόικας, αλλά µε αποκλειστική ευθύνη των ελληνικών πολι-
τικών δυνάµεων.

Και ανησυχούν επειδή αντιλαµβάνονται ότι οι κίνδυνοι να πάει
κάτι στραβά, όταν τραβούν τα πράγµατα στα άκρα τους, είναι
πάρα πολύ µεγάλοι. Το τραγικό είναι πως σε πολλές περιπτώσεις
δεν χρειαζόταν, δεν υπήρχε λόγος να φτάσουµε στο παρά πέντε,
όπως δεν έχετε καµµία δικαιολογία και για το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο που αφήσατε τον χρόνο να περάσει, για να το φέρετε
τελικά µε τη διαδικασία του επείγοντος, αποδεικνύοντας για άλλη
µια φορά πόσο αδιαφορείτε για τον Κανονισµό της Βουλής και
πόσο σας ενδιαφέρουν οι κανόνες του καλώς νοµοθετείν. 

Το γεγονός µάλιστα πως επιλέξατε αυτήν τη διαδικασία για να
αντιµετωπίσετε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα δεν σας εµπόδισε να
προσθέσετε και σε αυτό το νοµοσχέδιο το γνωστό «και λοιπές
διατάξεις», για να µας φέρετε και µερικές τροπολογίες της τε-
λευταίας στιγµής, τις οποίες και θα σχολιάσω και εγώ από τη
δική µου πλευρά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, καθόσον ο
εισηγητής µας, ο κ. Γεωργιάδης, έχει τοποθετηθεί αναλυτικά για
το νοµοσχέδιο.

Η τροπολογία «Επαναληπτικές εξετάσεις εισαγωγής στην τρι-

τοβάθµια εκπαίδευση», για την οποία έχουµε ήδη ουσιαστικά εν-
σωµατωµένο άρθρο µέσα στο νοµοσχέδιο, έγινε δεκτή από τον
Υπουργό. Φάνηκε και από τις συζητήσεις στην αρµόδια επι-
τροπή, όπου είχε και την ευκαιρία και ο ειδικός αγορητής µας, ο
κ. Γεωργιάδης, να σας επισηµάνει τις ανησυχίες του, το ενδεχό-
µενο να γίνει κατάχρηση των προβλέψεων της τροπολογίας, εάν
αυτή παραµείνει ως έχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναλογιστείτε τι µήνυµα στέλ-
νετε µε αυτήν την τροπολογία στους δεκαεπτάρηδές µας, οι
οποίοι εκτός του ότι δίνουν φέτος εξετάσεις, εάν εσείς προκη-
ρύξετε εκλογές θα κατέβουν να ψηφίσουν και στις εκλογές βάσει
του νόµου τον οποίο έχουµε ψηφίσει σε αυτό εδώ το Κοινοβού-
λιο. Ένα Κοινοβούλιο, που σήµερα δηλώνει στους δεκαεπτάρη-
δες πως η ελληνική πολιτεία, λόγω ανικανότητας για να σου λύ-
σει ένα πρόβληµα, θα σου δηµιουργήσει άλλα δέκα. Το µήνυµα
που στέλνετε µε την ψήφιση αυτής της τροπολογίας προάγει τη
µοιρολατρία και είναι το εξής απλό: Κοίτα µη σου λάχει το κακό,
γιατί ενός κακού µύρια έπονται. 

Δεν συναινούµε, λοιπόν, στην απαξίωση της ελπίδας για όσους
συνανθρώπους µας τύχει να αρρωστήσουν ή να χάσουν έναν
δικό τους άνθρωπο τις ηµέρες αυτές των τόσο κρίσιµων πανελ-
λαδικών εξετάσεων. 

Όσον αφορά το θέµα της χορήγησης έντοκου δανείου συνο-
λικού ύψους 10 εκατοµµυρίων ευρώ, πολλά ακούστηκαν για τη
συγκεκριµένη τροπολογία. Δεν στάθηκε, όµως, κανείς -και πι-
στεύω εγώ όχι τυχαία- στο να εξηγήσει στους Έλληνες ποιος
ακριβώς δανείζει ποιον. Η πολιτική σηµασία µιας τέτοιου είδους
τροπολογίας είναι τεράστια, όπως είναι και η ευθύνη όλων αυτών
που έχουν καταστήσει αναγκαίες αυτές τις τροπολογίες. Δεν λύ-
νονται έτσι τα προβλήµατα. Έτσι δηµιουργούνται προβλήµατα. 

Η νοµοθέτηση µε τροπολογίες παρατάσεων, αναστολών κατά
παρέκκλιση κάθε νόµου, προβλέψεων και φυσικά δανεισµών έχει
γίνει ο βασικός κανόνας νοµοθέτησης στην Ελλάδα µε ευθύνη
της σηµερινής Κυβέρνησης. Και αντί να απολογείστε µάς κάνετε
και νουθεσίες και προτροπές, για να µην σας κάνουµε παρατη-
ρήσεις, επειδή οι προηγούµενοι ήταν χειρότεροι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, προσέχετε,
γιατί σίγουρα έτσι όπως πηγαίνετε θα τους ξεπεράσετε. Έχετε
βαλθεί µέσα σε δύο χρόνια να ξεπεράσετε τα σαράντα χρόνια
κακής νοµοθέτησης από την πλευρά των κυβερνήσεων της Με-
ταπολίτευσης. 

Όσον αφορά την καθιέρωση µε νόµο, αντί υπουργικής απόφα-
σης που ισχύει σήµερα, για την 1η Μαΐου ως ηµέρα υποχρεωτι-
κής αργίας είναι χωρίς ουσία, ανάξια σχολιασµού. Η πολιτική
αυτή πρωτοβουλία γίνεται -τάχα µου- στο όνοµα της Αριστεράς,
αλλά είναι κόντρα στο αληθινό νόηµα της Αριστεράς. Καµµιά
υπουργική απόφαση, κανένας νόµος δεν µπορεί να περιγράψει,
να αποδώσει ή να αποποιηθεί το νόηµα και την αξία µιας ηµέρας
που καθιερώθηκε στη συνείδηση των Ελλήνων ως εκείνη η ηµέρα
που οι νόµοι πρέπει να δοκιµάζονται, να κατακρίνονται και να αµ-
φισβητούνται µε απεργία. Μάλιστα, αυτήν την απόφασή σας θα
πάτε να τη δώσετε σε όσους εκείνη την ηµέρα θα εργάζονται, θα
δουλεύουν για ένα µεροκάµατο της τάξεως των 9 ευρώ και 20
λεπτών, το νόµιµο µεροκάµατο.

Όσον αφορά την τροπολογία µε την αδήλωτη εργασία, έχω να
πω αντίστοιχα αυτό που είπα στην προηγούµενη τροπολογία: Να
πάτε να βρείτε τους δεκάδες χιλιάδες συνανθρώπους µας που
έχουν ήδη κλείσει τις απαραίτητες συµφωνίες, για να έχουν µια
ευκαιρία να εργαστούν, έστω και µαύρα, την οικονοµική τουρι-
στική περίοδο που έρχεται και που πάνω της έχουν στηρίξει τις
τελευταίες τους ελπίδες, όπως και η χώρα τις δικές της. Θα κρι-
θείτε από το αποτέλεσµα. 

Προς το παρόν ενισχύετε τον κοµµατικό σας στρατό µε αυτή
την τροπολογία. Αυτό κάνετε, ενισχύετε τον κοµµατικό σας
στρατό µε την αγαπηµένη µέθοδο, δηλαδή µε τη σύσταση νέων
γραφειοκρατικών δοµών ενός ακόµη τµήµατος µε προϋποθέσεις
στελέχωσης αλα ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω απευθυνόµενος σε εσάς
και λέγοντας την παράκληση και την αγωνία της Ένωσης Κεν-
τρώων: Κανένας και κανένα κοµµατικό συµφέρον δεν είναι πάνω
από το εθνικό συµφέρον. Έχει υποχρέωση η συγκεκριµένη Βου-
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λή µετά από ενάµιση χρόνο κάποια στιγµή να το καταλάβει.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος, κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία έχει τον λόγο.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αν και απουσιάζει από την Αίθουσα ο επισπεύ-

δων Υπουργός του συζητούµενου νοµοσχεδίου, είµαι υποχρεω-
µένος να ξεκινήσω λέγοντας ότι ακόµη και ο τυχαίος παρατη-
ρητής, για να µην πω ο περαστικός περιπατητής, διαπιστώνει µε
σχετική ευκολία την έλλειψη κάθε συνοχής και προγραµµατισµού
στο κυβερνητικό σας έργο. 

Λειτουργείτε κυριολεκτικά τη χώρα στα κόκκινα συνεχώς και
για όλα τα θέµατα. Και όταν αυτό συµβαίνει, ή µένεις από µηχανή
ή εµπλέκεσαι σε ατύχηµα. Δεν ξέρω αν το δεύτερο είναι και επι-
δίωξή σας. Δεν τα λέω αυτά σε κανένα αντιπολιτευτικό πλαίσιο.
Είναι διαπιστώσεις, όπως σας είπα, της ελληνικής κοινωνίας. Τρέ-
χετε συνεχώς πίσω από τα γεγονότα, πίσω από τις προθεσµίες,
πίσω από τις υποχρεώσεις και τις ανάγκες της χώρας. 

Κύριε Υπουργέ, δεν θα µιλήσω για την αξιολόγηση -το έκαναν
πολλοί συνάδελφοι νωρίτερα- που την αναβάλλετε συνεχώς, δη-
µιουργώντας τεράστια αβεβαιότητα στην ελληνική κοινωνία και
στην ελληνική οικονοµία. Κάθε κυβερνητική σας πρωτοβουλία,
κάθε πολιτική σας πράξη, κάθε νοµοθέτηµα έρχεται την τελευ-
ταία στιγµή.

Ας δούµε τα σηµερινά, το νοµοσχέδιο για το Εθνικό Σύστηµα
Διαπίστευσης. Δύο χρόνια σας απειλεί µε Grexit ο Ευρωπαϊκός
Οργανισµός. Η Νέα Δηµοκρατία µε πολλαπλές ευκαιρίες σας είχε
προειδοποιήσει. Μάλιστα είχα την ευκαιρία να καταθέσω και επί-
καιρη ερώτηση, η οποία συζητήθηκε στις 17 Μαρτίου 2016, και η
τότε αρµόδια Υπουργός δήλωνε στη Βουλή ότι δεν συντρέχει κα-
νένας λόγος ανησυχίας. Και φτάσαµε µετά από δεκατέσσερις
µήνες την ηµέρα που εκπνέει η προθεσµία και κινδυνεύει η χώρα
µε ένα εργαστηριακό Grexit, να συζητάµε το νοµοσχέδιο και να
καλείται η Βουλή, χωρίς καµµία διαβούλευση µε τη διαδικασία
του επείγοντος, να ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο το οποίο αγγίζει την
παραγωγική φυσιογνωµία της χώρας και την εικόνα της χώρας
στο εξωτερικό. Γιατί οι εργαστηριακοί έλεγχοι, η τυποποίηση και
όλα αυτά τα ζητήµατα αγγίζουν τον πυρήνα της οικονοµίας και
δεν εκπέµπουµε κανένα µήνυµα σοβαρότητας, φέρ- νοντας,
κύριε Υπουργέ, νοµοσχέδιο την ηµέρα εκπνοής του τελεσιγρά-
φου που µας έστειλε ο αρµόδιος Ευρωπαϊκός Οργανισµός. 

Όµως, δεν είναι µόνο το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε. Και
όλες οι τροπολογίες αποδεικνύουν περίτρανα ότι η Κυβέρνηση
τρέχει ασθµαίνουσα πίσω από τα γεγονότα.

Να έρθουµε στις τροπολογίες του Υπουργείου Παιδείας. Η
διάταξη αυτή, ως προς τη λειτουργικότητά της και την αντικει-
µενικότητά της, ασφαλώς θα κριθεί στην πράξη. Δεν γνώριζε,
όµως, το αρµόδιο Υπουργείο ότι σε σαράντα δύο µέρες από σή-
µερα διεξάγονται οι εισαγωγικές εξετάσεις; Ποιος ο λόγος να
φέρνει στην τελική ευθεία µια διάταξη, η οποία µόνο αναστάτωση
προκαλεί; 

Επίσης, εάν δεν γνώριζε όλα αυτά η Κυβέρνηση, τις υποχρεώ-
σεις µας προς τους ευρωπαϊκούς οργανισµούς, την υποχρέωση
των εισαγωγικών εξετάσεων, δεν γνώριζε ούτε ότι η εργατική
Πρωτοµαγιά συµπίπτει µε την 1η Μαΐου και φέρνει νοµοθέτηµα
πέντε µέρες πριν από την Πρωτοµαγιά; 

Έτσι αιτιολογώ την αρχική µου διαπίστωση, ότι η Κυβέρνηση
τρέχει συνεχώς πίσω από γεγονότα και υποχρεώσεις, χωρίς ίχνος
προγραµµατισµού και σχεδιασµού, χωρίς κανένα στοιχείο συνο-
χής στην πολιτική της. Να δούµε, όµως, και την ουσία των σηµε-
ρινών τροπολογιών, ξεκινώντας από την τελευταία, περί νοµοθέ-
τησης ως υποχρεωτικής αργίας της ηµέρας της Πρωτοµαγιάς.

Ήρθε εδώ η κυρία Υπουργός Εργασίας και µας είπε ότι είναι
µία πολιτική απόφαση της Κυβέρνησης, προκειµένου να τιµη-
θούν οι εργατικοί αγώνες για καλύτερες συνθήκες εργασίας,
αγώνες για το οκτάωρο κ.λπ.. Είµαι βέβαιος, όµως, ότι η κυρία
Υπουργός γνωρίζει ότι το οκτάωρο επί των ηµερών της Κυβέρ-

νησης «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» σε ένα µεγάλο ποσοστό δεν υφίσταται στην
Ελλάδα. 

Ανέλαβε η Κυβέρνηση «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ», σύµφωνα µε στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ, τις ευέλικτες µορφές εργασίας, δηλαδή τη µερική απα-
σχόληση και την εκ περιτροπής εργασία, σε ποσοστό 9,4% το
2014. Σήµερα η µερική απασχόληση αγγίζει επί του συνόλου των
συµβάσεων το 30% και η εκ περιτροπής εργασία το 15%. Σύνολο
ευέλικτων µορφών απασχόλησης 45%, περίπου το µισό από το
σύνολο των συµβάσεων. 

Είµαι βέβαιος ότι τα γνωρίζει αυτά τα στοιχεία η κυρία Υπουρ-
γός, η οποία µιλά για τιµή στους αγώνες των Ελλήνων εργαζο-
µένων για το οκτάωρο, αλλά επιµελώς τα αποκρύπτει. Έτσι
βαυκαλίζεται η Κυβέρνηση ότι µειώνει την ανεργία, µε την εκτί-
ναξη των ευέλικτων µορφών απασχόλησης.

Μας µίλησε η κυρία Υπουργός για τη θεσµοθέτηση του Συµ-
βουλίου Εργασίας, προκειµένου να καταπολεµηθεί η άδηλη ερ-
γασία. Δεν γνωρίζει η κυρία Υπουργός ότι οι κατά τόπους υπηρε-
σίες επιθεωρητών εργασίας πλέον υπολειτουργούν; Έχουν να
λάβουν πιστώσεις για αναλώσιµα και έξοδα κίνησης –και το κα-
ταγγέλλω αυτό- από τον προηγούµενο Ιανουάριο. Γνωρίζει η
κυρία Υπουργός Εργασίας πώς γίνονται οι έλεγχοι, για παρά-
δειγµα, στο Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας του Νοµού Μαγνη-
σίας, όπου είναι και η εκλογική µου περιφέρεια; Ρεφενέ πληρώ-
νουν οι εργαζόµενοι, για να συγκεντρώσουν τα χρήµατα για βεν-
ζίνη µε ένα και µοναδικό όχηµα να κάνουν ελέγχους για αδήλωτη
εργασία σε ολόκληρο τον Νοµό Μαγνησίας. Το Συµβούλιο Ερ-
γασίας µας έλειπε; 

Γιατί δεν έφερε στοιχεία για τους ελέγχους η κυρία Υπουργός
εδώ, για να µας αποδείξει ότι επί των ηµερών της Κυβέρνησής
σας έχουν αυξηθεί οι έλεγχοι; Αδυνατούν τα στελέχη της υπη-
ρεσίας να προβούν σε ελέγχους. Δεν έχουν οχήµατα, δεν έχουν
καύσιµα, δεν έχουν αναλώσιµα. Μια µαεστρία που επιδεικνύει η
Κυβέρνηση στη διαχείριση συµβολαίων, στην επικοινωνιακή δια-
χείριση των πραγµάτων, που, όµως, δεν λύνουν τα προβλήµατα.
Είναι όλες οι πρωτοβουλίες της και όλες οι ενέργειές της από
την αρχή µέχρι το τέλος. 

Για τις πανελλαδικές µίλησαν προηγούµενοι συνάδελφοι.
Ωστόσο, µε τη µετάθεση στον Σεπτέµβριο, δίνεται και η δυνατό-
τητα επιλογής σε κάποιον µαθητή που δεν έχει γράψει καλά στο
πρώτο µάθηµα, δίνεται και η πίστωση χρόνου και αυτό βάλλει ευ-
θέως κατά της αξιοπιστίας ενός αξιόπιστου θεσµού, όπως είναι
οι εισαγωγικές εξετάσεις και οι οποίες λειτουργούσαν µε τις συµ-
πληρωτικές εξετάσεις αµέσως µετά τις κανονικές εξετάσεις. 

Το ποιοι είναι σοβαροί λόγοι υγείας εναπόκειται στην αρτιό-
τητα µιας υπουργικής απόφασης. Να δούµε πώς θα λειτουργή-
σει. Ευχόµαστε να µη δηµιουργηθούν προβλήµατα, αλλά δεν
είµαστε καθόλου βέβαιοι γι’ αυτό.

Πλέον, κύριε Υπουργέ, χωρίς αυτό να είναι µία ισοπεδωτική
κριτική, η κυβερνητική αβελτηρία είναι πασιφανής και διαπιστω-
µένη και δεν είναι µόνο η αξιολόγηση, είναι η καθηµερινή δρα-
στηριότητα της Κυβέρνησης που το αποδεικνύει.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Παπαχριστόπουλος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πιστεύω ότι είµαστε στο τέλος της διαδικασίας, καλό είναι να
είµαστε και χαλαροί. Δεν είναι απαραίτητο να συµφωνούµε σε
όλα. Άλλωστε, το µεγαλείο του Κοινοβουλίου είναι αυτό. Να α-
κούει η συµπολίτευση τη σωστή κριτική που κάνει καµµιά φορά
η Αντιπολίτευση και το αντίθετο. Δεν είναι απαραίτητο να συµ-
φωνούµε σε όλα και πάντα. 

Δεν θέλω να σταθώ πολύ στο νοµοσχέδιο. Πιστεύω ότι και
µόνο το γεγονός ότι η κριτική έγκειται στην καθυστέρηση είναι
χειροπιαστή απόδειξη ότι συµφωνούµε όλοι µε αυτό το νοµοσχέ-
διο και νοµίζω ότι δεν υπάρχει αντίρρηση. Θεωρώ ότι χαροποιεί
κυρίως δυο τάξεις επαγγελµατιών: αυτούς που είναι στον τοµέα
της αξιολόγησης και τις εξαγωγικές επιχειρήσεις. Θέλω, µάλι-
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στα, εδώ να αναφερθώ στην κ. Σακελλαρίου, την Πρόεδρο των
εξαγωγέων. Καλό θα ήταν να διαβάσουν κάποιοι τις ανακοινώ-
σεις που έκανε. Δεν φαντάζοµαι να την καταχωρούν κι αυτήν
στην Κυβέρνηση. Είπε ότι από τα 18,5 δισεκατοµµύρια εξαγωγές
θα ανέβουµε γύρω στα 22 µε 23 δισεκατοµµύρια, εάν δεν κάνω
λάθος. Απλώς το καταθέτω, και νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο
έχει την αποδοχή των πάντων. 

Έγινε πολύς θόρυβος µε τις τροπολογίες. Δεν άκουσα µια
φορά, αλλά άκουσα πάνω από τρεις φορές στις επιτροπές τον
Υπουργό Παιδείας και θα παρακαλούσα να τον ακούσουµε όλοι
µε προσοχή. Η επιχειρηµατολογία του, κατά τη γνώµη µου, είναι
ατράνταχτη και σωστή. Μόνο ρουσφετολογική δεν είναι αυτή η
ρύθµιση και αντιµετωπίζει ακραίες περιπτώσεις παιδιών που
έχουν ένα πρόβληµα και όχι αυτών που υποκρίνονται ότι έχουν
πρόβληµα. 

Σε ό,τι αφορά την αδήλωτη εργασία, τι να πω; Δεν νοµίζω να
υπάρχει κανείς που να µη γνωρίζει. Όλοι ξέρουµε ότι είναι άθλιες
οι συνθήκες που ζούµε. Δεν πρέπει να γίνει κάτι; Είναι το πρώτο
βήµα, δεν πιστεύω ότι είναι το τελευταίο. Πράγµατι, έτσι είναι,
όπως το λέτε, και τρίωρα έχουµε και εργασία µια φορά την εβδο-
µάδα και µια φορά τον µήνα και θεωρούνται εργαζόµενοι. Ναι,
είναι γεγονός. Θα πρέπει, όµως, σιγά-σιγά να λήξει η ιστορία και
νοµίζω ότι κερδήθηκε ένα µεγάλο κέρδος, που κάποιοι το υποτι-
µούν. Οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις θα είναι υποχρεωτικές
από το 2019 και µετά. Ζητούσαν απολύσεις ανεξέλεγκτα. Ναι,
είναι ζούγκλα εργασιακή, αλλά δεν πρέπει να µπει κάποτε τάξη;
Και κυρίως είναι και το λοκ άουτ. Αυτά, νοµίζω, εξασφαλίστηκαν
και µπαίνει και ένα λιθαράκι µε αυτήν την τροπολογία. 

Εννοείται ότι εµείς ως Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψηφίζουµε
και το νοµοσχέδιο και τις τροπολογίες, αλλά επειδή ακούστηκαν
και άλλα πράγµατα σ’ αυτήν την Αίθουσα, πάλι µε αγάπη και
χωρίς πρόθεση ανταγωνιστική θέλω να κάνω µια µικρή υπενθύ-
µιση. Ακούστηκαν τόσες φοβερές υπερβολές τον τελευταίο
καιρό, τόσες ανακρίβειες! Αθρόα διαστροφή των ειδήσεων, το
άσπρο-µαύρο, υπερβολές. 

Εγώ δεν θέλω να ξύσω πληγές. Απλώς, θέλω να πω ότι σ’
αυτήν την Αίθουσα δεν είναι κακό να υπάρχει αντιπαράθεση στα
υπαρκτά προβλήµατα. Εγώ, για παράδειγµα, δεν είµαι κρατιστής.
Να µου γίνει κριτική ή να µη µου γίνει για αυτό το πράγµα. Πι-
στεύω ότι η ιδιωτική πρωτοβουλία µε κανόνες πρέπει να υπάρχει
στην κοινωνία. Με κανόνες, το ξαναλέω, όχι προµηθευτές του
δηµοσίου, αλλά µε κανόνες. Γιατί αυτό που ζήσαµε τα τελευταία
σαράντα χρόνια δεν ήταν η ιδιωτική πρωτοβουλία, κρατική ήταν
µε τα κονέ που είχαν οι µεγαλοεπιχειρηµατίες µε τους Υπουρ-
γούς. Δεν είναι αυτό ιδιωτική πρωτοβουλία. Πιστεύω στην ιδιω-
τική πρωτοβουλία, όπως πιστεύω σε ένα δυνατό κοινωνικό κρά-
τος. 

Σήµερα είχαµε συνάντηση -σας το µεταφέρω και χάρηκα πάρα
πολύ- µε καµµιά δεκαπενταριά Φινλανδούς Υπουργούς. Είχαµε
την ευκαιρία να δούµε από κοντά κάποιους ανθρώπους που ζουν
δηµοκρατικά, που έχουν ένα απίστευτο σύστηµα παιδείας, που
είναι σηµείο αναφοράς για όλους. 

Όταν η «NOKIA» µεσουρανούσε στη Φινλανδία, σας πληρο-
φορώ ότι δεν είχε διαµαρτυρηθεί ούτε ένας Φινλανδός. Οι φόροι
πήγαιναν στην πρόνοια, στην παιδεία, στην υγεία. Είναι ένα κρά-
τος πραγµατικά δηµοκρατικό. Μπορεί κάποτε να δυσαρεστηθή-
καµε από κάποιους εκπροσώπους της, γιατί ήταν πιο κοντά
στους Γερµανούς. Δεν παύει, όµως, αυτή η χώρα, που δεν απα-
σχόλησε ποτέ κανέναν, να έχει µια δηµοκρατία. Να το λέµε αυτό. 

Ήταν κέρδος που ήρθαν αυτοί οι άνθρωποι εδώ, για να µάθουν
για το προσφυγικό. Άκουσα διάφορα. Δεν προσφερόταν το θέµα
για αντιπολίτευση. Εντάξει, ήρθε µια αντιπροσωπεία να µάθει τι
γίνεται στην Ελλάδα. Έχει νόηµα να κάνουµε αντιπαράθεση
εκείνη την ώρα; Για εµένα όχι. Εγώ τουλάχιστον δεν το έκανα. 

Και τους είπα µε κραυγή αγωνίας ότι για εµάς, είµαστε όµηροι.
Έχει τρία εκατοµµύρια ο Ερντογάν στα σύνορά του. Αν δεν στα-
µατήσει ο πόλεµος, είµαστε σε καθεστώς οµηρίας εµείς και οι
Ιταλοί. Θέλουµε βοήθεια εκεί. 

Τελειώνοντας, εγώ θέλω να πω -δεν θα χρειαστώ όλο τον
χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε- επειδή άκουσα πάρα πολλές υπερ-
βολές και ανακρίβειες, ότι είµαστε µια Κυβέρνηση που, αν δεν

το έχετε καταλάβει, κάνουµε αγώνα -και πιστεύω ότι και εσείς θα
ακολουθήσετε- για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. 

Το πλαστικό χρήµα θα µπορούσατε να το έχετε κάνει εδώ και
χρόνια. Γιατί δεν το κάνατε; Το ίδιο και τις υπηρεσίες µίας στά-
σης, για να µην χρειαζόµαστε έξι µήνες και τριάντα τρεις υπο-
γραφές. Μπορούσαµε να τα έχουµε κάνει. Γιατί δεν τα κάνατε;
Γιατί; Οµοίως και την ηλεκτρονική υπογραφή, που στην Εσθονία
και τη Λιθουανία είναι κατάκτηση εδώ και δέκα χρόνια και φεύ-
γουν µπροστά. 

Εγώ δηλώνω και πιστεύω ότι πολλοί από εσάς πράγµατι πι-
στεύετε στην ελεύθερη οικονοµία µε κανόνες. Το πιστεύω. Είµαι
µαζί σας. Ελάτε, λοιπόν, να οικοδοµήσουµε µια καινούργια πραγ-
µατικότητα. 

Υπάρχει µιζέρια. Άκουσα για τους αυτοκινητόδροµους. Εγώ
τυχαίνει να µένω στο Ξυλόκαστρο. Σας πληροφορώ ότι πήγαινα
από τον από κάτω δρόµο και κινδύνευα να σκοτωθώ. Επί τρία
χρόνια κινδύνευα να σκοτωθώ. Και ακούω πάλι να υπάρχει µιζέ-
ρια. Τους παρέδωσε τους κόµβους ο Σπίρτζης. Τι να κάνουµε;
Δεν είναι έγκληµα. Και εσείς θα µπορούσατε να το έχετε κάνει.
Δεν είπα ότι ξεκινήσαµε εµείς τα έργα. Και εσείς και όλοι και πα-
λαιότεροι –καµµιά αντίρρηση. Έχει συνέχεια το κράτος. Όµως
υπάρχει µιζέρια. Από πού και ως πού; 

Ρωτήστε τον Αποστόλου: Γιατί δεν κλείσανε για πρώτη φορά
τους δρόµους; Έχετε ξεχάσει ότι κάθε χρόνο έκλειναν; Να µη
θυµίσω τι γινόταν τώρα. Να µην ξύνω πάλι πληγές. Κάτι έχει αλ-
λάξει και κάτι πάει να αλλάξει. 

Η συµφωνία ανήκει σε όλη την Ελλάδα, σε όλους µας. Κάντε
τον σταυρό σας να κλείσει και αποµονώστε τους ανθρώπους που
έχουν ακραίες φωνές. Δεν προσφέρουν. Εγώ πιστεύω ότι η Νέα
Δηµοκρατία αδικεί τον εαυτό της. Είναι µια παράταξη που έχει
προσφέρει –καµµιά αντίρρηση– και έχει και πολλά ικανά στελέχη. 

Εγώ πρώτος έχω πει για την ευπρέπεια του Σταϊκούρα, του
Κωστή του Χατζηδάκη. Εγώ ευχαρίστησα δηµόσια τη Ντόρα τη
Μπακογιάννη που πριν από εννέα χρόνια ως µη όφειλε µίλησε
για casus belli, αν µας πείραζαν τότε µε τον «Αρίωνα», που πη-
γαίναµε. Εµείς παραβιάζαµε τα χωρικά ύδατα του Ισραήλ. Ήµα-
σταν µε τον Θοδωρή τον Δρίτσα, τη Σοφία τη Σακοράφα, και
έβγαλε casus belli. Την ευχαρίστησα µετά από δέκα χρόνια. 

Πιστεύω ότι αυτό το Κοινοβούλιο πρέπει να έχει ένα άλλο επί-
πεδο. Υπάρχουν πολλά καλά στελέχη. Πρέπει να καλλιεργή-
σουµε τη συναίνεση. Η χώρα –σας το λέω ευθέως– θα φύγει από
εκεί που ήταν. Λυπάµαι που το λέω. Είµαι σκληρός. Μια ελίτ ευ-
θύνεται. Δεν λέω ότι εσείς φταίτε. Κάποιοι από εσάς, όχι όλοι,
µια ελίτ αποµυζούσε την οικονοµία της χώρας επί σαράντα χρό-
νια. Τι να κάνουµε; Να µη θυµίσω νούµερα. 

Να κάνουµε όλοι την αυτοκριτική µας, και εµείς. Είχαµε άγνοια
κινδύνου. Το λέω εγώ. Είχαµε άγνοια κινδύνου. Δεν περιµέναµε
τέτοια φοβερή αντίδραση από κάποιους ανθρώπους. Όλοι να κά-
νουµε την αυτοκριτική µας και να προχωρήσουµε στα πραγµα-
τικά µας προβλήµατα, που είναι πάρα πολλά. Η σηµερινή κου-
βέντα το αποδεικνύει ότι υπάρχει συναίνεση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, να πω ότι γίνονται αποδεκτές οι υπουργικές τρο-

πολογίες.
Στη συνέχεια, καταθέτουµε την τελευταία νοµοτεχνική βελ-

τίωση. Ουσιαστικά, αφορά στην πρόβλεψή µας να µην υπάρξει
κενό µέχρι τον ορισµό του νέου Εθνικού Συµβουλίου Διαπίστευ-
σης. Έτσι, καταθέτουµε αυτή τη νοµοτεχνική βελτίωση στο άρ-
θρο 10 του σχεδίου νόµου, για να καλυφθεί αυτό το κενό µέχρι
τον ορισµό του νέου Διοικητικού Συµβουλίου από το υφιστάµενο
Διοικητικό Συµβούλιο. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας και

Ανάπτυξης κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως
εξής: 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 25 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2017 7243



7244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ πολύ να
διανεµηθεί στους κυρίους συναδέλφους. 

Ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Μπούρας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, εκπλήσσοµαι γιατί δεν έπρεπε

εσείς να έχετε φέρει αυτό το σχέδιο νόµου όχι στο «παρά πέντε»,
αλλά σχεδόν στο «και πέντε», µιας και προΐσταστε και έχετε το
χαρτοφυλάκιο ενός Υπουργείου το οποίο κατά κύριο λόγο πρέπει
να διέπεται από τον προγραµµατισµό και την έγκαιρη αντιµετώ-
πιση των θεµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πράγµατι, µας είχατε συνηθίσει στα καλά αυτά στοιχεία. Σή-
µερα, την τελευταία ηµέρα κινδύνου για τη χώρα, µε τη διαδικα-
σία του επείγοντος, συζητάµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Οικονοµίας και Ανάπτυξης µε τίτλο: «Σύσταση Νοµικού Προσώ-
που Ιδιωτικού Δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης» και άλλες διατάξεις». 

Μάλιστα, µου είχε κάνει εντύπωση στην επιτροπή, κύριε Υ-
πουργέ, που απορήσατε όταν ο εισηγητής µας, ο κ. Δήµας, τεκ-
µηριωµένα σας είπε ότι εκθέτετε τη χώρα σε κινδύνους, διότι
φτάσατε να νοµοθετείτε σήµερα στις 25 Απριλίου, µάλιστα µε τη
διαδικασία του επείγοντος, τελευταία ηµέρα που έχετε τη δυνα-
τότητα να µην εκτεθεί η χώρα στον κίνδυνο της αποβολής του
ΕΣΥΔ από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Διαπίστευσης. 

Τι έκανε η Κυβέρνηση των «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» δυόµισι χρόνια τώρα
για να αντιµετωπίσει αυτό το ενδεχόµενο, δηλαδή, της αποβο-
λής; Πάντως –και το λέω ειλικρινά σε εσάς- πρέπει να αναζητή-
σετε κι ευθύνες σε κάποιους που χειρίζονταν αυτό το θέµα δυό-
µισι χρόνια -δεν είναι κακό-, όταν µάλιστα διαρκώς γι’ αυτά τα
δυόµισι χρόνια υπήρχαν προειδοποιήσεις για τον κίνδυνο της
αποβολής. 

Κι έρχεστε σήµερα άρον-άρον να νοµοθετήσετε, και µάλιστα
ατελώς, κύριε Υπουργέ, γιατί δηλώνετε ότι µετά την ψήφιση του
σχεδίου νόµου θα δηµιουργήσετε µια οµάδα εργασίας µε τους
τρεις φορείς, ΕΣΥΔ, ΕΛΟΤ, ΕΙΜ, ώστε να συζητήσετε την πορεία
τους, πράγµα που θα έπρεπε να είχε προηγηθεί, καθώς -και
όπως το διαπιστώσαµε- και η αναλυτική κουβέντα µε τους φο-
ρείς, οι οποίοι είναι πάρα πολλοί. Σήµερα ακόµη, έχω πλειάδα
εγγράφων στο e-mail µου από διάφορους φορείς. Ακόµα και η
ψήφιση του νοµοσχεδίου που συζητάµε, δηλαδή, δεν αρκεί. Είναι
αναγκαία αλλά όχι ικανή συνθήκη. Απαιτείται πάντα η κατάρτιση
κανονισµού και η έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Αυτή η νοµοθετική ατέλεια, κύριε Υπουργέ, δεν βοηθάει όπως
θα έπρεπε την ελληνική οικονοµία. Διότι αυτό που νοµοθετούµε
σήµερα είναι πραγµατικά ένα εργαλείο για την ελληνική οικονο-
µία. 

Κανονικά, ο στόχος θα έπρεπε να ήταν η επιδίωξη χάραξης
αναπτυξιακής πολιτικής και να συζητούσαµε τους τρόπους µε
τους οποίους θα βελτιωθεί η ποιότητα υπηρεσιών διαπίστευσης,
τυποποίησης και µετρολογίας. Δυστυχώς, δεν διαθέτετε ούτε
σχέδιο για τη χώρα, αλλά κυριότερα, δεν έχετε την ικανότητα και
τη δυνατότητα να βγάλετε τη χώρα από αυτή την κρίση. 

Το σηµερινό νοµοθέτηµα είναι ένα ακόµη δείγµα πως είστε
ανήµποροι να διαχειριστείτε τη διακυβέρνηση της χώρας ακόµα
και σε ζητήµατα που θα µπορούσατε να συζητήσετε µε τους εµ-
πλεκόµενους φορείς µε την άνεση του χρόνου, ώστε να βρεθούν
βέλτιστες και αποτελεσµατικές λύσεις. Δεν το πράξατε και στην
πραγµατικότητα συζητάµε µόνο το πώς θα γλυτώσουµε την απο-
βολή από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Διαπίστευσης, αδιαφορών-
τας για την βελτίωση των υπηρεσιών.

Βέβαια, αν και ο χρόνος είναι περιορισµένος και δεν θα ήθελα
να κάνω κατάχρηση, θέλω να πω ότι δεν είναι πρωτόγνωρο, αλλά
είναι καθιερωµένο πλέον σε όλα τα νοµοθετήµατα να έχουµε
πληθώρα άσχετων τροπολογιών, δείγµα κι αυτό της προχειρό-
τητας µε την οποία νοµοθετούν όλα τα Υπουργεία. Σήµερα δεν
είχαµε πολλά. Είναι ακόµη ο απόηχος των εορτών του Πάσχα και
αυτός ίσως ήταν ο λόγος. Όµως, έχουµε σ’ ένα νοµοσχέδιο άσ-
χετες τροπολογίες. Εξηγήθηκαν από το πρωί τόσο από τον ειση-
γητή µας τον κ. Δήµα όσο και από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκ-

πρόσωπο τον κ. Τζαβάρα. Ήταν αναλυτικοί στις τοποθετήσεις
τους στα θέµατα των τροπολογιών, των βεβιασµένων τροπολο-
γιών µε πολλές ασάφειες και µάλιστα όταν βρισκόµαστε -µιλώ
και µε την ιδιότητά µου, επειδή επί χρόνια ήµουν εκπαιδευτικός
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση- µερικές µόνο εβδοµάδες από τις
πανελλήνιες εξετάσεις και φέρνουµε νοµοθέτηµα µε το οποίο
αναστατώνουµε χιλιάδες παιδιά που βρίσκονται στην τελική τους
διαδροµή για τις εξετάσεις. Ξέρετε ότι οι εξετάσεις το πρώτο
που απαιτούν είναι ηρεµία και ψυχραιµία, για να µπορούν να συγ-
κεντρωθούν στα γνωστικά τους αντικείµενα

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έφυγε ο Υφυπουργός και δεν απάντησε στον κ. Δήµα σε βα-

σικά ερωτήµατα, τα οποία τίθενται και τα οποία είναι δυσεξή-
γητα, όσον αφορά το θέµα των ασθενειών και το θέµα τού ποιος
θα προσδιορίζει κ.λπ..

Δεν θα πάρω άλλο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας πρέπει να πω ότι

η χώρα χρειάζεται µια αξιόπιστη και σοβαρή Κυβέρνηση, µε σχέ-
διο και ικανότητα να διαχειριστεί αυτήν την κρίσιµη κατάσταση.
Αυτό εσείς, δυστυχώς για τη χώρα και για την κρισιµότητα την
οποία διέρχεται, δεν το υπηρετείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπούρα.
Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία. Πριν ξεκι-

νήσει ο συνάδελφος την τοποθέτησή του, να ενηµερώσω το
Σώµα ότι είναι ο προτελευταίος οµιλητής. Θα ακολουθήσει ο τε-
λευταίος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Σπαρτινός, και η πα-
ράκληση από το Προεδρείο είναι ότι όσοι εκ των εισηγητών ή
ειδικών αγορητών επιθυµούν να δευτερολογήσουν, να το δηλώ-
σουν, για να συνεχίσουµε τη διαδικασία µετά το πέρας του κα-
ταλόγου των οµιλητών. Θα κλείσει, βεβαίως, ο Υπουργός και
µετά θα ακολουθήσει η ψηφοφορία του νοµοσχεδίου.

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Παίρνω τον λόγο, για να µιλήσω αποκλειστικά και µόνο για την

τροπολογία που αφορά τις πανελλαδικές εξετάσεις, που πλέον
είναι άρθρο του νοµοσχεδίου, το άρθρο 12 του νοµοσχεδίου.

Θα πω ορισµένα πράγµατα, που τα γνωρίζετε. Έχουµε µια νέα
πολιτική ηγεσία στο Υπουργείο Παιδείας, διότι, σύµφωνα µε την
κρίση και την αξιολόγηση του Πρωθυπουργού, η προηγούµενη
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας κρίθηκε ανεπαρκής. 

Για να δούµε, λοιπόν, τώρα τι έχει κάνει η νέα ηγεσία του Υ-
πουργείου Παιδείας. Χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος, ξεκίνησε
και ανακίνησε το ζήτηµα των πανελλαδικών εξετάσεων και έ-
χουµε σε αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα µία σειρά από δηλώσεις
και παρεµβάσεις του Γενικού Γραµµατέα του Υπουργείου Παι-
δείας. 

Στο σηµείο αυτό ανοίγω µία παρένθεση: Για ποιον λόγο σή-
µερα, δεν ήρθε ο Υπουργός Παιδείας να µας µιλήσει για το συγ-
κεκριµένο άρθρο 12 και έστειλε τον Υφυπουργό; Δεν έχω ακού-
σει καµµία δήλωση του συγκεκριµένου Υφυπουργού γι’ αυτό το
θέµα. Απεναντίας, έχουν µιλήσει όλοι οι άλλοι, οι οποίοι σήµερα
απουσίαζαν.

Δεύτερον, έχουµε συζητήσει πρόσφατα στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων και εκεί έγινε αναφορά σε αυτό το θέµα και
ζητήθηκε από τη σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας να
έχουµε µία µίνιµουµ συνεννόηση και µία µίνιµουµ συναίνεση,
ούτως ώστε να µην έχουµε δηλώσεις και ξανά δηλώσεις γι’ αυτό
το θέµα, διότι είναι ένα θέµα πάρα πολύ ουσιαστικό, για τον πολύ
απλό λόγο ότι αφορά δεκάδες χιλιάδες µαθητές και τις οικογέ-
νειές τους. Γνωρίζετε όλοι σας και όλοι µας τη διαδικασία στην
οποία βρίσκονται και τα παιδιά και οι οικογένειές τους, όταν δί-
νουν πανελλαδικές εξετάσεις. 

Ζητήθηκε, λοιπόν, από εκεί να έχουµε µία µίνιµουµ συνεν-
νόηση και αµέσως µετά από την επιτροπή είχαµε µηνυτήρια ανα-
φορά από τον Γενικό Γραµµατέα στον Πρόεδρο των φροντιστών
όλης της Ελλάδας, άρα ξανατέθηκε το θέµα, και στη συνέχεια
προέκυψε το σηµερινό άρθρο.
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Για να δούµε, λοιπόν, τι συνέβαινε µέχρι τώρα. Η σηµερινή
ηγεσία θεώρησε ότι ήταν λάθος αυτό το οποίο έπραξε πέρυσι η
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Τι έπραξε πέρυσι; Ακολούθησε
την πεπατηµένη, σε σχέση µε τις πανελλήνιες εξετάσεις και έρ-
χεται και λέει ότι θα το αλλάξει. Πώς θα το αλλάξει, χωρίς να
γνωρίζει τι θέλει να πράξει και χωρίς να προχωρήσει και σε διά-
λογο; 

Δεν είναι αλήθεια και θα αδικήσω τον Υφυπουργό, αν αναφερ-
θώ σε αυτά τα οποία είπε. Είπε ο κύριος Υφυπουργός Παιδείας,
υπερασπιζόµενος την τροπολογία, ότι οι µαθητές που θα δώσουν
επαναληπτικές εξετάσεις τον Σεπτέµβριο θα έχουν το µίνιµουµ
της βάσης του τελευταίου εισακτέου στη σχολή. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -και δεν είναι εδώ για να
µε διαψεύσει, αλλά σας καλώ να δείτε τα Πρακτικά- τους το εί-
παµε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Με ποια βάση θα
εισαχθούν τα παιδιά τον Σεπτέµβριο στις σχολές τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης; 

Τους το είπαµε εµείς, τους το είπε η Αντιπολίτευση. Αυτό είναι
πρώτο δείγµα ότι δεν κάνετε διάλογο, ότι δεν ακούτε. Θα µπο-
ρούσατε, πριν φέρετε το συγκεκριµένο άρθρο, τη συγκεκριµένη
τροπολογία, να έχετε διαβουλευτεί και όχι να διαβουλευτείτε
µόνο µε τους Βουλευτές ή τα κόµµατα, αλλά µε αυτούς, οι οποίοι
έχουν την εµπειρία και γνωρίζουν, µε την εκπαιδευτική κοινότητα.
Να συζητήσετε µε τους καθηγητές της δηµόσιας εκπαίδευσης,
να συζητήσετε µε τους καθηγητές των φροντιστηρίων, να χρη-
σιµοποιήσετε την εµπειρία των προηγούµενων χρόνων.

Όµως, εσείς τα ξέρετε όλα! Δεν χρειάζεστε την εµπειρία των
προηγούµενων χρόνων. Γι’ αυτό ήρθατε πέρυσι και είπατε ότι αλ-
λάζετε πάλι την τελευταία στιγµή την Επιτροπή των Πανελλαδι-
κών Εξετάσεων. 

Σας είχαµε προειδοποιήσει και είχαµε πει να µη σκεφτείτε και
να µην τολµήσετε οποιαδήποτε δεύτερη σκέψη περνά, σε σχέση
µε το αδιάβλητο, την αντικειµενικότητα και τη διαφάνεια των πα-
νελλαδικών εξετάσεων. Και αυτό δεν το λέµε µόνο σε εσάς και
δεν το λέµε, κύριε Υπουργέ, µόνο στην πολιτική ηγεσία. Το λέµε
και σε αυτούς που συµµετέχουν στις επιτροπές στο Υπουργείο.
Σας το ξαναλέµε: Να µην τολµήσετε να παίξετε µε τα παιδιά µας
και µε το µέλλον τους!

Άλλο ψέµα που ειπώθηκε από τον σηµερινό Υφυπουργό, ο
οποίος µάλλον δεν γνωρίζει το ζήτηµα, είναι ότι αυτοί που θα δώ-
σουν εξετάσεις τον Σεπτέµβριο θα είναι εκτός ποσοστού αυτών
που θα δώσουν εξετάσεις τον Ιούνιο και θα εισαχθούν µε το πο-
σοστό. 

Γιατί είναι ένα µεγάλο ψέµα; Γιατί έχει προηγηθεί η απόφαση
του Υπουργού Παιδείας για τη µείωση των εισακτέων στις σχο-
λές της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Και ποιους µειώνει; Στις σχο-
λές που έχουν αυξηµένη ζήτηση. 

Άρα, το µείωσε για να έρθει να πει, «σας δίνω τη δυνατότητα
να πάτε τον Σεπτέµβριο». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έθεσα ερωτήµατα στην επιτροπή και δεν πήρα απάντηση. Τα

θέτω, λοιπόν, ξανά και σήµερα εδώ, δηµόσια και ανοιχτά: Στις
επαναληπτικές εξετάσεις του Σεπτεµβρίου ένας µαθητής, ο
οποίος δεν θα πάει καλά στο πρώτο µάθηµα, θα έχει τη δυνατό-
τητα να ξαναδώσει και τα τέσσερα µαθήµατα. Σε πόσα βαθµο-
λογικά κέντρα διορθώνονται τα γραπτά αυτών των µαθητών;
Μέχρι τώρα, βαθµολογούνταν σε δυο βαθµολογικά κέντρα, στην
Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη και ήταν οι ίδιοι βαθµολογητές, που
ήταν από πριν, που επιλέγονταν µε κλήρωση, µε διασταύρωση
και έτσι διασφαλίζαµε το αδιάβλητο των εξετάσεων. Τώρα, λοι-
πόν, θα πάµε σε ένα βαθµολογικό κέντρο -δεν µας τα εξήγησε
κανένας αυτά, δεν µας τα είπε κανένας εδώ πέρα- θα βαθµολο-
γηθούν τα γραπτά σε ένα βαθµολογικό κέντρο. Και πόσα θα είναι
αυτά τα γραπτά; Περίπου είπε το 0,5% των εισακτέων. Άρα, συ-
νολικά, σε όλες τις κατευθύνσεις, θα είναι γύρω στα τριακόσια
µε τετρακόσια παιδιά και αν τα µοιράσουµε ανά κατεύθυνση, θα
είναι γύρω στα εβδοµήντα, ογδόντα  παιδιά, εκατό µε τίποτα,
αδύνατον. 

Εποµένως, εκεί µπορούµε να µεριµνήσουµε και να πούµε: τέσ-

σερα µαθήµατα σε αυτή την κατεύθυνση, οκτώ βαθµολογητές.
Μπορούµε να διαλέξουµε ποιοι θα είναι αυτοί οι οκτώ βαθµολο-
γητές. Μπορούµε να δώσουµε και µια συγκεκριµένη κατεύθυνση,
να είναι πολύ πιο επιεικείς. Γνωρίζουν οι εκπαιδευτικοί πώς γί-
νονται οι βαθµολογήσεις. 

Όµως, τον Ιούνιο τι πετυχαίναµε -µέχρι τώρα- µε την πεπατη-
µένη; Πετυχαίναµε το αδιάβλητο, διότι κανένας δεν γνώριζε πού
θα πήγαιναν τα γραπτά από την Άρτα να βαθµολογηθούν, κανέ-
νας δεν γνώριζε, για παράδειγµα, πού θα πήγαιναν τα γραπτά
από την Αθήνα. 

Ήρθατε, λοιπόν, σήµερα και παίζετε µε το µέλλον των παιδιών
µας και σπάτε το αδιάβλητο των εξετάσεων. Στέλνουµε προει-
δοποίηση από εδώ και λέµε και σε εσάς, στην ηγεσία, που µπορεί
να έχει άλλες σκέψεις και σε όλους αυτούς, οι οποίοι συµµετέ-
χουν, το εξής: Να γνωρίζετε ότι αυτό δεν θα περάσει έτσι. Και
σας το λέω και πάλι, για δεύτερη φορά, να µην το τολµήσετε. 

Επίσης, είναι µεγάλη πρόκληση, όταν µε τόσο πολύ µεγάλη ευ-
κολία, µε τόσο πολύ µεγάλη προχειρότητα για ένα µεγάλο θέµα,
για ένα τέτοιο θέµα για το οποίο θα έπρεπε να υπάρχει διάλογος,
σύνθεση, συνεννόηση και προγραµµατισµός, κυρίες και κύριοι,
έρχεστε και λέτε ότι θα βγει µια υπουργική απόφαση, που θα κα-
θορίζει τους λόγους υγείας. Πότε θα βγει η υπουργική απόφαση;
Τα σχολεία κλείνουν στις 9 Μαΐου. Γιατί; Στην επιτροπή κουβεν-
τιάσαµε πριν από έναν µήνα. Τι έχει να σκεφθεί, δηλαδή, ο Υ-
πουργός, για να µας φέρει αυτή την υπουργική απόφαση, να
έρθει στη Βουλή των Ελλήνων και να πει, «αυτά είναι τα κριτήρια
µε τους αυστηρούς λόγους»; 

Θα περιµέναµε να έρθετε και να πείτε: «Δεν δίνουµε τη δυνα-
τότητα σε κανέναν, ο οποίος θέλει να κάνει κατάχρηση της δυ-
νατότητας των επαναληπτικών εξετάσεων. Βάζουµε αυστηρά
κριτήρια για τους λόγους υγείας, λέµε συγκεκριµένα ποια είναι
και µε αυτόν τον τρόπο πάµε στις εξετάσεις». Όµως, εσείς µάλ-
λον έχετε άλλες σκέψεις. 

Γι’ αυτό το λόγο, καταψηφίζουµε και το συγκεκριµένο άρθρο. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σπαρτινός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χρονική στιγµή που συζητάµε

αυτό το νοµοσχέδιο είναι η ίδια που συµβαίνουν διάφορα ενδια-
φέροντα ή και ιστορικά θέµατα, θα έλεγα, στην Ευρώπη και στη
χώρα µας. Λογικά, αυτό έδωσε αφορµή σε ορισµένους συναδέλ-
φους, κυρίως Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, να κάνουν και
γενικότερες τοποθετήσεις. 

Θα ήθελα και εγώ να κάνω ένα, δυο σχόλια πάνω σε αυτή τη
γενικότερη συζήτηση, κυρίως σε κάτι που ανέφερε ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Λο-
βέρδος. Μας είπε ότι, µόνο στην Ελλάδα νίκησε ο λαϊκισµός, στη
Γαλλία έχασε, στην Ολλανδία έχασε. 

Θα έλεγα, κατ’ αρχάς, ότι πρόκειται για µια πάρα πολύ σοβαρή
πολιτική απρέπεια -τουλάχιστον- του κ. Λοβέρδου να κατατάσσει
τον ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τη Λεπέν και τον Βίλντερς. Όµως, φαίνεται
ότι ο κ. Λοβέρδος δεν έχει ακόµα µπορέσει να χωνέψει -και δεν
ξέρω αν θα το χωνέψει γρήγορα ή κάποια στιγµή- ότι η κατάρ-
ρευση ή η συρρίκνωση της ευρωπαϊκής Σοσιαλδηµοκρατίας ξε-
κίνησε από την Ελλάδα. Πήρε τον όρο «πασοκοποίηση». Προ-
χθές στη Γαλλία το είπαν «pasokisation». 

Πριν από λίγες εβδοµάδες στην Ολλανδία χρησιµοποίησαν κά-
ποια άλλη λέξη. Δεν ξέρω στα ολλανδικά πώς ακριβώς είναι ο
όρος, αλλά προφανώς, αρχίζει από τη λέξη «ΠΑΣΟΚ». Όλα αυτά,
λοιπόν, του έχουν δηµιουργήσει µια πολύ µεγάλη πικρία. Δεν
ξέρω αν η άποψή του αυτή περί λαϊκισµού βρίσκει σύµφωνους
όλους τους Βουλευτές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ο ί-
διος, όµως, ήταν σαφής και νοµίζω ότι δεν έπρεπε να µείνει
ασχολίαστη αυτή η τοποθέτησή του. 

Με αφορµή τις γαλλικές εκλογές, ακούσαµε και από τον κ.
Αµυρά από το Ποτάµι στη συνέχεια να µας λέει ότι, επειδή είµα-
στε εναντίον της Λεπέν, επειδή είπαµε, όπως και το αδελφό
κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ στη Γαλλία, το Γαλλικό Κοµµουνιστικό Κόµµα,
«ποτέ Λεπέν!», αυτό σηµαίνει ότι αλλάξαµε πολιτικό περπάτηµα
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και ότι τώρα είµαστε υποστηρικτές του Μακρόν. Δεν ξέρω το Πο-
τάµι τι θέση πήρε πάνω στο θέµα αυτό και εάν θα πρέπει να χα-
ρακτηριστεί η ιδεολογική του φυσιογνωµία -η οποία ακόµα
παραµένει ασαφής- από το τι θα πει για τον δεύτερο γύρο των
γαλλικών εκλογών. 

Να έρθω τώρα λίγο στο θέµα του νόµου που συζητάµε. Κατ’
αρχάς, µου έκανε εντύπωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι,
ενώ γράφτηκαν αρκετοί οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία και
ενώ ήταν το πρωί, στην έναρξη της συνεδρίασης, ο κ. Χατζηδά-
κης, ο οποίος είχε νοµοθετήσει σχετικά το 2013, ο κ. Χατζηδάκης
δεν ήταν στη λίστα των οµιλητών -µπορεί να είχε κάποια άλλη,
σπουδαία υποχρέωση, δεν ξέρω- και ανέλαβαν µε ευγενικό τρό-
πο -ήταν µια ευγενική πολιτική κίνηση- οι συνάδελφοί του της
Νέας Δηµοκρατίας να υποστηρίξουν εκείνοι την τουλάχιστον
άστοχη ενέργεια, που είχε κάνει το 2013, νοµοθετώντας µε τον
συγκεκριµένο τρόπο. 

Η ιστορία της συγχώνευσης των τριών οργανισµών, ΕΛΟΤ, ΕΙΜ
και ΕΣΥΔ, που έγινε τότε από την κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου
και τον κ. Χατζηδάκη, τον σηµερινό Αντιπρόεδρο της Νέας Δη-
µοκρατίας, είναι νοµίζω και διδακτική και πολύ χαρακτηριστική.
Διδάσκει -πρέπει να διδάσκει, δεν είµαι σίγουρος ότι διδάσκει
όλους εκείνους που κυβέρνησαν την εποχή εκείνη- ότι η µε οποι-
ονδήποτε τρόπο και κόστος συρρίκνωση του δηµόσιου και του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, αυτό το «πάση θυσία», που έχουµε
ακούσει πάρα πολλές φορές, µπορεί να δηµιουργήσει πολύ πε-
ρισσότερα προβλήµατα από εκείνα που υποτίθεται θα ήθελε να
λύσει. 

Είναι, επίσης, πολύ χαρακτηριστικό -«εξ όνυχος τον λέοντα»
θα έλεγα- της νοοτροπίας, του κλίµατος και της πολιτικής που
ακολούθησε εκείνη η κυβέρνηση, που την καθιστούσε βασιλικό-
τερη του βασιλέως, όταν µε επιπολαιότητα και απερισκεψία
εφάρµοζε το δόγµα της νεοφιλελεύθερης λιτότητας, όχι µόνο
στο ΕΣΥΔ και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όσο στο σύνολο
της ελληνικής κοινωνίας. 

Έτσι, λοιπόν, µετά από εκείνη τη νοµοθέτηση, κάποια στιγµή,
κατά τη διάρκεια µιας αξιολόγησης από τον Ευρωπαϊκό Οργανι-
σµό Διαπίστευσης, διαπιστώθηκε το ασυµβίβαστο της συνύπαρ-
ξης µε τους δύο άλλους φορείς. Και αυτό -εάν δεν άλλαζε- θα
είχε σηµαντικές επιπτώσεις για τα ελληνικά πιστοποιητικά διαπί-
στευσης και κατά συνέπεια, για τα πιστοποιητικά ποιότητας και
τις εκθέσεις δοκιµών των διαπιστευµένων φορέων και εργαστη-
ρίων, άρα των προϊόντων, των υλικών και των υπηρεσιών, που
αναφέρονταν σε αυτά τα πιστοποιητικά. Θα δηµιουργούσε, δη-
λαδή, σοβαρό πρόβληµα για τις ελληνικές εξαγωγές και την ελ-
ληνική οικονοµία. 

Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής και της
ακρόασης των φορέων έγιναν γνωστά πολλά άλλα ενδιαφέροντα
στοιχεία, που επιβεβαιώνουν την άκριτη και δογµατική προσή-
λωση της τότε Κυβέρνησης σε κοντόφθαλµες πρακτικές. 

Κατ’ αρχάς, µάθαµε από τον συνάδελφο κ. Τζελέπη, ειδικό
αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και στελέχους του
ΠΑΣΟΚ, ότι ο κ. Χατζηδάκης εκείνη την εποχή δεν ήθελε επ’ ου-
δενί να ακούσει τις συµβουλές του συγκυβερνώντος ΠΑΣΟΚ, ότι
πιθανότατα, αυτή η συγχώνευση θα δηµιουργούσε προβλήµατα
συµβατότητας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Ευρωπαϊκού Κα-
νονισµού 765/2008. Φαίνεται ότι η δυνατότητα επιρροής του
ΠΑΣΟΚ σε εκείνη την κυβέρνηση ήταν πάρα πολύ µικρή και δεν
επέτρεπε να επικρατήσει η σωστή άποψη στο συγκεκριµένο θέ-
µα. 

Λίγο όψιµα, όµως, ο καλός συνάδελφος από το ΠΑΣΟΚ θυµή-
θηκε το δίκιο του, αν και στη συνέχεια, αρκετά αµήχανα, προ-
σπάθησε και είπε διάφορα πράγµατα, τα οποία σε µένα ήχησαν
αντιφατικά. Είπε ότι µέχρι το 2015 εκείνη η ρύθµιση -η νοµοθέ-
τηση του κ. Χατζηδάκη- είχε βρει ένα µαγικό κόλπο και όλα πή-
γαιναν καλά και ξαφνικά, τα προβλήµατα προέκυψαν µετά τον
Ιανουάριο του 2015. Μας είπε, στη συνέχεια, ότι η ρύθµιση που
κάνουµε είναι απλώς µια προσωρινή ρύθµιση και θα φέρουµε νέα
παράταση, ότι θα χρειαστεί άλλη ρύθµιση, γιατί είναι απλώς µια
παράταση αυτή, που θα πάρουµε τώρα, πράγµα, που είναι απο-
λύτως αναληθές, διότι η απόλυτη αυτονόµηση του ΕΣΥΔ δεν
µπορεί να δηµιουργήσει κανένα απολύτως πρόβληµα στη συνέ-

χεια. Και σήµερα το πρωί, στην εισήγησή του, είπε -δεν ξέρω αν
το κατάλαβα καλά- ότι θα µπορούσε να παραµείνει και η συγχώ-
νευση και θα ήταν καλύτερα να παρέµεναν συγχωνευµένοι οι
τρεις οργανισµοί. 

Όλα αυτά τα ακούσαµε από τον εκπρόσωπο του ίδιου κόµµα-
τος και πραγµατικά, εγώ έχω µπερδευτεί για το ποια είναι τελικά
η τοποθέτηση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

Επιπλέον, κατά την ακρόαση των φορέων, διαπιστώσαµε ότι
οι επισηµάνσεις από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Διαπίστευσης
είχαν διατυπωθεί πριν από το 2013, από το 2012. Το είπε ο Υ-
πουργός. Κατέθεσε και έγγραφα. Το είπαν οι σύλλογοι των ερ-
γαζοµένων στο ΕΣΥΔ και στον ΕΛΟΤ. Κατέθεσαν κι αυτοί έγγρα-
φα στην επιτροπή. Άρα, δεν υπήρχε καµµία δικαιολογία παρα-
πλάνησης ή λάθους εκείνης της εποχής από τον αρµόδιο Υπουρ-
γό και την κυβέρνηση της εποχής εκείνης.

Και βέβαια, φθάσαµε και σε έναν απόλυτο, θα έλεγα, παραλο-
γισµό και µια ρηχή αντιπολιτευτική τακτική, που ακολουθεί εδώ
και πάρα πολύ καιρό η Νέα Δηµοκρατία, να συµφωνεί και επί της
αρχής και επί όλων σχεδόν των άρθρων, εκτός των τροπολογιών
-δεν αναφέροµαι σε αυτές τώρα- και τελικά, να κάνει µια κριτική,
η οποία ήταν καταλυτική. 

Και αναρωτιέµαι, αν διαφωνούσαν σε όλα αυτά, τι παραπάνω
θα είχαν να πουν; Αυτός ο τρόπος αντιπολίτευσης κρατάει σε
υψηλό επίπεδο την κοινοβουλευτική και την πολιτική αντιπαρά-
θεση; 

Είναι ερωτήµατα, που αφορούν τους ίδιους, διότι οι ίδιοι έχουν
χαράξει µια αντιπολιτευτική πολιτική, µια πρακτική, την οποία νο-
µίζω ότι θα πρέπει οι ίδιοι κάποια στιγµή -και θα αναγκαστούν,
πιστεύω, από τις εξελίξεις των γεγονότων- να επανεξετάσουν.

Τώρα, προέκυψε και ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα από όλη αυτή
τη συζήτηση στην επιτροπή και την Ολοµέλεια, το θέµα της βιω-
σιµότητας των δύο άλλων οργανισµών, του ΕΛΟΤ και του ΕΙΜ,
που παραµένουν στο σχήµα που είχε δηµιουργηθεί µετά την
αποχώρηση του ΕΣΥΔ. 

Πράγµατι, υπάρχουν ζητήµατα εκεί. Ο Υπουργός είπε ότι πρέ-
πει να αντιµετωπιστούν. Έχει ξεκινήσει το Υπουργείο να σκέφτε-
ται τρόπους αντιµετώπισης. Και η επιτροπή, η οποία θα συγκρο-
τηθεί αυτή τη βδοµάδα, όπως δήλωσε ο Υπουργός, και η οποία
πολύ χλευάστηκε ότι γίνεται εκ των υστέρων, ενώ θα έπρεπε να
γίνει από πριν, είναι µια επιτροπή, ακριβώς για να λύσει αυτά τα
προβλήµατα. 

Το σύστηµα, θα έλεγα γενικότερα, της ποιότητας των προϊόν-
των, των υλικών και των υπηρεσιών στη χώρα µας, που έχει ως
πυλώνες του αυτούς τους τρεις οργανισµούς, θέλει µια επανε-
ξέταση, γιατί χρειάζεται να προχωρήσει πιο δυναµικά και να ανα-
λάβει ρόλους, οι οποίοι θα βοηθήσουν σηµαντικά την ελληνική
παραγωγή, την ελληνική οικονοµία και τις ελληνικές εξαγωγές.
Αυτό είχε µείνει πίσω. Πρέπει να ξανασχεδιαστεί. Και αυτό είναι
το αντικείµενο αυτής της επιτροπής, που θέλει να συγκροτήσει
το Υπουργείο.

Νοµίζω ότι µαζί µε αυτό, πρέπει να αντιµετωπιστεί και το θέµα
της εποπτείας της αγοράς, η οποία εδώ και πολλά χρόνια έχει
θεσµοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και έχει περάσει και
στην εθνική νοµοθεσία. Όµως, ο εθνικός σχεδιασµός παραµένει,
όχι ολοκληρωµένος, διότι κυρίως επικεντρώνεται σε κατασταλ-
τικές ενέργειες, από τη στιγµή που θα υπάρξει ένα πρόβληµα
ασφάλειας στα προϊόντα που κυκλοφορούν, ενώ θα πρέπει να
σχεδιάσουµε συνολικά και ένα σχέδιο προληπτικών παρεµβά-
σεων, όπως κάνουν πάρα πολλές ευρωπαϊκές χώρες σε αυτό τον
τοµέα.

Πολύ σύντοµα, στο χρόνο που µένει, να κάνω µια αναφορά σε
κάποια πράγµατα που ακούστηκαν για τις τροπολογίες. Κατ’
αρχάς, θα ήθελα να πω για την Πρωτοµαγιά ότι η νοµοθεσία που
υπήρχε από το 1968, την εποχή της χούντας -άκουσα µε περιέρ-
γεια από κάποια πλευρά να λέγεται ότι ήταν καλύτερος ο χουν-
τικός νόµος- καθιστούσε προαιρετικό στον Υπουργό Εργασίας,
αν θέλει να κάνει αργία την Πρωτοµαγιά. Σήµερα αυτό δεν επα-
φίεται στον κάθε Υπουργό, αλλά είναι µια πάγια ρύθµιση της ελ-
ληνικής πολιτείας, τιµώντας αυτούς τους αγώνες. 

Και θα έλεγα σε κάποιους άλλους συναδέλφους, που ανησυ-
χούν µήπως αυτή η νοµοθέτηση σταµατήσει, φρενάρει τους ερ-
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γατικούς αγώνες, ότι οι εργατικοί αγώνες δεν φρενάρονται από
νοµοθεσίες. Οι εργατικοί αγώνες αναπτύσσονται και προχωρούν,
εάν το εργατικό κίνηµα, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, έχουν συγκεκρι-
µένα προβλήµατα, έχουν συγκεκριµένους τρόπους πάλης για να
τα αντιµετωπίσουν, από το πόσο αποτελεσµατικοί είναι αυτοί οι
τρόποι πάλης. Έτσι προχωρά και εξελίσσεται η ιστορία.

Από την άλλη µεριά, θα ήθελα να ξαναπώ -το έχω πει άλλες
φορές, µε άλλες αφορµές- ότι το εργατικό κίνηµα και η εργατική
τάξη ποτέ δεν εκπροσωπήθηκε στην πραγµατικότητα -ούτε και
σήµερα εκπροσωπείται- από ένα και µόνο κόµµα, το οποίο µπο-
ρεί να φέρεται ως έχον διάφορα δικαιώµατα πάνω στην τάξη
αυτή.

Ως προς την άλλη τροπολογία, που έχει σχέση µε την καταπο-
λέµηση της αδήλωτης εργασίας, µένω µε την εντύπωση από ορι-
σµένες τοποθετήσεις ότι ορισµένους οµιλητές πιθανώς να τους
ανησύχησε.

Εγώ δεν αµφιβάλλω ότι σήµερα η Επιθεώρηση Εργασίας έχει
περιορισµένα µέσα, αποτέλεσµα των πολιτικών που ακολουθή-
θηκαν µακροχρόνια, από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Και
προσπαθούν να κάνουν µε αυτά τα περιορισµένα µέσα ό,τι κα-
λύτερο µπορούν. Υπάρχει, όµως, πρόσφατα µια -θα έλεγα- εν-
διαφέρουσα δραστηριοποίηση αυτού του Σώµατος Επιθεωρη-
τών Εργασίας και του Υπουργείου, όλα αυτά να συγκροτηθούν
και να οργανωθούν, όσο το δυνατόν καλύτερα. Νοµίζω ότι αυτό
που µας είπε η κυρία Υπουργός, ότι θα είναι µικτοί οι έλεγχοι που
θα ξεκινήσουν -Επιθεώρηση Εργασίας, ΕΦΚΑ, Οικονοµική Αστυ-
νοµία και ένας φορέας ακόµα- αυτό θα κάνει πολύ πιο αποτελε-
σµατικούς τους ελέγχους.

Τελειώνοντας, για την τροπολογία των επαναληπτικών εξετά-
σεων, νοµίζω ότι ο Υφυπουργός κ. Μπαξεβανάκης έδωσε πειστι-
κές απαντήσεις. Εγώ θα πω ένα µόνο πράγµα: Ακούστηκε από
πολλούς ότι έρχεται τελευταία στιγµή και αυτό θα δηµιουργήσει
αναστάτωση κ.λπ.. Αν επρόκειτο για άλλα θέµατα των πανελλα-
δικών εξετάσεων, θα µπορούσα και εγώ να συµφωνήσω. Το συγ-
κεκριµένο, όµως, για το θέµα που αναφέρεται στο αν κάποιος
υποψήφιος αρρωστήσει ή του συµβεί ένα σοβαρό πρόβληµα
απώλειας συγγενικού του προσώπου, δεν έχει σχέση πόσο νω-
ρίτερα ή πόσο αργότερα έχει έρθει. Κανείς δεν ξέρει σήµερα,
σαράντα δύο µέρες πριν, αν θα είναι άρρωστος όταν θα δώσει
εξετάσεις ή αν θα υπάρχει απώλεια προσφιλούς του προσώπου.

Γι’ αυτό θα έλεγα, αν θέλουµε να είµαστε εποικοδοµητικοί, ότι
µπορούµε να κάνουµε προτάσεις, οι οποίες να ενσωµατωθούν
και στην υπουργική απόφαση. Να µη λέµε, όµως, ό,τι νοµίζουµε
ότι είναι εύκολο για να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις.

Ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη για την κατάχρηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σπαρτινό, µε τον οποίο ολοκληρώθηκε ο κύκλος των παρεµ-
βάσεων και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των οµιλη-
τών που ήταν εγγεγραµµένοι στον κατάλογο.

Περνούµε στις δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών αγο-
ρητών. 

Το Προεδρείο προτείνει να πάρει το λόγο ο κ. Τζελέπης, αν
δεν έχετε αντίρρηση οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές των
υπολοίπων κοινοβουλευτικών κοµµάτων, γιατί έχει µια υποχρέ-
ωση στην Κοινοβουλευτική του Οµάδα. Μετά θα πάµε κατά
σειρά, πρώτα ο κ. Τζαµακλής και κατόπιν όποιος άλλος επιθυµεί.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Ορίστε, κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κατ’ αρχάς, τους συναδέλ-

φους για την κατανόηση να πάρω τον λόγο.
Ακούγοντας τον προλαλήσαντα οµιλητή, ένα πράγµα έχω να

πω µόνο.. Φιλότιµες οι προσπάθειές του να αποποιηθεί τον
ακραίο λαϊκισµό που χρησιµοποίησε σε όλη την επταετία της πε-
ριόδου της οικονοµικής κρίσης της χώρας ο ΣΥΡΙΖΑ.

Δεν χρειάζεται να πω πολλά. Αυτά έχουν καταγραφεί στη συ-
νείδηση του κόσµου. Θα πω µόνο αυτό που είπε ο Λουντέµης:
«αφού δεν ντράπηκαν τα στόµατα για τα ψέµατα που ειπώθηκαν,

ντραπήκαν τα ίδια τα ψέµατα». 
Τώρα, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, ναι είναι µια άλλη παρά-

ταση. Γιατί ξαφνιάζεστε; Το είπε ο ίδιος ο Υπουργός. Τώρα θα
συστήσει µια επιτροπή και πάλι για να δει πώς η συγκεκριµένη
νοµοθέτηση, που είναι αντιγραφή του ν.3066/2002, θα είναι σύν-
νοµη µε τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις, γιατί ξέρει πολύ καλά ότι
αυτό που έφερε, δεν είναι. Και δεν είναι, γιατί µε τον ν.3066 είχαν
γίνει και τότε σηµαντικές επισηµάνσεις, για να είναι συµβατός σε
σχέση µε την Ευρωπαϊκή Αρχή Διαπίστευσης, όπου υφίστανται
και σε αυτό το νοµοσχέδιο. Και αφορούν ζητήµατα και θα προ-
κύψουν και άλλα, όπως το θέµα της ανεξαρτησίας, της αµερο-
ληψίας και της διαφάνειας στη σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου
Διαπίστευσης, το οποίο λειτουργεί στο Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης για τη χορήγηση ή την ανάκληση και πιστοποίηση δια-
πίστευσης τεχνικής επάρκειας και ικανότητας στους φορείς, που
εµπλέκονται στην αξιολόγηση συµµόρφωσης προϊόντων, συστη-
µάτων, υπηρεσιών και προσώπων.

Πιο συγκεκριµένα, έχουν γίνει ειδικές παρατηρήσεις ως προς
τη µη αντιπροσωπευτικότητα και ετεροβαρή σύνθεση του συµ-
βουλίου. Δηλαδή, ο αριθµός των δεκατριών µελών στο Εθνικό
Συµβούλιο -που παραµένει και σε αυτό το νοµοσχέδιο- όχι µόνο
δεν λύνει το ζήτηµα της αντιπροσωπευτικότητας, αλλά δηµιουρ-
γεί και επιπρόσθετα προβλήµατα. 

Για να γίνω πιο σαφής -το είπα και στην επιτροπή- οι εκπρό-
σωποι παραµένουν, ένας πρόεδρος που ορίζεται από το κράτος
και έξι εκπρόσωποι Υπουργείων, δηλαδή συνολικά εκπρόσωποι
του κράτους. Από αυτά τα επτά µέλη εξασφαλίζεται απευθείας
η πλειοψηφία, ελεγχόµενη από την εκάστοτε κυβέρνηση. Δη-
λαδή, εκ των πραγµάτων δεν υπάρχει αντιπροσωπευτικότητα και
σωστή εκπροσώπηση από την πλευρά των κοινωνικών εταίρων.

Επειδή ακούστηκε, δε, ότι αποδεχόµαστε τον Σύλλογο Χηµι-
κών, την πανελλαδική τους οµοσπονδία, να πω ότι υπάρχουν και
άλλα αιτήµατα. Υπάρχει και το ΤΕΕ. Υπάρχει και η ΓΣΕΒΕΕ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Μέσα είναι το ΤΕΕ.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Η ΓΣΕΒΕΕ, λοιπόν.
Όλα αυτά σας τα έχουν επισηµάνει και δεν τα ακούτε τώρα

για πρώτη φορά. 
Όµως, για ακόµη µια φορά, µετά από δύο χρόνια αδράνειας,

έρχεστε σήµερα και νοµοθετείτε, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, όπου
πραγµατικά έχει και πάλι προβλήµατα, σε σχέση µε την ασυµβα-
τότητα µε την Ευρωπαϊκή Αρχή. 

Να συµφωνήσουµε ότι πρέπει να διαχωριστεί το ΕΣΥΔ, όπως
το λέτε. Τουλάχιστον, όµως, να είναι συµβατό το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο µε αυτά τα οποία έχει επισηµάνει ήδη η Ευρωπαϊκή
Αρχή Διαπίστευσης.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Πού δεν έχει συµβεί αυτό;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Σας είπα προηγουµένως, σε σχέση µε
τη σύνθεση του εθνικού συµβουλίου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Πείτε µου συγκεκριµένα. Σε σχέση µε το
ευρωπαϊκό;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Σας είπα προηγουµένως για τη σύνθεση
του Εθνικού Συµβουλίου, ότι εκ προοιµίου, τα επτά από τα δεκα-
τρία µέλη είναι άµεσα ελεγχόµενα από την εκάστοτε κυβέρνηση
και αυτό δεν είναι συµβατό µε τις επισηµάνσεις της Ευρωπαϊκής
Αρχής. Είµαι σαφέστατος

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Δεκαπέντε είναι, οπότε τα
επτά δεν είναι πλειοψηφία.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Το δεύτερο σηµείο, που χρήζει άµεσης
και ιδιαίτερης προσοχής, αφορά πάλι στη λειτουργία πάλι του
Εθνικού Συµβουλίου Διαπίστευσης, το οποίο είναι γνωµοδοτικό
όργανο προς τη διοίκηση του ΕΣΥΔ και όχι αποφασιστικό, όπως
συνιστούν οι σχετικοί κανονισµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τρίτο σηµείο είναι η συνολική οικονοµική διαχείριση του Εθνι-
κού Συστήµατος Διαπίστευσης, αναφορικά µε την κοστολόγηση
των υπηρεσιών διαπίστευσης και των εµπλεκόµενων εξωτερικών
αξιολογητών. 

Τέταρτο σηµείο είναι η επικαιροποίηση του συστήµατος δια-
χείρισης και ποιότητας. 
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Να πω τώρα σε σχέση µε επιτροπές που είναι αναγκαίο να
υπάρξουν ως προς τις ενστάσεις, το πού και πώς πρέπει να κά-
νουν οι ενδιαφερόµενοι. Από τη δική µας πλευρά -το τόνισα και
το πρωί- εµείς θα σταθούµε υπεύθυνα.

Ναι, αναγνωρίζουµε την αναγκαιότητα να υπάρξει Εθνικός Ορ-
γανισµός Διαπίστευσης, έστω και µε τον τρόπο που ήρθε να νο-
µοθετηθεί µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, έστω και αν αυτή
τη στιγµή έχει ακόµη κενά, σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Αρχή Δια-
πίστευσης ως προς τη συµβατότητα ή όχι. Εµείς δεν µπορούµε
να πούµε όχι σε έναν οργανισµό που είναι εθνικά αναγκαίος και
επιβάλλεται αυτή τη στιγµή να υπάρχει, χωρίς κανένα κενό. Άρα,
θα ψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε όλες αυτές τις
επισηµάνσεις που έχουµε κάνει.

Για τις τροπολογίες, θα πω µόνο ότι µε τέτοια τερτίπια, όπως
η νοµοθέτηση ως αργίας της Πρωτοµαγιάς, δεν σώζετε την αρι-
στερή σας συνείδηση. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθεί ο ειδικός

αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Συντυχάκης.
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, η ο-

ποία βέβαια ενσωµατώθηκε στο σχέδιο νόµου ως το άρθρο 12,
δόθηκε η ευκαιρία στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου να
κάνουµε µια συγκεκριµένη πρόταση. Ποια ήταν αυτή η πρόταση;
Η τροπολογία, το άρθρο 12 εν πάση περιπτώσει, έχει δυο περι-
πτώσεις. Η πρώτη περίπτωση, που αφορά τη δυνατότητα πρό-
σβασης των αποφοίτων ΕΠΑΛ στις σχολές ΤΕΙ, της ΑΣΠΕΤΕ και
των Ανώτερων Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης, µε την οποία
συµφωνούµε, να γίνει ξεχωριστό άρθρο, καθώς επίσης και η πα-
ράγραφος 2, που αφορά τις επαναληπτικές εξετάσεις για το Σε-
πτέµβριο -που είναι κάτι το εντελώς διαφορετικό από την
παράγραφο 1- να γίνει εντελώς ξεχωριστό άρθρο και αυτό. Και
αυτό γιατί; Για να σπάσει το άρθρο στα δυο.

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να προβεί σε ένα τέτοιο µέτρο, εκ-
βιαστικά βάζει το δίληµµα «ή ψηφίζετε το άρθρο ως έχει ή το κα-
ταψηφίζετε». Δηλαδή εµείς που συµφωνούµε ή όποιος, εν πάση
περιπτώσει συµφωνεί, µε την παράγραφο 1, τι θα γίνει; 

Άρα λοιπόν, η Κυβέρνηση ουσιαστικά εκβιάζει τώρα την ψήφο
των Βουλευτών και των κοµµάτων. Σας κάναµε, λοιπόν, την πρό-
ταση να σπάσει αυτό το άρθρο, δεν το κάνατε. Κατά συνέπεια
είµαστε υποχρεωµένοι να ψηφίσουµε «παρών», ενώ θα θέλαµε
πάρα πολύ να ψηφίσουµε την παράγραφο 1 και να καταψηφί-
σουµε την παράγραφο 2. Ή τουλάχιστον να το αποσύρετε. Κά-
ναµε και την πρόταση να αποσύρετε την παράγραφο 2, έτσι ώστε
να µας διευκολύνετε. Κι όµως δεν το κάνατε.

Σε σχέση µε την τροπολογία που καθιερώνει την 1η Μαΐου ως
ηµέρα υποχρεωτικής αργίας -είπε και ο Βουλευτής µας ο κ. Κα-
τσώτης αρκετά πράγµατα σε σχέση µε αυτή την τροπολογία- εί-
παµε ότι θα την ψηφίσουµε. Αλλά δεν θα µας αφαιρέσετε τη
δυνατότητα να σας κρίνουµε κιόλας και να σχολιάσουµε τον υπο-
κριτικό ρόλο της Κυβέρνησης και γενικότερα του ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος µια εβδοµάδα πριν από τον εορτασµό την Εργατικής
Πρωτοµαγιάς φέρνει αυτό το ζήτηµα στη Βουλή, προκειµένου
να διασκεδάσει τις εντυπώσεις ή µάλλον για να κρύψει τα νέα
µέτρα που ετοιµάζει, τα νέα µέτρα που έχει συµφωνήσει µε τους
εταίρους και είναι για τον συνδικαλιστικό νόµο, είναι για τις συν-
τάξεις, είναι για το ασφαλιστικό, είναι για τη µείωση του αφορο-
λόγητου. Δηλαδή, έχετε ψηφίσει ένα τρίτο µνηµόνιο όλοι σας
εδώ, προεξέχοντος της Κυβέρνησης και ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ, έχετε
φορτώσει στον λαό ένα σωρό αντεργατικά, αντιλαϊκά µέτρα,
εφαρµόζετε δυο προηγούµενα µνηµόνια, αυτά δηλαδή που ψή-
φισαν το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, έχετε συµφωνήσει στα
νέα µέτρα τα οποία ετοιµάζουν και αποτελούν τη γέφυρα για το
τέταρτο µνηµόνιο και ερχόσαστε, µε έναν προκλητικό τρόπο θα
έλεγε κανείς, γιατί είναι πρόκληση αυτό στη συνείδηση της ερ-
γατικής τάξης που σήµερα αγωνίζεται και παλεύει για να σταθεί
όρθια για να διεκδικήσει το αναφαίρετο δικαίωµα στην εργασία,
το αναφαίρετο δικαίωµα να µπορεί να ζει εν έτει 2017 να έχει τον
µισθό του, να έχει το µεροκάµατό του, να µπορεί να σπουδάσει
το παιδί του, να έχει πρόσβαση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υ-

γείας, στο νοσοκοµείο, να µπορεί να ζει µια ανθρώπινη ζωή.
Άρα λοιπόν είναι υποκριτική η στάση από την πλευρά της Κυ-

βέρνησης και ως τέτοια κρίνουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία,
που επαναλαµβάνω δεν έχουµε κανέναν λόγο να µην την ψηφί-
σουµε. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Δανέλλης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυο κουβέντες µονάχα για τις τροπολογίες, γιατί το νοµοσχέ-

διο, όπως είπαµε και στην επιτροπή, το υπερψηφίζουµε και επί
της αρχής και επί των άρθρων.

Για την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας για τις πανελλα-
δικές νοµίζω ότι η Κυβέρνηση επιχειρεί να αντιµετωπίσει ένα
υπαρκτό πρόβληµα µε έναν ατελέσφορο τρόπο και βεβαίως µε
µια προβληµατική πρακτική. Διότι ο τρόπος που πάει να αντιµε-
τωπιστεί ένα ανθρώπινο και υπαρκτό πρόβληµα, νοµίζω ότι αφή-
νει περιθώρια για άνιση µεταχείριση υποψηφίων και δηµιουργεί
άλλου είδους ζητήµατα. Είναι προβληµατική η πρακτική, η µεθο-
δολογία που ακολουθεί, διότι στο εξαιρετικά ευαίσθητο αυτό ζή-
τηµα των πανελλαδικών εξετάσεων είναι η τρίτη φορά τους
τελευταίους µήνες και µάλιστα έναν µήνα πριν τις πανελλαδικές
που δηµιουργείται ένα κλίµα αβεβαιότητας και συζήτησης στον
κύκλο των υποψηφίων και αυτό και µόνο είναι ένα πρόβληµα.

Για την τροπολογία σε σχέση µε τον ΕΦΚΑ και τον δανεισµό
τον οποίο θα προβεί στο επικουρικό ταµείο ΕΔΟΕΑΠ, εµείς δεν
αντιλαµβανόµαστε γιατί γίνεται αυτή η ρύθµιση και βεβαίως δεν
θεωρούµε ότι πρέπει να συµβεί κάτι τέτοιο δηµιουργώντας πάλι
µια σχέση γόρδιου δεσµού µεταξύ των ταµείων. Εξάλλου αρκετά
είναι τα προβλήµατα τα οποία ούτως ή άλλως έχει ο ΕΦΚΑ προ-
κειµένου να δανείζει κιόλας ταµεία και µάλιστα επικουρικά. Δεν
ξέρω αν είναι η κατάλληλη στιγµή και αν είναι η κατάλληλη µε-
θοδολογία.

Σε σχέση µε την τροπολογία για τη δηµιουργία του τµήµατος
αντιµετώπισης αδήλωτης εργασίας, εµείς θα τη στηρίξουµε. Η
υποβολή της διεθνούς σύµβασης εργασίας 204 πρέπει να γίνει
νόµος του κράτους και πρέπει να υλοποιηθεί, είναι θετική.

Τέλος, πραγµατικά δεν αντιλαµβάνοµαι ποιοι φωστήρες ειση-
γήθηκαν στην Υπουργό κ. Αχτσιόγλου να προβεί στη νοµοθετική
ρύθµιση την οποία προτείνει για την Πρωτοµαγιά. Φαντάζοµαι
ότι δεν υπάρχει περίπτωση να έχουµε Υπουργό της οποιαδήποτε
κυβέρνησης που θα αρνηθεί να υπογράψει υπουργική απόφαση
µε την οποία θα ορίζει την Πρωτοµαγιά ως ηµέρα αργίας. Δεν
φαντάζοµαι ότι θα υπάρξει τέτοια κυβέρνηση στην Ελλάδα και
δεν φαντάζοµαι ότι θα βρεθεί τέτοιος Υπουργός. 

Και, εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι είναι πρόδηλη η προσπά-
θεια δηµιουργίας εντυπώσεων, αλλά δεν νοµίζω ότι είναι ευµε-
νείς αυτές οι εντυπώσεις. Εξάλλου, αυτή η ρύθµιση αποστερεί
ένα θέµα που έχει µια βαθιά ιστορική φόρτιση για την Αριστερά,
ότι η Πρωτοµαγιά δεν είναι αργία, είναι απεργία. Με µια νοµοθε-
τική ρύθµιση αποστερείται ακόµα και σε συµβολικό και σηµει-
ολογικό επίπεδο αυτή η ιστορική φόρτιση. Δεν νοµίζω ότι, εν
πάση περιπτώσει, ήταν θετική η ιδέα να προβείτε σε αυτήν τη νο-
µοθετική ρύθµιση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δανέλλη.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Δήµας, ο οποίος θα είναι και ο τελευταίος εκ των εισηγητών-αγο-
ρητών σε ό,τι αφορά τις παρεµβάσεις των δευτερολογιών. 

Μετά, κύριε Υπουργέ, θα πάρετε τον λόγο, αν θέλετε, για να
κλείσετε.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Για ένα λεπτό ζητώ τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε, και ευχαριστώ πολύ.

Απλώς θέλω να καταγραφεί στα Πρακτικά το γεγονός ότι ήταν
εδώ ο Υφυπουργός Παιδείας κ. Μπαξεβανάκης και του κάναµε
πέντε πολύ συγκεκριµένα και εύλογα, κατά την άποψή µου, ερω-
τήµατα. Τα ερωτήµατα αυτά δεν ήταν ρητορικά, περιµέναµε κά-
ποιες απαντήσεις. Ο κύριος Υφυπουργός ήταν εδώ, αλλά αντί να
απαντήσει, αποχώρησε. Απλώς θέλω να το πω αυτό, για να κα-
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ταγραφεί στα Πρακτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Δήµα. Καταγράφηκε η τοποθέτησή σας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα χρειαστώ και λιγότερο από πέντε λεπτά. Θα είµαι πολύ

σύντοµος. Όπως είδατε και στην πρωτοµιλία µου προσπάθησα
να µην καταχραστώ τον χρόνο της Εθνικής Αντιπροσωπείας. 

Έχουν ακουστεί πάρα πολλά σήµερα µε αφορµή, αν θέλετε,
και το νοµοσχέδιο το οποίο καταθέσαµε και θα µου επιτρέψετε
ένα γενικότερο σχόλιο, το οποίο δεν αφορά µόνο τη σηµερινή
συζήτηση. Γίνεται πάρα πολύς λόγος από όλους όσους τοποθε-
τούνται δηµοσίως το τελευταίο χρονικό διάστηµα περί ανάπτυ-
ξης.

Κατά την γνώµη µας, και στο Υπουργείο Οικονοµίας και στην
Κυβέρνηση συνολικά, αν θέλουµε να µιλάµε για ανάπτυξη, η
οποία αυτή τη φορά δεν θα βασίζεται σε σαθρά θεµέλια, όπως
στο παρελθόν, αλλά θα είναι κοινωνικά δίκαιη, περιβαλλοντικά
βιώσιµη και οικονοµικά διατηρήσιµη, δεν αρκεί να µιλάµε περί
ανάπτυξης, αλλά πρέπει να πράττουµε, πρέπει να προχωρή-
σουµε σε έργα. Και η δουλειά η οποία γίνεται το τελευταίο διά-
στηµα στο Υπουργείο  Οικονοµίας ακριβώς αυτόν τον στόχο έχει
και στα δύο βασικά πεδία: Και στο πεδίο της χρηµατοδότησης
µε τις πρωτοβουλίες που έχουν αναλάβει για την αξιοποίηση ό-
λων των πόρων, όλων των χρηµατοδοτικών εργαλείων που έχου-
µε στην διάθεσή µας, αλλά και την δηµιουργία νέων για να αξιο-
ποιήσουµε τις διαθέσιµες πηγές χρηµατοδότησης της ελληνικής
οικονοµίας και από την Ελλάδα και από το εξωτερικό, αλλά και
στο θεσµικό πεδίο µια σειρά από παρεµβάσεις, που έχουν να κά-
νουν µε την βελτίωση του οικονοµικού περιβάλλοντος. Υπενθυ-
µίζω τα νοµοσχέδια για την απλοποίηση των διαδικασιών αδειο-
δότησης και σύστασης των επιχειρήσεων που ψηφίστηκαν από
τη Βουλή τον περασµένο Νοέµβριο.

Σε αυτή, λοιπόν, τη συνολική προσπάθεια εντάσσεται και η ση-
µερινή νοµοθετική πρωτοβουλία. Δεν είναι, λοιπόν, µια τουφεκιά
στον αέρα. Είναι µέρος ενός συνολικότερου σχεδιασµού για τη
βελτίωση του οικονοµικού περιβάλλοντος.

Μετά την πλήρη αποδοχή που έτυχε αυτή η νοµοθετική πρω-
τοβουλία από τους φορείς στην ακρόαση στην Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου, µας χαροποιεί το γεγονός ότι βλέπουµε
πως και το νοµοσχέδιο τυγχάνει πλέον και ευρύτατης αποδοχής
και στο Σώµα της Βουλής. Αυτό νοµίζουµε ότι είναι ένα πάρα
πολύ θετικό γεγονός, το οποίο πρέπει να σηµειωθεί.

Σε σχέση µε κάποιες ενστάσεις οι οποίες διατυπώθηκαν, θα
µου επιτρέψετε να µιλήσω σχετικά για τα ζήτηµα ασυµβατότη-
τας. Θέλω να είµαι κατηγορηµατικός. Η νοµοθετική πρωτοβουλία
ήρθε µετά από πλήρη συνεννόηση µε τον ευρωπαϊκό οργανισµό.
Δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα ασυµβατότητας του νοµοσχεδίου.
Σε λίγα λεπτά θα είναι νόµος του κράτους µε τον ευρωπαϊκό κα-
νονισµό. Τέτοιο ζήτηµα, λοιπόν, δεν υφίσταται.

Όµως επειδή όπως είπαµε και στην επιτροπή και στην συζή-
τηση νωρίτερα στην Βουλή, δεν αρκεί απλώς η άρση της ασυµ-
βατότητας που υπήρξε τα τελευταία χρόνια, προχωρούµε, λοι-
πόν, σε αυτή την συγκρότηση της οµάδας εργασίας. Δεν είναι
µια οµάδα εργασίας η οποία έρχεται εκ των υστέρων. Είναι µια
οµάδα εργασίας η οποία ακριβώς έρχεται να διαπιστώσει και να
αντιµετωπίσει τις στρεβλώσεις του παρελθόντος µε το βλέµµα
όµως µπροστά, µε το βλέµµα στο µέλλον. 

Με αυτή την έννοια θα κατατεθούν προτάσεις από αυτή την
οµάδα µε τη συµµετοχή όλων των φορέων και τότε θα καλέ-
σουµε και τις πολιτικές δυνάµεις να τοποθετηθούν επί αυτών των
προτάσεων, να καταθέσουν τις παρατηρήσεις και τα σχόλιά
τους, έτσι ώστε να µπορέσουµε να προχωρήσουµε σε µια συνο-
λική αναµόρφωση του Συστήµατος Διαπίστευσης και Πιστοποί-
ησης, µια αναµόρφωση η οποία είναι πάρα πολύ σηµαντική, τόσο
για τους ίδιους τους οργανισµούς και τους εργαζόµενους σε αυ-
τούς, όσο βεβαίως, αν θέλετε µε ευρύτερη σηµασία, για το σύ-
νολο της οικονοµίας και κυρίως για τις εξαγωγικές δραστη-
ριότητες των ελληνικών επιχειρήσεων.

Η πρωτοβουλία αυτή είναι σε συνδυασµό µε άλλες πρωτοβου-

λίες που έρχονται από το Υπουργείο µας το επόµενο διάστηµα.
Είναι συναφείς, αν θέλετε, πρωτοβουλίες. Αναφέρω εδώ µια πο-
λύ σηµαντική από αυτές. Ειπώθηκε πριν -και παίρνω και την
αφορµή από αυτό από τον κ. Σπαρτινό στην τοποθέτησή του- σε
σχέση µε την εποπτεία και τον έλεγχο της αγοράς. Νοµίζουµε
ότι δηµιουργούν ένα συγκροτηµένο, ολοκληρωµένο πλαίσιο, το
οποίο µετά και τις τελευταίες πολιτικές εξελίξεις, οι οποίες συ-
νοδεύουν και την ολοκλήρωση της αξιολόγησης, διαµορφώνουν
πολύ πιο αισιόδοξες προοπτικές για την ελληνική οικονοµία το
επόµενο διάστηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης: «Σύσταση Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα
Διαπίστευσης» και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης: «Σύσταση
Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης» και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών.
Η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-
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ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει; 
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1022 και ειδικό 10 ως έχει; 
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1022 και ειδικό 10 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1023 και ειδικό 11 ως έχει; 

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1023 και ειδικό 11 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1024 και ειδικό 12 ως έχει; 

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1024 και ειδικό 12 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης: «Σύσταση Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα
Διαπίστευσης» και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
και επί των άρθρων.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης: «Σύσταση Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα
Διαπίστευσης» και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου και έχει ως εξής:

«Σύσταση Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης» και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Σύσταση, έδρα, εποπτεία

1. Συνιστάται  νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα, µε την επωνυµία στην ελληνική γλώσσα
«Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης» και το διακριτικό τίτλο «Ε.ΣΥ.Δ.»
και στην αγγλική γλώσσα «Hellenic Accreditation System» και το
διακριτικό τίτλο «ESYD». Έδρα αυτού ορίζεται ο  Δήµος Καλλι-
θέας Αττικής. Με απόφαση του Διοικητικού του Συµβουλίου, που
εγκρίνεται από τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µπορεί
να µεταφέρεται η έδρα του σε άλλο δήµο. 

2. Η αυτοτελής λειτουργική µονάδα «Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης Α.Ε.» της περίπτωσης β’της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν.
4109/2013 (Α’ 16)  αποσπάται από το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία
«Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας - Ε.Σ.Υ.Π.»  και εντάσσε-
ται  στο  συνιστώµενο µε το παρόν νοµικό πρόσωπο «Εθνικό Σύ-
στηµα Διαπίστευσης». 

3. Το Ε.ΣΥ.Δ. αποτελεί τον Εθνικό Οργανισµό Διαπίστευσης
κατά την έννοια των διατάξεων του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 765/
2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 9ης
Ιουλίου 2008 (L 218/30), ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα,
διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια και εποπτεύεται
από τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης.

Άρθρο 2
Σκοπός – Αρµοδιότητες

1. Στο  Ε.ΣΥ.Δ.  ανατίθεται  η υλοποίηση, η εφαρµογή και η

διαχείριση του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης.
2. Το Ε.ΣΥ.Δ. αποτελεί τον επίσηµο τεχνικό σύµβουλο της πο-

λιτείας σε θέµατα διαπίστευσης και εκπροσωπεί τη χώρα σε διε-
θνείς οργανισµούς αρµόδιους για τα θέµατα αυτά.

3. Το Ε.ΣΥ.Δ. χορηγεί πιστοποιητικά διαπίστευσης σε φορείς
πιστοποίησης, σε φορείς επιθεώρησης και ελέγχου, σε περιβαλ-
λοντικούς επαληθευτές και σε εργαστήρια δοκιµών και εργαστή-
ρια µετρολογίας, που έχουν την έδρα τους ή υποκαταστήµατά
τους στην Ελλάδα ή στην αλλοδαπή. Επίσης, αποφασίζει για την
απόρριψη, την ανάκληση ή την αναστολή της διαπίστευσης των
ανωτέρω φορέων.

4. Το Ε.ΣΥ.Δ. δύναται να συµµετέχει σε Συµφωνίες Αµοιβαίας
Αναγνώρισης, οι οποίες συνάπτονται µεταξύ Εθνικών Φορέων
Διαπίστευσης.

5. Το Ε.ΣΥ.Δ. αναλαµβάνει συµβουλευτικές ή εκπαιδευτικές
δραστηριότητες σχετικές µε το αντικείµενο της διαπίστευσης.

Άρθρο 3
Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης – Αξιολογητές

και Εµπειρογνώµονες

1. Η λειτουργία του Ε.ΣΥ.Δ. υποβοηθείται:
α) Από το Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης, το οποίο συγκρο-

τείται από δεκαπέντε (15) µέλη, που ορίζονται για τριετή θητεία
µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µετά από
πρόταση των φορέων που εκπροσωπούνται και η σύνθεσή του
έχει ως εξής: ο Πρόεδρος, ένας εκπρόσωπος των Υπουργείων
Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Υποδοµών και Μεταφορών, Υ-
γείας, Εθνικής Άµυνας, του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος,
της Επαγγελµατικής – Επιστηµονικής Ένωσης Τεχνολογικής Εκ-
παίδευσης Μηχανικών, της Ένωσης Ελλήνων Χηµικών,  του Συν-
δέσµου Ελληνικών Βιοµηχανιών, του Ελληνικού Οργανισµού
Τυποποίησης, ως αρµόδιου φορέα για τα θέµατα της τυποποί-
ησης και ένας εκπρόσωπος των ενώσεων των εργαστηρίων, των
φορέων πιστοποίησης και ένας κοινός εκπρόσωπος των ενώ-
σεων καταναλωτών.

Τα µέλη του Εθνικού Συµβουλίου Διαπίστευσης πρέπει να είναι
πρόσωπα κύρους, ευρείας επιστηµονικής κατάρτισης και να
έχουν εµπειρία σε τοµείς εργαστηριακών δοκιµών, σε ελέγχους,
σε συστήµατα διασφάλισης της ποιότητας και στην πιστοποίηση
προϊόντων. 

Το Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης γνωµοδοτεί στο Διοικητικό
Συµβούλιο του Ε.ΣΥ.Δ. για θέµατα χορήγησης ή ανάκλησης της
διαπίστευσης, για την καθιέρωση των κριτηρίων, των κανονι-
σµών, των διαδικασιών διαπίστευσης, καθώς και για τις οικονο-
µικές υποχρεώσεις αυτών που διαπιστεύονται ή επιτηρούνται.

Με απόφαση του Εθνικού Συµβουλίου Διαπίστευσης µπορεί
να συγκροτηθούν δύο επί µέρους τµήµατα του Συµβουλίου, τα
οποία θα επεξεργάζονται αποκλειστικά τα θέµατα χορήγησης ή
ανάκλησης της διαπίστευσης σε φορείς πιστοποίησης ή ελέγχου
και σε εργαστήρια αντιστοίχως. 

β) Από τους Αξιολογητές και τους Εµπειρογνώµονες. Με ευ-
θύνη του Ε.ΣΥ.Δ. δηµιουργείται Μητρώο εξειδικευµένων στελε-
χών προερχόµενων από τον δηµόσιο, ευρύτερο δηµόσιο και
ιδιωτικό τοµέα, προκειµένου να υποβοηθούν το Ε.ΣΥ.Δ. στη λει-
τουργία του. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης ορίζονται οι λεπτοµέρειες για τη δηµιουργία και την
τήρηση του Μητρώου, οι όροι και οι προϋποθέσεις ένταξης σε
αυτό, ο τρόπος επιλογής των στελεχών, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια. 

2. Σε περίπτωση που φορέας καθυστερήσει να ορίσει τον εκ-
πρόσωπό του στο Εθνικό Συµβούλιο Διαπίστευσης, πέραν των
δύο (2) µηνών, από της ηµεροµηνίας κατά την οποία ειδοποι-
ήθηκε εγγράφως, το αντίστοιχο όργανο µπορεί να συγκροτείται
και να λειτουργεί χωρίς τη συµµετοχή του εκπροσώπου του
φορέα αυτού.

Άρθρο 4
Όργανα  διοίκησης

Σύνθεση - Θητεία - Διορισµός
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1. Το Ε.ΣΥ.Δ. διοικείται από επταµελές συµβούλιο, που αποτε-
λείται από:  

α) Τον Πρόεδρο, ο οποίος είναι πρόσωπο εγνωσµένου κύρους
και επιστηµονικής κατάρτισης ή επαγγελµατικής εµπειρίας στα
θεµατικά πεδία του φορέα,

β) τον Διευθύνοντα Σύµβουλο, ο οποίος είναι πρόσωπο εγνω-
σµένου κύρους και επιστηµονικής κατάρτισης ή επαγγελµατικής
εµπειρίας στα θεµατικά πεδία του φορέα, 

γ) έναν (1) εκπρόσωπο του τοµέα Βιοµηχανίας του Υπουργείου
Οικονοµίας και Ανάπτυξης, 

δ) έναν (1) καθηγητή Α.Ε.Ι., µε γνωστικό αντικείµενο σχετικό
µε τα θεµατικά πεδία του φορέα,

ε) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιο-
µηχανιών (ΣΕΒ), µε εµπειρία στα θέµατα του Ε.ΣΥ.Δ., ο οποίος
υποδεικνύεται από τον ΣΕΒ,  

στ) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνδέσµου Βιοµηχανιών Βορείου
Ελλάδος (ΣΒΒΕ) µε εµπειρία στα θέµατα του Ε.ΣΥ.Δ., ο οποίος
υποδεικνύεται από τον ΣΒΒΕ, 

ζ) έναν (1) εκπρόσωπο των εργαζοµένων στο Ε.ΣΥ.Δ., ο οποίος
υποδεικνύεται από τους εργαζόµενους αυτούς. 

2. Η θέση του Διευθύνοντος Συµβούλου είναι πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης. Οι αποδοχές του Διευθύνοντος
Συµβούλου καθορίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 3
του άρθρου 22 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Οι ιδιότητες του Προ-
έδρου και του Διευθύνοντος Συµβούλου µπορεί να συµπίπτουν
στο ίδιο πρόσωπο. Η παράλληλη άσκηση καθηκόντων Προέδρου
και Διευθύνοντος Συµβούλου από το ίδιο πρόσωπο δεν θεµελιώ-
νει  δικαίωµα για πρόσθετη αµοιβή. Στην περίπτωση αυτή,
έβδοµο µέλος στο Διοικητικό Συµβούλιο ορίζεται πρόσωπο εγνω-
σµένου κύρους και επιστηµονικής κατάρτισης ή επαγγελµατικής
εµπειρίας στα θεµατικά πεδία του Ε.ΣΥ.Δ..

3. Ο ορισµός των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) γί-
νεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
µετά από πρόταση των φορέων που εκπροσωπούν τα επιλεγό-
µενα µέλη στις περιπτώσεις ε’, στ’ και ζ’ της παραγράφου 1. Η
απόφαση αυτή δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Αν οι παραπάνω φορείς δεν προτείνουν εκπρόσωπό τους για το
Δ.Σ. µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από τη σχετική πρόσκληση,
το Διοικητικό Συµβούλιο συµπληρώνεται από πρόσωπα που επι-
λέγονται από τον Υπουργό Οικονοµίας και  Ανάπτυξης, τα οποία
έχουν εγνωσµένο κύρος και επιστηµονική κατάρτιση ή επαγγελ-
µατική εµπειρία στα θεµατικά πεδία του Ε.ΣΥ.Δ.. Η αποζηµίωση
των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου καθορίζεται σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).
Ο Πρόεδρος, ο Διευθύνων Σύµβουλος και τα µέλη του Διοικητι-
κού Συµβουλίου παύονται αζηµίως για το Δηµόσιο και το Ε.ΣΥ.Δ.
µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης. 

4. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. είναι τριετής µε δυνατότητα
ανανέωσης µία φορά για ισόποσο χρονικό διάστηµα. Σε περί-
πτωση που κάποιο από τα µέλη εκλείψει ή αποχωρήσει για οποι-
ονδήποτε λόγο ή απoλέσει την ιδιότητα βάση της οποίας
ορίστηκε, το µέλος αυτό αντικαθίσταται για το υπόλοιπο της θη-
τείας του µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης.
Εάν το µέλος που αντικαθίσταται υπάγεται στις περιπτώσεις ε’,
στ’ και ζ’ της παραγράφου 1, για την αντικατάστασή του έχουν
εφαρµογή τα οριζόµενα στην παράγραφο 3. Μέχρι το διορισµό
του νέου µέλους, το Δ.Σ συνεδριάζει και αποφασίζει νόµιµα, για
διάστηµα έως τρεις (3) µήνες, εφόσον τα υπόλοιπα µέλη  επαρ-
κούν για το σχηµατισµό απαρτίας, σύµφωνα µε τον Κανονισµό
Λειτουργίας του Ε.ΣΥ.Δ., όπως αυτός καταρτίζεται σύµφωνα µε
το άρθρο 7.  

Άρθρο 5
Εκπροσώπηση

Το Ε.ΣΥ.Δ. εκπροσωπείται δικαστικώς και εξωδίκως  από τον
Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου ή από ειδικώς εξουσιοδο-
τηµένο για συγκεκριµένη περίπτωση πρόσωπο, που ορίζεται σύµ-
φωνα µε το παρόν άρθρο. Στο πλαίσιο του παρόντος  και σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό, το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να ανα-
θέτει την εκπροσώπηση  του Ε.ΣΥ.Δ. σε ένα ή περισσότερα µέλη

του, σε υπαλλήλους του Ε.ΣΥ.Δ. ή σε άλλα πρόσωπα, παρέχον-
τας σε αυτούς ειδική εξουσιοδότηση. Το Ε.ΣΥ.Δ. αναλαµβάνει
έγκυρα υποχρεώσεις απέναντι στους τρίτους µε την υπογραφή
κάτω από την επωνυµία του εκπροσώπου του, σύµφωνα µε το
παρόν άρθρο. Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να παράσχει δι-
καίωµα υπογραφής σε Συµβούλους, Διευθυντές ή υπαλλήλους
του  Ε.ΣΥ.Δ., καθορίζοντας τα πλαίσια, τους όρους και τα χρο-
νικά όρια της εξουσίας τους.

Άρθρο 6
Πόροι του Ε.ΣΥ.Δ.

1. Πόροι του συνιστώµενου νοµικού προσώπου είναι οι ακό-
λουθοι:

1.1. Τακτικοί Πόροι:
α) Οι πρόσοδοι από την περιουσία του Ε.ΣΥ.Δ..
β) Οι πάσης φύσεως πρόσοδοι από την παροχή υπηρεσιών

προς τρίτους.
γ) Τα έσοδα από τα δικαιώµατα χορήγησης και διατήρησης

των πιστοποιητικών που εκδίδει.
δ) Οι τακτικές ή έκτακτες εισφορές νοµικών ή φυσικών προ-

σώπων ηµεδαπών ή αλλοδαπών.
ε) Η επιχορήγηση από τον Προϋπολογισµό του Υπουργείου

Οικονοµίας και Ανάπτυξης, στο βαθµό που το επιτρέπουν οι εκά-
στοτε δηµοσιονοµικές συνθήκες.

1.2. Έκτακτοι πόροι:
α) Χρηµατοδοτήσεις από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-

σεων και τους προσαρτώµενους σε αυτό ειδικούς προϋπολογι-
σµούς.

β) Ειδικές χρηµατοδοτήσεις από προγράµµατα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και άλλων διεθνών οργανισµών.

γ) Πρόσθετες χρηµατοδοτήσεις, καταβαλλόµενες περιοδικώς
ή εφάπαξ, για την εκπλήρωση υποχρεώσεων που αναθέτει το Ελ-
ληνικό Δηµόσιο µε ειδικές πράξεις του στο Ε.ΣΥ.Δ..

δ) Επιχορηγήσεις, δωρεές, κληρονοµιές και κληροδοσίες νο-
µικών ή φυσικών προσώπων, ηµεδαπών ή αλλοδαπών.

ε) Κάθε άλλος νόµιµος πόρος.
2. Με αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης

µπορεί να ρυθµίζονται οι αναγκαίες λεπτοµέρειες και διαδικασίες
για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

Άρθρο 7
Κανονισµός Οργάνωσης και Λειτουργίας

1.  Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Διοικητικής
Ανασυγκρότησης και Οικονοµίας και Ανάπτυξης καταρτίζεται Κα-
νονισµός Οργάνωσης και Λειτουργίας του Ε.ΣΥ.Δ., εντός τριών
(3) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, µε τον οποίο ρυθ-
µίζονται ιδίως: α) οι κανόνες λειτουργίας του Διοικητικού Συµ-
βουλίου και οι αρµοδιότητες αυτού, β) η οργάνωση και διοικητική
διάρθρωση των υπηρεσιών του Ε.ΣΥ.Δ., γ) ο αριθµός των θέσεων
προσωπικού και η κατανοµή του στις  υπηρεσίες του Ε.ΣΥ.Δ., δ)
τα προσόντα και οι όροι πρόσληψης, εργασίας και εξέλιξης του
κάθε φύσης προσωπικού, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, στ)
το πειθαρχικό δίκαιο του προσωπικού.

2. Η οργάνωση και λειτουργία του Ε.ΣΥ.Δ. υποστηρίζεται µε
την καθιέρωση ενός συστήµατος διαχείρισης της ποιότητας,
σύµφωνα µε τα Ευρωπαϊκά και Διεθνή Πρότυπα που διέπουν την
οργάνωση των φορέων διαπίστευσης.

3. Ο Κανονισµός Οργάνωσης και Λειτουργίας του Ε.ΣΥ.Δ. τρο-
ποποιείται και συµπληρώνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµίας και
Ανάπτυξης ύστερα από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου
του Ε.ΣΥ.Δ..

4. Το προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου, σύµβασης έργου ή έµµισθης εντολής που κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος υπηρετεί στο νοµικό πρόσωπο
«Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας» (Ε.Σ.Υ.Π.), οργανικά
ανήκει στην αυτοτελή λειτουργική µονάδα Ε.ΣΥ.Δ. και εξυπηρετεί
τις ανάγκες αυτής, µεταφέρεται στο συνιστώµενο µε το παρόν
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νοµικό πρόσωπο (Ε.ΣΥ.Δ.) µε απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης, σύµφωνα µε τη διαδικασία της παραραγρά-
φου 6. Για τους  υπαλλήλους της αυτοτελούς λειτουργικής
µονάδας του Ε.Σ.Υ.Π.-Ε.ΣΥ.Δ. που είναι αποσπασµένοι από το
Ε.Σ.Υ.Π.-Ε.ΣΥ.Δ. σε άλλους φορείς ή που υπηρετούν στη µονάδα
µε απόσπαση από άλλους φορείς,  οι αποσπάσεις αυτές παρα-
µένουν σε ισχύ. 

5. Οι θέσεις των ως άνω µεταφεροµένων προβλέπονται στον
Κανονισµό Λειτουργίας του Ε.ΣΥ.Δ.. Στις θέσεις αυτές κατατάσ-
σεται το ανωτέρω προσωπικό µε διαπιστωτική πράξη του οργά-
νου διοίκησης. 

6. Το προσωπικό της παραγράφου 4  οφείλει µέσα σε αποκλει-
στική προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών από την κοινοποίηση σε
αυτούς της πράξης του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης για
τη µεταφορά τους να παρουσιαστούν στο Ε.ΣΥ.Δ. για ανάληψη
υπηρεσίας, διαφορετικά καταγγέλλεται η σύµβασή τους και κα-
ταβάλλεται η νόµιµη αποζηµίωση, αποκλειόµενης οποιασδήποτε
άλλης καταβολής για την αποχώρησή τους.

7. Από την ανάληψη της υπηρεσίας, κατά τα ανωτέρω, το χρο-
νικό διάστηµα που µεσολαβεί από την έκδοση της πράξης µετα-
φοράς έως την ανάληψη υπηρεσίας θεωρείται για κάθε συνέπεια
ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας του προσωπικού αυτού στο
Ε.Σ.Υ.Π..

8. Ο χρόνος υπηρεσίας που διανύθηκε στο Ε.Σ.Υ.Π., καθώς και
ο χρόνος προϋπηρεσίας που αναγνωρίσθηκε από αυτό για τη µι-
σθολογική, υπηρεσιακή και ασφαλιστική εξέλιξη του µεταφερο-
µένου προσωπικού θεωρείται ως χρόνος υπηρεσίας στο Ε.ΣΥ.Δ..

9. Με τον Κανονισµό της παραγράφου 1 ρυθµίζονται επίσης
τα ειδικότερα θέµατα που αναφέρονται στη µεταφορά και ένταξη
προσωπικού από το Ε.Σ.Υ.Π. στο νέο φορέα.

10. Το προσωπικό του Ε.ΣΥ.Δ. υπάγεται στις διατάξεις του ν.
4354/2015 (Α’ 176). 

Άρθρο 8
Κανονισµός Οικονοµικής Διαχείρισης και Προµηθειών

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Οικονοµίας
και Ανάπτυξης καταρτίζεται Κανονισµός Οικονοµικής Διαχείρι-
σης και Προµηθειών του Ε.ΣΥ.Δ.. Με τον Κανονισµό αυτόν ρυθ-
µίζονται ειδικότερα θέµατα οικονοµικής διαχείρισης και
προµηθειών του Ε.ΣΥ.Δ., όπως, ιδίως, θέµατα διαχείρισης, κα-
τάρτισης και δηµοσίευσης του προϋπολογισµού, ισολογισµού
και απολογισµού,  θέµατα που αφορούν τις περιπτώσεις και τη
διαδικασία καταβολής τελών, είσπραξης εσόδων και απόδοσης
δαπανών, καθώς και θέµατα προµηθειών του Ε.ΣΥ.Δ..

Άρθρο 9
Μεταβατικές διατάξεις

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, η προβλεπόµενη στην περίπτωση β’ της παρ. 2 του
άρθρου 6 του ν. 4109/2013 (Α’ 16) αυτοτελής λειτουργική µο-
νάδα αποσπάται από το νοµικό πρόσωπο «Εθνικό Σύστηµα Υπο-
δοµών Ποιότητας» (Ε.Σ.Υ.Π.)  του άρθρου 6 του ν. 4109/2013 και
εντάσσεται στο συνιστώµενο µε το παρόν νοµικό πρόσωπο
(Ε.ΣΥ.Δ). 

2. Με τη σύσταση του Ε.ΣΥ.Δ., σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο,
επέρχεται καθολική διαδοχή σε όλες τις έννοµες σχέσεις, σε όλα
τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις  που αφορούν την αυτοτελή
λειτουργική µονάδα του Ε.Σ.Υ.Π.-Ε.ΣΥ.Δ.. Το Ε.ΣΥ.Δ. καθίσταται
αποκλειστικός κύριος, νοµέας, κάτοχος και δικαιούχος κάθε πε-
ριουσιακού στοιχείου της ως άνω αυτοτελούς λειτουργικής µο-
νάδας του Ε.Σ.Υ.Π.-Ε.ΣΥ.Δ. και υποκαθίσταται αυτοδικαίως και
χωρίς καµιά άλλη διατύπωση σε όλα τα δικαιώµατα, υποχρεώ-
σεις και έννοµες σχέσεις  της  αυτοτελούς λειτουργικής µονάδας
κατά  την έννοια της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του
ν. 4109/2013. 

3. Το Ε.ΣΥ.Δ. συνεχίζει τις µισθώσεις, καθώς και τις εκκρεµείς
δίκες της αυτοτελούς λειτουργικής µονάδας του  Ε.Σ.Υ.Π.–
Ε.ΣΥ.Δ., χωρίς να επέρχεται βίαιη διακοπή τους και χωρίς να
απαιτείται καµία άλλη διατύπωση για τη συνέχισή τους. 

4. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί της κι-
νητής και ακίνητης περιουσίας της αυτοτελούς λειτουργικής µο-
νάδας του  Ε.Σ.Υ.Π.–Ε.ΣΥ.Δ.  περιέρχονται, αυτοδικαίως, χωρίς
την τήρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή συµβολαίου και
χωρίς αντάλλαγµα, στο Ε.ΣΥ.Δ..

5. Υπογραφείσες συµβάσεις, εκτελούµενα προγράµµατα και
έργα και ο προϋπολογισµός της αυτοτελούς λειτουργικής µονά-
δας του  Ε.Σ.Υ.Π.-Ε.ΣΥ.Δ. συνεχίζουν εφεξής να εκτελούνται σύµ-
φωνα µε τους βάσει των συµβάσεων εγκεκριµένους προϋπολο-
γισµούς τους από το Ε.ΣΥ.Δ..

6.   Μέσα σε ένα (1) µήνα από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, το Διοικητικό Συµβούλιο του Ε.Σ.Υ.Π. συγκροτεί µε απόφασή
του τριµελή επιτροπή, µε αντικείµενο τη διενέργεια απογραφής
όλων των κινητών και ακινήτων περιουσιακών στοιχείων, που
κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου περιέρχονται στην κυ-
ριότητα και στην αποκλειστική χρήση και διαχείρισή του. Η έκ-
θεση που συντάσσεται από την ανωτέρω επιτροπή εγκρίνεται,
ύστερα από πρόταση του Δ.Σ., µε απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε έργα, δρά-
σεις και προγράµµατα συγχρηµατοδοτούµενα ή χρηµατοδο-
τούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους Διεθνείς Οργανι-
σµούς ή από εθνικούς πόρους, τα οποία υλοποιούνται από την
αυτοτελή λειτουργική µονάδα και ιδίως θέµατα που αφορούν τη
διαδοχή δικαιωµάτων και υποχρεώσεων που απορρέουν από τις
ανωτέρω πράξεις, δράσεις και προγράµµατα, καθώς και τους δι-
καιούχους των τραπεζικών λογαριασµών για τη χρηµατοδότησή
τους. Στις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα αυτά περιλαµβάνονται
και όσα προκύπτουν από αναληφθείσες συµβάσεις έργου µέχρι
τη λήξη τους.

8. Όλα τα Πιστοποιητικά, τα οποία έχουν εκδοθεί κατά την
άσκηση των αρµοδιοτήτων της εντασσόµενης στο Ε.ΣΥ.Δ., σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 1 και 2, αυτοτελούς λειτουργικής µο-
νάδας, εξακολουθούν να ισχύουν έως τη λήξη τους. Τις προϋ-
ποθέσεις τήρησής τους αναλαµβάνει το Ε.ΣΥ.Δ.. Τα λογότυπα
και τα σήµατα που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος έχουν
χρησιµοποιηθεί ή κατοχυρωθεί από την ανώνυµη εταιρεία του
άρθρου 11 του ν. 3066/2002 (Α’252) ή το Ε.Σ.Υ.Π. και αφορούν
στον τοµέα ευθύνης της εντασσόµενης στο Ε.ΣΥ.Δ., σύµφωνα
µε τις παραγράφους 1 και 2, αυτοτελούς λειτουργικής µονάδας,
µεταβιβάζονται αυτοδικαίως στο Ε.ΣΥ.Δ., χωρίς να απαιτείται η
τήρηση οποιασδήποτε διαδικασίας. 

Άρθρο 10 
Καταργούµενες διατάξεις

Τα άρθρα 11 έως 17 και οι διατάξεις των παραγράφων 1, 3 και
4 του άρθρου 19 του ν. 3066/2002 περί σύστασης ανώνυµης εται-
ρείας µε την επωνυµία «Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης Α.Ε.» κα-
ταργούνται, πλην των περιπτώσεων α’ και γ’ της παραγράφου 1
του άρθρου 13, οι οποίες διατηρούνται σε ισχύ µέχρι τη σύσταση
του Εθνικού Συµβουλίου Διαπίστευσης και τη δηµιουργία του
Μητρώου Αξιολογητών, µε βάση τις διατάξεις του παρόντος.
Από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού καταργείται οποιαδή-
ποτε άλλη γενική ή ειδική διάταξη που αφορά στην οργάνωση
και λειτουργία του Ε.ΣΥ.Δ.. 

Άρθρο 11
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4412/2016 (Α’ 147)

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 4412/2016 (Α’ 147)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης
και Οικονοµικών  εξειδικεύονται  οι προϋποθέσεις εφαρµογής
της παρούσας παραγράφου. Με διαπιστωτική πράξη του καθ’
ύλην αρµόδιου Υπουργού ή του Διοικητή ή του Προέδρου για τις
Ανεξάρτητες Διοικητικές Αρχές ορίζονται οι ανεξάρτητες επιχει-
ρησιακές µονάδες των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης που
πληρούν τα κριτήρια, τους όρους και τις προϋποθέσεις του πα-
ρόντος άρθρου.»
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Άρθρο 12

1. Στο τελευταίο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτω-
σης Α' της παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως
αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 13
του ν. 4452/2017 (Α’ 17), µετά τη φράση «σε σχέση µε το σύνολο
των υποψηφίων» προστίθεται η φράση «και πάντως όχι µικρό-
τερο ποσοστού 20%.».

2. Στο ν. 4186/2013 (Α’ 193) µετά το άρθρο 13 προστίθεται
άρθρο 13Α, το οποίο έχει ως εξής:

«Άρθρο 13Α
Επαναληπτικές εξετάσεις εισαγωγής 

στην τριτοβάθµια εκπαίδευση

1. Το Σεπτέµβριο εκάστου σχολικού έτους διενεργούνται επα-
ναληπτικές εξετάσεις για την εισαγωγή σε σχολές ή Τµήµατα ή
εισαγωγικές κατευθύνσεις της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3, στις οποίες έχουν δικαίωµα να συµ-
µετέχουν οι υποψήφιοι γενικού και επαγγελµατικού λυκείου,
εφόσον, είτε εξαιτίας σοβαρού λόγου υγείας είτε λόγω ψυχικής
οδύνης συνεπεία θανάτου συγγενούς α’ βαθµού εξ αίµατος σε
ευθεία γραµµή ή β’ βαθµού εξ αίµατος σε πλάγια γραµµή, ο
οποίος επήλθε εντός του µήνα που προηγείται του µήνα έναρξης
των εξετάσεων και µέχρι τη λήξη αυτών, δεν έλαβαν µέρος στην
εξέταση ενός ή περισσότερων µαθηµάτων κατά τη διάρκεια της
τακτικής εξεταστικής περιόδου.

2. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν εφαρµόζονται για
τις προβλεπόµενες, από ειδικές διατάξεις, κατηγορίες εισαγω-
γής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση σε ποσοστό θέσεων επιπλέον
του αριθµού εισακτέων. Οι υποψήφιοι των εσπερινών λυκείων,
ανεξαρτήτως της κατηγορίας µε την οποία επέλεξαν να εξετα-
στούν στις εξετάσεις της τακτικής εξεταστικής περιόδου, µπο-
ρούν να συµµετέχουν στις επαναληπτικές εξετάσεις µαζί µε τους
υποψηφίους των ηµερησίων λυκείων. Στην περίπτωση αυτή εξε-
τάζονται στην ίδια ύλη και θέµατα µε τους υποψηφίους των ηµε-
ρησίων λυκείων και διεκδικούν τις ίδιες µε αυτούς θέσεις.

3. Οι υποψήφιοι εισάγονται στις σχολές ή Τµήµατα ή εισαγω-
γικές κατευθύνσεις της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σε ποσοστό
θέσεων επιπλέον του αριθµού εισακτέων της τακτικής εξεταστι-
κής περιόδου και συγκεκριµένα:

α) οι υποψήφιοι των γενικών λυκείων εισάγονται σε ποσοστό
θέσεων 0,5% επιπλέον του αριθµού εισακτέων ανά Τµήµα σε
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) Πανεπιστηµιακού και Τε-
χνολογικού Τοµέα, στις Ανώτατες Εκκλησιαστικές Ακαδηµίες και
Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκπαίδευσης και

β) οι υποψήφιοι των επαγγελµατικών λυκείων εισάγονται σε
ποσοστό θέσεων 0,5% επιπλέον του αριθµού εισακτέων ανά
Τµήµα σε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα Τεχνολογικού Τοµέα
(Τ.Ε.Ι., Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.) και σε Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκπαί-
δευσης. Σε κάθε περίπτωση πρέπει να προκύπτει τουλάχιστον µία
(1) θέση ανά Τµήµα.

4. Προϋπόθεση για την εισαγωγή σε κάποια σχολή ή Τµήµα ή
εισαγωγική κατεύθυνση είναι να λάβουν οι εξεταζόµενοι στις
επαναληπτικές αυτές εξετάσεις βαθµολογία τουλάχιστον ίση µε
αυτήν του τελευταίου επιτυχόντα των πανελλαδικών εξετάσεων
της τακτικής εξεταστικής περιόδου της αντίστοιχης κατηγορίας
ηµερησίου λυκείου (ΓΕ.Λ. ΕΠΑ.Λ.) στη συγκεκριµένη σχολή,
Τµήµα ή εισαγωγική κατεύθυνση.

5. Στις επαναληπτικές εξετάσεις οι υποψήφιοι εξετάζονται
υποχρεωτικά στο σύνολο των µαθηµάτων στα οποία έχουν ήδη
δηλώσει συµµετοχή µε την αίτηση-δήλωση που υπέβαλαν το Φε-
βρουάριο (Οµάδας Προσανατολισµού, Γενικής Παιδείας, Ειδικά
Μαθήµατα και Μαθήµατα Ειδικότητας) και µε την επιφύλαξη των
δύο τελευταίων εδαφίων της παραγράφου 2 και όχι µόνο σε όποιο
απουσίασαν.

6. Με την υποβολή της δήλωσης συµµετοχής στις επαναληπτι-
κές εξετάσεις, η συµµετοχή του υποψηφίου στις εξετάσεις της
τακτικής εξεταστικής περιόδου ακυρώνεται, όπως και η βαθµο-
λογία και η επίδοσή του σε µαθήµατα και πρακτικές δοκιµασίες,
στα οποία έχει ήδη εξεταστεί, και ο υποψήφιος λογίζεται ως µη

εξετασθείς.
7. Όσον αφορά στα ατοµικά και συλλογικά όργανα που είναι

αναγκαία για την οργάνωση, το συντονισµό, την εποπτεία και την
οµαλή διεξαγωγή των επαναληπτικών εξετάσεων, καθώς και για
τη βαθµολόγηση των γραπτών και την έκδοση των αποτελεσµά-
των, εφαρµόζονται οι διατάξεις που αφορούν στην τακτική εξε-
ταστική περίοδο µε την επιφύλαξη των δύο επόµενων εδαφίων.
Η κεντρική επιτροπή εξετάσεων που συγκροτείται και λειτουργεί
για τις επαναληπτικές εξετάσεις των ΓΕ.Λ. είναι αρµόδια και για
τις εξετάσεις των υποψηφίων που υπάγονται στις ειδικές κατη-
γορίες του εδαφίου α' της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 2525/1997.
Η κεντρική επιτροπή εξετάσεων ειδικών µαθηµάτων για τις εξε-
τάσεις των υποψηφίων, που υπάγονται στις ειδικές κατηγορίες
του εδαφίου α’ της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 2525/1997
(Α’188), είναι αρµόδια και για τις επαναληπτικές εξετάσεις των
ειδικών µαθηµάτων των ΓΕ.Λ. και ΕΠΑ.Λ.. Για τον καθορισµό της
αποζηµίωσης των οργάνων της παρούσας παραγράφου, εφαρ-
µόζεται η παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 52 του ν. 4369/2016
(Α’ 33).

8. Οι υποψήφιοι καταθέτουν µηχανογραφικό µε τις προτιµή-
σεις τους, µαζί µε τους υποψηφίους (ΓΕ.Λ. και ΕΠΑ.Λ.) της τα-
κτικής εξεταστικής περιόδου, σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά
τα λοιπά διατάξεις.

9. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων ορίζεται ο ακριβής χρόνος και τόπος διεξαγωγής, ει-
δικότεροι όροι, προϋποθέσεις και τα απαιτούµενα δικαιολο-
γητικά για τη συµµετοχή και η προθεσµία υποβολής τους, το
πρόγραµµα των επαναληπτικών εξετάσεων, τα σχετικά µε την
υποβολή µηχανογραφικού, ο τρόπος εξέτασης των µαθηµάτων,
ο ορισµός εξεταστικών κέντρων και η κατανοµή των υποψηφίων
σε αυτά, ο τρόπος διατύπωσης και διαβίβασης των θεµάτων, ο
τρόπος ορισµού και οι υποχρεώσεις των επιτηρητών, οι υποχρε-
ώσεις των µαθητών κατά τη διάρκεια της εξέτασης, ο τρόπος
βαθµολόγησης και αναβαθµολόγησης των γραπτών, ο τρόπος
φύλαξής τους, καθώς και ο τρόπος ορισµού των βαθµολογικών
κέντρων και γνωστοποίησης των τελικών βαθµών των γραπτών,
η συγκρότηση των αναγκαίων ατοµικών και συλλογικών οργάνων
και ο καθορισµός των αρµοδιοτήτων τους, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια που αφορά στην εφαρµογή του παρόντος
άρθρου.»

Άρθρο 13

Χορηγείται έντοκο δάνειο συνολικού ύψους µέχρι δέκα εκα-
τοµµύρια (10.000.000,00) ευρώ από τον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης (Ε.Φ.Κ.Α.) προς τον Ενιαίο Δηµοσιογραφικό Οργανι-
σµό Επικουρικής Ασφαλίσεως και Περιθάλψεως (Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.),
σε τέσσερις (4) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, αρχής γενοµένης από
το µήνα Μάιο έτους 2017, υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις
που τίθενται στη διάταξη της παρ. 9 του άρθρου 4 του    ν. 3586/
2007 (Α’ 151), όπως ισχύει. Το δάνειο θα αποπληρωθεί από τον
Ενιαίο Δηµοσιογραφικό Οργανισµό Επικουρικής Ασφαλίσεως και
Περιθάλψεως (Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.) εντόκως στον Ενιαίο Φορέα Κοινω-
νικής Ασφάλισης (Ε.Φ.Κ.Α.) µέχρι τις 31.12.2017. Το επιτόκιο, µε
το οποίο βαρύνεται το δάνειο, αντιστοιχεί στο ποσοστό απόδο-
σης του «Κοινού Κεφαλαίου Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δι-
καίου και Ασφαλιστικών Φορέων» (Κοινό Κεφάλαιο) που διαχειρί-
ζεται η Τράπεζα της Ελλάδος, όπως αυτό διαµορφώνεται στο
τέλος της τελευταίας διαχειριστικής χρήσης του Κοινού Κεφα-
λαίου.

Άρθρο 14

1. Η παρ. 1 του άρθρου 1 του α.ν. 380/1968 (Α’ 85) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Η 1η Μαΐου καθορίζεται ως ηµέρα υποχρεωτικής αργίας.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µετατίθεται η αργία της 1ης Μαΐου
σε άλλη εργάσιµη ηµέρα, εφόσον συµπίπτει µε Κυριακή, µε
ηµέρα της Μεγάλης Εβδοµάδας ή µε τη Δευτέρα του Πάσχα.»
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2. Το άρθρο 7 του ν. 74/1975 (Α’ 139) καταργείται.

Άρθρο 15

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 25 του π.δ. 368/1989 (Α’163) προ-
στίθεται περίπτωση ε’ ως εξής:

«ε) Τµήµα για την Αντιµετώπιση της Αδήλωτης Εργασίας».
2. Στο άρθρο 25 του π.δ. 368/1989, µετά την παράγραφο 7,

προστίθεται παράγραφος 7Α ως εξής:
«7Α. Το Τµήµα για την Αντιµετώπιση της Αδήλωτης Εργασίας

απαρτίζεται από: 
α) τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ως Πρόεδρο, ο
οποίος σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος αναπληρώνεται
από τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Εργασίας και Έν-
ταξης στην Απασχόληση,

β) τον Ειδικό Γραµµατέα του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας
(Σ.ΕΠ.Ε.), ο οποίος σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος ανα-
πληρώνεται από τον Προϊστάµενο Διεύθυνσης του Σώµατος Επι-
θεώρησης Εργασίας,

γ) έναν (1) υπάλληλο Επιθεωρητή Εργασίας, του Σώµατος Επι-
θεώρησης Εργασίας, µε τον αναπληρωτή του,

δ) έναν (1) σύµβουλο / συνεργάτη του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε τον ανα-
πληρωτή του,

ε) τέσσερις (4) εκπροσώπους των εργοδοτών, οι οποίοι υπο-
δεικνύονται ανά ένας, µε τους αναπληρωτές τους, από το Σύν-
δεσµο Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών (Σ.Ε.Β.), τη Γενική Συνοµο-
σπονδία Επαγγελµατιών, Βιοτεχνών και Εµπόρων Ελλάδος
(Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε.), την Ελληνική Συνοµοσπονδία Εµπορίου και Επι-
χειρηµατικότητας (Ε.Σ.Ε.Ε.) και το Σύνδεσµο Ελληνικών Τουρι-
στικών Επιχειρήσεων (Σ.Ε.Τ.Ε.),

στ) τέσσερις (4) εκπροσώπους των εργαζοµένων, οι οποίοι
υποδεικνύονται, µε ισάριθµα αναπληρωµατικά µέλη, από τη Γε-
νική Συνοµοσπονδία Εργατών Ελλάδος (Γ.Σ.Ε.Ε.).

Εισηγητής του Τµήµατος ορίζεται υπάλληλος του Υπουργείου
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Γραµµατέας του Τµήµατος ορίζεται υπάλληλος του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης.

Στις συνεδριάσεις του Τµήµατος µπορεί να παρίσταται ως πα-
ρατηρητής ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Ασφάλισης Μισθω-
τών του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (Ε.Φ.Κ.Α.). Στις
συνεδριάσεις µπορούν να προσκαλούνται και να συµµετέχουν
χωρίς δικαίωµα ψήφου:

αα) εκπρόσωποι άλλων Υπουργείων, όταν συζητούνται θέµατα
της αρµοδιότητας των Υπουργείων αυτών,

ββ) εµπειρογνώµονες ή ειδικοί επιστήµονες ή άλλοι ειδικοί
πάνω στα θέµατα που κάθε φορά εξετάζονται.

Ο πρόεδρος, τα µέλη, ο εισηγητής και ο γραµµατέας του Τµή-
µατος ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε διετή θητεία. Για
τον ορισµό των µελών των υπό στοιχείων ε’ και στ’ αποστέλλεται
πρόσκληση υπόδειξης εκπροσώπων προς τους αντίστοιχους φο-
ρείς.

Σε περίπτωση που δεν υποδειχθούν εντός είκοσι (20) ηµερών
από τη σχετική πρόσκληση, το Τµήµα συγκροτείται και λειτουρ-
γεί χωρίς τη συµµετοχή τους.

3. Στο άρθρο 25 του π.δ. 368/1989 προστίθεται παράγραφος
16 ως εξής:

«16. Στην αρµοδιότητα του Τµήµατος για την Αντιµετώπιση της
Αδήλωτης Εργασίας ανήκει η εισήγηση και η υποβολή προτά-
σεων προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης για την υλοποίηση στοχευµένων µέ-
τρων για την πάταξη της αδήλωτης εργασίας και ιδίως για: 

α) την αποτελεσµατική εφαρµογή του Οδικού Χάρτη για την
Αδήλωτη Εργασία 2017-2019 και των ειδικότερων δράσεων που
σχετίζονται µε αυτόν, καθώς και την παρακολούθηση της εφαρ-
µογής τους,

β) τη µελέτη ποσοτικών και ποιοτικών χαρακτηριστικών, την
πρόληψη, την καταστολή της αδήλωτης, ανασφάλιστης και πληµ-

µελώς δηλωµένης εργασίας και εισφοροδιαφυγής,
γ) την ενίσχυση του στελεχιακού δυναµικού και την αναβάθ-

µιση του ρόλου, των µέσων και της αρµοδιότητας των ελεγκτικών
µηχανισµών για την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση του φαι-
νοµένου,

δ) τη διασύνδεση των πληροφοριακών συστηµάτων συναρµο-
δίων υπηρεσιών και Υπουργείων για τον έλεγχο της αδήλωτης
εργασίας,

ε) τη διασφάλιση µέσω της νοµοθεσίας και των απαιτούµενων
κανονιστικών πράξεων, της αποτελεσµατικής συνεργασίας των
ελεγκτικών µηχανισµών, καθώς και των παραµετρικών αλλαγών
σε ρυθµίσεις της εργατικής νοµοθεσίας που συµβάλλουν στην
αύξηση του φαινοµένου της αδήλωτης ή και της µερικά δηλού-
µενης εργασίας, 

στ) την ανταλλαγή στοιχείων, µε συναρµόδιους φορείς, την αλ-
ληλοενηµέρωση για επιµέρους υπηρεσιακά σχέδια, καθώς και την
ανταλλαγή τεχνογνωσίας, µεθόδων και εργαλείων ελέγχου, µε
στόχο την αύξηση της αποδοτικότητας των ελέγχων, 

ζ) την αξιολόγηση των συστηµάτων διοικητικών κυρώσεων και
εν γένει ποινών, την εξέταση παράλληλων ή εναλλακτικών µέσων
συµµόρφωσης και τη δηµιουργία πλαισίου άµεσης και επιτόπιας
επιβολής κυρώσεων στη βάση αντικειµενικών κριτηρίων,

η) τη θέσπιση ειδικών αντικειµενικών τεκµηρίων για την αντι-
µετώπιση της µη δήλωσης ή της πληµµελούς δήλωσης προσω-
πικού σε κλάδους δραστηριότητας µε υψηλά ποσοστά αδήλωτης
εργασίας,

θ) τη στρατηγική και την αποτελεσµατική εστίαση των ελέγ-
χων, καθώς και τη συνεργασία για την κατάρτιση ειδικών επιχει-
ρησιακών σχεδίων ελέγχων,

ι) την έγκαιρη και έγκυρη ανατροφοδότηση της πλατφόρµας
της ΕΕ για την αντιµετώπιση της αδήλωτης εργασίας.

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζεται κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια σχετικά µε τη λειτουργία και τις αρµοδιότητες του
Τµήµατος για την Αντιµετώπιση της Αδήλωτης Εργασίας.

Άρθρο 16
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζουν διαφορετικά οι
επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                               2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΕΡΕΥΝΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ                       5. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                               ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ                       ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

8. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ                    9. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΕΡΕΥΝΑΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
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ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση
του Σώµατος και ώρα 16.02’ λύεται η συνεδρίαση για την Πέµπτη
27 Απριλίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων και β) νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου:
«Εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών επιχειρήσεων».
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